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ایران| جلسه دیروز هیئت وزیران به ریاست رئیس 
جمهور و به صورت مش��ترک با اس��تانداران با هدف 
تبیین سیاس��ت های دولت، تقوی��ت هماهنگی بین 
مدیران ملی و منطق��ه ای و بحث و بررس��ی پیرامون 
مش��کلات اس��تان ها برگزار ش��د؛ جلس��ه اي كه در 
جریان آن سیاست هاي دولت در حوزه هاي مختلف 
ارزیابي شد و تصویري از مهم ترین چالش هاي پیش 
روي استان ها مورد بررس��ي و تحلیل قرار گرفت؛ در 
این جلس��ه رئیس جمهوري اعلام كرد كه فیلترینگ 
به تاریخ خواهد پیوس��ت و از اس��تانداران خواس��ت 
كه از تمام ابزاره��اي ارتباطي و اقتصادي ش��ان براي 
جذب سرمایه هاي بیش��تر اس��تفاده كنند. . در این 
نشس��ت، ابتدا تعدادی از اس��تانداران به نمایندگی از 
س��ایر اس��تانداران، جمع بندی دیدگاه های استان ها 
را در موضوع��ات مختلف به اس��تحضار اعضای دولت 
رس��اندند. حمای��ت از تولی��د و بنگاه ه��ای تولیدی، 
معیشت مردم، تأمین نیازمندی ها، تسهیل صادرات، 
مالیات، س��رمایه گذاری، واگذاری پروژه های عمرانی، 
فرونشس��ت زمین، ریزگردها، تقویت زیرساخت های 
مرزی، مدیریت ش��هری، خودکفایی و پایدارس��ازی 
درآم��د ش��هرداری ها، بازآفرینی ش��هر ها و تفویض 
اختیارات، از جمله موضوعات مورد بحث در این نشست 
بود. رییس جمهوری در این نشس��ت با اش��اره به این 
واقعیت كه از مش��كلات معیش��تي مردم باخبر است  
گفت: مردم در سختی هستند، اما مشکلات کشور را 
به خوبی می دانند و به طور کامل ریش��ه های داخلی و 
خارجی آن را می شناس��ند. به گزارش پاد، روحانی در 
نشست مشترک هیأت وزیران با اس��تانداران سراسر 
کشور، نشست مش��ترک هیأت وزیران با استانداران 
را حائز اهمیت دانس��ت و گفت: معمولًا این جلسات 
سالی یکبار انجام می شود که می توانیم ضمن افزایش 
آن، با دس��تور جلس��ه مفید، برنامه ریزی ها و اقدامات 
خوبی را ساماندهی کرده و موجبات تحول در کشور را 
بوجود آوریم. روحانی با اشاره به سفرهای اخیر خود به 
استان های کشور و حضور پرشور مردم،  اظهار داشت: 
هنگامی که در استان های کشور و در بین مردم حضور 
پیدا می کنیم، می بینیم که مردم بس��یار هوش��یارتر 
از تصورات دشمنان ما هس��تند و البته این بدان معنا 
نیست که مردم مش��کلات ندارند. رییس جمهوری با 
بیان اینکه امروز در ش��رایط ویژه ای قرار داریم، اظهار 
داشت : مردم در زندگی، کسب و کار، فعالیت، واردات 
و صادرات، تولید، بازار و معیشت خود، مشکلاتی دارند، 
اما چون می دانند ریش��ه این مشکلات عمدتاً از سوی 
دشمنان طراحی شده و آنها آغازگر این صحنه برای ما 
و منطقه هستند، کاملاً  در محاسبات خود سهم دولت، 
دیگر دستگاه ها و داخل و خارج را می سنجند. رییس 
جمهوری افزود: مردم مش��کلات کش��ور را به خوبی 
می دانند و به طور کامل ریشه های داخلی و خارجی آن 

را می شناسند. روحانی با اشاره به پرتاب ماهواره پیام که 
اولین ماهواره عملیاتی کشور بود، گفت: در این پرتاب 
موفقیت های خوبی داشتیم و البته ناکامی هایی جزیی 
هم بوجود آمد اما در مجموع دس��تاورد مثبت و بسیار 
خوبی بود. در زمینه پرتاب کننده و هم در زمینه ساخت 
ماهواره به موفقیت های بالایی دست پیدا کردیم و این 
بدان معنا است که ایران امروز در این مسیر قرار گرفته 
و اشکالات جزیی که وجود دارد، ظرف چند ماه آینده 
برطرف خواهد ش��د. رئیس جمهوری ادامه داد: مردم 
بدانند که کشور ما در این فناوری موفق بوده و توانستیم 
وارد فضا ش��ویم و این برای کشاورزی، محیط زیست، 
کس��ب اطلاعات مورد نظر و حف��ظ جنگل ها و مراتع 

بسیار حائز اهمیت بوده و آن را دنبال خواهیم کرد.

  چالش هاي پيش روي كشور
رییس جمهوری با بیان اینکه امروز در کشور با چند 
مسأله مواجه هس��تیم که برخی از آنها جدید است،  
گفت: هنگامی که یک مش��کل جدید در جامعه ای 
بوجود می آید مش��کلات قدیمی تر نی��ز خود را بهتر 
بروز می دهند. روحانی با بیان اینکه امروز آمریکایی ها 
برخلاف تعه��دات خود و با همراهی چند کش��ور در 
منطقه به فکر اعمال فش��ار حداکثری به ملت ایران 
افتاده اند، گفت: خود آمریکایی ها اعلام می کنند که 
این فشارها بر ایران بی س��ابقه بوده و همه توان خود 
را در این راستا بکار گرفته اند و اگر بخواهیم سیاست 
خارجی آمریکا را تقس��یم کنیم، گاه��ی اوقات و در 
برخ��ی هفته ها، نیم��ی از تلاش های دول��ت آمریکا 
مربوط به منطقه ما و عمدتاً معطوف به ایران اس��ت. 
رییس جمهوری افزود: چشمان مقام های آمریکایی ، 
به جمهوری اسلامی ایران و نگرانی آنها از توانمندی 
ملت ایران است و با همه توان به دنبال اعمال فشار در 
زمینه درآمدهای ارزی، حمل و نقل و ارتباطات بانکی 
ما هستند که باید با هر سه مورد مقابله کرده و در برابر 

آنها ایستاده و راه حل مناسب را پیدا کنیم.

  افزايش صادرات غير نفتي
روحانی با بیان اینک��ه یکی از مبان��ی دولت افزایش 
صادرات غیرنفتی کش��ور بوده اس��ت و در این راستا 
تلاش می کنیم، گفت: امروز صادرات غیرنفتی کشور 
افزایش یافته و امسال در بس��یاری از موارد، صادرات 
غیرنفتی ما بیشتر خواهد شد به گونه ای که براساس 
اعلام استان ها صادرات غیرنفتی آنها حدود 50 تا 60 
درصد بیش��تر از سال گذشته ش��ده و این بدان معنا 
است که مسیر درس��تی را انتخاب کرده ایم.  رییس 
جمهوری افزود: البته ممکن است استان های مختلف 
شرایط گوناگونی داشته باش��ند، به طوری که برخی 

استان ها توان صادراتی بالایی دارند و ...
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فیلترینگ به تاریخ خواهد پیوست نيما اسدي|
اینكه شما چقدر به پس انداز براي بازنشستگي نیاز دارید 
به نظام بازنشستگي كش��ورتان بستگي دارد. تحقیقات 
تازه اي ك��ه اخیرا صن��دوق بین المللي پ��ول انجام داده 
بیش��تر بر تعامل میان نظام پس انداز و بازنشستگي در 
كش��ورهایي كه رو به پیري مي روند، تمركز كرده است. 
صندوق بین الملل��ي پول در این تحقیق��ات از داده هاي 
80 كش��ور از جمله جمعی��ت پیر آنه��ا و طراحي نظام 
بازنشس��تگي ب��راي ترس��یم پس انداز ه��اي عمومي و 

خصوصي طي 30 سال آینده استفاده كرده است.
این صندوق یافته است كه كشور بسته به اینكه چه نوع 
روندي در پس انداز خصوصي در پیش مي گیرد،  توسعه 
پس انداز ملي به جلو مي رود. این نهاد با مفروض گرفتن 
سیاس��ت هایي كه تغیی��ر نمي كند،  پی��ش بیني كرده 
است كه جمعیت پیر باعث مي شود تا سال 2050 سهم 
هزینه هاي عمومي در بازنشس��تگي ب��ه 2درصد تولید 
ناخالص داخلي برس��د. اما در این می��ان نقش واكنش 
پس ان��داز خصوصي خانواره��ا هم كه به طور مش��هود 
در میان كش��ورها ف��رق مي كند در نظام بازنشس��تگي 
بسیار مهم است و آن این اس��ت كه خانوارها چه مقدار 
پس انداز مي كنند. در واقع صن��دوق بین المللي پول از 
سیاست گذاران خواسته كه بفهمند چه عامل یا عواملي 

این تغییرات را در نرخ پس انداز جلو مي برد 
در ادامه گزارش صندوق آمده اس��ت كه »ش��ما چه در 
شروع كاري تان باشید،  یا یك فرد حدودا 40 ساله اي كه 
درس مي دهد یا در كارخانه خودروسازي كار مي كند یا 
خود اشتغال اس��ت،  به هرحال در نقطه اي از زندگي تان 
بازنشسته خواهید شد. كشور شما مي تواند یك سیستم 
خوب بازنشس��تگي عمومي داش��ته باش��د كه منتظر 
بازنشستگي ش��ما اس��ت یا اینكه نه،  نظام بازنشستگي 
عمومي ضعیف باشد. اما زماني كه شما بازنشستگي تان 
را برنامه ریزي مي كنید بهتر است كه به دیگر حساب هاي 
پس انداز بانكي تان یا احتمالا پورتفلیو سرمایه گذاري تان 

هم نگاهي بیندازید.«
در این گزارش نویس��ندگان صندوق با اشاره به اینكه در 
كل رفتارهاي پس انداز كردن در طول عمر فرق مي كند 
به نكته جالبي اش��اره مي كند:  در جوان��ي قرض گرفته 

مي شود، در دوره سن كاري پس انداز مي شود و در پیري 
و پس از بازنشس��تگي،  پس انداز خرج مي ش��ود. جوامع 
پیر، افراد پیرت��ري دارند و احتم��الا پس انداز تجمیعي 
پایین تري را ش��اهد هس��تند. در همین دوران است كه 
 فاصله بزرگ بین النس��لي به معناي آن اس��ت كه مردم 
براي دوره بازنشستگي شان باید بیشتر كار كنند تا بیشتر 
پس انداز كنند. تحقیقات صندوق نشان مي دهد كه چه 
عواملي در پس انداز خصوصي باعث مي شود كه تغییرات 
در پس انداز مل��ي را به جلو بب��رد. در بازارهاي نوظهور و 
كش��ورهاي در حال توس��عه كم درآمد،  وجود جمعیت 
نسبتا جوان منجر به آن شده كه پس اندازهاي خصوصي 
افزایش یابد. در مقابل از نرخ هاي پس انداز خصوصي در 
كشورهاي پیشرفته پیر نش��ان مي دهد كه این سرمایه 
سریعا دارد منقبض مي شود. مطالعات صندوق همچنین 
یافته هایي را تایید مي كند كه سهم هزینه هاي عمومي 
در صندوق هاي بازنشس��تگي در كش��ورهاي نو ظهور 
و كم درآمد،  یعني در كش��ورهایي كه دولت ها مجبور به 

اصلاح منافع بازنشستگي هستند،  رو به افزایش است.
البته اساس��ا تركیب ای��ن نقاب ها در بین كش��ورها كه 
طرح هاي متنوع سیستم هاي بازنشس��تگي دارند فرق 
مي كند. مهم ترین مش��خصه آنها گشاده دس��تي نظام 
بازنشستگي عمومي و بود یا نبود حساب هاي وقف شده 

پس انداز بازنشستگي است .
البته با فرض اینكه دیگر چیزها برابر هس��تند، صندوق 
سخاوتمندانه بازنشستگي هم پس اندازهاي عمومي را - 
از طریق هزینه هاي بیشتر بازنشستگي - و هم پس انداز 
خصوصي را - ب��ا كاهش دادن انگیزه ب��راي پس انداز در 
زماني كه بازنشس��ته ب��ه پس اندازهاي خودش��ان اتكا 
كمتري دارن��د - پایین مي آورد. بالعك��س،  پایین بودن 
س��طح مس��تمري بگیري عمومي مي توان��د پس انداز 
خصوصي را بالا ببرد زیرا كه آنها مردم را ترغیب مي كنند 
تا اساسا براي بازنشستگي خود بیش��تر پس انداز كنند. 
براي مثال، روس��یه و استرالیا هر دو كش��ورهاي پیري 
هس��تند كه صندوق هاي وقفي پس انداز بازنشس��تگي 
را پیش��نهاد مي دهن��د. ام��ا صن��دوق س��خاوتمندانه 
بازنشستگي در استرالیا نس��بت به درآمد ملي كم است. 
در نتیجه پس ان��داز در اس��ترالیا با س��رعت بالاتري از 

روس��یه افزایش مي یابد.  پس انداز براي بازنشس��تگي 
از طریق حس��اب هاي وقفي پس انداز خیل��ي راحت تر 
صورت مي گیرد و ب��ه افزایش پس انداز خصوصي كمك 
مي كند.  پیش بیني مي شود كه در كشورهایي با چنین 
حس��اب هایي، پس انداز خصوصي نسبت به كشورهایي 

كه آن را ندارند بیشتر باشد.

  سياسـت گذاران چه كار مي توانند انجام 
دهند؟

صندوق بین المللي پول در پاس��خ به س��وال ب��الا آورده 
است در كش��ورهایي كه صندوق سخاوتمندانه عمومي 
بازنشس��تگي دارند، محدود كردن بازنشستگي زودرس 
یا تعدیل منافع بازنشستگي به كسري منابع آتي كمك 
مي كند. در كش��ورهاي پیش��رفته چنی��ن اصلاحاتي 
بازنشس��ته ها را كمتر س��خاوتمندانه كرده است. براي 
كارگراني كه مي خواهند استانداردهاي زندگي فعلي شان 
را در دوران بازنشس��تگي نگه دارند،  مردم مجبور به كار 
طولاني تر و پس انداز بیشتر هس��تند.  شبیه سازي هاي 
ما دو چیز را نش��ان مي دهند كه به مردم اجازه مي دهند 
تا در یك اس��تاندارد زندگي مشابه امروز خود بازنشسته 
ش��وند. اول، افزایش تدریجي در س��ن بازنشس��تگي از 
متوسط سن 63 س��الگي امروز به 68 سالگي تا 2050- 
كه در آن دوران پیش بیني مي شود عمر مفید تا 3 سال 
بالا برود. دوم،  افزایش 6 درصدي درآمد در هر س��ال به 
پس انداز.  دولت ها مي توانند ش��هروندان خودش��ان را با 
تحریك ابزارهاي پیشرفته مالي براي تشویق به پس انداز 
داوطلبانه و اتخاذ سیاست هایي كه مردم را تشویق كنند تا 
زندگي مولد خودشان را طولاني تر كنند،  كمك كنند. در 
بازارهاي نوظهور و كشورهاي كم درآمد،  آنها مي توانند در 

بخش رسمي، كار را مهیج تر كنند.
در برخي از كش��ورها مانند چین و كره سطوح پس انداز 
خصوصي تقریبا بالا اس��ت در حالي كه بازنشس��تگي و 
سیس��تم هاي تامین اجتماعي نس��بتا ضعیف هستند. 
سیاس��ت گذاران در این كشورها بهتر اس��ت بالا بردن 
سطح صندوق سخاوتمندانه را بررسي كنند. این باعث 
مي ش��ود كه نیاز خانوارها به پس اندازهاي محتاطانه و 

نابرابري فقر در دوران پیري كاهش یابد.

بازنشستگي خود را سخاوتمندانه بگذرانید
گزارشسخن نخست

 همین صفحه  

سخن نخست

بازنشستگي خود را 
سخاوتمندانه بگذرانيد

نيما  اسدي|
اینكه شما چقدر به پس انداز براي بازنشستگي نیاز 
دارید به نظام بازنشستگي كشورتان بستگي دارد. 
تحقیقات تازه اي كه اخیرا صندوق بین المللي پول 
انجام داده بیش��تر بر تعامل میان نظام پس انداز و 
بازنشستگي در كشورهایي كه رو به پیري مي روند، 
تمركز كرده است. صندوق بین المللي پول در این 
تحقیقات از داده هاي 80 كشور از جمله جمعیت 
پیر آنها و طراحي نظام بازنشس��تگي براي ترسیم 
پس انداز هاي عمومي و خصوصي طي 30 س��ال 
آینده استفاده كرده است. این صندوق یافته است 
كه كشور بسته به اینكه چه نوع روندي در پس انداز 
خصوصي در پی��ش مي گیرد،  توس��عه پس انداز 
ملي به جلو م��ي رود. این نهاد ب��ا مفروض گرفتن 
سیاست هایي كه تغییر نمي كند،  پیش بیني كرده 
است كه جمعیت پیر باعث مي شود تا سال 2050 

سهم هزینه هاي عمومي در بازنشستگي...

 صفحه10  

دانش و فن

 بقاياي ماهواره ايراني 
در اقيانوس هند افتاد

 مرجان محمدي| 
  بامداد روز سه ش��نبه ماه��واره پیام ب��ا ماهواره 
بر س��یمرغ پرتاب ش��د،  هرچن��د ای��ن ماهواره 
نتوانس��ت در مدار قراربگیرد ولي به نظر مي رسد 
موفقیت هایي را ب��راي محققان و دانش��مندان 
فضایي ایران به همراه داشته باشد،  چرا كه رییس 
سازمان فضایي با اشاره به اینكه در جریان ماهواره 
پیام براي نخس��تین بار مراحل تزریق ماهواره در 

مدار رصد شد و این مهم ترین نقطه قوت و ...

انرژي

 عرضه نفت در بورس
 از صفر تا صد 

 نادي صبوري|
س��ومین محموله نفت خام ایران تا 4 روز دیگر در 
رینگ بین الملل ب��ورس انرژي عرضه مي ش��ود. 
پیش ت��ر در روزه��اي 6 و 20 آبان م��اه دو بار این 
عرضه ص��ورت گرف��ت اما ب��ا وقف��ه اي طولاني 
روبرو شد. وقفه اي كه بخش��ي از آن از پیچیدگي 
فرآیندهاي معاملاتي در بورس و نوپا بودن معامله 
نفت در این پلتفرم در ایران ناشي مي شود.  محمد 
صالحي ریی��س اداره عملیات ب��ازار فرآورده هاي 
هیدروكربوري بورس انرژي در توضیح بخش��ي از 
این پیچیدگي مي گوید: »كارگزاري كه قصد دارد 
هر نوع محصول كه در این مورد نفت خام است را در 
بازار به فروش برساند، باید در زماني خاص اطلاعات 
مربوط به خصوصیات این عرضه را در وب س��ایت 
بورس انرژي بارگ��ذاري كند.« آن طور كه صالحي 
مي گوید این زمان بس��ته به داخلي یا بین المللي 

بودن رینگ این عرضه متفاوت است. 
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با توجه به جهش قیمت مسكن در ماه هاي اخیر مطرح شد

تصويب لايحه مبارزه با پول شويي 
تنها گام اول است

رشد سهم اجاره در هزینه خانوار

بودجه

عضو كمیس��یون تلفی��ق بودجه س��ال 98 
گفت: اف��رادي ك��ه وام ه��اي كمت��ر از صد 
میلیون تومان دریاف��ت كرده اند چنانچه وام 
خود را در س��ال 98 تس��ویه كنند تنها ملزم 
به پرداخ��ت اصل آن هس��تند و س��ود وام و 
جریمه كرد بخش��یده مي ش��ود. به گزارش 
ایرنا، ه��ادي قوامي عضو كمیس��یون تلفیق 
بودجه س��ال 98 درب��اره مصوبات نشس��ت 
عصر چهارش��نبه كمیس��یون تلفیق بودجه 
سال 98، افزود: در جلسه كمیسیون، تبصره 
16 لایح��ه بودجه س��ال 98 ك��ه در رابطه با 
موض��وع اس��تمهال وام هاي مع��وق كمتر از 
صد میلی��ون و 4 میلیارد تومان اس��ت، مورد 
بررس��ي قرار گرفت. وي ادامه داد: براس��اس 
مصوبه كمیس��یون تلفیق بودجه 98 افرادي 
ك��ه وام هاي كمت��ر از ص��د میلی��ون تومان 
دریافت كردند و زمان تس��ویه وام گذش��ته 
است چنانچه در س��ال 98 وام خود را تسویه 
كنند تنها ملزم به پرداخت اصل آن هس��تند 
و جریمه دیركرد وام نیز بخش��یده مي شود؛ 
حداقل 2 هزار میلی��ارد توم��ان منابع مالي 
براي انجام این مه��م در لایحه بودجه در نظر 
گرفته شده اس��ت. عضو كمیس��یون برنامه، 
بودجه و محاس��بات مجلس ش��وراي اسلامي 
با اشاره به تعیین تكلیف تس��ویه وام هاي تا 4 
میلیارد تومان، اظهار كرد: در جلسه كمیسیون 
مقرر شد سود مركب این وام ها در زمان تسویه 
توسط بانك ها اخذ نشود بطور مثال اگر فردي 
در س��ال 85 وام دریافت كرده باشد سود وام بر 
مبناي قرارداد اولیه در زمان تسویه تسهیلات 
محاس��به خواهد ش��د بنابراین تنها باقیمانده 
اصل وام و سود دریافت مي ش��ود. در واقع این 
مصوبه شامل وام هاي معوق است. این نماینده 
مردم در مجلس دهم با بیان اینكه در جلس��ه 
كمیس��یون تلفی��ق بودجه 98 ی��ك تجدید 
راي نیز انج��ام گرف��ت، ادام��ه داد: در تبصره 
یك لایحه بودجه س��ال 98، در سال آینده به 
میزان 6 هزار میلی��ارد تومان، قی��ر رایگان در 
اختیار دس��تگاه هاي اجرایي قرار مي گرفت در 
حالي كه در جلس��ه تجدید راي صورت گرفت 
و كمیسیون به پیشنهاد لایحه دولت برگشت 
كه براساس پیش��نهاد دولت شركت ملي نفت 
با كم��ك دولت 6 ه��زار میلیارد توم��ان براي 
قیر رایگان پروژه هاي مختل��ف در بخش هاي 
مختلف تامی��ن مي كن��د. عضو كمیس��یون 
تلفیق بودجه سال 98در تشریح دیگر مصوبه 
كمیسیون تلفیق بودجه سال 98، تاكید كرد: 
استمهال سه س��اله وام هاي بخش كشاورزي 

تصویب مي شود.

بخشودگي جريمه وام هاي 
معوق زير 100ميليون تومان

???

روزهاي دشوار »ترزا مي«
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رییس س��ازمان بازرس��ي كل كش��ور اعلام كرد كه 
گزارش كامل سوءاستفاده كنندگان از ارزهاي دولتي 
تهیه و به مراجع عالي ارایه ش��ده اس��ت. قاضي ناصر 
سراج عصر چهارش��نبه در حاشیه مراسم بزرگداشت 
آیت الله هاش��مي ش��اهرودي در گفت وگو با خبرنگار 
ایرنا این مطلب را عنوان كرد. رییس سازمان بازرسي 
كل كشور در پاسخ به سوالي مبني بر اینكه برنامه هاي 
قوه قضاییه ب��راي برخورد با سوءاس��تفاده كنندگان 

از ارزه��اي دولتي، گفت: ع��ده اي ارزه��اي دولتي را 
دریافت كرده و بدون كارشناس��ي هاي لازم مقامات، 
كالا وارد كرده ان��د، ع��ده اي نی��ز كالاي غیرمربوطه 
وارد كرده یا نیمي از ارز دولتي دریافت ش��ده را صرف 
واردات كالا كردن��د یا عده اي كلا ارز دریافت ش��ده را 
در بازار فروخته اند. قاضي سراج با اعلام اینكه گزارش 
كامل این موضوع تهیه و به مراجع بالاتر اعلام ش��ده 
اس��ت، بیان كرد: رییس جمهوري اخیرا به یك نمونه 

از سوءاستفاده كنندگان از ارزهاي دولتي اشاره كرده 
است. رییس سازمان بازرسي كل كشور تصریح كرد: 
تعداد دقیق این اف��راد را به خاطر ندارم اما آمارش��ان 
قابل توجه است. همانطور كه تاكنون دیدید دستگاه 
قضایي براي برخورد با مفاسد اقتصادي مصمم است. 
قاضي سراج ادامه داد: روند رسیدگي به پرونده ها زمان 
بر است و امكان دارد رسیدگي به یك پرونده چند سال 

به طول بینجامد.

گزارش سوءاستفاده كنندگان  از ارز  دولتي ارایه شد
خبر



روي موج خبر

    همايش تجاري اي�ران و عراق در كربلا 
با حضور ظريف؛فارس|

همايش تجاري مشترك ايران و عراق با حضور 
وزير امور خارجه جمهوري اسلامي در كربلاي 
معلي برگزار شد.  محمدجواد ظريف وزير امور 
خارجه ايران در ادامه سفرش به عراق در كربلاي 
معلي در همايش تجاري مشترك ايران و عراق 
با حضور اسللتاندار كربلللا و بازرگانان و فعالان 
اقتصادي استان هاي بابل و كربلا شركت كرد. 
رييس دسللتگاه ديپلماسي جمهوري اسلامي 
ايران به زيارت عتبات عاليات در نجف و سپس 

كربلاي معلي رفت.

    شوراي نگهبان نمي تواند درباره بودجه 
بي توجه باشد؛ايسنا|

دبير شللوراي نگهبان با بيان اينكه در آسللتانه 
بررسي بودجه در مجلس دهم هستيم، گفت: ما 
نمي توانيم درباره بودجه كشور بي توجه باشيم. 
آيت الله جنتي در ابتداي جلسه ديروز با تاكيد 
بر اينكه در بررسللي بودجه بايد جلوي اسراف 
گرفته شود، اضافه كرد: متاسفانه در اين زمينه 
شللاهديم در جاهايي پول هاي زيادي بي دليل 
هزينه مي شود. او با اشاره به برگزاري انتخابات 
مجلس در سللال آينده، از تشديد مخالفت ها و 
دشمني هاي بي علت با نظارت شوراي نگهبان 
انتقاد و خاطرنشان كرد: اين هجمه زودهنگام 
كه اغلللب از خارج هدايت مي شللود به منظور 
تضعيف جايگاه اين نهاد مقدس است و ما بايد 
از مواضع بحق شوراي نگهبان در اجراي نظارت 

قانوني دفاع كنيم.

    امري�كا ب�ه كش�وري خطرن�اك براي 
خبرنگاران تبديل شده است؛مهر|

سخنگوي وزارت خارجه گفت: امريكا با بازداشت 
خبرنگار پرس تي وي، نشللان داد به اصولي كه 
آن را دستاويز حمله به منتقدانش قرار مي دهد، 
پايبند نيسللت و به كشللوري خطرنللاك براي 
خبرنگاران تبديل شده است. بهرام قاسمي در 
واكنش به بازداشت خبرنگار شبكه پرس تي وي 
هنللگام ورود وي به امريكا اظهارداشللت: اقدام 
دولت امريكا در بازداشللت غيرقانوني و برخورد 
غيرانسللاني با خانم مرضيه هاشللمي )ملاني 
فرانكلين( خبرنللگار و مجري شللبكه خبري 
پرس تي  وي در واشنگتن را محكوم مي كنيم. او 
افزود: بازداشت يك شهروند مسلمان امريكايي 
بللدون مقدملله و بللا رفتارهاي تحقيللر آميز و 
غيرانسللاني مامورين دولت امريللكا در اذيت و 
آزار اين بانو، نمونه بارز رفتارهايي است كه يك 
رژيم آپارتايد با شهروندان غيرسفيدپوست خود 
انجام مي دهد و جمهوري اسلامي ايران خواهان 
برخورداري خانم هاشمي از كليه حقوق اوليه و 
انساني و آزادي فوري و بدون قيد و شرط ايشان 

از بازداشت غيرقانوني است.

    ديدار سرلشكر باقري با رييس جمهور 
آذربايجان؛سپاه  نيوز|

رييس سللتادكل نيروهاي مسلللح در سفر به 
جمهللوري آذربايجان، بللا »الهللام علي اف«، 
رييس جمهور اين كشور، ديدار و گفت وگو كرد. 
رييس ستادكل نيروهاي مسلح در بدو ورود به 
فرودگاه حيدر علي اف باكو بللا بيان اينكه اين 
سفر در راستاي طرح مباحث دفاعي و امنيتي و 
همكاري هاي نظامي و توسعه آنها انجام مي شود، 
گفت: به لحاظ ارتباطات تاريخي كه دو كشور 
باهم دارند و همچنين همكاري هاي گسللترده 
تهران و باكو در مسللائل مختلللف، لازم بود كه 
سفري در اين سطح انجام گيرد. او در مدت دو 
روز اقامت خود در باكو با نخست وزير، وزير دفاع، 
رييس مجلس ملللي و ديگر مقامات جمهوري 

آذربايجان ديدار و مذاكره خواهد كرد.

    ش�اهد لجب�ازي و بي تفاوت�ي در 
حوزه هاي فرهنگي هستيم؛خانه ملت|

رييس مجمع نمايندگان اسللتان تهران با بيان 
اينكه شايد نسخه هايي كه براي مسائل فرهنگي 
پيچيده ايم، پاسللخگو نبوده اسللت، گفت: در 
حوزه هاي فرهنگي به نوعي شللاهد لجبازي يا 
بي تفاوتي هستيم. محمدرضا عارف در ششمين 
جلسه شوراي اداري شهر پرديس اظهار داشت: 
استان تهران وظيفه سللنگيني دارد و خبر هر 
اتفاق در اين اسللتان به سللرعت در تمام كشور 
منتشر مي شود. وي با بيان اينكه رمز موفقيت 
انقلاب هم افزايي و وحدت مردم و مسوولان بوده 
است اظهار داشللت: در دهه پنجم انقلاب بايد 
بيشتر به نرم افزارها و آسيب هاي اجتماعي توجه 
كنيم. رييس مجمع نمايندگان اسللتان تهران 
افزود: بايد تنگ نظري ها و حب و بغضها را كنار 
بگذاريم، در بخش زيربناها عملكرد خوبي داريم.

    مراس�م وداع با شهداي هواپيماي 707 
نيروي هوايي ارتش برگزار شد؛برنا|

مراسم وداع با شللهداي حادثه هواپيماي 707 
نيروي هوايللي ارتش در پايگاه هوايي شللهيد 
لشللكري مهرآباد برگزار شللد.  حجت الاسلام 
كيايللي نژاد در اين مراسللم كه بللا حضور امير 
سرلشكر سيد عبدالرحيم موسوي فرمانده كل 
ارتش، حجت الاسلام والمسلمين عباس محمد 
حسني رييس سازمان عقيدتي سياسي ارتش، 
امير سللرتيپ عزيز نصيللرزاده فرمانده نيروي 
هوايي، خانواده شهدا، فرماندهان، پيشكسوتان، 
همرزمان و مسوولاني از سپاه و ناجا در مسجد 
حضرت ولللي عصر )عج( پايگاه هوايي شللهيد 
لشكري مهر آباد برگزار شد گفت: شهدا كساني 
هسللتند كه تا آخرين لحظه هاي زندگي خود، 
در راه آرمان هاي اسلللام عزيز جانفشاني كرده 
و در ايللن راه، خلعت زيباي شللهادت را به تن 

پوشيده اند.

ايران2
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تصويب لايحه مبارزه با پول شويي تنها گام اول است
زهره آقاياني| 

بالاخره پللس از كش وقوس هاي فللراوان لايحه مبارزه با 
پولشويي به تصويب مجمع تشخيص مصلحت نظام رسيد 
و يكي از موانع ورود ايران به مناسبات مالي جهان برداشته 
شد. در اين ماجراي پرپيچ وخم عده اي با شدت هرچه تمام تر 
بر اين لايحه تاختند و حتي پذيرش آن را مسللاوي با ذلت 
دانستند و استقلال كشور را در معرض خطر برشمردند اما از 
ابتدا هم روشن بود كه عدم تصويب لوايح چهارگانه مبارزه با 
پولشويي خصوصا در هنگامه تحريم هاي همه جانبه امريكا 
عليه ايران بهترين زمينه را براي محدود كردن مراوده هاي 

مالي كشور فراهم مي كند.
 اكنون گام اول براي مبارزه با پولشويي و استفاده از امتيازات 
بين المللي آن برداشته شللده است ولي صاحب نظران بر 
اين عقيده هستند كه در اين راستا گام هاي ديگر هم بايد 
برداشته شود و مبارزه با پول هاي كثيف عمق همه جانبه اي 
به خود گيرد، در همين زمينه فرشاد مومني، اقتصاددان در 
مصاحبه اي با خبرنگار تعادل و در پاسخ به سوالي در مورد 
تصويب لايحه پولشويي مي گويد: »يك مساله خيلي بنيادي 
وجود دارد كه در فضاي سياسي و متلاطم و سياست زده 
ايران متاسفانه كمتر مورد توجه قرار مي گيرد و آن اين است 
كه تمايلي وجود دارد كه بيشتر با مسائل بنيادي ملي در 
كادر زد و خوردهاي جناحي و باندي و با شلليوه زنده باد و 

مرده باد برخورد كنند.
متاسللفانه دولت هم در اين زمينه به نحو بايسته اي با يك 
درك مبتني بر برنامه وارد نمي شود و از اين ناحيه همه زيان 
مي كنند. آن چيزي كه به نظر من از منظر ملاحظات سطح 
توسعه و در راستاي عزت و آبروي ايران مطرح مي شود، اين 
است كه يك وفاق جمعي بي نظير در سطح جهان از نظر 
انديشه اي و معرفتي وجود دارد و آن هم اين است كه هيچ 
كشوري در جهان جايگاه و عزت و آبرو پيدا نمي كند چه در 
نزد مردم خللودش و چه در نزد مردم دنيا مگر اينكه در آن 
كشور توليد مبتني بر علم و فناوري، متر و معيار اصلي همه 

جهت گيري ها و اقدامات و تخصيص منابع باشد. 
بعد گفته مي شود كه يكي از لوازم پايبندي به چنين مساله 
حياتي و سرنوشت سللازي اين است كه به اين نكته توجه 
داشته باشيم كه توليد در كشوري پايدار و ريشه دار و بالنده 
نمي شود مگر اينكه ابتدا هزينه فرصت مفت خوارگي بالا 
رود و در سللطح كل ساختار قدرت اين بلوغ فكري حاصل 
شده باشد كه اگر در جامعه امكان برخورداري هاي زياد و 
كم زحمت و كم ريسللك وجود داشته باشد، كسي سراغ 

توليد نمي رود.«
 مومني در ادامه تاكيد مي كند: » يكي از مهم ترين كانال هاي 
ترويج مفت خوارگي هاي فسادآور و ذلت آور در ايران مساله 
پولشويي است و بنابراين اگر ما از منظر مصالح سطح توسعه 
به اين قضيه نگاه كنيم فهم اينكه تا زماني كه افراد مي توانند 

از طريق پولشويي برخورداري هاي غيرعادي داشته باشند، 
چندان دشوار نيسللت. بنابراين هر كسي كه ولو با حسن 
نيت و با احساس مسللووليت براي اينكه برخورداري هاي 
بدون زحمللت و بدون نياز به نوآوري هللاي فناورانه راه باز 
كند، با حسن نيت تيشه به ريشه توسعه و حيثيت كشور 
در سطح جهان مي زند. ولي متاسفانه يك مساله اي كه از 
نظر عقلي و علمي تا اين اندازه بديهي اسللت، متاسفانه در 
كشور ما دستخوش آنچنان مناقشلله ها و زد و خوردهاي 
باندي و جناحي مي شود كه به واقع فقط مي شود براي آن 
عنوان فرصت سوزي را در نظر گرفت. ما در اقتصاد سياسي 
بين الملللل به خاطر اين طرز برخوردها بلله عنوان يكي از 
برجسللته ترين قهرمانان فرصت سوزي در دنيا محسوب 
مي شويم كه بايد تغيير كند. بنابراين من هم به دولت محترم 
و هم به مجلس محترم توصيه مي كنم كه مسائل حياتي 
اين گونه را تا آنجا كه امكان دارد به دست اهل علم بسپارند. 
و اجازه ندهند كه ديگرهاي سياست زده باندي طلايه دار 

پيگيري اين مسائل شوند. «

    راه حل مقابله با پول شويي
اين استاد اقتصاد دانشگاه در پاسخ به اين سوال كه راه حل 
شما در رابطه با لايحه مبارزه با پولشويي چيست؟ گفت: بايد 
مساله در كادر علمي خودش مطرح شود، در اين صورت همه 
در كشور نفع مي برند. من مي خواهم به شما عرض كنم كه در 
سال 1338 گروه مهندسي مشاورهاروارد با يك تيم خيلي 
بزرگ به ايران آمدند و هدفشان اين بود كه براي برنامه سوم 

قبل از انقلاب مشاوره دهند.
از اين گروه آثار مكتوب بسيار ارزشمندي باقي مانده كه در 
يكي از آنها - دقيقا حدود 60 سال پيش- نويسنده دانشمند 
آن مي گويد: »كه گرچلله ايران پول نفت و ادعاهاي بزرگ 
دارد اما محال است توسعه پيدا كند«. يعني 60 سال پيش 
آنها با يك مطالعه سه، چهار ساله در ايران آنقدر صريح اين را 
فهميده اند كه محال است در ايران توسعه پيدا شود و دليلي 
كه مي آورد اين است كه تا زماني كه در اين كشور از طريق 
سللوداگري روي زمين و مسللكن مردم و از طريق تجارت 
پول - كه به بيان بسيار محترمانه اي براي نزولخواري است- 
مي شود درآمدهاي بسيار بزرگ اما كم زحمت به دست آورد، 
هيچ كس در اين كشور انگيزه در حد نصاب و بايسته براي 
حركت به سمت سرمايه گذاري هاي مولد نخواهد داشت 
و بنابراين ايران توسعه پيدا نخواهد كرد. مي خواهم يادآور 
شوم كه به واسطه اين فضاي سياست زده و سهل انگاري ها 
و بي برنامگي هايللي كه دولت ها در اين زمينه داشللته اند، 
اوضاع امروز ما از اين نظر تفاوت چنداني با سال هاي پاياني 

دهه 1330 ندارد .
از وي پرسيده شد كه حالا بعد از كش و قوس هاي طولاني 
به هر حال قانون مبارزه با پولشويي توسط مجمع تشخيص 

مصلحت نظام تاييد شللد،  چه بايد كرد ؟ او پاسخ داد: بله 
خوشبختانه با وجود اين فرآيندهاي فرسايشي و طولاني 
بالاخره يك وفاق جمعي در ايران حاصل شده كه راه نجات 
ايران از مسير باز بودن راه براي پولشويي نمي گذرد، از نظر من 
يك اقدام مبارك و ميموني است اما مي خواهم عرض كنم كه 
در اين چارچوب فقط يكي از شروط لازم فراهم شده است. اما 
مثل ماجراي برجام نشود كه عده اي بگويند پس چي شد؟! 
برجام فقط تهديللد بيروني را مهار كللرده بود يعني براي 
ايران زمان آزاد شللده بود كه برنامه هاي مشاركت جويانه 
و خردورزانه اي براي برون رفت از گرفتاري ها و مشكلات 
بريزند. وقتي كه اين جناح بندي ها و زد و خوردهاي سياسي 
فرصت هاي بعد از برجام را از ما گرفت، آبروي آن كوشش 
خردورزانه يعني اعتبار كوشش تنش زدايانه در مناسبات 
بين المللي هم مخدوش شللد و در معرض يك سلسللله 
برخوردهاي به غايت سياست زده و فرصت طلبانه هم قرار 
گرفت. ماجراي پولشويي و مبارزه قانوني با آن هم همين 
حالت را دارد. يعني يكي از لوازم بالا بردن هزينه فرصت مفت 
خوارگي در ايران فراهم شده اما حداقل 12 تا لازمه ديگر هم 
وجود دارد كه اگر براي آنها فكري نشود كه متاسفانه تا امروز 
نشده، ممكن است كه اين تلاش ارزشمند هم عقيم بماند . 

    آسيب هاي تاخير در تصويب لايحه
مومني در خصوص تاخير در تصويب اين لايحه گفت: 
اين تاخير از منظر ملاحظات سطح توسعه به شرحي كه 
گفتم، در ايران فرصت سوزي كرد و اين فرصت سوزي ها 
چون گرايش هاي توليدي را تضعيف مي كند به معناي 
استمرار وابستگي هاي ذلت آور به دنياي خارج محسوب 
مي شود. بنابراين بايد خداوند را شكر كنيم كه بالاخره اين 
بلوغ حاصل شد و اين گام برداشته شد. اما حواسمان جمع 

باشد كه اين تنها يكي از گام هاي ضروري بود.
چندين گام ضروري ديگر هم وجللود دارد كه حداقل 
كساني كه دل در گروي توسعه كشور دارند طي سه دهه 
گذشللته دايما آنها را تذكر مي دهند و بايد راجع به آنها 
همفكري مبتني بر برنامه هاي خردورزانه انديشيده شود 
و گرنه درغياب آن به شرحي كه اشاره كردم، فرصت هاي 
ناشي از اين اقدام صحيح هم مي تواند بي اثر و بي ثمر شود. 
بنابراين من فكر مي كنم كه از دولت محترم و مجلس 
محترم بايد خواست كه با همدلي و همراهي اهل خرد 
و دانايي و صلاحيت هاي توسعه اي براي گام هاي بعدي 

برنامه ريزي كنند. 
نكته بسيار مهم ديگر اين است كه تصويب قانون يك 

مساله است، نحوه اجراي آن يك مساله ديگر. بنابراين 
از اين لحظه به بعد بلله ويژه نهادهاي نظارتي درون قوه 
مجريه و قوه قضاييه و مقننه بايد تمام هم و غم خود را 
روي بسترسازي نهادي در جهت امكان پذير شدن اجراي 
هر چه كارآمدتر اين قانون كه اكنون تصويب شده و براي 

توسعه كشور هم ضروري بوده، متمركز كنند.
اگر ما يك بستر نهادي مشوق فساد داشته باشيم طبيعتا 
قانون مبارزه با پولشويي در يك بستري كه نسبت به فساد 
و برخورد فعال با آن از كارآمدي بايسته برخوردار نيست 

آن قانون را بلا اثر خواهد كرد.
بنابراين از اين لحظه به بعد مسووليت نهادهاي نظارتي 
در سطح همه قواي سه گانه بسيار بيشتر خواهد بود و از 
طرف ديگر كل ساختار قدرت بايد اين امكان را فراهم 
كند كه نهادهاي تخصصي مدني و به ويژه رسانه ها هم 
امكان اعمال نظارت هاي تخصصي مدني و نظارت هاي 
همگاني براي پيشبرد اين مساله را فراهم كنند. در غياب 
اين ظرفيت سازي ها به شرحي كه اشاره كردم، اين قانون 
مي تواند اثر عملي نزديك به صفر داشته باشد. بنابراين در 
اين زمينه هم بايد دقت ها و برنامه ريزي هاي بايسته در 

دستور كار قرار بگيرد.

فيلترينگ به تاريخ خواهد پيوست
برخی از استان ها موقعيت جغرافيايی بهتری دارند و به عنوان 
استان های مرزی می بايست با همسايگان خود تعامل کنند. 
روحانی تصريح کرد: در اين شرايط بهترين راه اين است که 
بخش خصوصی کشور با بخش خصوصی ساير کشورها 
و به ويژه همسايگان ارتباطی تنگاتنگ داشته باشند و ما 
برخللی از امور را به بخش خصوصللی واگذار کنيم؛ ضمن 
اينکه بخش خصوصی هم بايد با نظم و قانون مداری خاصی 
حرکت کند تا دچار مشکل نشده و با کمک هم بتوانيم از 

اين شرايط عبور کنيم. 

    شرايط بانکی بهتر شد 
روحانی با بيان اينکه تلاش خوبی در زمينه مسايل بانکی 
انجام شده است، خاطر نشان کرد: در زمينه مسايل ارزی، 
تبادلات بانکی نسبت به دو ماه گذشته در شرايط بهتری قرار 
گرفته، اما هنوز بايد اقدامات بيشتری انجام دهيم.  رييس 
جمهوری با بيان اينکه امريکايی ها می خواهند روابط ايران را 
با ديگر کشورها به بهانه های مختلف قطع کنند، گفت: ما بايد 
از طرق مختلف اين روابط را گسترش دهيم و لذا تا جايی که 
می توانيم با کشورهای همسايه و ديگر کشورها با پول ملی 
خودمان کار می کنيم.  روحانی افزود: با تبادل با پول ملی، 
شرايط بهتر شللده و نقل و انتقال مالی و صادرات و واردات 
را تسهيل خواهد کرد.  رييس جمهوری تجار بازارچه های 
مرزی و مناطق آزاد را راه های تنفسی اقتصاد کشور دانست و 
گفت: استاندارانی که مناطق آزاد را در استان های خود دارند، 

بايد از آنها استفاده کرده و اين مناطق را تبديل به مراکزی 
برای صادرات و واردات مواد مورد نياز برای توليد کنند. 

    ذخاير کالاهای اساسی کشور مطلوب است 
روحانی با تأکيد بر اينکه بايد ذخاير کالاهای اساسی کشور، 
هميشه در حد مطمئن باشد، گفت: امروز ذخاير کالاهای 
اساسی کشور بهتر و بيشتر از هر زمان ديگری است و اين 
يکی از اقدامات ارزشمند دولت است.  رييس جمهوری اظهار 
داشللت: مردم مطمئن باشند تمام مسئولان برای تأمين 
کالاهای اساسی اعم از تأمين ارز، با همه توان در تلاشند و 

نبايد هيچ گونه نگرانی داشته باشند. 

     بانک ها نقدينگی حبس شده را بايد آزاد کنند 
رييس جمهوری مسايل بانکی در کشور را از ديگر مشکلات 
دانست و گفت: بانک ها هم نعمت هستند که می توان از آنها 
برای سرمايه گذاری های داخلی و خارجی استفاده کرد و 
هم نياز به اصلاحات دارند که در اين راسللتا بانک مرکزی، 
وزارت اقتصاد و دارايی، دولت، مجلس، قوای سه گانه و بويژه 
خود بانک ها بايد کمک کنند.  روحانی با اشاره به گزارش 
استانداران مبنی بر اينکه بسياری از زمين ها و امکانات به طور 
رها شده، در اختيار بانک ها قرار دارد، گفت: اين مسايل بايد 
در اسللرع وقت حل و فصل شود و اگر نياز به هماهنگی و يا 
قانون دارد، بايد به دولت اعلام کنيم تا بتوانيم اقدامات لازم را 
انجام دهيم؛ ضمن اينکه بالاترين مسئوليت در اين زمينه 

امروز بر عهده وزارت اقتصاد و دارايی و بانک مرکزی است 
و بايد با تأمين زمان بندی، بانک ها را موظف به فروش مازاد 
اموال خود کنند.  رييس جمهوری ادامه داد: تمام مشکلاتی 
که امروز وجود دارد به واسطه آن است که نقدينگی به اندازه 
کافی در کشور وجود ندارد و بانک ها نقدينگی های خود را 
در اموالی که در اختيار دارند، حبس کردند که بايد آزاد شوند 
تا بتوانيم فعاليت کنيم.  روحانی ادامه داد: اينکه بانک ها به 
چه اندازه بايد در اختيار استانداران و چقدر در اختيار مرکز 
باشند، هم بايد مورد بررسی قرار گيرد.  روحانی از گسترش 
فساد به عنوان ديگر مشکلی که با آن مواجه هستيم نام برد و 
اظهار داشت: تحريم به ظاهر به رشد و توسعه کشور و زندگی 
مردم فشار وارد می کند، اما اثر بسيار بد آن گسترش فساد 
است.  رييس جمهوری با بيان اينکه تحريم، انحصار و چند 
نرخی بودن فسادآور است، گفت: به دليل آنکه ارز به صورت 
چند نرخی در اختيار قرار می گيرد، فساد ايجاد می کند و 

اين نياز به مراقبت و دقت بالا دارد. 

     فيلترينگ به تاريخ خواهد پيوست 
رييس جمهللوری افللزود: امکانات فضای مجللازی روزانه 
گسترش پيدا می کند و فيلتر و فيلترينگ هم به تدريج به 
تاريخ خواهد پيوسللت و اثر آن تا زمانی محدود مؤثر است. 
دورانی در اين کشور ويدئو ممنوع بود و يکی از مسئوليت های 
مهم دستگاه های امنيتی در گمرکات کشور، گرفتن ويدئو و 
گرفتن نوارهای ويدئويی در خيابان از مردم بود.  روحانی تأکيد 

کرد: ما بايد از فناوری روز دنيا به درستی استفاده کنيم و با 
نظم و مقررات هوشياری و تکيه بر قانون از آن مراقبت کنيم. 
نمی توانيم اين مسايل را رها کرده و با بستن آن بخواهيم از 
آن خلاص شويم.  رييس جمهوری با اشاره به اينکه بارها در 
دولت اعلام کرديم که بايد هر کس که ارز به او تعلق می گيرد و 
ثبت سفارش می کند، اعلام شود تا همه بدانند چه کسی برای 
چه کاری، چه مقدار ارز دريافت کرده و چه ميزان کالا وارد 
کرده و در کجا انبار کرده است، افزود: اين اقدام تنها با دولت 
الکترونيک و فضای الکترونيک امکان تحقق دارد.  روحانی 
با بيان اينکه راه مبارزه با فساد، شفافيت است، گفت: فضای 
مجازی که دولت به اين ميزان برای گسترش آن ارزش قايل 
است گاهی حتی مشکلاتی برای خود دولت ايجاد می کند، 

اما در مجموع برای کشور مفيد است. 

    پرداخت بس�ته حمايتی و جبرانی دولت به 16 
ميليون خانوار 

روحانی با طرح اين سوال که چرا روزنامه ها، فضای مجازی 
و صدا و سلليمای کشور در زمينه نحوه مصرف سوخت آرام 
هستند و فرياد نمی زنند، اظهار داشت: ما بايد از همه توان خود 
در اين راه استفاده کنيم تا زندگی اقشار ضعيف جامعه را که 
در روستاها و شهرها هستند، سامان دهيم.  رئيس جمهوری 
با اشاره به اينکه دولت کمک جبرانی و حمايتی برای اقشاری 
که درآمد آنها زير 3 ميليون تومان در ماه است را پيش بينی 
کرده که اولين قدم آن به انجام رسيده است، افزود: براساس 
اعلام سازمان برنامه و بودجه اين بسته حمايتی به 16 ميليون 
خانوار تاکنون پرداخت شده که رقم قابل ملاحظه ای است 
و اين البته يکی از راه های حمايت از اقشار مستضعف است. 

    زمين های بدون استفاده را اطلاع دهيد 
روحانی با اشللاره به اين گزارش که برخی از دستگاه های 
دولتی در اسللتان ها زمين و امکاناتی در اختيار دارند که 
بدون استفاده رها شللده و آن دستگاه دولتی نيازی به آن 
ندارد، گفت: همه مسئولان در اسللتان ها اعم از استاندار، 
شللهردار و مقامات محلی بايد پيگيری  کنند که دستگاه 
مربوطه ،آن بخش را در اختيار بگذارد و وزير موظف است تا 
اين کار را انجام دهد و اگر در اين زمينه مشکلی بوجود آمد، 
استانداران بايد بلافاصله و حتی تلفنی به من اطلاع دهند و 
من نيز مسئوليت آن را می پذيرم که اين مساله را دنبال کنم.  
رئيس جمهور ادامه داد: وزير اقتصاد و دارايی در راسللتای 
شناسللايی اموال مازاد وزارتخانه ها و دستگاه های دولتی 
مسئوليت سنگينی بر عهده دارد و هيچ وزيری نمی تواند 
نسبت به اموالی که در اختيار آن وزارتخانه  است، ادعايی 
داشته باشد، چرا که همه اينها متعلق به دولت است و اين 
زمين ها بايد مجانی برای ساختن مسکن و يا موضوعاتی 
نظير گردشگری واگذار شود.  روحانی با بيان اينکه ساخت 
مسکن با اسللتفاده از اين زمين ها و ارايه خدمات از سوی 
ديگر مراکز حمايتی، قيمت مسکن در اين مناطق را کاهش 
می دهد و می توانيم اين خانه را به خانه اولی ها بدهيم و با 
آن تهاتر کنيم، گفت: اگر اين مشکلات را برطرف کنيم، 
می توانيم در بخش ساختمان گسترش خوبی ايجاد کنيم، 
چرا که توسعه ساختمان سازی، صنايع مختلف را تحرک 
داده و معادن را فعال می کند و مردم با خانه های مقاوم در 
برابر سلليل و زلزله در امان خواهند مانللد و امکانات و رفاه 
بيشتری را در اختيار خواهند داشت که موجب سلامت و 

رفاه جامعه خواهد شد. 

 ايران آنچه در سوريه دارد
را حفظ خواهد كرد

سرلشللكر جعفللري بللا 
مضحك و خنده دار دانستن 
تهديدات اخير نخست وزير 
رژيم صهيونيستي، گفت: 
جمهوري اسلللامي ايران 
مستشاران نظامي و انقلابي 
و نيز تجهيزات و سلاح هايي 
كه براي توانمند سازي مقاومت اسلامي در سوريه دارد را 
حفظ خواهد كرد. به گزارش سپاه نيوز، در پي اظهارات 
تهديد آميز اخير نخسللت وزير رژيم صهيونيستي 
مبني بر اينكه چنانچه ايران نيروهاي نظامي خود را 
سريعا از سوريه خارج نكند، اسراييل به حملات خود 
عليه مواضع ايران ادامه خواهد داد، سردار جعفري با 
مضحك و خنده دار دانستن اين تهديد اظهار كرد: هم 
تمامي مستشاران نظامي و انقلابي و هم تجهيزات و 
سلاح هايي كه براي آموزش و توانمند سازي مبارزين 
مقاومت اسلامي و حمايت از مردم مظلوم سوريه، در 

اين كشور اسلامي داريم را حفظ خواهيم كرد. 

 رييس جمهور براي هماهنگي
با اصلاحات مداخله كند

عضللو شللوراي مركللزي 
فراكسلليون اميد مجلس 
تاكيللد كللرد كلله ارتباط 
اصلاح طلبللان بللا دولللت 
برقرار اسللت اما دولت بايد 
به گلايه هللا توجلله كند. 
عليرضللا رحيمللي، عضو 
هيات رييسه مجلس در گفت وگو با ايلنا، در خصوص 
سخنان اخير رييس دفتر رييس جمهوري درباره نسبت 
اصلاح طلبان و دولت روحاني گفت: چنانچه گلايه هايي 
هم وجود داشته باشد كه البته وجودشان طبيعي است و 
رييس جمهور حتما اين گلايه ها را شنيده اند، مساله مهم 
اين است كه به اين گلايه ها ترتيب اثر بدهند و با يك نگاه 
واقع بينانه بتوانند از ظرفيت مديريتي و علمي موجود در 
جريان اصلاحات استفاده صحيح ببرند.  اين عضو هيات 
رييسه مجلس دهم در ادامه افزود: نگاه اصلاح طلبان به 
دولت، نگاه كسب قدرت نيست بلكه نگاه كارگشايي از 
مشكلات كشور و همكاري براي رفاه بيشتر مردم است.

هنوز رييس قوه قضاييه تعيين 
نشده است

سخنگوي قوه قضاييه در 
گفت وگويللي تلويزيوني 
در رابطه با سازوكار تعيين 
رياست قوه قضاييه، اظهار 
كرد: طبق قانون اساسللي 
رييس قوه قضاييه توسط 
مقام معظم رهبري به مدت 
۵ سال منصوب مي شوند و در طول سنوات گذشته و 
تصدي رياست آيت الله آملي لاريجاني بر قوه قضاييه دو 
دوره ۵ ساله شد و الان ۵ سال دوم تقريبا رو به اتمام است 
و با توجه به تشخيصي كه داده شد حضرت آيت الله آملي 
لاريجاني به رياست مجمع تشخيص نظام و همچنين 
عضو فقه اي شوراي نگهبان منصوب شدند و طبيعتا 
دوره بعدي شللخص ديگري مسووليت قوه قضاييه را 
به عهده خواهد گرفت. معاون اول قوه قضاييه در پاسخ 
به پرسشي مبني بر اينكه آيا رييس قوه قضاييه بعدي 
مشخص شده اسللت، ادامه داد: تا جايي كه بنده خبر 
دارم به صورت قطعي كسي هنوز مشخص نشده  است.

اختلاس هاي افراد با نفوذ به 
اژدهاي هفت سر بدل شده است
دادسللتان كل كشور گفت: 
افللراد بانفللوذ سللرقت و 
اختلاس هاي بزرگ مي كنند 
و اين به يك اژدهاي هفت سر 
تبديل شده است. به گزارش 
باشگاه خبرنگاران، منتظري 
در همايش تخصصي روساي 
اداره هاي مبارزه با سللرقت پليس اظهللار كرد: يكي از 
آسيب هاي قابل توجهي كه در جامعه ما وجود دارد و 
البته منحصر به كشور ما هم نيست و در تمام كشور هاي 
دنيا نيز وجود دارد، سرقت است. دادستان كل كشور 
گفت: جرم سرقت علاوه براينكه جرمي عليه اموال مردم 
است و آرامش جامعه را به مخاطره مي اندازد، مي توانيم 
آن را جرم عليه امنيت كشللور هم به حساب آوريم. او 
تصريح كرد: انسان ها معصوم نيستند و زماني كه فشار 
زندگي به حدي مي رسللد كلله مي بينند نمي توانند 
نياز هاي اوليه زندگي را تأمين كنند، ميزان تدين در 

آنها كاهش پيدا مي كند و دست به سرقت مي زنند.

 نداشتن رايزن اقتصادي در 
سوريه جاي گريه دارد

رييس كميسلليون امنيت 
ملللي و سياسللت خارجي 
مجلس دهم با ابراز گلايه از 
نبود رايزن اقتصادي ايران در 
سوريه، گفت : آقاي بشار اسد 
در نشست با هيات پارلماني 
ايران، تاكيد داشت كه ايران 
در راس همكاري اقتصادي سوريه است كه با وجود اين 
صحبت جللاي گريه دارد كه ما هنوز در سللوريه رايزن 
اقتصادي نداريم. حشمت الله فلاحت پيشه در گفت وگو 
با ايسنا، در توضيح سفر هيات پارلماني ايران به سوريه، 
اظهار كرد: ماموريت هيات پارلماني بررسي شرايط سوريه 
بعد از ثبات در تحولات ميدانللي و عمدتا در تمركز در 
زمينه اقتصادي بود. واقعيت آن است كه در حال  حاضر 
6۵ درصد از خاك سوريه در دست دولت قرار دارد و 20 
تا 2۵ درصد در اختيار كردها و مابقي آن نيز در اختيار 
تركيه است. سياسللت هايي كه تركيه در پيش گرفته 
است به خوبي نتوانسته است با تروريست ها مقابله كند. 
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چهره ها

ادامه از صفحه اول



اخبار كلان 3 كلان

مركز پژوهش هاي مجلس بررسي كرد

پورابراهيمي از بسته بودن دست مجلس براي تغيير در   بودجه مي گويد ساكنان خانه هاي سازماني نيروهاي مسلح ديگر حق مسكن نمي گيرند

فقدان برنامه ريزي كافي براي دولت الكترونيك در بودجه 98

لابي دولتي ها براي تغيير بودجه دولت!معافيت زائران كربلا از پرداخت عوارض

در قوانين و مقررات كشور دستگاه هاي مكلف شده اند 
كه همه خدمات خود را احصا و شناسايي كنند، خدمات 
قابل الكترونيكي شدن را مشخص و برخي پروژه هاي 
دولت الكترونيك داراي اولويت را در براساس ضوابط 
فن��ي و اجرايي توس��عه دولت الكترونيك به ش��يوه 
ضابطه مند اجراي��ي كنند. تاكي��د روي ضابطه مند 
بودن آنها بيانگر آن اس��ت كه توس��عه بدون ضابطه 
دولت الكتروني��ك نه تنها موجب تحق��ق اهداف آن 
نمي شود بلكه منافذ فساد جديدي براي اداره كنندگان 
بخش فناوري اطلاعات و ارتباطات دس��تگاه اجراي 
فراهم مي آورد. ب��راي اجراي موفق دولت الكترونيك 
به برنامه ريزي مدون نيازمند اس��ت. بررس��ي لايحه 
بودجه س��ال آينده و قوانين بودجه سال هاي گذشته 
نش��ان مي دهد آنچه در رديف ه��اي بودجه به عنوان 
فعاليت ه��اي دولت الكترونيك و س��نجه هاي هدف 
مشخص شده اند تنها ظاهري از برنامه را نشان مي دهد 
و اصلاحات فني به صورت ناهمگون و عموما اش��تباه 
در رديف هاي بودجه اي استفاده شده اند. اين موضوع 
نش��ان مي دهد بايد از ظرفي��ت نهادهاي تخصصي 
فناوري اطلاع��ات در تدوين جداول و تعيين اهداف و 
سنجه هاي تحقق اهداف استفاده بيشتري شود. اين 
سامانه ها در مراحل مطالعاتي تا اجرايي خود مقدار زياد 
همپوشاني دارند. بسياري اعتباراتي كه براي هركدام 
از اين سامانه ها هزينه مي شود مي تواند تكراري باشد. 
اگر طراحي واسط كاربري سامانه هاي دولتي منطق 
يكس��اني داشته باش��ند، هزينه و زمان آموزش نحوه 
اس��تفاده از آن ها به كاربران كاهش بس��ياري خواهد 
يافت. اگر اين سامانه هاي قابليت اتصال و هماهنگي با 
يكديگر را داشته باشند تا حد زيادي از هزينه هاي آينده 
براي ايجاد همگرايي در سامانه ها صرفه جويي خواهد 
شد. س��امانه هاي همگرا و منجس��م علاوه بر سرعت 
بيشتر امكان سو استفاده را نيز كاهش مي دهند، از اين 
پيشنهاد مديريت يكپارچه اعتبارات فناوري اطلاعات 
و ارتباطات انتقال هرگونه اعتبارات مرتبط با فناوري 

اطلاعات به اين بخش مطرح مي شود.
به گزارش »تعادل«، براي توس��عه دولت الكترونيك 
در ايران احكام متعددي در قوانين پنج س��اله توسعه 
تصويب شده است. از طرف دولت نيز نقشه راه توسعه 
دولت الكترونيك مشتمل بر آيين نامه توسعه خدمات 
الكترونيكي دس��تگاه اجرايي و ضوابط فني و اجرايي 
توس��عه دولت الكتروني��ك تصويب و در ح��ال اجرا 
هس��تند. در قوانين بودجه سنواتي نيز اعتبارات لازم 
براي توسعه دولت الكترونيك در كشور معين مي شود. 
براي بررس��ي دولت الكترونيك در لايحه بودجه سال 
آينده در اين گزارش برنامه توسعه دولت الكترونيك به 
شماره رديف برنامه 1002057 و بعضي ديگر اعتبارات 
مرتبط با توسعه دولت الكترونيك بررسي شده است. 
بررسي ها حاكي از آن است كه اصلاحات فني توضيح 
دهنده فعاليت هاي ذيل برنامه توسعه دولت الكترونيك 
به درستي استفاده نشده اند. مفاهيم فني چون سامانه، 

خدم��ت و ركود، به نحوي در برنامه به كار برده ش��ده 
است كه به نظر مي رسد تعاريف معين و استانداردي از 
زاويه ديد تنظيم كنندگان جداول لايحه بودجه وجود 
نداشته باشد. اعتبارات برنامه توسعه دولت الكترونيك 
در س��ال هاي 96،97 و 98 همواره رو به افزايش بوده 
اما اعتبارات توسعه دولت الكترونيك تنها به اعتبارات 
برنامه توسعه دولت الكترونيك لوايح بودجه منحصر 
نمي شود. به بيان ديگر سازمان برنامه و بودجه در تنظيم 
لوايج بودجه نه تنها در زمينه اصلاحات فني دقت لازم 
را ندارد بلك��ه از بند يك ماده دو آيين نامه توس��عه و 
گسترش كاربري فناوري اطلاعات و ارتباطات مصوبعه 
1394 هيات وزيران نيز تخطي كرده است. در حالي كه 
بايد اعتبارات مربوط به برنامه توسعه دولت الكترونيك 
را ذيل برنامه توس��عه دولت الكترونيك طبقه بندي 
مي كرد اما چندين طرح عمراني را ذيل ديگر برنامه ها 
طبقه بندي كرده است. بررسي لايحه بودجه سال 98 
و عملكرد بودجه اي سال هاي گذشته نشان مي دهد در 
قواي سه گانه سامانه هاي اطلاعاتي جزيره اي و مستقل 

در حال شكل گيري است. 
مركز پژوهش هاي مجل��س در آخرين گزارش خود به 
بحث دول��ت الكترونيك در لايحه بودجه س��ال آينده 
پرداخته اس��ت. دولت الكترونيك به استفاده از فناوري 
اطلاعات براي بهبود وضعيت نظام اداري در كشور اطلاق 
مي شود. سياست هاي كلي نظام اداري- ابلاغي رهبري، 
سياست هاي تحقق دولت الكترونيك در كشور را تعيين 
كرده است. براساس سياس��ت هاي كلي نظام اداري از 
جمله اهداف توسعه دولت الكترونيك در ايران عبارتند 
از: چابك س��ازي، متناسب س��ازي و منطقي ساختن 
تش��كيلات نظام اداري، انعطاف پذي��ري و عدم تمركز 
اداري و سازماني با رويكرد افزايش اثربخشي، سرعت و 
كيفيت خدمات كشوري، ارائه مطلوب خدمات عمومي، 
شفاف سازي و آگاهي بخشي نسبت به حقوق و تكاليف 
متقابل مردم و نظام اداري با تاكيد بر دسترسي آسان و 
ضابطه مند مردم به اطلاعات صحيح و جذب و استفاده 

از ظرفيت هاي مردمي در نظام اداري.
مقام معظم رهبري اين سياست ها را به روساي سه قوه، 
نيروهاي مسلح و مسئولان نهادهاي عمومي تكليف كرده 
است. از نقطه نظر سياست هاي كلي نظام اداري توسعه 
دولت الكترونيك تنها به قوه مجريه محدود نمي ش��ود 
و همه قوا در اين زمينه تكاليف��ي دارند. تكاليفي چون 
كارآمد سازي و هماهنگي ساختارها و شيوه هاي نظارت 
و كنترل در نظ��ام اداري و يكپارچه س��ازي اطلاعات، 
نيازمند همكاري همه دستگاه هاي اجرايي است. طبق 
قانون، وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات، سازمان اداري 
و استخدامي كشور و سازمان برنامه و بودجه، نهادهاي 
تخصصي اجراي دولت الكترونيك هستند. اين دستگاه ها 
بايد طبق قانون تشكيل خود در تنظيم مناسبات دولت 
الكترونيك در درون و ميان دستگاه هاي همه قواي كشور 
مش��اركت كنند، تا از بروز ناكارآمدي و فساد در درون 
بخش فناوري اطلاعات ديگر دستگاه ها جلوگيري شود.

سياست هاي كلي نظام اداري ابلاغي مقام معظم رهبري، 
به طور مشخص به توسعه نظام اداري الكترونيك تاكيد 
دارد و سياس��ت هاي كلي تحقق دولت الكترونيك در 
كشور را تعيين كرده است. قوانين و مقررات راهبردي 
شيوه كارآمدسازي و هماهنگي ساختارها و شيوه هاي 
نظارت و كنترل در نظام اداري و يكپارچه سازي اطلاعات 
را بين همه قوا تقنين كرده اند. قانون برنامه ششم توسعه، 
قانون احكام دائمي برنامه هاي توس��عه كشور، قوانين 
بودجه سنواتي از جمله اين قوانين هستند. همان طور 
كه در اسناد بالادستي و قوانين مرتبط با توسعه دولت 
الكترونيك مش��اهده مي ش��ود قوه قضايي��ه و وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات بيشترين تكاليف مربوط به 
توسعه دولت الكترونيك را بر عهده دارند. اين پروژه ها 
انواع مختلفي از پروژه هاي دولت الكترونيك هستند كه 
انتظار مي رود در برنامه هاي توس��عه دولت الكترونيك 
منسجم به صورت يكپارچه مديريت شوند و الزامات فني 
استاندارد و يكنواختي بر اين پروژه ها اعمال شوند. قوانين 
بودجه سنواتي از مهم ترين ابزارها براي ايجاد هماهنگي 

ميان دستگاهي در بخش دولتي است. 
ت��لاش براي تخصي��ص اعتب��ار يكپارچ��ه و اجراي 
هماهنگ پروژه هاي دول��ت الكترونيك از طرح تكفا 
آغاز شد. براساس يكي از مواد آن سال 81 هيئت وزيران 
طرح هاي عمراني در زمينه توسعه فناوري اطلاعات با 
نظارت نهاد تخصصي فناوري اطلاعات تخصيص داده 
مي شدند. به اين ترتيب در قانون بودجه از سال 81 و در 

قوانين بودجه سنواتي سال هاي برنامه پنجم اعتبارات 
مربوط به اين طرح با شماره طبقه بندي 10517 و ذيل 
» برنامه حمايت از توس��عه علوم و فناوري هاي نوين« 
شناسايي مي شدند. براساس بند يك ماده دو آيين نامه 
توسعه و گسترش كاربري فناوري اطلاعات و ارتباطات 
مصوبه سال 94 هيئت وزيران، سازمان برنامه و بودجه 
موظف شد كه اعتبارات س��رمايه اي و هزينه اي را به 
عنوان توسعه كاربري فاوا و توسعه دولت الكترونيك 
در بودجه دستگاه هاي اجراي در فصل و برنامه مستقل 
تنظيم كند تا امكان برنامه ريزي و نظارت بيشتر فراهم 
شود. براين اساس پس از پايان برنامه پنجم از سال 95 
به بعد شماره گذاري اين پروژه ها در سال هاي مختلف 

در حال تغيير بوده است.
آن طور ك��ه در لايحه بودج��ه 98 آم��ده، اعتبارات 
طرح هاي تملك دارايي س��رمايه اي ذيل پروژه دولت 
الكترونيك در لايحه بودجه سال آينده نسبت به قانون 
بودجه امس��ال افزايش بيش از 17 درصدي داشته و 
بيش��ترين افزايش در طرح تملك دارايي سرمايه اي 
با عنوان گس��ترش فناوري ارتباط��ات و اطلاعات در 
بهداش��ت و درمان اس��ت كه 500 درصد رشد نشان 
مي ده��د. همچنين گس��ترش فن��اوري اطلاعات و 
ارتباطات در سازمان برنامه و بودجه كشور با 162 درصد 
افزايش در جايگاه دوم رشد اعتبار در سال 98 است. اين 
طرح با اعتباري معادل 21 ميليارد تومان سهمي بيش 
از 28 درصدي از مجموعه اعتبارات طرح هاي تملك 

دارايي سرمايه  اي توسعه دولت الكترونيك در لايحه 
1398 را دارد كه صرف توسعه فني و تامين سخت افزار 
و نرم افزار در سازمان برنامه و بودجه كشور خواهد شد. 
اعتبارات هزينه اي برنامه توسعه دولت الكترونيك در 
لايحه بودجه سال آينده نسبت به قانون امسال حدود 
13 درصد افزايش داشته است. تعداد چهارده دستگاه 
در قان��ون بودجه س��ال 96 در برنامه توس��عه دولت 
الكترونيك مجموعا داراي اعتباري برابر با 27 ميليارد 
و 591 ميليون تومان بوده اما در قانون بودجه امسال 
و لايحه س��ال آينده تمام آنها حذف شده اند. رديف با 
بيشترين اعتبار هزينه اي قانون بودجه امسال مربوط به 
برنامه توسعه دولت الكترونيك دادگستري جمهوري 
اسلامي با 61 ميليارد تومان و رديف با بيشترين اعتبار 
هزينه اي لايحه بودجه س��ال 98 نيز مربوط به برنامه 
توس��عه دولت الكترونيك همين بخش ام��ا با مقدار 
بودج��ه 35 ميليارد توماني بوده كه نس��بت به قانون 
امسال كاهش 43 درصدي داشته است. بررسي دقيق تر 
جداول بودجه اي نشان مي دهد سازمان برنامه و بودجه 
كش��ور در تعريف و تبيين سنجه هاي عملياتي مانند 
خدمات، خدمات الكترونيكي، س��امانه و ركورد دقت 
لازم را نداشته است. براي نمونه در وزارت دادگستري 
با 250 سامانه تنها يك خدمت عرضه مي كند و سازمان 
ثبت احوال با فعاليت دريافت و ارسال برخط اطلاعات 
هويتي تعداد 10 ميلي��ون ركورد، معادل 10 ميليون 

خدمت عرضه مي كند. 

سخنگوي كميسيون تلفيق بودجه 98 درباره مصوبات 
روز گذشته كميسيون تلفيق گفت: براساس مصوبه 
كميسيون تلفيق، زائران اربعين كه از مرزهاي زميني 
به كشور عراق در سال 98 مي روند، از پرداخت عوارض 
خروج از كشور معاف هستند. همچنين وي از تعيين 
تكليف 5000 هزار ميليارد تومان از بدهي هاي بانك 
مسكن به بانك مركزي هم خبر داد و اين را هم اضافه 
كرد كه براساس تصويب كميسيون تلفيق بودجه سال 
98، نيروي مسلح مكلف شد ه اند كمك هزينه مسكن 
كاركناني كه در خانه هاي سازماني سكونت دارند را از 
حقوق شان كسر كرده و به حس��اب خزانه داري كل 

كشور واريز كنند. 
چهارمين نشست خبري كميس��يون تلفيق بودجه 
س��ال 98 كل كشور امروز روز گذش��ته 26 دي ماه با 
سخنراني مهدي مفتح سخنگوي اين كميسيون برگزار 
شد. مفتح دراين نشست با بيان اينكه كميسيون تلفيق 
بودجه سال 98 همچنان در مرحله نخست رسيدگي 
به بودجه يعني منابع درآمدي بودجه كل كشور است، 
گفت: طبق مصوبه كميسيون تلفيق، گمرك جمهوري 
اس��لامي ايران مكلف ش��ده حقوق ورودي مربوط به 
قطعاتي كه در كالاهاي صادراتي، مصرف شده است- 
در صورتي كه آن كالاها توليد و صادر ش��ده باشد- به 
توليدكننده بازگرداند تا حماي��ت از توليد با گرايش 

صادرات صورت گيرد.
نماينده مردم تويس��ركان در مجلس شوراي اسلامي 
با اشاره به مصوبه ديگر كميسيون تلفيق بودجه 98، 
اظهار كرد: با تاييد س��ازمان هاي ذي ربط كه در اصل 
مصوبه وجود دارد، مقرر شد مابه التفاوت قيمت تكليفي 
فروش آب با قيمت تمام شده از بدهي هاي وزارت نيرو 

به دولت كسر شود.
وي بيان كرد: سازمان گسترش و نوسازي صنايع ايران 
)ايدرو( و س��ازمان توسعه و نوس��ازي معاون و صنايع 
معدني )ايميدرو( از بابت مشاركت در پرو ژه ها تا سقف 
20 هزارميليارد ريال بابت افزايش سرمايه بانك صنعت 

و معدن به صورت جمعي خرجي لحاظ كنند.

   تعيين تكليف   5000 ميليارد از 
بدهي بانك مسكن به بانك مركزي 

مفتح همچنين راجع به ساير مصوبات كميسيون تلفيق 
همچنين اظهار كرد: بدهي بانك مسكن به بانك مركزي 
جمهوري اسلامي ايران تا سقف 50 هزار ميليارد ريال 
به عنوان افزايش سرمايه بانك مسكن منظور مي شود. 
همچنين وزارت راه مجاز ش��ده اصل زمين مس��اكن 

مهر كه زمين هاي آن اجاره 99 ساله است را در صورت 
تقاضاي مالكين و ساكنين به آنها بفروشد.

سخنگوي كميس��يون تلفيق بودجه 98 تاكيد كرد: 
پيمانكاران��ي كه صورت وضعي��ت تنظيم مي كنند، 
از زماني كه صورت حس��اب خ��ود را از دولت دريافت 
مي كنند، مش��مول پرداخت ماليات بر ارزش افزوده 
مي شوند. در حال حاضر زماني كه صورت وضعيت تاييد 

مي شود، بايد ماليات بر ارزش افزوده پرداخت شود.
وي ب��ا بيان اينك��ه مقرر ش��د بازپرداخ��ت وام هاي 
دانشجويي به عنوان سرمايه صندوق رفاه دانشجويي 
منظور شود، خاطرنش��ان كرد: اين مصوبه به منظور 
تقويت بنيه صندوق هاي رفاه دانش��جويي اس��ت تا 

پرداخت وام دانشجويي استمرار داشته باشد.

   مجوز آموزش و پرورش 
براي تغيير كاربري زمين هاي بلا استفاده

س��خنگوي كميس��يون برنامه و بودجه و محاسبات 
مجلس اضافه كرد: وزارت آموزش و پرورش هم مجاز 
شده براي ساماندهي و بهينه سازي كاربري بخشي از 
املاك و فضاهاي آموزشي، ورزشي و تربيتي را با رعايت 
ملاحظات آموزشي و تربيتي نسبت به احداث، بازسازي 
و بهره برداري با تغيير كاربري از زمين هايي كه در نقاط 
مختلف شهرها وجود دارد اقدام كند تا درآمد و امكانات 

مالي مناسب براي اين وزارتخانه تامين شود.
اين نماينده مردم در مجلس شوراي اسلامي ادامه داد: 
شركت ها، بانك ها و موسسات انتفاعي وابسته به دولت 
مكلف شدند، حداقل 40 درصد بودجه پژوهشي خود را 

به مسائل پژوهشي در مقاطع سه ماهه اختصاص دهند. 
با اين امر، بودجه پژوهشي درهر دستگاه تقويت خواهد 
شد. وي يادآور شد: شركت هاي بيمه مكلف شدند 3 
هزار ميليارد ريال از اصل بيمه هاي حق بيمه شخص 
ثالث دريافتي را بر اساس جدولي كه به تصويب شوراي 
عالي بيمه مي رسد، هفتگي به درآمد عمومي نزد خزانه 
كل كش��ور واريز كند تا هزينه هاي ناشي از تصادفات، 

بيمارستان ها و... تامين شود.
كسر كمك هزينه مسكن از ساكنين خانه هاي سازماني 
مفتح همچنين عنوان كرد: براساس تصويب كميسيون 
تلفيق بودجه سال 98، نيروي مسلح مكلف شد كمك 
هزينه مس��كن كاركناني كه در خانه هاي س��ازماني 
سكونت دارند را از حقوق شان كسر كرده و به حساب 

خزانه داري كل كشور واريز كند. 
وي در بخشي ديگر از سخنانش با اشاره به تعيين تكليف 
عوارض خروج از كشور براي زائران عتبات عاليات در 
سال 98 تاكيد كرد: مقرر شد عوارض خروج از كشور 
براي زائران عتبات عاليات در سال آينده مطابق قانون 
سال 98 اخذ شود؛ زائران اربعين كه 24 شهريور 98 تا 
12 آبان از مرزهاي زميني به كش��ور عراق مي روند، از 

پرداخت عوارض خروج از كشور معاف هستند.
سخنگوي كميس��يون تلفيق بودجه 98 گفت: پس 
از اتمام بررس��ي بخش درآمدي بودجه كل كش��ور و 
مشخص ش��دن س��قف درآمدي بودجه كل كشور، 
كميس��يون رس��يدگي به بخش هزينه اي بودجه را 
ش��روع مي كند تا گزارش نهايي ب��راي ارايه به صحن 

علني آماده شود.
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سازمان اداري خواهان توضيح 
درباره ابقاي »تاج« شد

ايسنا|گرچه بعد از اما و اگرهاي بسيار براي اجراي 
قانون منع به كارگيري بازنشسته ها در فدراسيون 
فوتبال، »مهدي تاج«  ماندگار ش��د، ولي رييس 
سازمان اداري و استخدامي مي گويد در اين باره از 
آنها سوالي نشده و بهتر است اگر دلايل قانوني براي 
عدم مشموليت وي وجود داشته را توضيح دهند 
و اگر هم بازنشسته بوده و مشمول قانون مي شود، 
قانون را اجرا كنند. جمش��يد انص��اري - رييس 
سازمان اداري و استخدامي و معاون رييس جمهور 
درباره دلايل ماندن تاج ب��ا بيان اينكه در رابطه با 
ماندن وي در فدراس��يون از سوي وزارت ورزش و 
جوانان از سازمان اداري و استخدامي سوالي نشد، 
گفت: اين در حالي اس��ت كه مس��ووليت اجراي 
قانون با مس��وولان دستگاه هاس��ت و در سازمان 
اداري و اس��تخدامي ضوابط اجراي آن را تعيين و 
اع��لام مي كنيم. وي ادام��ه داد: پيگيري آنچه در 
حوزه وزارت ورزش و جوانان است، مربوط به خود 
وزارتخانه است، چرا كه آنها خودشان شرايط افراد 
فعال در وزارتخانه ها را تطبيق مي دهند و در مورد 
ايش��ان هم من اصلا نمي دانم بازنشسته است يا 
خير. چرا كه پرونده پرسنلي افراد دست ما نيست 
و در دس��تگاه اجرايي است. معاون رييس جمهور 
گفت: باي��د از همان مس��وولان در وزارت ورزش 
و جوانان سوال ش��ود كه اگر دلايل قانوني وجود 
داشته كه اين شخص مش��مول قانون نمي شده 
اس��ت، را توضيح دهند كه اگر هم مشمول قانون 
مي ش��ود بايد در م��ورد او اجرايي ش��ود. رييس 
سازمان اداري و استخدامي در مورد اينكه سازمان 
اداري و استخدامي پيگيري در مورد ماندن تاج در 
فدراسيون فوتبال داشته است؟ اظهار كرد: خير؛ در 
مورد هيچ كسي پيگيري نكرديم، فقط نامه رسمي 
زديم كساني كه مش��مول قانون هستند را اعلام 
كنند و در ادامه اجراي آن را هم پيگيري خواهيم 
كرد؛ بنابراين دستگاه ها بايد متناسب با پرونده هايي 

كه دارند در مورد آن اطلاع رساني كنند.

 خوراك و پوشش ايرانيان 
در سال 96

مركز آمار ايران در گزارشي، وضعيت مصرف برخي 
اقلام خوراكي افراد ١٥ ساله و بيشتر در سال ١٣٩٦ 
را اع��لام كرد. طبق اين گ��زارش، ٩.٧٨ درصد افراد 
١٥ ساله و بيشتر، در هفته شير مصرف مي كرده اند. 
اين درصد براي نوشابه8.54 درصد بوده است. ٤.٩٨ 
درصد افراد ١٥ ساله و بيشتر در سال١٣٩٦در هفته 
ميوه مصرف كرده اند. حدود ٢٤ درصد از افراد ١٥ ساله 
و بيشتر در سال ١٣٩٦ در ماه ماهي مصرف نكرده اند. 
در حالي كه ٤٨ درصد از فست فود و ٤١ درصد غذاي 
بيرون از منزل مصرف كرده بودند. همچنين سرانه 
مصرف ميوه در سال 96 معادل 13.8 واحد در هفته، 
سرانه مصرف ماهي 2.1 وعده در ماه، سرانه مصرف 
فس��ت فود، 1.4 دفعه در ماه بوده اس��ت. همچنين 
مركز آمار ايران در سال گذشته طرحي تحت عنوان 
»فرهنگ رفتاري خانوار«، اجرا كرده و نتيجه آن را 
منتشر كرده است. اين طرح به دنيال بررسي اين بوده 
است كه افراد پوشش خود را چگونه انتخاب مي كنند. 
بنا براين گزارش، تماشاي ويترين ها فروشگاه هاي 
پوشاك با ٨١.٥ درصد بيشترين روشي بوده است كه 
افراد ١٥ ساله و بيشتر اظهار كرده كه پوشاك خود را با 

توجه به آن انتخاب مي كنند.

الزامي براي واگذاري 
سرخابي ها به پيشكسوتان نيست

پوري حسيني گفت: همه برنامه ريزي دولت و وزارت 
ورزش و س��ازمان خصوصي س��ازي اين است كه تا 
پايان امس��ال مزايده استقلال و پرسپوليس برگزار 
شود. اگر نمايندگان مجلس نظرشان اين است كه 
واگذاري اين دو باش��گاه در س��ال 97 انجام نشود و 
واگذاري س��رخابي ها در س��ال 98 با روش��ي باشد 
كه آنها مي گويند، اين كار نياز به بررس��ي بيشتري 
خواهد داشت. وي در خصوص واگذاري سرخابي ها 
از طري��ق فرابورس گف��ت: ورود اين دو باش��گاه به 
فرابورس ش��رايطي دارد كه بر اين اس��اس تا زماني 
كه سرخابي ها در اختيار دولت هستند، اين شرايط 
را ندارد. ضمن اينكه براي كشف قيمت، استقلال و 
پرسپوليس بايد وارد بورس شوند كه اين موضوع يك 
تناقض آشكار بوده و اين موضع اصلا نشدني است. 
يعني باشگاه هاي اس��تقلال و پرسپوليس تا زماني 
كه در اختيار دولت هستند به جهت اينكه مشكلات 
ساختاري كه دارند، اين كار شدني نيست. رييس كل 
سازمان خصوصي سازي همچنين در خصوص حضور 
پيشكسوتان در واگذاري اين دو باشگاه گفت: در اين 
زمينه بايد دو بحث را از يكديگر جدا كنيم، يكي بحث 
مالكيت سهام باشگاه و ديگري مديريت باشگاه است. 
در دنيا اين طور نيست كه مالكان باشگاه ها الزاما خود 
ورزشكار يا پيشكسوت يا مربي يا سرمربي باشند و 
الزامي در اين زمينه وجود ندارد. پوري حسيني اضافه 
كرد: البته متداول اين است كه مالكين باشگاه، خود 
تشويق مي كنند كه هواداران بخشي از سهام باشگاه ها 
را داشته باشند و از اين كار استقبال مي كنند. بر اين 
اساس اينكه قفل بزنيم و بگوييم كه هر كسي بيايد 
مالك باشگاه بشود، بايد الزاما هوادار باشد يا بازيكن 
س��ابق اين دو باشگاه يا پيشكس��وت، يقيقا چنين 
مزايده اي از الان محكوم به شكست است. ضمن اينكه 
هيچ متري براي هوادار بود يا نبودن كسي نداريم كه 
سهام استقلال و پرسپوليس را به آنها واگذار كنيم. مثلا 
اگر كسي بگويد هوادار استقلال يا پرسپوليس است، 
نمي تواني به اين موضوع استناد كنيم و شناسنامه اي 

براي اين كار توليد نشده است.
وي گفت: نكته دوم اينكه مگر سازمان خصوصي سازي 
و مجريان امر و اعضاي هيات واگذاري اظهاري كرده اند 
كه قرار است سهام اين دو باشگاه به پيشكسوتان واگذار 
نش��ود كه آنها موضع مي گيرند و مي گويند اين چه 

خصوصي سازي است؟ 

محمدرضا پورابراهيمي اظهار كرد: لايحه بودجه هر 
سال از سوي دولت به مجلس ارايه مي شود و مجلس 
هم تغيير خاصي در لايح��ه بودجه ايجاد نمي كند. 
تغييرات مجلس در لايحه بودجه بسيار جزئي است. 
اگر تغييرات زيادي از سوي مجلس در لايحه بودجه 
ايجاد شود، شوراي نگهبان آن را رد مي كند و مغاير 
با قانون اساسي مي داند. اصلاحات مجلس در لايحه 
بودجه در حدي اس��ت كه در محتوا و شاكله  لايحه  

بودجه تغييرات اساسي ايجاد نشود.
وي ب��ا بيان اينك��ه مجلس در حال حاض��ر گرفتار 
آدم هاي دولت در مجلس است گفت: لابي هايي كه 
براي اصلاح يا تغيير بودجه صورت مي گيرد، از سوي 
اركان دولت اس��ت. بايد بگويم كه بيشتر تغييراتي 
ك��ه در لايحه بودجه در مجلس ايجاد مي ش��ود، به 
پيشنهادات اركان دولت اس��ت. به عبارت ديگر، ما 
در حال حاض��ر گرفتار آدم ه��اي دولت در مجلس 

هستيم. 
لابي هايي كه براي اصلاح ي��ا تغيير بودجه صورت 
مي گيرد، از سوي اركان دولت است. تنها 10 درصد 
لايحه بودجه با پيشنهادات نمايندگان تغيير مي كند 
كه 90 درصد اين 10 درصد تغييرات نيز پيشنهادات 
دس��تگاه هاي اجرايي است. پش��ت همه تغييرات 
در لايح��ه بودجه دولت اس��ت. وزارتخانه هايي كه 
نمي توانند با سازمان برنامه و بودجه به توافق برسند، 
س��عي مي كنند از طريق كميسيون هاي مجلس به 

اهداف خود دست يابند. 
او در پاس��خ ب��ه اين مس��اله ك��ه دولت اخي��را به 
دستگاه هاي اجرايي بخش��نامه كرده كه حق ورود 
به مجلس و لابي را ندارند، پاس��خ داد: اين افراد اگر 
به مجلس نيايند نيز بيرون از مجلس اقدامات خود 
را پيگيري مي كنند. لازم است تاكيدكنم كه اعداد 
و ارقام بودجه به گونه اي اس��ت كه ق��درت مانور را 
از نماين��دگان گرفته اس��ت. 85 درص��د از بودجه، 
هزينه هاي اجتناب ناپذير است لذا اين لايحه به هر 
مجلس يا هر دولتي ارايه شود، در 85 درصد آن، هيچ 
تغييري نمي تواند ايجاد كند. كساني كه مي گويند 
پش��ت هر تبصره، قبيله و قافله اي خوابيده است، يا 
سواد بودجه اي ندارند يا شيطنت مي كنند. كساني 
كه با الفباي بودجه آشنا باشند، مي دانند كه امكان 

تغييرات اساسي در بودجه وجود ندارد.
وي همچنين گفت: لايحه بودجه سال 98 انطباقي 
با ش��رايط جنگ اقتصادي ندارد و بازگشت لايحه 
بودجه به دولت در راه ارسال به مجلس به اين دليل 

بود كه نقطه نظرات مقام معظم رهبري در خصوص 
ش��رايط جنگ اقتصادي در تدوي��ن لايحه بودجه 
مورد توجه قرار نگرفته ب��ود. با اينكه اصلاحاتي در 
بودج��ه صورت گرفت و 40 ه��زار ميليارد تومان از 
س��رفصل هاي هزينه اي بودجه كم ش��د، اما باز هم 
لايحه بودجه س��ال 98 با لايحه بودجه اي كه بايد با 
توجه به شرايط جنگ اقتصادي تدوين شود، فاصله 

زيادي دارد.
پورابراهيمي در بخش ديگري از س��خنانش درباره 
افزايش 400 برابري حجم نقدينگي در دولت يازدهم 
و دوازدهم چنين توضيح داده است: يكي از عواملي 
كه موجب افزايش حجم نقدينگي ش��ده است نرخ 
سود سپرده هاست. نرخ سود س��پرده ها در اقتصاد 
ايران اتوماتيك وار در پايان هر سال حجم نقدينگي 
را مشخص مي كند. هر چه نرخ سود سپرده ها كاهش 
يابد حجم نقدينگي نيز كاهش مي يابد افزايش نرخ 
سود س��پرده ها نيز چنين تاثيري بر رشد نقدينگي 
دارد. مي��زان اضافه برداش��ت هاي بانك ها از بانك 
مرك��زي از عوامل افزايش نقدينگي اس��ت. هر چه 
بانك ها از بانك مركزي اضافه برداش��ت بيش��تري 
داشته باش��ند حجم نقدينگي افزايش مي يابد زيرا 
اين اضافه برداش��ت ها با ضريب 7 در اقتصاد كشور 
تبديل به نقدينگي مي شود. متاسفانه طي سال هاي 
اخير بانك ها از بانك مركزي اضافه برداشت زيادي 
داش��ته اند كه براي اقتصاد كش��ور بسيار خطرناك 
اس��ت. خط اعتباري كه بانك مركزي براي تسويه 
بدهي موسس��ات غيرمجاز باز كرده است از عوامل 
مه��م افزايش حجم نقدينگي طي س��ال هاي اخير 
اس��ت. براي كنترل حجم نقدينگي بايد ابتدا سود 
سپرده هاي بانكي را كاهش داد بعد از آن بايد حجم 
اضافه برداش��ت هاي بانكي كاهش يافته و خطوط 

اعتباري را مسدود كرد.
او درباره تاثير انتش��ار اوراق مشاركت چه تاثيري بر 
افزايش حجم نقدينگي نيز چنين توضيح داده است: 
سقف انتشار اوراق مشاركت در برنامه ششم توسعه 
تعيين شد. دولت نيز طي سال هاي اخير به اين سقف 
پايبند بوده است. س��قف انتشار اوراق مشاركت در 
حال حاضر حدود 45 هزار ميليارد تومان اس��ت. از 
اين ميزان حدود 25 هزار ميليارد تومان سررس��يد 
اوراق مشاركت سال هاي گذشته است. دولت اوراق 
مشاركت منتش��ر مي كند و از منابع جديدي كه به 
دست مي آورد سررسيد و سود اوراق مشاركت قبلي 

را مي پردازد.



خبر

يادداشت

بانك و بيمه4

در نشست رييس كل بانك مركزي با اقتصاددانان عنوان شد

تحقق مسووليت اجتماعي بانك ها در انتظار حمايت سازمان هاي دولتي است

بانك مركزي نيازهاي ارزي مردم و فعالان اقتصادي را با قدرت تأمين مي كند

 ابلاغ دستورالعمل سپرده ريالي مبتني بر ارز طي روزهاي آينده

فراز و نشيب تسهيلات بانكي براي 200 هزار تاكسي فرسوده

گروه بانك و بيمه| احسان شمشيري |
رييس كل بانك مرك��زي در ادامه جلس��ات خود با 
صاحب نظران مختلف اقتصادي در جلس عصر س��ه 
ش��نبه، با گروهي ديگ��ر از اقتصاد دان��ان و با حضور 
قائم مقام بانك مركزي و معاون اقتصادي بانك نشستي 
برگزار كرد و در اين جلس��ه، همتي با اش��اره به ابلاغ 
دستورالعمل سپرده ريالي مبتني بر ارز طي روزهاي 
آينده و نيز آغاز فرآيندهاي اجرايي ايجاد بازار متشكل 
معاملات ارزي تصريح كرد: مجموعه اين اقدامات در 
كنار برنامه ريزي هاي انجام ش��ده براي اصلاح نظام 
پولي كشور نويدبخش اس��تمرار ثبات در بازار پول و 

ارز كشور است.
به گزارش روابط عمومي بانك مركزي، در نشس��ت 
دوره اي عبدالناصر همتي رييس كل بانك مركزي با 
اساتيد و صاحب نظران اقتصادي موضوعات روز حوزه 
پول و ارز كشور مورد بررسي قرار گرفت و بر لزوم تداوم 

اقدامات بانك مركزي در بازار ارز تاكيد شد.
در اين جلسه رييس كل اين بانك با اشاره به فشارهاي 
اقتص��ادي و جنگ رواني و تبليغات��ي دولت امريكا و 
متحدينش براي برهم زدن تعادل بازار ارز، از كنترل 
بانك مركزي ب��ر بازار ارز خبر داد و برنامه هاي خود را 

تشريح كرد.
وي با تاكيد بر اينكه ثبات نسبي در بازار حاكم است، 
گفت: ب��ا اقدامات انجام ش��ده روند تامي��ن و صدور 
حواله هاي ارزي از طريق كش��ورهاي مختلف بسط 
يافته است.بانك مركزي با قدرت نيازهاي واقعي مردم 

و فعالان اقتصادي را تامين مي كند.
در ادامه اين نشس��ت صاحب نظران اقتصادي ضمن 
قدرداني از اقدامات موثر بانك مركزي در ايجاد آرامش 
در بازار ارز خواس��تار اس��تمرار نظ��ارت اين بانك در 
اين بازار شدند و به تش��ريح ديدگاه هاي خود در اين 

خصوص پرداختند

    تاكي�د ب�ر نيازه�اي ارزي تولي�د، كالاي 
اساسي و دارو 

همچنين همتي در ديدار ب��ا كاركنان حوزه معاونت 
ارزي اين بانك، خواستار فعاليت با تمام توان و با اقتدار 
هر چه بيشتر اين كاركنان براي خدمت به مردم شد و 
گفت: همه ما بايد به دنبال تأمين سريع وهرچه روانتر 
نيازهاي ارزي كشورباشيم و در اين راه از هيچ تلاشي 

فروگذار نباشيم.
 رييس كل بانك مركزي عنوان كرد: در ش��رايط ويژه 
فعلي اقتصاد كشور، فعاليت هاي شما عزيزان زير ذره 
بين است و بسياري از امور كشور به تلاش هاي شما در 
حوزه هايي مانند نقل و انتقالات ارزي وتأمين نيازهاي 
ارزي واحدهاي توليدي و خدماتي و خصوصا كالاهاي 
اساسي و دارو و نيز مديريت بازار ارز بستگي دارد؛ لذا 
ضروري است كه با مسووليت و جديت هرچه بيشتر 

به اقدامات خود ادامه دهيد.
دكتر همتي ضمن اش��اره به رضايت ايجاد ش��ده از 
عملكرد ح��وزه ارزي بانك اظهار ك��رد: اميدواريم با 
فعاليت هاي ش��ما عزيزان روند ثبات در بازار ارز ادامه 

يابد.
رييس شوراي پول واعتبار با اشاره به انتظارات بالاي 
مردم و مسوولان از بانك مركزي تصريح كرد: در حال 
حاضر با شرايط حساس و ويژه اي روبه رو هستيم كه 

مطمئن هستم با اتكال به خداوند وتلاش همكاران اين 
ايام سخت را پشت سر خواهيم گذاشت.

عالي ترين مقام بانك مركزي، با بيان اينكه بايد كاركنان 
فعاليت هاي خود را با توان و با اقتدار هر چه بيشتر براي 
خدمت به مردم پيش ببرند، عنوان كرد كه بايد همه 
به دنبال احياي اعتماد مردم به بانك مركزي و ثبات 
هرچه بيشتر در بازارهاي پول و ارز باشيم. دراين ديدار 
همكاران حوزه ارزي سوالات ومطالب خود را با رييس 

كل در ميان گذاشتند.

    قيمت ها در بازار آزاد 
در همين حال گزارش »تعادل« از بازار آزاد ارز حاكي 
است كه در روز چهارشنبه 26 دي 97، قيمت لحظه اي 
دلار در س��امانه س��نا 11450، يورو 13300 تومان 
اعلام شد و نرخ ميانگين ارز در روز سه شنبه نيز براي 
دلار 11314، ليرتركيه 2158، يورو 13078، درهم 
3109، يوآن 1694، پوند 14462 تومان اعلام ش��د. 
براين اساس نه تنها قيمت دلار 136 تومان بالا رفته 
بلكه نرخ پوند نيز به خاطر مخالفت مجلس بريتانيا با 
طرح خروج از اروپاي ترزا مي و توافق با اروپا، افزايش 

داشته است. 
به گزارش تعادل، در بازار طلا نيز به دنبال افزايش نرخ 
دلار به 11450 تومان، و اونس جهاني به نرخ 1289 
دلار، قيمت مظنه مثقال 17 عيار به 1 ميليون و 565 
هزار تومان، گرم 18 عيار به 361 هزار تومان، س��كه 
طرح جديد 3 ميليون و 945 هزار تومان، نيم سكه 2 
ميليون و 30 هزار تومان، ربع سكه 1 ميليون و 230 

هزار تومان و سكه گرمي به 675 هزار تومان رسيد. 
همچنين در بازار ارز رسمي، بانك مركزي نرخ 47 ارز 
را براي روز چهارشنبه بيست و ششم دي ماه 97 اعلام 
كرد كه طي آن قيمت 17 ارز نسبت به روز سه شنبه 
افزايش و قيم��ت 24 واحد پولي ديگر از جمله يورو و 
پوند كاهش يافت؛ نرخ 6 ارز ديگر مانند دلار نيز ثابت 
ماند. براساس اعلام بانك مركزي هر دلار امريكا بدون 
تغيير نسبت به روز گذشته 42 هزار ريال قيمت خورد. 
همچنين امروز هر پوند انگليس با 157 ريال كاهش 
نسبت به روز گذشته 54 هزار ريال و هر يورو نيز با 305 
ريال افت در مدت زمان مش��ابه 47 هزار و 912 ريال 

ارزش گذاري شد.

    افزايش قيمت ارز مسافرتي
همچنين قيمت فروش ارز مسافرتي در بانك ها افزايش 
يافت و با احتس��اب كارمزد به حدود 13 هزار و 700 

تومان رسيد.
نرخ خريد دلار در شعب ارزي بانك ها كه مجوز آن در 
نيمه نخست امسال از سوي بانك مركزي به بانك ها 
داده شد، روز سه شنبه 11 هزار و 148 تومان بود كه 
بانك ها روز 26 دي نرخ خريد دلار را حدود 200 تومان 

افزايش داده و به 11 هزار و 346 تومان رساندند.
از س��وي ديگر نرخ خريد يورو در بانك ها نيز امروز با 
افزايش همراه بود؛ به طوري كه قيمت خريد هر يورو 
در روز گذش��ته 12 هزار و 800 تومان بود و امروز به 
12 هزار و 946 تومان رس��يده است. بانك ها هر پوند 

انگليس را نيز 14 هزار و 591 تومان خريدند.
شعب ارزي بانك هاي تجارت، س��امان، ملي، ملت و 
پارسيان همچنين مي توانند ارز مسافرتي را تا سقف 

500 يورو براي كشورهاي همسايه و مشترك المنافع و 
تا سقف 1000 يورو براي ساير كشورها در صورت كامل 
بودن مدارك مسافران بفروشند. نرخ فروش هر يورو 
مسافرتي در شعب ارزي بانك هاي عامل نيز 13 هزار 
و 325 تومان است كه با احتساب كارمزد بانك عامل و 
بانك مركزي به حدود 13 هزار و 700 تومان مي رسد. 
همچنين بر اساس اعلام صرافي ها، هر لير تركيه 2120 
تومان، درهم امارات 3120 تومان و پوند انگليس 14 

هزار و 750 تومان است.

    وعده اي براي آرام ماندن بازار ارز
با وجود تلاش هاي امريكا براي برهم زدن بازار ارز و عدم 
دسترسي ايران به منابع ارزي، بانك مركزي ايران علاوه 
بر ايجاد ثبات در بازار، اطمينان خاطري براي تامين ارز 

فعالان اقتصادي داده است.
به گزارش ايسنا، امريكا پس از خروج از برجام و اعمال 
تحريم هاي مجدد عليه ايران تلاش كرده تا از طريق 
فشارهاي اقتصادي بر دولت و مردم شرايط را در داخل 
ايران ملتهب كند كه آن طور كه از سياست هاي آن به 
نظر مي رسد، تمركز فشارهاي اقتصادي امريكا بر تحت 

تاثير قرار دادن بازار ارز ايران است.
امريكا ت��لاش دارد تا از طريق تحريم ها، دسترس��ي 
ايران را به منابع ارزي محدود كرده تا بتواند فشارهاي 
اقتصادي بيشتري را متوجه كشورمان ساخته و مردم 

را نيز نسبت به اين موضوع حساس كند.
در ماه هاي ابتدايي سال جاري، بازار ارز ايران با نوسانات 
شديدي همراه شد و مردم در همين زمان براي خريد 
ارز به بازار هجوم بردند، اما به تدريج با سياس��ت هاي 
ارزي بانك مركزي، قيمت ارز در بازار شكسته شد، تا 
جايي كه مدتي است اين بازار با ثبات همراه بوده است.

يكي از م��واردي كه نقش مهمي در كنت��رل بازار ارز 

و اتخاذ سياس��ت هاي ارزي درس��ت دارد، اندوخته و 
ذخيره ارزي كشور اس��ت و آن طور كه بانك مركزي 
اعلام مي كند، ايران در حال حاضر وضعيت خوبي در 
زمينه ذخاي��ر ارزي دارد و از اين بابت نگراني خاصي 

وجود ندارد.
امري��كا ام��ا در ادامه تلاش هاي خود ب��ه دنبال قطع 
دسترسي ايران به ارز از طريق به صفر رساندن صادرات 
نفت ايران بود؛ ادعايي كه از همان ابتدا چندان عملي 
و معقول به نظر نمي رسيد و زمان نيز ثابت كرد كه اين 

كار از عهده امريكا خارج است.
حال با گذشت چند ماه از وعده به صفر رساندن فروش 
نفت ايران از سوي امريكا، ايران بار ديگر فروش نفت 
خود را از سر گرفته و كانال هاي مالي جديدي را نيز با 
بسياري از كشورها ايجاد كرده تا بتواند نقل و انتقالات 

مالي خود را با آنها انجام دهد.
در همين راس��تا، عبدالناصر همتي، رييس كل بانك 
مركزي با اش��اره به فشارهاي اقتصادي و جنگ رواني 
و تبليغاتي دولت امريكا و متحدانش براي برهم زدن 
تعادل بازار ارز، از كنترل بانك مركزي بر بازار ارز خبر 
داد و گفت: با اقدامات انجام ش��ده روند تامين و صدور 
حواله هاي ارزي از طريق كشورهاي مختلف بسط يافته 
است. وي تاكيد كرد كه بانك مركزي با قدرت نيازهاي 

واقعي مردم و فعالان اقتصادي را تامين مي كند.
به اين ترتيب با توجه به از س��ر گرفته ش��دن تامين 
ارز از طري��ق حواله هاي ارزي خارج��ي قطعا اوضاع 
ارزي كش��ور بهبود خواهد يافت و از س��وي ديگر به 
نظر مي رس��د كه بانك مركزي مشكلي در تامين ارز 
موردنياز ب��راي فعاليت هاي اقتصادي ندارد. در عين 
حال اگر س��ازوكار مالي اروپا موسوم به SPV نيز راه 
بيفتد، تامين ارز اي��ران بهبود خواهد يافت و اين امر 
امكان كاهش قيمت ارز يا ثبات آن را افزايش مي دهد.

    صعود پوند در روز مخالفت مجلس انگليس 
با لايحه برگزيت

پس از آنكه مجلس انگليس با لايحه پيشنهادي دولت 
ترزا مي براي ترك اتحاديه اروپا مخالفت كرد، ارزش 

پوند در برابر همتايان مهم آن تقويت شد.
به گزارش رويترز، هر چند كه در ساعات نخست راي 
منفي مجلس انگليس، معامله گران بيشتر در وضعيت 
فروش ق��رار گرفتند اما به تدريج و با برطرف ش��دن 
هيجانات معامله گران، پوند به مدار صعودي بازگشت 
تا در نهايت اين ارز كار خود را در مقايسه با روز قبل با 

صعود به پايان برساند.
پس از آنكه لايحه دولت انگليس با 432 راي مخالف 
در برابر 202 راي موافق به شكست انجاميد، مخالفان 
دول��ت در مجلس در نظ��ر دارند تا نخس��ت وزير را 
اس��تيضاح كنند و به عقيده تحليلگ��ران، نتايج اين 
راي گيري مهم ترين عامل موثر بر بازار ارز در روزهاي 
آينده خواهد بود. اين نگراني وجود دارد كه نتايج جلسه 
اس��تيضاح به هرج و مرج بيشتر در خصوص برگزيت 

منجر شود.
در معام��لات امروز، ه��ر پوند با تغيي��ري جزيي در 
مقايس��ه ب��ا روز قب��ل ب��ه ازاي 1.284 دلار مبادله 
ش��د. يوكيو ايش��يزوكي، تحليلگر ارزي در موسسه 
»دايوا س��كيوريتيز«  گفت: در حالي كه ميزان آراي 
مخالف نمايندگان شگفت آور بود، بازار ارزي از پيش 
به اس��تقبال برگزيت رفته اس��ت و اي��ن مي تواند در 

كوتاه مدت از سقوط شديد پوند جلوگيري كند.
در براب��ر يورو، هر پوند با 0.4 درص��د افزايش به ازاي 
1.1273 يورو مبادله شد. همچنين هر پوند با افزايش 
نسبت به ديروز و به ازاي 91.406 روپيه، 1.785 دلار 
استراليا، 1.705 دلار كانادا، 1.271 فرانك سوييس، 
139.593 ين ژاپن و 8.7052 يوآن چين مبادله شد.

گروه بانك و بيمه |محسن شمشيري|
براي ش��هرونداني ك��ه هنگام عبور و مرور در ش��هر با 
تاکسی های فرسوده زيادی مواجه شده اند اين پرسش 
مطرح اس��ت كه  تاكسي هاي فرسوده كه با کيفيتی نا 
مناسب در سطح ش��هر در تردد هستند و با سروصدا، 
ماندن در راه، آلودگي هوا و مصرف سوخت بالا، صندلي 
نامناسب، مصرف زياد وسايل مصرفي مانند لنت ترمز 
و آلودگي آن مواجه هس��تند،  چگونه  بايد جمع آوري 
ش��ود و با خودروهاي نو جايگزين شد و علاوه بر توليد 
آنها در شركت هاي خودروسازي داخلي، تامين مالي 
و وام م��ورد نياز راننده ها چگونه بايد تامين ش��ود تا به 
زيباسازي شهر و رفاه مردم كمك كند و وضعيت كنوني 

را شاهد نباشيم؟
به گزارش »تعادل«، در دو دهه اخير، دولت و به خصوص 
س��ازمان گس��ترش و نوس��ازي صنايع ايران، وزارت 
كش��ور و خودروس��ازان، طرح هاي مختلف��ي را براي 
جمع آوري خودروهاي فرس��وده به خصوص تاكسي  
و خودروهاي بالاي 20 س��ال سن، كاميون، وانت بار و 
حتي موتور سيكلت ها اجرا كرده اند كه در همه اين موارد، 
موضوع تامين مالي و تامين اعتبار آنها در بودجه دولت 
و يا از طريق اعتبارات بانكي به عنوان موضوع اساس��ي 

مطرح بوده است.  
از طرفی در زمان اجرای اين طرح،  بخش خودروسازی  
نيز با توليد انبوه و کاهش تقاضا مواجه بود، که اين طرح 
می توانس��ت در رفع موضوع و كمك به تقاضاي موثر  
خودروسازي ها و همچنين نوسازي هدفمند  ناوگان 

حمل و نقل شهري و بين شهري موثر باشد.  
در سال هاي اخير، بانك هاي كشور علاوه بر فعاليت هايي 
كه در راس��تاي مس��ووليت اجتماعي خود انجام مي 
دهند و از جمله با پرداخت وام قرض الحسنه  به حمايت 
از ازدواج جوان��ان، بيماران، خوداش��تغالي، س��اخت 
مدرسه، مناطق زلزله زده، اش��تغال روستايي، تعمير 
مسكن، جانمايي كسبه پلاسكو، ساماندهي موسسات 
غيرمجاز و پرداخت س��پرده هاي س��پرده گذاران آنها 

اق��دام كرده ان��د، در برخي طرح ه��ا از جمله كمك به 
ش��هرداري ها، طرح هاي آب و فاضلاب و لوله كش��ي، 
جمع آوري خودروهاي فرسوده و تاكسي هاي فرسوده 

نيز در سال هاي اخير مشاركت داشته اند.
  تع��دادي از اين بانك ه��ا در آخرين  طرح جمع آوري 
90 هزار تاكسي فرسوده  از سال 94 تاكنون مشاركت 
كرده اند و اين طرح تا بهمن 96 با پيش��رفت مناسبي 
مواجه بود اما از بهمن ماه 96، به دنبال افزايش قيمت 
خودرو،  طلب خودروسازان و گمرك، مبلغ ناكافي خريد 
خودرو و... با كندي مواجه شد و در حال حاضر نيازمند 
بازنگري در رقم حمايت هاي دولتي، آورده راننده ها و 
تسهيلات بانكي اس��ت تا بار ديگر اهميت جمع آوري 

200 هزار تاكسي فرسوده در دستور كار قرار گيرد. 
اي��ن طرح با همکاری وزارتخانه های صنعت، معدن و 
تجارت و کشور به همراه سازمان حفاظت محيط زيست، 
پليس راهور، ستاد بهينه سازی مصرف سوخت، سازمان 

حمل و نقل و مديريت سوخت و اتحاديه تاكسيراني در 
سطح ملی، تهران و شهرهای زير100 هزار نفر اجرايي 
ش��د و برای هر دستگاه خودرو 20 ميليون تومان وام با 
دوره بازپرداخت 48 ماهه و با سود 16درصد در نظ��ر 
گرفته شد. سه بانک پارسيان، ملت و تجارت هر کدام 
تامين مالی 30 هزار دستگاه از اي��ن طرح را برای ارائه 
تس��هيلات برعهده  گرفتند و ايران خودرو نيز تامين 

كننده اين خودروها بوده است. 
اين طرح از اس��فند ماه 94 در دستور كار قرار گرفت و 
در فاز اول، نو س��ازی90 هزار دستگاه پيش بينی شد 
و خودروهای مش��مول آن س��مند و پژو 405 بود که 
س��ه بانک هرکدام به ميزان 30 هزار دستگاه عهده دار 
پرداخت تسهيلات آن شدند، سقف تسهيلات قابل اعطا 
برای هر نفر در اين طرح 200 ميليون ريال و سرجمع  
آنها برای هر بانک مبلغ 6 ه��زار ميليارد ريال از منابع 
داخلی برآورد شد كه در مجموع معادل 1800 ميليارد 

تومان از سوي سه بانك براي اين بانك ها اختصاص يابد. 
بانک مل��ت  نيز كه س��ابقه مش��اركت در جايگزينی 
380 هزار خودرو و تاکسی فرسوده از ناوگان حمل و نقل 
را داشته پرداخت تسهيلات به 30 هزار راننده را پذيرفت. 
همچنين بانک تجارت  در گزارش سال 97 خود اعلام 
كرد كه  3842 ميليارد ريال تس��هيلات برای تعويض 

19214 هزار تاکسی فرسوده، اعطا كرده است.
پست بانک نيز در سال  97، در تفاهمنامه اي با سازمان 
شهرداری ها و دهياری های کشور، تعداد 1000 فقره 
تس��هيلات 750 ميليون ريالی  براي ون هاي فرسوده 
و12 هزار فقره 250 ميليون ريالی برای نوسازی ناوگان 

تاکسيرانی شهری  مشاركت كرده است.
در اجرا نيز  س��ازمان تاکس��يرانی وارد عمل ش��د و 
س��امانه ای طراحی  و در بستر آن س��امانه، اشخاص 
ب��ه بانک معرفی ش��ده اند و به دليل اس��تقبال خوب 
متقاضيان، اجراي اين طرح در سال های 95 و 96  نيز 
تمديد ش��د. متقاضيان مختار به انتخاب بانک مورد 
نظر از بين سه بانك معرفي شده بودند، بالغ بر 9هزار 
و 638 ه��زار مورد، بانک پارس��يان را انتخاب كردند 
كه 7 هزار و 635 پرونده تکميل ش��د و 6 هزار و 609  
فقره تسهيلات مورد نظر به حساب خودروساز واريز 
شد و متقاضيان تاکسی های خود را تحويل گرفتند.  
در سال 97  نيز برای کسانی که طی سال 96 پرونده 
افتتاح كرده اند اين طرح اجرا شده است و تاکنون برای 
حدود 7 هزار متقاضی با توجه  به مبلغ تسهيلات )200 
ميليون ريال(،  بالغ بر1400 ميليارد ريال از منابع اين 
بانک با نرخ سود 16 درصد  به اين طرح اختصاص داده 
شد. تاكنون حدود 10 هزار خانواده با اجراي اين طرح 
به اين بانك متصل شده و از خدمات و تسهيلات بانكي 

بهره مند شده اند.
از س��وي ديگر، علاوه بر بانک هاي��ي كه در جمع آوري 
تاكسي ها مشاركت كردند، شركت هاي بيمه نيز براي 
پوشش خسارت و حوادث غير مترقبه مشاركت داشتند 
و از جمله بيمه پارس��يان پرونده هايي كه به اين بانك 

معرفي ش��ده بود را  با تعديل حق بيمه قابل دريافت، 
بيمه كرد و اين موضوع نيز در كاهش هزينه تاكسي هاي 

جديد موثر بوده است.  

    مشكلات طرح 
در حال حاضر با توجه به حدود 105 هزار متقاضي كه 
براي جايگزيني و دريافت وام ثبت نام كرده اند، مشكل 
اصلي اين است كه با افزايش قيمت خودرو، هزينه توليد 
براي خودروساز افزايش يافته و از سوي ديگر مشكل 
پرداخت 5 ميليون تومان بابت اسقاط خودرو توسط 
گمرك به خودروس��از ايجاد شده كه باعث كند شدن 
اين طرح شده اس��ت.  در اين طرح 200 ميليون ريال 
تسهيلات ارزان قيمت به مالکان تاکسی های فرسوده 
و 50 ميليون ريال معادل ارزش ريالی دو گواهی اسقاط 
توسط گمرک به حساب خودروساز پرداخت می شد.

همچنين 5ميليون ريال نيز بابت لاشه خودرو به عنوان 
آورده مالک تاکسی فرسوده لحاظ می شد و به عبارتی 
حدود 25 ميليون تومان تسهيلات به آنان داده می شد 
وبقيه وجه را مالک تاکسی فرسوده پرداخت می کرد 
که در نهايت ب��ه تحويل و جايگزينی خودروی جديد 
منجر ش��ود. اين طرح از زمان اجرای خود چند مرتبه 
متوقف شد و دوباره به کارش ادامه داد. اوج توقف اين 
طرح بهمن س��ال 1396بود که دلي��ل آن طلبکاری 
110ميلي��ارد تومانی خودروس��ازان به گمرگ اعلام 
شد. طرح نوسازی  تاکسی های فرسوده پس از توقف 
چندماهه، خرداد امسال با حرکتی کند به جريان افتاد. 
مديرعامل اتحاديه تاکسيرانی های شهری کشور علت 
توقف اين طرح را نبود تناس��ب اعتبارات و انباش��ت 
فرس��ودگی دانست و گفت که اين موضوع باعث شده 
تا گمرک معوقات خود را به ايران خودرو نپردازد و در 
نتيجه شرکت خودروساز نيز پيش فاکتور صادر نکند و 
در حقيقت می توان گفت اعتباری که هرساله در قانون 
بودجه برای اين نوس��ازی تاکس��ی ها تخصيص داده 

می شود، پاسخ انباشت فرسودگی را نمی دهد.
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بيمه ايران نماينده فروش بيمه 
زندگي جذب مي كند

شركت سهامي بيمه ايران با هدف توسعه بيمه هاي 
زندگ��ي و در چارچوب مفاد آيين نامه ش��ماره 96 
شوراي عالي بيمه، نسبت به جذب نمايندگان فروش 
بيمه زندگي در سراسر كشور اقدام مي كند. محمد 
زاهدنيا معاون فني بيمه ايران با اعلام اين خبر افزود: 
با دس��تور رييس هيات مديره و مديرعامل شركت، 
ش��وراي راهبردي بيمه هاي زندگي بيم��ه ايران با 
تنظيم و ابلاغ ضوابط جذب نمايندگان بيمه جديد 
در رش��ته بيمه هاي زندگي، امور آموزش، مصاحبه 
و جذب نماين��دگان را به ص��ورت غيرمتمركز و از 
طريق مراكز استان ها انجام مي دهد. وي با تاكيد بر 
اينكه تمامي متقاضيان با حداقل مدرك ديپلم هم 
مي توانند به عنوان نماينده بيمه جذب شوند شرايط 
مهيا شده توسط بيمه ايران را فرصتي استثنايي براي 
علاقه مندان به فعاليت در صنعت بيمه كشور و زمينه 
و بستري مناسب براي اشتغالزايي و كارآفريني جوانان 
كشور دانس��ت. زاهدنيا اضافه كرد: با هدف تعامل، 
آموزش، هدايت و كنترل نمايندگان بيمه زندگي از 
خدمات نمايندگان كل جنرال كه تخصص و شرايط 
لازم را دارند هم استفاده مي شود تا بدين ترتيب سرعت 
عمل لازم در ارايه خدمات صدور با روش دوكدينك 
و برقراري الگ��و و مدل س��ازمان فروش تخصصي 
فراهم گردد. معاون فني بيمه ايران با اعلام اينكه در 
استراتژي فني بيمه ايران مقرر شده بيمه هاي زندگي 
در سهم پرتفوي شركت رتبه دوم را به خود اختصاص 
دهد، تصريح كرد: افتتاح ساختمان ستاد راهبردي 
بيمه هاي زندگي بيمه ايران از برنامه هاي پيش روي 
شركت در دهه مبارك فجر انقلاب اسلامي خواهد 
بود. وي در خاتمه با اشاره به افزايش سهم بيمه هاي 
زندگي بيمه ايران از 4 درصد ب��ه 8.5 درصد و برند 
متمايز و پشتوانه فني، مالي و سرمايه گذاري بيمه 
ايران، تنوع در محصولات و خلاقيت و نوآوري بيمه 
ايران را در كنار باور و اعتماد نيرومند عامه مردم، عامل 
اساسي و رمز ماندگاري، اقتدار و مقبوليت اين شركت 

84 ساله دانست.

چرخه تسويه بدهي و 
تبصره هاي لوايح بودجه 

محمد ولي پور پاشا|
تبصره هاي حمايتي براي پاس��خ به نياز واحدهاي 
توليدي و ايجاد مزيت هايي جهت تقويت اشتغال و 
توليد در لايحه بودجه س��ال هاي اخير ديده شده و 
فرصت هاي مناسبي را در اختيار فعالان بخش هاي 
توليدي قرار داده اس��ت يكي از مزيت هاي موردي 
تبصره هاي حمايتي در لوايح بودجه، اعطاي تسهيلات 
موضوع بندها و تبصره هاي مرتبط با اجراي برنامه هاي 
حمايت از توليد و اشتغال است و در آن تصريح شده 
است كه از محل منابع ارزي صندوق توسعه ملي و پس 
از تصويب هيات امنا و سپرده گذاري نزد بانك هاي 
عامل و تلفيق با منابع نظام بانكي تامين شود. به عنوان 
نمونه مي توان به تبصره 18 لايحه بودجه 97 اشاره 
كرد كه در آن، به تقويت طرح هاي توس��عه توليد و 
اشتغال موضوع احكام لايحه بودجه صراحتا توجه 
داشته و به اس��تناد تبصره 18 ماده واحده و جداول 
كلان منابع و مصارف لايح��ه بودجه س��ال 97 كل 
كشور به بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران اجازه 
داده ش��د تا از طريق بانك هاي عامل، معادل منابع 
موضوع بند )الف( و جزو )الف-1( به طرح هاي توسعه 
توليد و اش��تغال موضوع اين حكم، تسهيلات اعطا 
كند. در چارچوب موضوع اين تبصره، سازوكارهاي 
اجرايي و نظارت��ي اين بند مطابق آيين نامه اجرايي با 
پيشنهاد سازمان برنامه و بودجه كشور و با همكاري 
وزارتخانه هاي تعاون، كار و رفاه اجتماع��ي، صنعت، 
معدن و تجارت، امور اقتصادي و داراي��ي كشور تهيه 
ش��ده و به تصويب هيات وزيران رسيده و اختصاص 
يابند و مابه التفاوت نرخ سود را از محل آن پرداخت 
كنند. علاوه بر اين، بررسي موردي لوايح بودجه دولت 
در س��ال هاي گذشته به ويژه لايحه بودجه سال 97 
نش��ان مي دهد كه تبصره هاي حمايتي در راستاي 
اجراي برنامه اش��تغال گس��ترده و توليد با تأكيد بر 
موضوع اشتغال جوانان، دانش آموختگان دانشگاهي، 
زنان و اشتغال حمايتي به اس��تناد تبصره 18 ماده 
واحده و جداول كلان منابع و مصارف لايح��ه بودجه 
سال 97 كل كشور به دولت اجازه داده است كه صد 
در صد منابع حاصل��ه از مابه التفاوت قيمت 1397 
حامل هاي انرژي در سال 1396 نسبت به قيمت اين 
حامل ها در ابتداي سال اعم از عوارض و ماليات موضوع 
قانون ماليات بر ارزش افزوده و همچنين سهم شركت 
ملي نفت ايران موضوع بند )الف( ماده )1( قانون الحاق 
برخي مواد به قانون تنظيم بخش��ي از مقررات مالي 
دولت را به حساب خاصي نزد خزانه داري كل كشور 
واري��ز و منابع حاصله را تا س��قف 174 هزار ميليارد 
ريال به شكل وجوه اداره شده و يارانه سود و تركيب با 
منابع صندوق توسعه ملي و تسهيلات بانكي در جهت 
حمايت از طرح هاي توليد، اشتغال و آموزش و كمك 
به كارورزي جوانان دانش آموخته دانشگاهي پرداخت 
كند. همچنين، نمونه ديگري از بندها و تبصره هاي 
حمايتي را در بند )و( تبصره 16 قانون بودجه سال 97 
مي توان يافت كه در آن تصريح شده است به منظور 
تشويق توليدكنندگان و تسويه مطالبات بانك ها و 
موسسات مالي و اعتباري چنانچه مشتريان، بدهي 
معوق خود را كه تا پايان س��ال 1396 سررسيد شده 
باشد از تاريخ سررس��يد تا پايان شهريور ماه 1397 
تس��ويه نمايند، بانك ها و موسسات مالي و اعتباري 
مكلفند اصل و سود خود را مطابق قرارداد اوليه و بدون 
احتساب جريمه دريافت و تسويه كنند، اصلاحيه هاي 
لازم براي تنظيم دس��تورالعمل بخشودگي جريمه 
تسهيلات زير 100 ميليون تومان از سوي بانك مركزي 
به منظور تامين سهميه بانك ها، امكان اجرايي شدن 

تبصره هاي مرتبط در اين زمينه را فراهم مي كنند.
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  »حف�ارس« زيان هر س�هم خ�ود را كاهش 
نداد: ش��ركت حمل و نقل بين المللي خليج فارس 
صورت هاي مالي ميان دوره  اي ۶ ماهه نخست سال 
مالي منتهي به ۲۹ اسفند ۹۷ را به صورت حسابرسي 
شده منتشر كرد. همچنين، شركت با سرمايه ۳۴۹ 
ميليارد ريال، در دوره ۶ ماهه منتهي به ۳۱ شهريور 
ماه ۱۳۹۷، مبلغ ۱۹۹ ميليارد و ۸۳۵ ميليون ريال 
زيان خالص محقق كرد و بر اين اس��اس مبلغ ۵۷۳ 
ريال زيان به ازاي هر سهم شناسايي كرد كه نسبت 
به دوره مش��ابه در سال گذش��ته معادل ۸۴ درصد 
افزايش زيان را نشان مي دهد. اين در حالي است كه، 
با احتساب زيان انباشته ابتداي سال در نهايت مبلغ 
يك هزار و ۲۲۸ ميلي��ارد و ۳۲۳ ميليون ريال زيان 
انباشته پايان دوره در حساب هاي اين شركت منظور 
شد. »حفارس« در دوره شش ماهه نخست سال مالي 
منتهي به اسفند ۹۶، به صورت حسابرسي شده، مبلغ 
۱۰۸ ميليارد و ۷۴۳ ميليون ريال زيان خالص محقق 
كرد و بدين ترتيب مبل��غ ۳۱۲ ريال زيان به ازاي هر 

سهم خود شناسايي كرده بود.
  رش�د فروش »ش�مواد« در يك سال مالي: 
ش��ركت توليد م��واد اولي��ه الي��اف مصنوعي در 
صورت هاي مالي يكس��اله، فروش محصولات را با 
رش��د ۱۹۸درصدي به ارزش ۶۵۱ ميليارد و ۱۴۶ 
ميليون ريال اعلام كرد. بر اين اساس، صورت هاي 
مالي ۱۲ماهه سال مالي منتهي به ۳۱ شهريور۱۳۹۷ 
شركت توليد مواد اوليه الياف مصنوعي منتشر شد. 
در اين گزارش »ش��مواد« نتوانس��ته زيان خود را 
پوشش بدهد و همچون س��ال مالي گذشته زيان 
انباشته دارد و مبلغ آن به ۴۱۳ميليارد و ۵۷۱ ميليون 
ريال رسيده است. همچنين، اين شركت با سرمايه 
۱۴۳ميليارد و ۴۸۸ ميليون ريال، زيان هر سهم را 
يك هزار و ۱۴۳ ريال منتشر كرد. از سويي ديگر اين 
گزارش حكايت از رشد توليد و فروش محصولات 
اين شركت را دارد. توليدات آن با رشد ۱۵۰درصدي 
نسبت به س��ال مالي گذشته به ۱۶ ميليون و ۷۸۷ 
هزار و ۳۷ كيلوگرم رسيد كه ۱۶ ميليون و ۷۱۹ هزار 
و ۱۷۳ كيلوگرم آن را به ارزش ۶۵۱ ميليارد و ۱۴۶ 

ميليون ريال به فروش رسانده است. 
  انتش�ار عملكرد مالي »ومعلم«: بيمه معلم 
صورت هاي مالي ۱۲ ماهه س��ال مالي منتهي به 
۳۰ اسفند ۹۱ را به صورت حسابرسي شده منتشر 
كرد. در همين حال، بيمه معلم با س��رمايه ثبت 
ش��ده ۷۱۶ ميليارد و ۹۸۴ ميليون ريال، در دوره 
۱۲ ماهه منتهي به ۳۰ اسفند ماه ۱۳۹۱، مبلغ ۳۸ 
ميليارد و ۱۶۱ ميليون ريال س��ود خالص كسب 
كرد و بر اين اساس مبلغ ۵۳ ريال سود به ازاي هر 
سهم اختصاص داد كه نس��بت به دوره مشابه در 
سال گذشته رشد چشمگيري را نشان مي دهد. با 
احتساب سود انباشته ابتداي سال در نهايت مبلغ 
۳۰۸ ميليارد و ۷۴۶ ميليون ريال زيان انباش��ته 
پايان دوره در حساب هاي اين شركت منظور شد. 

صاحب نظران بازار سرمايه تشريح كردند

معاملاتالگوريتمي؛كاهشهيجانسرمايهگذاري
معاملات الگوريتمي زمين ب��ازي را تغيير مي دهد و 
راه اندازي معاملات الگوريتمي در بازار سرمايه نيازمند 
تغييراتي در حوزه ريزساختارها، زيرساخت ها، قوانين، 
مقررات و نيازمند استانداردسازي است. به گزارش سنا، 
مطهره مروج مدير فناوري اطلاعات سازمان بورس و 
اوراق بهادار با اشاره به مطالب فوق تصريح كرد: معاملات 
الگوريتمي، واقعي ترين تغييرات را در بازار سرمايه رقم 
خواهد زد و به شكل گيري بازاري كارآمدتر، شفاف تر، 

منطقي تر و سريع تر كمك مي كند.

    نظم دهي به معاملات
از سويي ديگر، سيد مصطفي رضوي معاون اجرايي سازمان 
بورس و اوراق با اشاره به اينكه موضوع معاملات الگوريتمي، 
معاملات بدون دخالت انس��ان است، ابراز داشت: در سال 
۲۰۰۶ حدود ۳۷ درصد معام��لات بورس فرانكفورت به 
صورت الگوريتمي انجام مي گرفت كه اين موضوع نشان 
مي دهد بايد براي ارتقا و توسعه ابزارها در بازار سرمايه تلاش 
ش��ود.  رضوي با بيان اينكه معاملات الگوريتمي سرعت 
معاملات را افزايش مي دهد، گفت: در اين روش، پردازش 
اطلاعات بسيار بيشتر از انسان است و از همين رو سرعت و 
حجم معاملات را در بازار افزايش مي دهد. همچنين كمك 
مي كند تا نقش نظارتي سازمان را ارتقا دهيم. معاون اجرايي 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار ادامه داد: ويژگي معاملات 
الگوريتمي اين اس��ت كه خطاها را به حداقل مي رساند و 
هيجان در تصميم گيري را كاهش مي دهد. در عين حال 
مي تواند با اعمال قوانين نظم بهتري به معاملات بازار بدهد. 

همچنين در اجراي سفارشات حداقل تاخير رخ مي دهد.

    استراتژي هاي مختلف 
افزون بر اين، حس��ن اميري معاون نظارت بر بورس ها و 
ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به اينكه يكي 
از مهم ترين اهداف بحث فرهنگ سازي است، تصريح كرد: 
برگزاري چنين رويدادهايي زمان مناسبي براي آموزش 
مفاهيم ابتدايي و ارتقاي س��وادمالي اثربخش است. وي 
ادامه داد: بازارهاي مالي پيچيدگي هاي زيادي پيدا كرده و 
رشته هاي مختلف با مباحث مالي عجين شده و در همين 
راستا، فعاليت بين رشته اي شكل گرفته است. بطوري كه 
هم اكنون تركيب اقتصاد و روان شناسي، مالي رفتاري را 
تشكيل داده است و تلاش مي ش��ود تا در بازارهاي مالي 
تئوري ه��اي مختلف، تئوري بازي ه��ا و هوش مصنوعي 
وارد شده و از ابزارها استفاده خوبي شود.  معاون نظارت بر 
بورس ها و ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار ابراز داشت: 
بازارهاي مالي الكترونيك طي چندسال اخير رشد خوبي 

داشته و فعاليت هاي اثربخشي شكل گرفته است، اما در 
بحث الگوريتم سه مورد حجم سفارش، زمان بندي سفارش 

و قيمت از اهميت بالايي برخوردار است.
اميري خاطرنشان كرد: دانش  اي تي به سفارش گذاري 
كمك مي كند. در مرحله قب��ل از معاملات تصور اينكه 
از دانش اي تي استفاده نكنيم، امكان پذير نيست. البته 
در حي��ن معاملات و پ��س از معاملات از اي��ن دانش به 
خوبي استفاده مي شود. وي با تاكيد بر اينكه تمركز روي 
س��فارش ها و نحوه انتقال آن به هسته معاملات است، 
تصريح كرد: به تعداد افراد، استراتژي هاي مختلفي وجود 
دارد اما باي��د فضاي كافي را در اختيار س��رمايه گذاران 
قرار دهيم. طي س��ال هاي اخير نهادهاي مالي در حوزه 
سبدگردان ها و صندوق ها توسعه مناسبي داشت اما هنوز 
هم در اين زمينه كمبود احساس مي شود. معاون نظارت 
بر بورس ها و ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار ادامه داد: 
معاملات الگوريتم كمك مي كند كه تنوعي از استراتژي ها 
را دنبال كنيم و بتوانيم به نحو مناسب تنوع استراتژي ها 
را پوش��ش دهيم. از همين رو اميد مي رود با توسعه اين 
فرهنگ، به جاي اينكه افراد تك سهم بخرند و رفتارهاي 
هيجاني داشته باشند، روند منطقي كسب سود را دنبال 
كنند. در اينجاست كه نهادهاي مالي هم استراتژي هاي 
بهت��ري را در پي��ش خواهند گرفت. وي ب��ا بيان اينكه 
معاملات الگوريتمي دامنه وسيع تري از سرمايه گذاران 
مختلف را پوشش مي دهد، گفت: در اين معاملات براي 
تعداد زيادي از سبدها، مي توان برنامه ريزي كرد. بنابراين، 
آنچه تحت عنوان مسابقه ياد مي شود يك رويداد است 
كه توجهات را به اين موضوع جلب كند. هدف اين است 
كه فعاليت بين رشته اي شكل بگيرد و اين دانش عمق 

بيشتري يابد و از پديده صف نشيني دور شويم.

    ضرورت استفاده از ابزار هاي نوين
علاوه بر اين، علي امين تفرشي عضو هيات مديره شركت 
بورس معتقد است كه، توسعه فرهنگ سرمايه گذاري و 
استفاده از ابزارهاي نوين از اهميت بالايي در بازار سرمايه 
كش��ور برخوردار اس��ت. وي با تاكيد بر اينكه بورس در 
راس��تاي اين امر، مصمم اس��ت تا در راستاي گسترش 
فرهنگ س��رمايه گذاري قدم بردارد، افزود: لازم اس��ت 
زيرساخت هاي انجام اين معاملات در بازار سرمايه كشور 
انجام شود. سرعت و حجم معاملات الگوريتم افزايش يابد 
و نياز است كه سامانه معاملات هم متناسب با آن ارتقا پيدا 
كند. عضو هيات مديره شركت بورس بر اين باور است كه 
معاملات الگوريتمي مي تواند منجر به ارتقاي دانش در بازار 
سرمايه شود. اين در حالي است كه، پديده خريد تك سهم 

يا خريدهاي گروهي، همه را نگران كرده، بنابراين طبيعي 
است كه بازار سرمايه همپاي دانش روز دنيا گام بردارد.

    پايان عصر معامله گري سنتي
همچنين، ياس��ر فلاح مديرعامل شركت اطلاع رساني و 
خدمات بورس عنوان كرد: بازار سرمايه كشور همزمان با 
چهلمين سال پيروزي انقلاب اسلامي گام در مسير بسيار 
مهمي گذاشته و آن ارتقاي رفتار معامله گران و سهامداران 
در اين بازار است؛ به نحوي كه از اين پس رفتار حرفه اي تر 
و مدرن تري را در جهت دس��تيابي به حداكثر سازي سود 
در اين بخش شاهد خواهيم بود. وي معاملات الگوريتمي 
را كاري تلفيقي و ميان رش��ته اي بين علوم مالي و رايانه 
خواند و گفت: استراتژيست ها و تحليلگران مالي مي توانند 
با مشاركت مهندسين نرم افزار و رايانه، استراتژي هاي خود 
را در قالب يك نرم افزار يا برنامه رايانه اي تعريف كنند و با 
نوشتن يك الگوريتم آن را اجرا كنند. ياسر فلاح درخصوص 
تاثير معاملات الگوريتمي بر بهبود فضاي معاملاتي در بازار 
سرمايه نيز اظهار داش��ت: قطعا با اين اقدام عمق و تعداد 

معاملات افزايش پيدا خواهد كرد. همچنين در صورتي 
كه الگوريتم ها الگوريتم هاي دقيق و مناسبي باشند، علاوه 
بر اشتغال زايي مناسب، س��ودآوري را براي سهامداران و 
سرمايه گذاران بيش��تر خواهند كرد. فلاح با بيان اينكه با 
اتكا به اين ابزار، بسياري از مهندسان رايانه و متخصصان 
حوزه فناوري اطلاعات مي توانند بازار سرمايه را به عنوان 
يك ماركت جديد بشناس��ند و در اين بازار فعال ش��وند، 
افزود: در بس��تر معاملات الگوريتمي، شركت هاي دانش 
بنياني مي توانند متشكل از يك فعال بازار سرمايه و يك 
مدير مالي و يك فعال حوزه فناوري اطلاعات يا مهندس 
رايانه ايجاد شوند تا الگوريتم نويسي كنند و الگوريتم هاي 
خود را با قيمت مناسب به فروش برسانند. وي ادامه داد: در 
حال حاضر در دوره اي هستيم كه شركت هاي دانش بنيان 
و استارتاپ ها رونق بسيار زيادي پيدا كرده اند و جهت كلي 
اقتصاد جهان به اين سمت است كه براي دستيابي به يك 
اقتصاد توس��عه يافته وزن و نقش اصلي را به استارتاپ ها 
و شركت هاي دانش بنيان و پيشرو مي دهند. مديرعامل 
شركت اطلاع رس��اني و خدمات بورس خاطرنشان كرد: 

در واقع اقتصاد امروز مبتني بر شركت هاي دانش بنيان در 
حال پيشرفت است واين شركت ها هستند كه به نوعي در 
اقتصاد ميدان داري مي كنند و سودآوري عالي دارند. در بازار 
سرمايه ما هم يكي از آن بخش هايي كه مي تواند شركت هاي 
دانش بنيان و استارت آپ ها را فعال كند، الگوريتم نويسي و 
معاملات الگوريتميك است كه كاري بديع به شمار مي رود. 
فلاح در پاسخ به اين س��وال كه معاملات الگوريتمي چه 
حجمي از معاملات بازار سرمايه كشور را قادر است پوشش 
دهد، گفت: البته پيش بيني اين قضيه چندان ساده نيست 
اما به نظرمي رسد ما در مسيري گام گذاشته ايم كه برگشت 
پذير نيست. ما بايد به سرعت از الگوهاي سنتي معامله گري 
به سمت رفتارهاي نوين و دانش بنيان معامله گري حركت 
كنيم و اين رفتارها هم چيزي جز حضور پررنگ تر رايانه و 
چشمگير شدن نقش فناوري اطلاعات در رفتارهاي مالي 
نخواهد بود. مديرعامل ش��ركت اطلاع رساني و خدمات 
بورس تاكيد كرد: معاملات الگوريتمي و تقويت آن يكي 
از سياس��ت ها و انتخاب هاي قطعي است كه همچنان در 

سازمان بورس و اوراق بهادار با جديت دنبال خواهد شد.

افت و خيز نماگر ها
مروري بر آمار معاملات ديروز نشان مي دهد

گروه بورس|
ش��اخص كل بورس اوراق بهادار ته��ران در معاملات 
روز گذش��ته با افزايش ۱۴۹ واحدي همراه ش��د و در 
نهايت توانس��ت رقم ۱۶۵ ه��زارو ۵۹۵ واحدي را به 
خود اختصاص دهد. علاوه بر اين، ش��اخص بازار اول 
با افزايش ۳۴۵ واحدي به رقم ۱۲۲ هزار و ۹۴۸ واحد 
رسيد و در نقطه مقابل شاخص بازار دوم با كاهش ۸۳۳ 
واحدي به رقم ۳۲۵ هزار و ۲۹۷ واحدي عقب نشيني 
كرد. همچنين، شاخص س��هام آزاد شناور با افزايش 
۳۲۶ واحدي، رقم ۱۸۰ هزار و ۸۵۶ واحدي را به ثبت 
رس��اند. اين در حالي است كه، ش��اخص كل هم  وزن 
با افزايش ۹۴ واح��دي رقم ۲۹ ه��زار و ۲۹۱ واحد را 
تجربه كرد. اف��زون بر اين، ديروز معاملات س��هام در 
نماد معاملاتي ش��ركت هاي بانك ملت با ۱۳۷ واحد 
و پالايش نفت بندر عباس ب��ا ۱۰۲ واحد و گروه مپنا 
با ۸۹ واحد افزايش بيشترين تأثير مثبت را بر شاخص 
كل بورس به نام خود ثبت كردند. در مقابل، معاملات 
سهام در نماد معاملاتي شركت هاي صنايع پتروشيمي 
خليج فارس با ۶۰ واحد، ملي صنايع مس ايران با ۵۵ 
واحد و سايپا با ۵۲ واحد كاهش، بيشترين تأثير منفي 
را در محاس��به اين نماگر به دوش كشيدند. بر اساس 
اين گ��زارش، ارزش كل معاملات ديروز بورس تهران 

در حالي به بي��ش از ۹۹۸ ميليارد تومان نمايش داده 
شد كه ناشي از دست به دست شدن سه ميليارد و ۳۱۳ 
ميليون سهم و اوراق مالي قابل معامله طي ۱۸۴ هزار 
و ۱۴۰ نوبت داد و س��تد بود. از سويي ديگر، فرابورس 
اي��ران معاملات روز پاياني اين هفت��ه كاري را با ادامه 
سبزپوشي شاخص كل و افزايش بيش از ۵ واحدي اين 
نماگر خاتمه داد تا بدين ترتيب آيفكس فاصله خود با 
سطح ۲ هزار واحداي را به كمتر از ۱۷ واحد برساند. بر 
اين اساس، در پايان معاملات روز چهارشنبه شاخص 
كل فرابورس تح��ت تاثير مثب��ت از جانب نمادهاي 
»دماوند«، »زاگرس«، »ذوب« و »خراسان« و »هرمز« 
بيش از ۵ واحد رش��د ك��رد تا بالاتر از س��طح ۱۹۸۳ 
واحدي قرار بگيرد. همچنين، ديروز در حالي كه تنها 
سه نماد »ثرود«، »آينده« و »تپولا« بازگشايي شدند 
كه نمادهاي متعددي ش��امل»زنجان«، »گوهران«، 
»ثنظام«، »چنوپا«، »ثالوند«، »دي«، »وايرا«، »وبرق« 
و »فاروم« به دلايلي همچون نوسان قيمت بيش از ۶۰ 
و ۵۰ درصدي نماد اصلي، برگ��زاري مجمع عمومي 
عادي س��الانه صاحبان س��هام و ابه��ام در اطلاعات 
ارسال شده از سوي ناشر متوقف شدند. بر اين اساس، 
روز گذشته س��هامداران در مجموع دو بازار اول و دوم 
شاهد جابه جايي ۴۳۸ ميليون سهم به ارزش ۱۲۷۰ 

ميليارد ريال بودند و نماد ذوب آهن پربيننده ترين نماد 
معاملاتي در اين دو بازار شناخته شد. همچنين در حالي 
نمادهاي »كتوكا« و »زگلدش��ت«، دو نماد نخست با 
بيش��ترين درصد افزايش قيمت بودند كه نمادهاي 
»تليسه« و »افرا« بالاترين افت قيمتي را تجربه كردند. 
افزون بر اين، سهامداران بازار پايه نيز ديروز به استقبال 
معامله ۴۵۳ ميليون س��هم به ارزش ۱۱۷۸ ميليارد 
ري��ال رفتند. در مجموع تمامي بازارهاي فرابورس��ي 
نيز نماد شركت سرمايه گذاري سبحان »وسبحان« با 
مبادله ۸۰.۷ ميليون سهم به ارزش ۱۷۱ ميليارد ريال، 
صدرنشين ش��د و بالاترين حجم و ارزش معاملات را 
به خود اختصاص داد. اين نم��اد در بازار اول فرابورس 
ميان سهامداران خريد و فروش مي شود. از سويي ديگر 
بازار ش��اهد تغيير مالكيت ۱۴ ميليون ورقه به ارزش 
۱۳۹۹ ميليارد ري��ال در بازار ابزارهاي نوين مالي بود. 
در اين بازار اغلب اوراق تسهيلات مسكن مورد معامله 
با كاهش قيمت روبرو و در دامنه ۲۳۱ هزار تا ۵۷۷ هزار 
ريال دادوستد ش��دند. در نهايت در روزي كه گذشت 
در مجموع بازارهاي فرابورس��ي ۹۰۷ ميليون ورقه به 
ارزش ۳۸۴۶ ميليارد ريال دادستد شد تا نسبت به روز 
كاري ماقبل، شاهد افت نسبي حجم و ارزش معاملات 

فرابورس باشيم.

مديرحقوقي و انتظامي سازمان بورس هشدار داد

مراقب مدعيان سهامداري در بورس هاي غربي باشيد
مديرحقوقي و انتظامي سازمان بورس هشدار داد، مردم 
در مواجهه با ش��ركت هايي كه با اخذ پول از مردم وعده 
سرمايه گذاري آن را در بورس نزدك، ارزهاي ديجيتال 
و انرژي هاي جديد مي دهند بايد مراقب باش��ند چرا كه 
اينها حتي از س��ازمان هاي نظارتي غربي مجوز فعاليت 
ندارند. به گزارش فارس، محمدعلي شيري زاده نسبت به 
برخي شيوه هاي سرمايه گذاري متقلبانه در كشور تحت 
عنوايني همچون ادعاي همكاري با بورس هاي اروپايي و 
امريكايي هشدا داد و گفت: همواره در چرخه هاي ركودي 
اقتصاد شيوه هاي متقلبانه همچون تأمين مالي پانزي به 
ش��كل هاي متنوع رونق مي يابد و اين در حالي است كه 
تكاپوي مردم براي حفظ ارزش پول و تأثير رواني وحشت 
از گراني هاي پيش رو باعث مي شود تا ناخودآگاه در دام 
چنين شركت هايي گرفتار ش��وند. وي افزود: به تازگي 
يكي از اين شركت ها كه مدعي ارتباط با كارگزاري هاي 
بزرگ اروپايي و غربي را داشت با اخذ ۲۳۰ ميليارد تومان 
پول از مردم قصد خروج آن از كشور پس از تبديل كردن 
به ارز را داشته كه از س��وي اداره آگاهي جزيره كيش به 
فوريت بازداشت شده است. اين مقام مسوول با انتقاد از 
تمايل اغلب سرمايه گذاران براي پولدار شدن يك شبه 
و طمع به دس��ت آوردن ثروت بدون زحمت افزود: رفتار 
صاحبان نقدينگي در هجوم يك باره به سمت بازارهاي 
ارز و س��كه و حتي بورس نشان مي دهد، به دست آوردن 

پول فراوان بدون زحمت بر فرهنگ تلاش و كوش��ش و 
كار مولد سايه سنگيني انداخته است. شيري زاده در برابر 
 اين پرسش كه وبسايت هايي همچون يونيك فاينانس،
 World Wide Energy، فاينانشيال و فوينز چگونه 
در ايران فعاليت مي كنند، پاسخ داد: مديران يا نمايندگان 
چنين ش��ركت هايي كه مورد تأييد حتي سازمان هاي 
رسمي غربي نيز نيستند، فقط از طريق بازار يابي سينه 
به سينه و حلقه اي از آشنايان آنها طعمه هاي خود را شكار 
مي كنند. وي ادامه داد: در اين رابطه س��ازمان بورس از 
يك شركت با ماهيت سهامي خاص كه از طريق فعاليت 
سرمايه گذاري و شبكه اي به هم تنيده از چند شركت فعال 
در صنعت فرش و صنايع دستي، هتل، رستوران، شكلات 
و مواد غذايي، فعاليت هاي هنري، نشريات و البته صنعت 
خودرو، اقدام به جمع آوري وجوه از صاحبان س��رمايه با 
وعده پرداخت س��ودهاي كلان مي كرد به دستگاه قضا 
شكايت كرده كه هم اكنون دادگاه آن در جريان است. وي 
درباره نحوه فعاليت اين شركت به ظاهر سرمايه گذاري 
عنوان كرد: مديران اين ش��ركت با جم��ع آوري حدود 
۲۵۰ ميليارد تومان پول نق��د در مدت كوتاهي مدعي 
پرداخت س��ود ماهيانه ۷ درصدي شده بود، بدون آنكه 
مجوزي از بانك مركزي يا سازمان بورس داشته باشد. اين 
اشخاص از طريق ارسال پيامك هاي انبوه و بازاريابي هاي 
گس��ترده تلاش مي كردند تا همواره طعمه هاي خود را 

مجاب به افزايش سپرده سرمايه گذاري نزد اين شركت 
با هدف سرمايه گذاري هاي بيشتر در حوزه هايي همچون 
گردش��گري كنند. وي ادامه داد: هم اكنون مديران اين 
شركت به جرم اخلال در نظام اقتصادي كشور تفهيم اتهام 
شده اند و اين در حالي است كه بخشي از مبالغ جمع آوري 
شده از سوي آنها ظاهراً خرج شده و بخش ديگري نيز تحت 
عنوان سود به مردم پرداخت و باقيمانده آن قابل بازيافت 
نيست. وي رفتار حريصانه برخي صاحبان نقدينگي در 
ورود به بازارهاي پر سود و اعتماد كوركورانه به شركت هاي 
سوداگر را ناشي از عدم نظارت در بازارهاي غير متشكل 
همچون بازار غير رسمي ارز دانست و گفت: اغلب مردم 
با توجه به نظارت هاي حاكم بر بازار سرمايه اين تصور را 
دارند كه در مقايسه با بازارهاي غير مولد توفيق چنداني در 
بازار سهام نخواهند داشت و امكان اقدام هاي سفته بازانه 
محدود خواهد بود، بنابراين در بازارهايي همچون سكه و 
ارز به دليل بازدهي هاي كلان جولان مي دهند. به گفته 
وي، با شدت ركود اقتصادي به محض اينكه اشخاصي ادعا 
مي كنند كه با بورس هاي بين المللي در ارتباط هستند و 
مي توانند در بورس هاي غربي اقدام به خريد و فروش سهام 
كنند، مورد اعتماد برخي از افراد واقع مي شوند، در حالي كه 
امكان ارتباط مستقيم با چنين بازارهايي با توجه به شرايط 
كنوني نقل و انتقالات ارزي كشور براي ايرانيان از داخل 

كشور فراهم نيست.

نگاهبازار



تشكلها6اخبار

ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز، خواستار از سرگيري طرح جمع آوری برندهای عرضه کننده پوشاک قاچاق شد

معاون وزارت صنعت، معدن و تجارت مطرح كرد

رييس مركز نوسازي و تحول اداري وزارت صنعت خبر داددبير انجمن سازندگان قطعات خودرو خواستار شد

دست هاي پنهان در حمايت از پوشاك قاچاق

مدل سازي الگوهاي موفق در فعال سازي معادن 

افتتاح ۵۵۷ پروژه صنعتي و معدني در دستور كارقيمت قطعات خودرو هرچه سريع تر تعديل شود

تعادل|
لابي ه�اي قدرتمند طرح جم�ع آوری برندهای 
عرضه کننده پوش�اک قاچاق از ب�ازار را متوقف 
كردند. جمع آوري پوشاك همواره از خواسته هاي 
توليدكنندگان پوشاك كشور بوده است، اما خبر 
اجراي طرح »برخورد با برندهای محرز پوشاک 
قاچاق« از ابتداي دي ماه شايد مرهمي موقت بر 
زخم باز اين صنعت از ضربه قاچاق بود.  بر اساس 
آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت در هفت ماه 
منتهي به مهر سال جاری قاچاق پوشاک به کشور 
رشدی 7 درصدی داش�ته است. داده های مرکز 
آمار ايران اما نش�ان می دهند بازار مصرف ايران 
برای پوشاک، سالانه حدود 21 هزار ميليارد تومان 
اس�ت که تنها حدود 16.6 درصد از بازار پوشاک 
کش�ور از طريق واردات )رس�می و غير رسمی( 
تامين شده و 83.4 درصد نياز کشور به پوشاک 
را توليد داخلی تامين کرده است. به اين ترتيب، 
س�الانه 2.7 تا 3ميليارد دلار پوش�اك از طريق 
قاچاق وارد كشور می شود. با اين همه، از آنجا كه 
عمده پوشاك قاچاق از طريق مسافری، کولبری 
و مناطق آزاد است، نگاه متوليان ستاد مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز به سمت و سوي مبادي عرضه كالا 
معطوف شد. بر همين اساس از اوايل دي ماه سال 
جاري طرح مبارزه با برندهاي پوشاك قاچاق در 
دستور كار قرار گرفت و بر اساس اين طرح، جمع 
آوري 168 برند غيرمجاز در شهر تهران به عنوان 
پايلوت،  هدف گذاري شد.  اين طرح  با پاکسازی 
4۰ مجتمع تجاری عرضه کننده پوشاک قاچاق 
پيش رف�ت ام�ا در ادامه با كارش�كني هاي  ذي 
نفعان روبه رو ش�د كه سعي داشتند تا طرح را به 
بهانه هاي مختل�ف متوقف كنند. در حال حاضر 
نيز شورای تامين استان تهران از ستاد خواسته 
تا طرح متوقف ش�ود اما س�تاد مرکزی مبارزه با 
 قاچاق کالا در حال رايزنی برای اجرای مجدد طرح

 است.

  جزييات طرح مبارزه با برندهاي پوشاک 
قاچاق

صنعت پوشاک و نساجی یکی از صنایعی است که در 
گذشته رونق زیادی داش��ت اما امروز به لطف قاچاق 
پوش��اک، این صنعت به زمین خورده و به س��ختی 
به حیات خ��ود ادامه می دهد. دش��واري تامین مواد 
اولیه، کاهش نقدینگی، رکود و قاچاق از مش��کلاتی 
اس��ت که فعالان این صنعت با آن دست به گریبانند. 
عرضه پوش��اک قاچاق در بازار نیز همواره از س��وی 
تولیدکنندگان داخلی مورد انتقاد بوده، به طوری که 
در آخرین گام، تولیدکنندگان داخلی برای عبور از این 
مشکل اقدام به انتشار بیانیه ای خطاب به ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز کردند. در بخشی از این بیانیه، فعالان 
این بخش بر این نکته تاکید کرده بودند که »با وجود 
گذش��ت حدود ۵ ماه از آخرین مهلت عرضه پوشاک 
خارجی فاقد شناس��ه کالا بر اس��اس دس��تورالعمل 
ماده ۷، فروش��گاه های عرضه کننده برندهای قاچاق 
محرز با دکور و تابل��وی برند های خارجی در تهران و 
شهرستان های بزرگ کش��ور کمافی  السابق پوشاک 
قاچاق محرز را با قیمت های گزاف عرضه می کنند که 
هیچ تردیدی در قاچاق بودن این برند های خارجی و 

لزوم برخورد با آنها وجود ندارد. 

پ��ر واضح  اس��ت که عدم اخذ شناس��ه کالا توس��ط 
تولیدکنندگان داخلی اساسا نمی تواند دلیلی برای عدم 
برخورد با برندهای محرز قاچاق در سطح عرضه  باشد.« 
این انتقاد البته با گذش��ت دو هفته از انتش��ار آن به 
نتیجه رس��ید و جمع آوری پوشاک قاچاق در دستور 
کار متولیان امر قرار گرفت. طرح جمع آوری پوشاک 
قاچاق س��ال گذشته نیز در دستور کار ستاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز قرار داشت اما به گفته رئیس این ستاد، 
برخورد لازم با مراکز عرضه پوشاک برند قاچاق خارجی 
در سال ۹۶ صورت نگرفت و این بار از اول دی به شدت 
با مراکز عرضه پوشاک برند ثبت نشده برخورد خواهد 
ش��د. در همین رابطه، معاون امور مقابله و هماهنگی 
حقوقی س��تاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در خصوص 
اجراي جم��ع آوری برندهای عرضه کننده پوش��اک 
قاچاق در سال جاري، گفته بود كه300 برند غیرمجاز 
وجود دارد که در حوزه پوش��اک 1۶8 برند غیرمجاز 
هدف گذاری ش��ده است که از سطح بازار جمع آوري 
شوند. مصطفی پورکاظم شایسته با اشاره به مقابله با 
قاچ��اق از مبادی ورودی گفت: فرایند اصلی مقابله از 
مبادی ورودی تا عرضه است که مدل مبارزه با قاچاق، 
مدل ویژه رجیستری با سامانه  ،یعنی دادن شناسه کالا 
جهت تصفیه بازار است تا سهم قاچاق را کاهش داده و 
تولیدات داخلی را جایگزین کنیم. او ادامه داد: در این 

مرحله، با یک طرح کاملا شناس��ایی شده با برندهای 
فاقد مجوز که پوشاک فاقد شناسه را عرضه می کنند، 
مقابله می کنیم. در این طرح تهران به عنوان پایلوت 
در نظر گرفته شده و نظارت برعهده ما و متولی سازمان 

حمایت از مصرف کننده، ناجا و تعزیزات است.
معاون امور مقابله و هماهنگی حقوقی س��تاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز با بیان اینکه ۶8 برند ثبت ش��ده در 
کش��ور وجود دارد که مانعی برای فروش آن ها وجود 
ندارد ادامه داد: 10 نقطه با ح��دود ۷۵ مرکز تجاری 
شناس��ایی ش��ده و در  مرحله  بعد مدی��ران و مراکز 
تجاری را دعوت و توجیه کردیم که بهتر است تابلوها و 
ویترین ها را اصلاح کنند و مهلتی هم برای جمع آوری 
پوشاک قاچاق داده شد که ۷۵درصد تابلوها و بیش از 
۶۵ درصد این طرح اجرا شده است. شایسته با اشاره 
به اینکه این طرح مدل صنفی- مدیریتی تلقی شده و 

جنبه پلیسی آن کاهش پیدا کرده است.

  لابی قاچاقچيان جواب داد؟
اما دبیر اتحادیه تولید و صادرات نس��اجی و پوشاک 
ای��ران از توقف این طرح به بهان��ه هاي برهم خوردن 
بازار  مي گوید. سعید جلالی قدیری طي مصاحبه اي با 
رادیو گفت: شورای تامین استان تهران به بهانه برهم 
خوردن امنیت و نظ��م بازار طرح مبارزه با پوش��اک 

محرز قاچاق را متوقف کرده است. او افزود: لابی قدرت 
و فشار یک جریان بسیار پرقدرت است و شکی در این 
قضیه نیست. قدرت لابی قاچاقچیان پوشاک در کشور 
بالاست؛ چرا که 2.8 میلیارد دلار پول پشت این جریان 
است. او در ادامه ضمن اشاره به اینکه بیش از ۹8 درصد 
پوشاک وارداتی کشور به صورت قاچاق است، افزود: 
این پدیده تمامی زنجیره تامین صنعت پوشاک داخلی 

را تحت تاثیر خود قرار داده است. 
به گفت��ه قدیري، صاحبان صنف و صنعت پوش��اک 
کشور از پدیده قاچاق به شدت ناراحت هستند؛ چرا 
که عارض��ه مدنظر ضربه مهلکی به تولید، اش��تغال، 
صادرات و غیره در این حوزه وارد کرده است. او تصریح 
كرد: صنعت پوشاک صنعت پیچیده ای نیست، بلکه 
بر اساس عرضه و تقاضا شکل می گیرد. دبیر اتحادیه 
تولید و صادرات نساجی و پوش��اک ایران گفت: این 
صنعت با برندینگ، طراحی، مد، مس��ائل فرهنگی، 
اجتماعی، اقتصادی و حتی سیاس��ی به نوعی عجین 
شده است. او افزود: وقتی صنعت به این مهمی دچار 
هجمه قاچاق می ش��ود، ناخواسته فرهنگ قاچاق و 
همین طور مس��ائل سیاس��ی و امنیتی را وارد کشور 

می کند. 
در همی��ن رابطه، عضو هیات مدی��ره اتحادیه صنف 
تولید کنندگان و فروشندگان پوش��اک تهران نیز با 

اشاره به توقف طرح برخورد با برندهای محرز پوشاک 
قاچاق در س��طح عرضه گفت: لابی ه��ای قدرتمند 
عرضه کنندگان پوشاک قاچاق باعث توقف طرح شده 
اند.  مجید افتخاری در گفت وگو با فارس و در پاسخ به 
این سوال که آیا طرح برخورد با برندهای محرز پوشاک 
قاچاق در سطح عرضه که از ابتدای هفته جاری قرار بود 
دوباره اجرا ش��ود، به اجرا درآمد یا خیر، گفت: اگرچه 
ق��رار بود این طرح پس از یک وقفه کوتاه دوباره از 22 
دی ۹۷  اجرا شود، اما با سنگ اندازی برخی ذینفعان 
متوقف شده اس��ت. عضو هیات مدیره اتحادیه صنف 
تولید کنندگان و فروش��ندگان پوشاک تهران با بیان 
اینکه به دنبال اجرای طرح ۷0 درصد از فروشگاه های 
عرضه پوش��اک کالاهای خود را از سطح فروشگاه ها 
جمع آوری کردند، بیان كرد: متاسفانه با توقف طرح 
برخی از این فروشگاه ها مجدد در حال عرضه پوشاک 
قاچاق هستند. افتخاری گفت: در حال حاضر شورای 
تامین اس��تان تهران از ستاد خواسته تا طرح متوقف 
ش��ود اما س��تاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا در حال 

رایزنی برای اجرای مجدد طرح است.

  طرح متوقف نشده است
اما این در حالی اس��ت ک��ه متولیان س��تاد مرکزی 
مبارزه با قاچ��اق کالا و ارز اصرار بر ادامه اجراي طرح 
دارند و می گوین��د طرح برخورد ب��ا برندهای محرز 
پوش��اک قاچاق در س��طح عرضه متوقف نش��ده اما 
ناهماهنگی هایی در اجرای طرح ب��ه وجود آمده که 
البته در حال رفع هستند. در همین رابطه، سخنگوی 
س��تاد مرکزی مبارزه با قاچ��اق کالا و ارز با تاکید بر 
اینکه طرح مبارزه با قاچاق پوش��اک متوقف نش��ده 
است، گفت: س��تاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
از سوی ذی نفعان واردات پوشاک قاچاق برای توقف 
طرح تحت فشار است. حمیدرضا دهقانی نیا در مورد 
وضعیت اجرای طرح مبارزه با عرضه پوشاک قاچاق 
گفت: کار در مسیر اجرا قرار دارد و ستاد پیگیر موضوع 
اس��ت. به گفته او، این طرح متوقف نشده  اما در حال 

رفع برخی از ناهماهنگی ها هستیم. 
او با اش��اره به اینکه این ناهماهنگی ها ممکن است از 
س��وی بخش های دولتی باشد، افزود: البته بخشی از 
این ناهماهنگی ها هم از سوی بخش خصوصی است 
و گاه��ی برخی افراد در این بخش انتظ��ارات ما را در 
زمینه مبارزه با عرضه پوشاک قاچاق برآورده نکرده اند. 
سخنگوی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز با بیان 
اینکه فشار روی ستاد مرکزی برای انجام ندادن طرح 
خیلی زیاد است، گفت: ما شکی نداریم که این فشار 

ناشی از ذی نفعان قاچاق است. 
دهقانی نی��ا طرح مبارزه با پوش��اک قاچاق را طرحی 
مستمر عنوان کرد و بیان كرد: ما نخواسته ایم که این 
طرح  در یک نقطه آغاز و در نقطه ای به پایان برس��د، 
بلکه هدف ما اجرای مستمر طرح بوده است. سخنگوی 
س��تاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز همچنین در 
مورد عدم اجاره واحدهای تجاری در پاساژها و اماکن 
تجاری به پوش��اک ایرانی گفت: صاحب��ان برخی از 
مجتمع های تجاری با توجه به موقعیت مکانی مجتمع 
تجاری خود تلاش دارند تا واحد تجاری خود را فقط به 
برندهای پوشاک خارجی اجاره دهند اما با اجرای طرح 
مبارزه با پوشاک قاچاق اکنون تا حدودی این موضوع 
رفع شده و این واحدها برای عرضه پوشاک ایرانی هم 

اجاره داده می شود.

معاون طرح و برنام��ه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
گفت: مدل هاي موفقي در همین ش��رایط اقتصادي، 
موفق شدن معادن كوچك را احیا وبا سوددهي مناسب 
فعالیت كنند. به گزارش شاتا، سعید زرندي در جلسه 
پایش و رص��د طرح هاي اقتص��اد مقاومتي در بخش 
معادن گف��ت: باید الگوهاي موفق كه توس��ط بخش 

خصوصي در فعال س��ازي معادن كوچك و واحدهاي 
ف��رآوري در مقیاس كوچ��ك، فعالی��ت مي كنند را 
مدل س��ازي ك��رده و ارای��ه نماییم. او گف��ت: یكي از 
طرح هاي مهمي كه در سیاست هاي اقتصاد مقاومتي 
تأكید شده، فعال سازي معادن كوچك و تكمیل زنجیره 
ارزش فولاد، مس و آلومینیوم است. معاون طرح و برنامه 

وزارت صنعت، مع��دن و تجارت گفت: با اجراي پروژه 
فعال سازي معادن كوچك مقیاس، تأمین زنجیره تولید 
فراهم خواهد شد و موجب افزایش میزان استخراج مواد 

معدني و ایجاد اشتغال در بخش معدن مي شود.
زرن��دي تأكید كرد: فعال س��ازي مع��ادن كوچك از 
طریق تعیین تكلی��ف گواهي كش��ف محدوده هاي 

فلزي و تعیین تكلی��ف پروانه هاي بهره برداري راكد و 
غیرفعال دنبال مي شود. او افزود: با استفاده از تسهیلات 
وزارت تعاون، كار و امور اجتماعي وهمكاري صندوق 
سرمایه گذاري فعالیت هاي معدني، امكان تأمین مالي 
این پ��روژه وج��ود دارد. معاون ط��رح و برنامه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت تصریح كرد: پتانس��یل بالاي 

معادن در كش��ور و استعدادهاي خوب نیروي انساني 
متخصص در این بخش، ظرفیت مناسبي براي جذب 
سرمایه گذاري در معادن را ایجاد مي كند. زرندي افزود: 
تم��ام طرح هاي اقتصاد مقاومت��ي مربوط به صنعت، 
معدن و تجارت، رصد و پایش مي شود تا با رفع موانع و 
مشكلات آن، بتوانیم به اهداف این سیاست ها برسیم.

دبیر انجمن سازندگان قطعات و مجموعه هاي خودرو گفت: 
حال كه مجوز تعدیل قیمت به خودروس��ازان داده ش��ده، 
نباید وقت كشي كنند، بلكه باید حداكثر تا سه هفته آینده 
قیمت قطعات خودرو را اصلاح و تعدیل كنند. مازیار بیگلو در 
گفت وگو با ایرنا، به اعلام قیمت خودروها در روزهاي گذشته 
از سوي خودروسازان اشاره كرد و افزود: اعلام این قیمت ها 
تا تاثیرگذاري آنها بر وضعیت خودروسازان و قطعه سازان، 
دستكم یك س��ال زمان مي برد. او یادآور شد: 2 خودروساز 
بزرگ كشور در مجموع نزدیك به 400 هزار دستگاه خودرو 
پیش فروش كرده و تعهد دارند كه در خصوص این خودروها 
مجاز به فروش در »حاشیه بازار« نیستند و در عمل نزدیك 
به 20 درصد تولیداتشان را مي توانند با قیمت حاشیه بازار 
به فروش برس��انند. بیگلو گفت: امروز اولویت نخس��ت بر 
حفظ تیراژ شمارگان تولید است و هرچه تیراژ بالاتر باشد، 
خودروس��ازان قادر به عمل به تعه��دات خود خواهند بود، 
ضمن آنكه بخشي از زیان شان از محل افزایش تولید جبران 
خواهد شد. او به رش��د ۵0 تا 140 درصدي قیمت قطعات 
خودرو در ماه هاي گذش��ته اش��اره كرد و افزود: با متوسط 
افزایش 1۵1 درصدي قیمت مواد اولیه، رشد 100 درصدي 
قیمت قطعات اجتناب ناپذیر است. دبیر انجمن سازندگان 
قطعات و مجموعه هاي خودرو ادامه داد: این در حالي است 
كه حتي مواد اولیه داخلي از مش��كلات پیش آمده در پي 
اصلاحات ارزي، بي ثباتي قیمت ها، سفته بازي ها و رانت هاي 

ایجاد ش��ده مصون نماندند. بیگلو با اشاره به تسهیلات 11 
هزار میلیارد توماني در نظر گرفته شده براي خودروسازان 
و قطعه س��ازان، گفت: چهار ه��زار میلیارد توم��ان از این 
تسهیلات به 2 خودروساز بزرگ كشور اختصاص مي یابد، 
اما هفت هزار میلیارد تومان دیگر در قالب 8۵0 میلیون یورو 
پرداخت مي شود. بر اس��اس تصمیم وزارت صنعت، مقرر 
شده است كه دس��ت كم 8۵ درصد این تسهیلات به ویژه 
در بخش ارزي به زنجیره تامین خودروس��ازان اختصاص 
یابد، به این دلیل مصرف مستقیم ارزي خودروسازان پایین 
 اس��ت. بیگلو درباره امكان داخلي سازي قطعات، به قطعه 

یي.سي.یو )ECU – كامپیوتر خودرو( اشاره و خاطرنشان 
كرد: در زمینه سخت افزاري این قطعه، بورد الكترونیكي و 
مواد آن مشكلي نداریم و همه این موارد در كشورمان وجود 
دارد. او ادامه داد: مشكل اصلي در زمینه نرم افزاري این قطعه، 

كالیبراسیون و آنچه در آن نوشته مي شود، است؛ هرچند در 
این زمینه نیز توانمندي لازم در كشور وجود دارد و حتي یكي 
از شركت هاي داخلي به تولید كامل یي. سي. یو مي پردازد، اما 
سرمایه بر است. این مقام صنفي تاكید كرد: اگر خودروسازان 
بتوانند در زمینه س��رمایه گذاري این قطعه اساسي كمك 
كنند، قطعه سازان قادر به تولید آن خواهند بود. او بطور نمونه 
به داخلي سازي خودروي پژو 301 بدون حضور پژو اشاره 
كرد و گفت: در این زمینه خودروسازان با همكاري انجمن 
سازندگان قطعات و مجموعه هاي خودرو به تشكیل كمیته اي 
پرداختند تا قطعات این خودرو براي تولید بین زنجیره تامین 
توزیع شود. بیگلو همچنین از حضور صنایع دفاع براي ارایه 
كمك هاي نرم افزاري و س��خت افزاري به خودروسازان و 
قطعه سازان استقبال كرد. به گفته او، همان طور كه مدیرعامل 
ایران خودرو وعده داده بود پژو 301 با تلاش متخصصان و 
قطعه سازان داخلي تا پایان سال آینده به تولید انبوه مي رسد. 
پیش از این »هاشم یكه زارع« مدیرعامل ایران خودرو گفته 
بود كه پژو 301 بدون حضور پژو و با توانمندي قطعه سازان و 
صاحبان دانش فني ایراني و همچنین مواد اولیه داخلي تولید 
مي شود. به گفته او، تا پایان امسال نمونه هاي اولیه این خودرو 
تولید شده و تا پایان سال ۹8 به تولید انبوه مي رسد. بیش از 84 
درصد یك خودرو را قطعات آن تشكیل مي دهد كه شامل 2۵ 
تا 30 درصد قطعات پلاستیكي، 30 درصد قطعات لاستیكي 

و بقیه قطعات فولادي و آلومینیومي است. 

رییس مركز نوس��ازي و تحول اداري وزارت صنعت، 
معدن و تجارت از افتتاح ۵۵۷ پروژه صنعتي و معدني 
در ای��ام دهه فجر خبر داد. جهانبخش س��نجابي در 
گفت وگو با ایس��نا، اظهار كرد: حجم سرمایه گذاري 
این پروژه ها معادل 221 هزار میلیارد ریال اس��ت و 
برآورد ش��ده كه حدود 2۷ هزار و 8۶2 ش��غل ایجاد 
خواهند كرد. او همچنین با بیان اینكه در این ایام 1۹ 
پروژه كلنگ  زده مي ش��ود، اظهار كرد: این 1۹ پروژه 
4۵8 هزار میلیارد ریال س��رمایه به خود اختصاص 
مي دهد و براي ۶0۹۵ نفر ش��غل ایجاد خواهند كرد. 
سنجابي با بیان اینكه دومین محور برنامه هاي وزارت 
صنعت، معدن و تجارت ب��راي دهه فجر تعبیر »40 
سفر در چهلمین س��الگرد پیروزي انقلاب اسلامي« 
اس��ت، گفت: هدف وزارت صمت این است كه وزیر، 
معاونان و روساي سازمان هاي وابسته به وزارت صمت 
در سراسر كشور حضور داشته باشند و تا دروني ترین 
لایه هاي تقسیمات كشوري یعني شهرهاي كوچك 
و روستاها درباره پروژه هاي جدید اطلاع رساني  كنند 
و همچنین از نزدیك با موانع و مشكلات بخش هاي 

مختلف صنعتي، معدني و تجاري آشنا شوند.
وي با بیان اینكه براي اس��تان هاي كمتر برخوردار 
اخبار خوبي مخابره خواهد شد، از افتتاح پروژه هایي 
با س��رمایه بالاي ۵0 میلیارد تومان در این مناطق 

خب��ر داد. ریی��س مركز نوس��ازي و تح��ول اداري 
وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت از رونمایي از یك 
مجله تاریخي تحت عنوان »40 سال نماي تولید و 
تجارت« خبر داد كه در آن دس��تاوردهاي 40 ساله 
تولید و تجارت كش��ور منعكس شده است. به گفته 
وي این مجلد تاریخ��ي در یكي از روزهاي ایام دهه 
فجر با حضور مقامات ارشد كشوري رونمایي خواهد 
شد. س��نجابي با بیان حضور فعال وزارت صمت در 
چهلمین نمایشگاه دس��تاوردهاي انقلاب اسلامي، 
اظهار كرد: در این نمایشگاه دستاوردهاي صنعتي، 
معدني و تجاري، خصوصا س��امانه هاي جامعي كه 
در راستاي مبارزه با قاچاق و رشد صنعتي كشور از 
س��وي وزارت صمت پیاده و اجرا شده به نمایش در 

خواهد آمد.
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صدور كارت هاي بازرگاني 
اين بار براي رقابت هاي انتخاباتي

ايرنا| عضو هیات نمایندگان ات��اق بازرگاني ایران 
اعلام كرد: برخ��ي اتاق هاي بازرگاني اس��تان ها، از 
یك سال پیش به صورت غیرقانوني اقدام به صدور 
كارت هاي عضویت و بازرگان��ي كرده اند تا امروز در 
انتخابات اتاق هاي استاني از آنها استفاده كنند. عدنان 
موس��ي پور افزود: كل كارت هاي صادر شده توسط 
یكي از اتاق هاي بازرگاني استان ها در طول 40 سال 
گذشته، ۶0 عدد بوده اما این اتاق در طول یك ماه براي 

شركت در انتخابات، ۶00 كارت صادر كرده است.
او با بیان اینكه هم اكن��ون پرونده پنج اتاق بازرگاني 
اس��تان ها در كمیته انضباطي اتاق ایران باز اس��ت، 
گفت: بخش خصوصي كه خود مطالبه گر شفافیت 
است، نباید با تسامح و مصلحت اندیشي از كنار چنین 
مفسده اي بگذرد. موسي پور كه ریاست كمیسیون 
توس��عه صادرات اتاق بازرگاني، صنای��ع، معادن و 
كشاورزي ایران را به عهده دارد، گفت: افراد در شرایطي 
با داش��تن كارت عضوی��ت و كارت بازرگاني امكان 
شركت در انتخابات اتاق بازرگاني را پیدا مي كنند، كه 
هر فرد بدون هیچ پشتوانه فعالیت اقتصادي و فقط 
با پرداخت حق عضویت 4۵0 هزار توماني، مي تواند 
كارت عضویت یك اتاق را دریافت كند. عضو هیات 
نمایندگان اتاق ایران اضافه كرد: این كارت ها ابزاري 
شده است تا برخي افراد سال ها به عنوان عضو هیات 
نمایندگان اتاق هاي بازرگاني ماندگار شوند و مسیر 

براي چهره هاي جدید باز نشود.

 دولت در شبكه توزيع 
با اصناف مشاركت كند

پايگاه خبري اتاق اصن�اف ايران| رییس اتاق 
اصناف ایران گفت: در حال حاضر با توجه به شرایط 
اقتصادي كشور تامین كالاهاي اساسي با توجه به 
پایان س��ال در اولویت اتاق هاي اصناف كشور قرار 
دارد. سعید ممبیني با اشاره به تامین بازار پایان سال 
افزود: در مصوب��ات اجلاس اتاق اصناف ایران تمام 
اهتمام اتاق هاي اصناف كشور مشاركت جدي براي 
تامین كالاهاي اساسي است و باید بازار را رصد كنند 
تا كمبود كالا را در بازار شاهد نباشیم. او تصریح كرد: 
كالاهایي كه متاثر از بازار پایان س��ال هستند مثل 
آجیل و خشكبار، میوه وتربار، شیریني و شكلات، 
پوش��اك، كیف و كفش و كالاهاي اساسي.... با نرخ 
مصوب و برگزاري فروش فوق العاده و تخفیف ویژه 
زمینه س��هولت خرید مردم را فراهم خواهیم كرد. 
ممبیني اظهار كرد: دولت باید اصناف را در شبكه 
توزیع كالا با نرخ مصوب و ارز دولتي مشاركت دهد 
تا كالاها با نرخ مناسبتر به دست مصرف كننده برسد 
چرا كه اصناف آخرین حلقه توزیع كالا محس��وب 
مي ش��وند. او افزود: ش��رایط اقتصادي امروز ویژه 
است و همه باید متوجه این شرایط باشند و روساي 
اتحادیه ها نیز موظفند تا كلاس هاي آموزشي را براي 
اعضا برگزار كنند و اطلاع رساني كامل صورت بگیرد 
تا شاهد كم فروش��ي و افزایش نرخ كالا در شرایط 

اقتصادي كشور نباشیم. 

فروش »مرغ« با نرخ بالاتر از 
۱۰ هزار تومان ممنوع شد

خبرگزاري تسنيم| اتحادیه صنف فروشندگان 
پرنده و ماهي تهران به اعضاي خود اعلام كرد: نرخ 
مصوب مرغ گرم براي مصرف كننده 10 هزار تومان 
اس��ت و نرخ هاي بالاتر از آن مشمول جریمه است. 
اتحادیه صنف فروشندگان پرنده و ماهي تهران با 
ارسال اطلاعیه اي براي اعضاي خود اعلام كرد: »با 
توجه به فش��ار هاي متعددي كه از جانب سازمان 
تعزی��رات حكومتي در روز ج��اري به اعضاء عمده 
فروش و خرده فروش در میدان بهمن و نیز س��طح 
شهر مبني بر پایین آمدن قیمت مرغ زنده و مرغ گرم 
آمده است و اخذ تعهد از اینجانب )رییس اتحادیه( 
جهت مورد فوق از شما خواهشمندم كه در صورت 
خرید از استان مازندران مطابق قیمت اعلامي تهران 
رفتار شود و به هیچ عنوان بیش از في تهران خرید 
صورت نگیرد و در غیر این صورت عواقب آن دامنگیر 
خود اعضا خواهد ش��د. این اتحادیه در اطلاعیه اي 
دیگر به اعضاي خود اعلام كرد كه با توجه به اینكه 
نرخ مصوب مرغ گ��رم براي مصرف كننده 10هزار 
تومان است، بنابراین فقط با داشتن فاكتور رسمي 
با احتساب 10 درصد سود مي توانید اقدام به فروش 
مرغ نمایید، در غیر این صورت فروش مرغ بالاتر از 
10هزار تومان مشمول جریمه خواهد شد . این در 
حالي است كه وزیر جهاد كشاورزي قیمت واقعي 
هر كیلوگ��رم مرغ براي مصرف كنن��ده را 10 هزار 
تومان، س��تاد تنظیم بازار ۹800 تومان به علاوه ۵ 
درصد تغییرات و مرغ��داران آن را 12 هزار تومان 
اعلام مي كنند، اما هیچ ك��دام از این نرخ ها در بازار 

رعایت نمي شود.

 خروج از ركود با استفاده 
از ظرفيت اصناف

پايگاه خبري اتاق اصناف ايران| نماینده وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در اتاق اصناف ایران گفت: 
اصناف كشور در راستاي حمایت از اتاق اصناف ایران 
تمام قد ایستاده اند و افق روشني براي اتاق اصناف 
ایران شاهد خواهیم بود. ابراهیم درستي افزود: براي 
اولین بار دراجلاسیه اتاق اصناف ایران كه با همكاري 
و وحدت اعضاي هیات رییس��ه اتاق اصناف ایران 
برگزار شده بود، بودجه سال ۹8 اتاق اصناف ایران 
تصویب ش��د و این وحدت و همدلي در بین اعضا 
باعث پیشرفت و توسعه كار اتاق اصناف خواهدشد. 
او تصریح كرد: شرایط اقتصادي فعلي كشور نیازمند 
آرامش، اتحاد و انس��جام همه افراد فارغ از سلایق 
مختلف بوده تا همچون تاریخ درخش��ان عملكرد 
اصناف، ب��رگ زرین دیگ��ري را بتوانیم با حمایت 
اصناف كشور رقم بزنیم و شاهد خروج از ركود فعلي 

و رونق كسب و كار باشیم.

    سخنگوی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز: ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز از سوی ذينفعان واردات پوشاک قاچاق برای توقف طرح 
تحت فشار اس�ت. کار در مسير اجرا قرار دارد و ستاد پيگير موضوع است. اين طرح متوقف نشده  اما در حال رفع برخی از ناهماهنگی ها هستيم.  
البته بخشی از اين ناهماهنگی ها هم از سوی بخش خصوصی است و گاهی برخی افراد در اين بخش انتظارات ما را در زمينه مبارزه با عرضه پوشاک 

قاچاق برآورده نکرده اند. 
  دبير اتحاديه توليد و صادرات نساجی و پوشاک ايران: قدرت لابی قاچاقچيان پوشاک در کشور بالاست؛ چرا که 2.8 ميليارد دلار پول پشت اين 
جريان است.  بيش از 98 درصد پوشاک وارداتی کشور به صورت قاچاق است،  اين پديده تمامی زنجيره تامين صنعت پوشاک داخلی را تحت تاثير 
خود قرار داده است. صاحبان صنف و صنعت پوشاک کشور از پديده قاچاق به شدت ناراحت هستند؛ چرا که عارضه مدنظر ضربه مهلکی به توليد، 

اشتغال، صادرات و غيره در اين حوزه وارد کرده است.

برش



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

در نشستي با سخنراني مسوولان بورس انرژي مطرح شد 

احتمال تمديد معافيت ها به 8 مشتري نفتي ايران بيشتر شد 

بانك امريكايي »مريل لينچ« پيش بيني كرد قيمت نفت به 35 دلار برسد

عرضه نفت در بورس؛ از صفر تا صد 

بازي نفتي امريكا با اقتصاد جهاني

سايه سنگين ركود اقتصاد جهاني بر قيمت نفت

گروه انرژي| نادي صبوري|
س��ومين محموله نفت خام ايران ت��ا 4 روز ديگر در 
رينگ بين الملل بورس انرژي عرضه مي شود. پيش تر 
در روزه��اي 6 و 20 آبان ماه دو بار اين عرضه صورت 
گرفت اما با وقفه اي طولاني روبرو ش��د. وقفه اي كه 
بخش��ي از آن از پيچيدگي فرآيندهاي معاملاتي در 
بورس و نوپا بودن معامله نفت در اين پلتفرم در ايران 

ناشي مي شود. 
محم��د صالحي ف��ر ريي��س اداره عملي��ات ب��ازار 
فرآورده هاي هيدروكربوري بورس انرژي در توضيح 
بخشي از اين پيچيدگي مي گويد: »كارگزاري كه قصد 
دارد هر نوع محصول كه در اين مورد نفت خام است را 
در بازار به فروش برساند، بايد در زماني خاص اطلاعات 
مربوط به خصوصيات اين عرضه را در وب سايت بورس 

انرژي بارگذاري كند.«
آن طور ك��ه صالحي فر مي گويد اين زمان بس��ته به 
داخلي يا بين المللي بودن رينگ اين عرضه متفاوت 
است. براي عرضه هاي بين الملل، مهلتي كه كارگزاران 
عرضه كننده در اختيار دارند مهلتي كوتاه تر اس��ت. 
در مورد نفت خام حداقل در عرضه هاي 6 آبان و 20 
آبان و عرضه پيش رو كه دوشنبه 1 بهمن ماه صورت 
خواه��د گرفت از حدود 5 ال��ي 6 روز پيش از عرضه، 
»اطلاعيه عرضه« در وب س��ايت بورس انرژي براي 
همگان قابل دسترس��ي بوده است. روندي كه نشان 
مي دهد كارگزاري عرضه كننده كه در مورد نفت خام، 
»خبرگان سهم« است، اطلاعات را پيش تر در بورس 

انرژي بارگذاري كرده است. 
يكي از هيجان انگيزترين فرآيندهايي كه عرضه نفت 
خام در بورس از سر مي گذراند فرآيند »كشف قيمت« 
است. در عرضه 6 آبان ماه كه در واقع نخستين عرضه 
نفت خام ايران با س��از و كار فعلي در بورس محسوب 
مي شد، زماني كه سعيد خوشرو مدير امور بين الملل 
نفت كه در واقع بايد قيمت هاي اعلام ش��ده از سوي 
خريداران را بررسي مي كرد، به وضوح در زمان ترك 
ساختمان بورس انرژي نشان داد كه هيجان بالايي را 

در فرآيند قيمت گذاري از سر گذرانده است. 
 رييس اداره عمليات بازار فرآورده هاي هيدروكربوري 
در تش��ريح مراحل مختلفي ك��ه معامله »فيزيكي« 
بطور كل��ي و معامله »نفت خام« بطور اخص از س��ر 
مي گذراند عنوان ك��رد: »در حراج حضوري كه براي 
معاملاتي با يك عرضه كننده و تعداد زيادي خريدار 
مورد استفاده قرار مي گيرد، اولين مرحله 12 دقيقه 
به طول مي انجامد. اين مرحله پيش گشايش است كه 
خريداران قيمت و حجم مورد نظر خود را وارد مرحله 

ثبت سفارش مي كنند.« 
او ادام��ه داد: »در ادامه يك مرحله 6 دقيقه اي وجود 
دارد كه مظنه يابي نام دارد. در اين بخش كه در واقع 
از يك قس��مت 2 دقيقه اي و يك قسمت 4 دقيقه اي 
تشكيل شده است، در 2 دقيقه اول فروشنده با بررسي 
قيمت هايي كه از س��وي خريداران اعلام شده است 

مي تواند سطح قيمت خود را تا سطح بهترين خريد 
كاهش دهد. در 4 دقيقه دوم خري��داران با توجه به 
ش��رايط موجود مي توانند براي افزايش قيمت وارد 
شده خود تصميم بگيرند. در اين مرحله امكان كاهش 

قيمت وجود ندارد.«
طبق اظهارات محم��د صالحي فر، پس از اين مرحله 
بسته به اينكه ارتباط ميان حجم عرضه و حجم تقاضا 
چطور باشد، سناريوهاي مختلفي پيش روي معامله 
خواهد بود. پ��س از طي اين مرحله در نهايت مرحله 
»نظارت« وج��ود دارد. اين مرحله در واقع بخش��ي 
از معامله اس��ت كه س��ازمان بورس وارد آن ش��ده و 
آن طور ك��ه رييس اداره عمليات ب��ازار فرآورده هاي 
هيدروكرب��وري مي گويد، عموم��ا در صورت توافق 

خريدار و فروشنده، معامله را تاييد مي كند. 
در عرض��ه 6 آبان ماه بورس نفت خ��ام، در حالي كه 
قيمت پايه اين عرضه از سوي شركت ملي نفت ايران 
79.15 دلار در هر بش��كه اعلام شده بود، 8 سفارش 
ب��ا قيمت ه��اي »61.85 «، »62.40«، »65.55«، 
 ،»68.65« ،»67.25« ،»66.55« ،»66.37«
»69.15 « و »69.82« در 12 دقيقه ابتدايي از سوي 
خريداران ثبت ش��د. در نهايت و ب��ا طي فرآيندهاي 
مظنه يابي و رقابت قيمتي كه مورد توافق قرار گرفته 
يا اصطلاحا »كش��ف« شد 74 دلار و 85 سنت در هر 

بشكه بود. 
با اين ترتيب معاملاتي، بايد گفت كه با توجه به اينكه 
ساعت عرضه 1 ميليون بشكه نفت خام ايران در رينگ 
بين الملل بورس انرژي س��اعت 30 :14 روز دوشنبه 
1 بهمن ماه 1397 اعلام شده است، ساعت 24 :15 
دقيقه اي��ن روز تكليف كامل اي��ن معامله و حجم و 
قيمتي از آنكه فروش رفته باشد مشخص شده است. 
پيچيدگي و البته جالب توجه بودن معامله در پلتفرم 
ب��ورس، تنها به مرحل��ه معامله خلاصه نمي ش��ود، 
آن طور كه صالحي ف��ر مي گويد مرحل��ه »اقدامات 
پس از معامله« كه مرحله تس��ويه و تحويل را شامل 
مي شود نيز بسته به شرايط مي تواند اشكال مختلفي 

به خود بگيرد.
يك��ي از تفاوت هاي عرض��ه 1 بهمن نف��ت خام در 
ب��ورس در همين مرحله اس��ت. در حال��ي كه در 2 
عرضه پيش��ين، خريداران ملزم بودند كه 80 درصد 
صورت حساب نهايي معامله را به شكل »ارزي« تسويه 
كنند، در عرضه پيش رو اين امكان داده شده است كه 
اين 80 درصد به صورت انتخابي يعني ارزي يا ريالي 
تس��ويه شود. از طرف ديگر در حالي كه در عرضه 6 و 
20 آبان ماه، خريداران بايد ب��راي اينكه اجازه ثبت 
سفارش پيدا مي كردند، 10 درصد از ارزش معامله را 
پيش تر به حسابي نزد شركت سپرده گذاري مركزي 
اوراق بهادار و تسويه وجوه واريز مي كردند. در عرضه 
1 بهمن اما اين پيش پرداخت به 6 درصد كاهش يافته 
اس��ت. اقدامي كه صالحي ف��ر آن را يكي از امتيازات 
جديد از سوي شركت ملي نفت به خريداران مي داند. 

در واقع با توجه به اينكه حداقل مقدار ثبت سفارش 
براي نفت خام، محموله 35 هزار بشكه اي تعيين شده 
اس��ت، در عرضه 1 بهمن كه قيمت پايه 52.42 دلار 
در هر بشكه در نظر گرفته شده است، خريداران بايد 
تا پيش از ثبت سفارش معادل ريالي 1 ميليون و 834 
دلار را كه با نرخ تسعير آن، ميانگين معاملات سامانه 
سنا در روز مد نظر اس��ت، در حساب شركت سمات 

واريز كرده باشند. 
تس��ويه معاملات نفتي بورس انرژي، طبق اظهارات 
رييس اداره عملي��ات بازارهاي هيدروكربوري بطور 
كل��ي در 3 مرحل��ه انجام مي ش��ود. پ��س از مرحله 
پيش پرداخت مرحله صورت حساب موقت و در پايان 
صورت حساب نهايي قرار دارد كه در صورت حساب 
موقت 20 درص��د از باقي مان��ده ارزش معامله و در 
صورت حس��اب نهايي 80 درصد آن از سوي خريدار 

پرداخت مي شود. 
صورت حساب موقت بايد پيش از آنكه محموله نفت 
خام در محل مورد نظر ك��ه در مورد 2 عرضه اخير و 
عرضه بهمن، جزيره خارك بوده است بارگيري شود، 
تس��ويه شده باشد. در مورد تس��ويه نهايي در عرضه 
بهمن ماه مهلت خريداران از 60 روز به 90 روز افزايش 
يافته اس��ت. در نخستين عرضه در 6 آبان اين مهلت 

50 روزه بود. 
صالحي فر در طول صحبت هاي خود به اين موضوع 
اش��اره مي كند كه فرآيند تس��ويه بس��ته ب��ه اينكه 

كش��تي اي كه خريدار به ش��ركت ملي نفت معرفي 
مي كند مورد تاييد قرار بگيرد يا خريدار بتواند در زمان 
تحويل در محل حاضر ش��ود يا مواردي از اين دست 

ممكن است متغير باشد. 
اما در نهاي��ت مرحله تحويل، فرا مي رس��د. در هر 3 
اطلاعيه عرضه كه تاكنون منتشر شده است، جزيره 
خارك، به عنوان محل تحويل محموله ها اعلام شده 
اس��ت. هر چند آن طور كه ش��واهد نشان مي دهند، 
محموله ه��اي نفت��ي فروخته ش��ده در 6 آبان و 20 
آبان در فرآيند تحويل قرار داش��ته و هنوز در خارك 
تحويل داده نشده اس��ت. رييس اداره عمليات بازار 
فرآورده هاي هيدروكربوري در خصوص زمان تحويل 
مي گويد: »هرچند بازه زمان��ي 1 ماهه براي تحويل 
محموله ها دراطلاعيه عرضه عنوان ش��ده اس��ت اما 
خريدار بايد در نهايت براي 3 روز قطعي كه در اين بازه 

قرار گرفته باشد اعلام آمادگي كند.« 
7 روز پ��س از آنكه نفتكش هاي غ��ول پيكر، جزيره 
خ��ارك را با محموله هاي خريداري ش��ده در بورس 
انرژي ت��رك مي كنند، امور مالي ش��ركت ملي نفت 
صورت حساب نهايي را براي خريداران صادر مي كند. 
اين صورت حساب نهايي هم در قيمت نفت و هم در 

نرخ ارز با تعديل هايي روبرو مي شود. 
پيش تر سعيد خوش��رو مدير امور بين الملل نفت در 
تشريح فرآيندي كه براي تعديل نوسانات قيمت نفت 
از زمان معامله تا تحويل در نظر گرفته شده است به 

»تعادل« گفته بود: » ما 2 فاكتور مختلف را ابتدا در نظر 
مي گيريم. اين 2 فاكتور يكي شامل 5 كوتيشن منتهي 
به روز ف��روش و ديگري 5 كوتيش��ن منتهي به روز 
تحويل است. سپس نسبت اين دو فاكتور به يكديگر 
را در ف��روش امروز ضرب كرده و اين قيمت را مبناي 

دريافت قرار مي دهيم.« 
محم��د صالحي فر ني��ز در اظهاراتي ك��ه تكميل گر 
اين صحبت ها محسوب مي ش��ود عنوان كرد: »اين 
كوتيشن ها بر اساس قيمت هاي اعلام شده براي نفت 
خام برنت از سوي نشريات معتبر مانند پلتس است.« 
س��يد علي حس��يني مديرعامل بورس انرژي نيز در 
اظهاراتي با تاكيد بر اين مس��اله كه عرضه نفت خام 
تاكنون با برنامه عملياتي مش��خصي انجام نشده بود 
گفت: »دليل اينكه اكنون با اطمينان در اين خصوص 
صحبت مي كنم اين است كه اين روند در حال رشد 
اس��ت. مجلس نيز از اينكه در لايحه بودجه بر تداوم 
عرضه در سال 98 تاكيد شود حمايت كرده است.« 

او در ادامه عنوان ك��رد: »عرضه نفت در بورس براي 
ايران و براي هر كش��وري كه بتوان��د آن را عملياتي 
كند اهميت راهبردي دارد. اين عرضه نه فقط منافع 
اقتصادي داشته بلكه باعث پيوند بيشتر ايران با جامعه 

جهاني و كشورهاي همسايه مي شود.«
حسيني در پايان عنوان كرد: »به نظر من بازار انرژي 
در ايران به نقطه عطف خوبي رسيده است. شركت ها 

نيز در حال باور مزيت معامله در بورس هستند« 

گروه انرژي| فرداد احمدي| 
در ماه ه�اي اخير، متغيرهاي زي�ادي از جنگ 
تجاري چين و امريكا و افزايش بشكه هاي نفت 
ش�يل ايالات متحده گرفته ت�ا تحريم ها عليه 
فروش نفت ايران و تواف�ق اوپك و غير اوپك 
براي كاهش توليد، بر معادلات پيچيده قيمت 
نفت موثر بوده و اين كلاف را سردرگم تر از پيش 
كرده اس�ت. ايالات متحده امري�كا به عنوان 
بازيگر اصلي برهم زننده ثبات در قيمت نفت، 
تلاش مي كند با استفاده از متغيرهاي مختلف، 
توليد نفت خود را افزايش داده و قيمت ها را در 
حدود مورد نظر خود نگه دارد و از اين رو روزي 
با اهرم جنگ تجاري چي�ن و امريكا و روزي با 
اهرم تحريم نفتي ايران بازي مي كند. بر همين 
اساس با توجه به موضع گيري هاي اخير برايان 
هوك، نماينده ويژه دولت امريكا در امور ايران 
به نظر مي رسد كه دولت امريكا با رصد وضعيت 
بازار نفت، در نظر دارد معافيت هاي 8 كش�ور 
خريدار نفت ايران را تمديد كند تا مانع افزايش 

قيمت ها شود.

روز گذشته شبكه سي ان بي سي گزارش داد كه با توجه 
به موضع گيري هاي اخير برايان هوك، نماينده ويژه 
دولت امريكا در امور ايران، امكان تمديد معافيت هاي 
نفتي امريكا به 8 مشتري نفتي ايران پررنگ تر شده 
است. با اين حال، برايان هوك همچنان بر پيام دولت 
براي اعمال فشار حداكثري بر ايران و رسيدن به هدف 

به صفر رساندن صادرات نفت ايران تاكيد مي كند.
اما هوك در پاسخ به سي ان بي سي كه پرسيد آيا دولت 

مي خواهد معافيت هاي فعلي را تمديد كند، گفت كه 
نمي تواند به اين سوال جواب دهد و با اين پاسخ خود 
اين باور را ايجاد كرد كه ممكن است مستثني شدن 
بزرگ ترين خريداران نفت ايران از تحريم هاي امريكا 

تمديد شود.
وي ادامه داد: تنها چيزي كه مي توانم بگويم اين است 
كه ما بر اين باوريم كه هر زمان يك بازار با تامين بهتر 
نفت داشته باشيم، در ش��رايط بهتري قرار خواهيم 
گرفت تا به صفر رس��اندن )صادرات نف��ت ايران( را 

تسريع بخشيم.
به گزارش ايسنا، اين اظهارات هوك نشان مي دهد كه 
تصميم دولت در اين زمينه منوط به قيمت نفت پس 
از پايان معافيت شش ماهه خريد نفت ايران در ماه مه 
2019 است. دولت ترامپ اين فضا را براي خود حفظ 
كرده است كه كماكان به ايران اجازه دهد نفت صادر 
كند و اين اتفاق عامل ديگري خواهد بود تا قيمت نفت 

باز هم كاهش يابد.
دونالد ترامپ در ارديبهش��ت ماه از توافق هس��ته اي 
)برجام( خارج ش��د و اعلام كرد كه تمام تحريم هاي 
عليه ايران را باز مي گرداند. در چهارم نوامبر نيز موعد 
عملياتي شدن تحريم ها فرا رسيد، اما 2 روز پيش از 
آن امريكا اعلام كرد كه به 8 كشور خريدار نفت ايران 

معافيت هايي را اعطا خواهد كرد.
تصميم دولت امريكا در ماه نوامبر براي در نظر گرفتن 
معافيت هايي براي 8 كشور خريدار نفت ايران، شامل 
هند و چين بازار را ش��وكه كرد و سبب شد تا قيمت 
نفت كاهش قابل توجهي در ماه هاي اخير داشته باشد.

توليد نفت ايران پس از توافق هس��ته اي )برجام( به 
روزانه 3 ميليون و 829 هزار بش��كه رسيد، اما پس از 

اجرايي ش��دن تحريم هاي امريكا عليه اين كشور در 
4 نوامبر، توليد نفت خام اي��ران با كاهش 533 هزار 
بشكه اي، به 3 ميليون و 296 هزار بشكه در روز رسيد.

هش��ت كش��وري كه داراي معافي��ت از تحريم هاي 
امريكا براي خريد نفت ايران هس��تند شامل چين، 
هند، كره جنوبي، ژاپن، تايوان، تركيه، يونان و ايتاليا 

هستند.
همچني��ن ع��راق ب��راي واردات گاز و ب��رق اي��ران 

معافيت هايي را از امريكا دريافت كرده است. 
كشور چين كه بزرگ ترين خريدار نفت ايران است، 
در زمان اوج واردات نفت ايران در شهريورماه امسال 
روزانه 874 هزار بشكه وارد مي كرد كه البته بخشي 
از افزاي��ش  خريد به س��بب نزديك ش��دن به موعد 
تحريم هاي نفتي امريكا عليه ايران بوده است. چين 
پ��س از 4 نوامبر، واردات نفت اي��ران را به 360 هزار 
بشكه در روز كاهش داد، يعني همان ميزاني كه امريكا 
در طرح معافيت از تحريم هاي ايران براي اين كشور 

در نظر گرفته بود.
كش��ور هند كه دومي��ن خريدار ب��زرگ نفت ايران 
محس��وب مي ش��ود، در ارديبهش��ت ماه امسال به 
رك��ورد واردات روزان��ه 640 هزاربش��كه اي نفت 
ايران رس��يد. ايران پس از عراق و عربستان سومين 
تأمين كنن��ده بزرگ نفت هند بوده اس��ت، اما پس 
از 13 آبان ك��ه تحريم هاي نفتي امري��كا عملياتي 
شد، ايران با 41 درصد كاهش صادرات نفت به رده 
ششم تأمين كنندگان نفت هند سقوط كرد و ميزان 
صادرات نفت به اين كش��ور به رقم 276 هزار بشكه 

در روز رسيد.
كره جنوبي به عنوان سومين واردكننده نفت ايران كه 

در نيمه نخست سال جاري ميلادي 248 هزار و 367 
هزار بشكه در روز نفت از ايران خريداري كرده است، 
در موعد اجرايي ش��دن مجدد تحريم هاي امريكا، به 
اميد اخذ معافيت واردات نفتي خود از ايران را متوقف 
كرد. كره جنوبي موفق ش��د به ميران دريافت روزانه 
130 هزار بش��كه نفت از ايران معافيت دريافت كند 
و هم اكنون، پس از گذش��ت 2 ماه از اعطاي معافيت 
نفت��ي، درص��دد درياف��ت 2 ميليون بش��كه نفت و 

فرآورده هاي نفتي از ايران است.
ژاپن نيز طي سال ميلادي گذشته 172 هزار و 216 
 بش��كه در روز نفت از اي��ران وارد ك��رد و نفت ايران

5.3 درصد از كل واردات نفت پالايشگاه هاي ژاپن در 
سال 2017 را تشكيل داد.

با اين حال، تحريم ها اين كشور را نيز مانند كره جنوبي 
وادار ب��ه توق��ف واردات نفت ايران ب��ه اميد دريافت 
معافيت كرد. اين معافيت براي كشور ژاپن 130 هزار 

بشكه در روز در نظر گرفته شد.
تايوان خريدار منظم نفت ايران نيس��ت و به صورت 
مقطع��ي از اي��ران نف��ت وارد مي كند. ب��ا اين حال 
معافيت هاي نفتي امريكا به ميزان 20 هزار بشكه در 

روز شامل حال اين كشور نيز شد.
تركيه و ايتاليا طي دو س��ال گذشته هر كدام روزانه 
200 هزار بشكه نفت از ايران خريده بودند و يونان نيز 
مشتري 100 هزار بشكه نفت ايران بود. يونان و ايتاليا 
در آستانه اجرايي شدن تحريم ها خريد نفت از ايران 
را متوقف كردند، اما تركيه با وجود گرفتن معافيت، 
اعلام كرد كه از تحريم ه��اي امريكا تبعيت نخواهد 
كرد. با اين وجود، معافيت در نظر گرفته ش��ده براي 
تركيه و ايتاليا هر كدام روزانه 130 هزار بشكه و يونان 

50 تا 60 هزار بشكه از خريد نفت ايران بوده است. با 
اين حال، آمار و ارقام ارايه شده از فروش نفت ايران به 
8 كشور دريافت كننده معافيت نفتي از امريكا، بطور 
كامل نماياننده ميزان صادرات نفتي ايران نيس��ت. 
زيرا اين كشور با تجربه اي كه از دوره پيشين تحريم 
نفتي خود اندوخته است، توانايي بيشتري براي دور 
زدن تحريم هاي امريكا داشته و طي ماه هاي گذشته 
درصدد يافتن مشتريان جديد نفتي برآمده است. بنا 
به گفته معاون امور بين الملل وزارت نفت، مشتريان 
جديد نفتي ايران كه از آنها تحت عنوان بازار سايه ياد 

مي شود كم تعداد نيستند.
امير حس��ين زماني نيا كه پيش تر پيدا شدن برخي 
بازارهاي جديد براي نفت ايران را اعلام كرده بود، روز 
دوشنبه با اضافه كردن برخي اطلاعات در اين زمينه 
عنوان كرد: »شرايط ما براي حفظ بازار شرايط آساني 
نيست اما چيزي كه ما را ش��گفت زده كرد اين است 
كه بازارهايي نيز در س��ايه وجود دارد كه مي شود از 

آن استفاده كرد.
روزي نيست كه حداقل 6-5 خريدار نفت كه به نظر 
جدي مي رس��ند حداقل به من كه كارم فروش نفت 

نيست مراجعه كنند.«
معاون امور بين الملل وزارت نف��ت افزود: » تا جايي 
كه به نفت مربوط است ما يك بازار سايه پيدا كرديم 
و بيشتر از اين نيز نمي خواهم توضيح بدهم چون در 
جنگ همه از اطلاعات همديگر سوءاستفاده خواهند 
كرد. بطور كلي آنقدرها هم كه به نظر مي آيد در شرايط 
بدي نيستيم. من بر اين باور هستم كه ما با تحريم با 
قدرت مقابله مي كنيم و فك��ر مي كنم در اين زمينه 

موفق خواهيم شد.«

تسنيم|
بانك امريكايي مريل لينچ پيش بيني كرد قيمت نفت 
خام در صورت بروز ركود در اقتصاد جهان تا 35 دلار در 

هر بشكه در سال 2019 كاهش مي يابد.
به گزارش اويل پرايس، خالد الفالح، وزير انرژي عربستان 
گفت احتمال بروز يك ركود جهاني وجود دارد ولي فكر 

نمي كنم تاثير مهمي بر اقتصاد بگذارد .
الفالح گفت سيس��تم هاي تنظيم��ي انعطاف پذيري 

زيادي به اقتصاد جهان داده اند. ش��ركت ها و دولت ها 
موقعيت هاي مالي بهتري دارند. من يك ركود دوره اي 
را غيرمحتمل نمي دانم. دير يا زود يك ركود خواهيم 
داشت ولي فكر نمي كنم ش��وك بزرگي براي اقتصاد 

جهان باشد و به اقتصاد جهان ضربه بزند .
احتمال وارد شدن اقتصاد جهان به يك ركود در سال 
جاري در دو ماه گذشته با گمانه پردازي هايي در مورد 
امريكا و مخصوصا آلمان ش��دت گرفت كه باعث شد 

بانك امريكايي مريل لينچ پيش بيني قيمت نفت خام 
را تغيير دهد و آن را تا 35 دلار در هر بش��كه براي نفت 
برنت پايين بياورد، البته در صورتي كه سناريوي ركود 

به واقعيت تبديل شود .
در هر ص��ورت، الفالح نگران نيس��ت. او اش��اره كرد: 
»تقاضاي نفت در سال جاري همچنان بالا خواهد بود و 
هر گونه تاثير كند شدن اقتصاد يا حتي ركود اقتصادي 
موقتي خواهد بود« .او همچنين گفت كه آماده است در 

صورت لزوم كاهش توليد خود را بيشتر كند تا اطمينان 
دهد كه ه��ر اتفاقي براي اقتصاد جه��ان بيفتد، تاثير 

شديدي بر قيمت نفت نخواهد گذاشت .
او اضافه كرد: »در بخش عرضه مراقبيم در صورت تحت 
تاثير قرار گرفتن تقاضا، پاس��خ مناسب بدهيم. اگر به 
گروه اوپك و متحدانش نگاه كنيد، كل توليد ما نزديك 
به 50 ميليون است، تغيير 5 درصدي هيچ چالشي براي 

ما نخواهد بود« .

خونسردي الفالح در مورد انرژي هاي تجديدپذير هم 
جال��ب بود. او گفت كه در مورد پيش��روي انرژي هاي 
تجديد پذير در قلمروي نفت نگران نيست. وي اشاره 
كرد تلاش براي مقابله با تغييرات جوي بايد بر مديريت 
توليد كربن متمركز ش��ود نه ارتقاي يك منبع انرژي 
نس��بت به منابع ديگر. او اضافه كرد ك��ه انرژي هاي 
تجديدپذير تنها براي زغال سنگ تهديد هستند كه 

جاي آن را در توليد برق بگيرند نه نفت.
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توليد 13 ميليون بشكه اي نفت 
امريكا تا 2020

ايس�نا| اداره اطلاعات انرژي امريكا در نخستين 
پيش بيني 2020 خود اعلام كرد توليد نفت امريكا 
امسال به بيش از 12 ميليون بشكه در روز و در سال 
آينده به ح��دود 13 ميليون بش��كه در روز افزايش 

خواهد يافت.
اين آژانس كه واحد اطلاعات و آمار وزارت انرژي امريكا 
اس��ت، در گزارش ماهانه خود اعلام كرد پيش بيني 
مي شود توليد نفت امريكا 1.14 ميليون بشكه در روز 
رشد كرده و به 12.07 ميليون بشكه در روز در سال 
2019 بالغ شود و در سال 2020 نيز به ميزان 790 
هزار بش��كه در روز رشد خواهد كرد و به رقم 12.86 

ميليون بشكه در روز مي رسد.
امري��كا با رونق توليد مناطق ش��يل، به بزرگ ترين 
توليدكننده نفت جهان تبديل شده و در سال 2018 
حدود 11 ميليون بشكه در روز نفت توليد كرد و ركورد 

قبلي را كه مربوط به سال 1970 بود، شكست.
طبق پيش بيني اداره اطلاعات انرژي امريكا، اين كشور 
تا اواخر سال ميلادي آينده صادركننده بزرگ نفت 
خواهد شد. براساس گزارش رويترز، اداره اطلاعات 
انرژي امريكا همچنين پيش بيني كرد تقاضاي امريكا 
براي ديزل و ساير سوخت ها امسال 20 هزار بشكه در 
روز رشد كرده و به 4.15 ميليون بشكه در روز خواهد 
رسيد و در س��ال 2020 به 4.19 ميليون بشكه در 
روز بالغ مي شود. تقاضاي امريكا براي بنزين در سال 
ميلادي گذشته 9.29 ميليون بشكه در روز برآورد 
شدكه كمتر از برآورد قبلي 9.31 ميليون بشكه در روز 
بود. تقاضا براي بنزين در سال 2019 به 9.35 ميليون 
بشكه در روز رش��د خواهد كرد و در سال 2020 در 

همين سطح خواهد ماند.

كاتاليست هاي بنزين 
بومي سازي مي شوند

ايسنا| قرارداد همكاري ميان پژوهشگاه صنعت نفت 
با بخش خصوصي براي توليد دو نوع كاتاليست توليد 
بنزين طي مراسمي در روز چهارشنبه به امضا رسيد.

با حضور توفيقي، رييس پژوهش��گاه صنعت نفت 
و نمايندگان بخش خصوصي قرارداد بومي س��ازي 
و توليد كاتاليس��ت هاي هيترو كراكينگ و تصفيه 
هيدروژني ته مانده هاي نفت )RCD( به امضا رسيد.

اين دو نوع كاتاليس��ت در فرايند توليد بنزين به كار 
مي روند و جزو كاتاليست هاي استراتژيك هستند كه 
تاكنون از خارج وارد مي شدند، ولي با انعقاد قرارداد، اين 

دو نوع كاتاليست در كشور توليد مي شود.
اين قرارداد به مدت 10 س��ال به امضا رسيده است و 
قرار است طي اين 10 سال دانش فني كاتاليست هاي 
RCD از سوي بخش خصوصي توليد شود و در اختيار 

صنايع پالايشگاهي قرار گيرد.
قيمت هر كيلوگرم اين كاتاليست ها 20 يورو است و با 
توليد اين محصولات سالانه از خروج ارز به ميزان 50 

ميليون يورو جلوگيري به عمل مي آيد.

كاهش توليد نفت ليبي
ايلنا| مسوول موسس��ه ملي نفت ليبي اعلام كرد 
كه ش��ركت نفتي »واحه« به دليل بسته شدن بندر 
صادراتي »سدر« در پي شرايط نامساعد جوي توليد 
نفت خود را به ميزان 88 هزار بش��كه در روز كاهش 
داده است. به گزارش رويترز، موسسه ملي نفت ليبي 
اعلام كرد كه شركت نفتي واحه توليد روزانه خود را به 
دليل شرايط نامساعد جوي بندر صادراتي »السدر« 
كه منبع تغذيه اين شركت است، به ميزان 88 هزار 

بشكه كاهش داده است.
يكي از كاركنان بنادر و كشتيراني اين كشور پيش تر 
گفته بود كه تمام بنادر روز سه شنبه به علت شرايط 
نامساعد جوي بس��ته شده است. اين مسوول گفت 
كه سه تانكر در انتظار بارگيري در بندر سدر هستند. 
وي به مي��زان توليد واحه كه يك پروژه مش��ترك 
بين موسسه ملي نفت و شركت هاي خارجي است 
و معمولا تا 260 هزار بش��كه در روز پمپاژ مي كند، 
اشاره اي نكرده است.  اين مقام مذكور در ادامه افزود 
كه توليد نفت در بنادر »رأس لانوف«، »الحريقه« و 
»الزويتينه« با وجود بسته شدن بنادر به علت آب و 
هواي بد ادامه ادامه دارد. وي با اشاره به اين سه بندر 

گفت كه توليد هنوز تحت تاثير قرار نگرفته است.

آخرين آمار بارش هاي كشور
تسنيم| بر اساس آمار رسمي دفتر مطالعات پايه 
منابع آب ش��ركت مديريت منابع آب ايران، ارتفاع 
كل ريزش هاي جوي از اول مهر تا 24 دي سال آبي 
98-97 )114 روز ابتدايي س��ال آبي جاري( بالغ بر 

117.3 ميليمتر است.
اين مقدار بارندگي نسبت به ميانگين دوره هاي مشابه 
درازمدت )90.2 ميليمتر( 30 درصد افزايش و نسبت 
به دوره مشابه سال آبي گذش��ته )35.8 ميليمتر( 

227.7 درصد افزايش نشان مي دهد.
همچنين حجم بارش هاي كش��ور از اول مهر تا 24 
دي به 193 ميليارد و 314 ميليون مترمكعب رسيد. 
از مجموع 117.3 ميلي متر بارش ثبت شده در 114 
روز ابتدايي س��ال آبي جاري، 25.2 ميلي متر بارش 
در 24 روز ابتدايي زمس��تان به ثبت رس��يده است. 
از اين رو متوس��ط بارش هاي كش��ور از ابتداي سال 
آبي جاري تا امروز 1.03 ميليمتر در روز و متوس��ط 
بارش هاي زمستان تا بيست و چهارم دي ماه به 1.05 
ميليمتر در روز رس��يد. در نيمه دوم دي ماه، شاهد 
رشد بارش هاي زمستاني نسبت به نيمه اول اين ماه 
هستيم. پربارش ترين نقطه ايران رامسر�� صفارود در 
استان مازندران است كه در 114 روز ابتدايي سال آبي 

جاري شاهد ثبت 923.8 ميليمتر بارش بوده است.
كم بارش ترين نقطه ايران، نقاطي همچون محوطه 
امور آب چابهار سيستان و بلوچستان، رحمت آباد�� 
ريگان در كرمان و تصفيه خانه زاهدان در سيستان 
و بلوچس��تان اس��ت كه در 114 روز ابتدايي س��ال 
آب��ي جاري، حتي يك قطره باران ني��ز در اين نقاط 

نباريده است.
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 مجوز واردات دام زنده
 صادر شد

معاون وزي��ر جهاد كش��اورزي و رييس س��ازمان 
دامپزشكي گفت: اين سازمان در راستاي تامين نياز 
گوشت قرمز با انجام الزام هاي بهداشتي و نظارتي مجوز 
واردات دام زنده را صادر كرده است. به گزارش ايرنا، 
رفيعي پور در جمع خبرنگاران در بوشهر افزود: نياز 
داخلي كشور به گوشت قرمز سالانه 100 تا 150 هزار 
تن است كه توليد داخلي جوابگوي مصرف نيست 
براين اس��اس مجبور به واردات اين ماده پروتئيني 
هس��تيم.  وي بيان كرد: در همين راس��تا بوشهر به 
عنوان استان پايلوت در انتقال دام سبك )گوسفند و 
بز( با كشتي از كشورهاي با سطح بهداشتي بالا مانند 

استراليا، نيوزلند و برزيل مشخص شده است. 
او ادامه داد: برهمين اساس كشور قطر در اين بخش 
س��رمايه گذاري هاي لازم را انج��ام داده و باي��د دام 
در مراكز قرنطينه مشخص ش��ده از سوي سازمان 
دامپزشكي تخليه شود.  او تاكيد كرد: واردات دام زنده 
به كشور طرح جديدي است كه اجراي آن براي استان 
بوشهر از نظر تجارت و اقتصاد مي تواند كمك بزرگي به 
شمار آيد.  وي اضافه كرد: همچنين 100 هزار راس دام 
سنگين براي بندر چابهار سيستان و بلوچستان و 30 
هزار راس دام از استان هاي غربي از جمله آذربايجان 
غربي وارد كشور مي شود.  رفيعي پور گفت: همچنين 
در زمان كوتاهي پنج هزار راس دام سبك با هواپيما 
از كش��ور روماني به كرج وارد و در كشتارگاه كشتار 
مي شود.  وي اضافه كرد: در حوزه دامي براي تامين 
گوشت بايد به سمت بهتر گزيني دام به اين معني كه 
دام ها با سرعت رشد و مقاومت بيشتر در شرايط سخت 
اقليمي و چند قلو زا باشند و توليد به حدي برسد كه 
نيازي به واردات 130 تا 140 هزار تن نباشيم.  او گفت: 
روزان��ه 100 تا 150 هزار تن واردات گوش��ت گرم و 
سالانه 130 هزار تن گوشت منجمد برزيلي در كشور 
توزيع مي شود ولي نوسان ارزي باعث شده اين التهاب 
به وجودآيد.  وي بيان كرد: در زمان حاضر مشكلي در 
خصوص ذخيره استراتژيك مرغ و گوشت در كشور 
وجود ندارد و براساس جوجه ريزي انجام شده در 2 ماه 
آخر سال در حوزه تامين مرغ نياز مردم با توليد داخلي 
تامين شود.  وي يادآورشد: با توجه به جوجه ريزي هاي 
انجام شده در ماه بهمن 200 هزار تن گوشت مرغ در 
كشور توليد مي شود كه اين ميزان با توجه به مصرف 
170 هزار تن مازاد بر مصرف است.  رفيعي پور افزود: 
امسال كانون بيماري هاي مش��ترك انسان و دام از 
جمله تب مالت، سياه زخم، هاري و مشمشه 37 درصد 

نسبت به پارسال كاهش يافته است. 

كمبود مواد غذايي در 
مكزيك در پي بحران سوخت

ضررهاي بخش كشاورزي در ارتباط با تداوم كمبود 
س��وخت در مكزيك به 300 ميليون دلار رس��يد و 
درحالي ك��ه دولت در تلاش اس��ت توزيع بنزين را 
تثبيت كند، احتمالا رشد كل اقتصاد اين كشور آسيب 
خواهد ديد. به گزارش مهر به نقل از رويترز، ضررهاي 
بخش كشاورزي در ارتباط با تداوم كمبود سوخت 
در مكزي��ك به 300 ميليون دلار رس��يد و درحالي 
كه دولت در تلاش است توزيع بنزين را تثبيت كند، 
احتمالا رشد كل اقتصاد اين كشور آسيب خواهد ديد.

بوسكو دلاوگا، رييس انجمن ملي كشاورزي مكزيك، 
به رويترز گفت: ش��ركت هاي بزرگ كش��اورزي و 
دامداري مكزيك اعلام كرده اند كه تاكنون به علت 
تاخير در انتقال و خراب شدن محصولات و مواد اوليه 
كه ناشي از كمبود سوخت براي حمل ونقل است، 5.5 
ميليارد پزو )2۹0 ميليون دلار( ضرر كرده اند. دلا وگا 
گفت: انواع توت، آواكادو و گوجه فرنگي آسيب پذيرند 
و داراي عمر نسبتا كوتاهي هستند و در صورتي كه به 
زودي تامين و توزيع سوخت به وضع عادي برنگردد، 
اوضاع وخيم تر خواهد شد. او اضافه كرد: اگر ظرف 10 
روز آينده اين مشكل حل نشود، ما با كمبود شديد مواد 
غذايي فاسدشدني روبرو خواهيم شد. در همين حين 
اقتصاد مكزيك هم به علت كند شدن فعاليت هاي 
اقتصادي ناشي از كمبود سوخت، در ماه ژانويه با رشد 
منفي مواجه خواهد شد. ماه گذشته، رييس جمهور 
آن��درس مانوئل لوپز، كاهش عرضه س��وخت براي 
خط لوله هاي مهمي كه س��ال ها مورد بهره برداري 
دزدان سوخت قرار مي گرفتند را آغاز كرد. اين اقدام 
موجب اين شد كه صف هاي طولاني از خودروهايي با 
رانندگاني عصباني به وجود بيايد كه ساعت ها منتظر 

پر كردن مخزن خودروهاي خود بودند.

صادرات ۵ ميليارد دلاري 
غذاي حلال برزيلي

صادرات مواد غذايي حلال برزيلي حدود 10 درصد 
در سال 201۸ رشد كرده و به حدود 5 ميليارد دلار 
رسيده است. شركت “فامبراس حلال “ كه بزرگ ترين 
شركت دارنده گواهي حلال برزيل است، در بيانيه اي 
اعلام كرد فروش مواد غذايي حلال ش��امل گوشت 
مرغ، گوشت گاو، عسل و پنير در سال 201۸ با وجود 
مشكلات عديده ش��امل اعتصاب كاميون داران كه 
توليد گوش��ت را مختل كرد، به حدود پنج ميليارد 
دلار صع��ود كرد. يك��ي از مديران اين ش��ركت در 
بيانيه اي با اش��اره به اعتصاب كاميون داران كه روند 
توليد و صادرات را مختل كرد و تحقيقات در خصوص 
رسوايي كنترل بهداشت در بخش مواد غذايي كه به 
شهرت چندين شركت بزرگ لطمه زد، اعلام كرد ما 
موفق نشديم صادرات بيشتري داشته باشيم زيرا سال 
بسيار دشواري داشتيم. برزيل بزرگ ترين صادركننده 
گوش��ت حلال در جهان اس��ت اما پيش��نهاد ژاير 
بولسونارو، رييس جمهور برزيل براي انتقال سفارت 
اين كش��ور از تل آويو به بيت المقدس ممكن است 
موقعيت اين كشور به عنوان بزرگ ترين صادركننده 
گوشت حلال را به خطر بياندازد. روبنز هانون، رييس 
اتاق بازرگاني عرب-برزيل در اين ب��اره اظهار كرد: 
انتقال سفارت برزيل ممكن است در روابط بازرگاني 
اين كشور با كشورهاي عربي تاثير گذاشته و راه را براي 

رقابت سايرين هموار كند.

درفازاولتجديدنظردرهمكاريبااتحاديهاروپا،احتمالاانجامميشود

قطع همكاري ايران با اروپا در مبارزه با ترانزيت مواد مخدر و مهاجران

هدف اصلی برجام، اقتصادی يا استراتژيک؟

روابط اين روزهاي ايران و اتحاديه اروپا همچون روزهاي 
سرد و خش��ك دي ماه با وقوع برخي از تحولات رو به 
سردي گراييده و با توجه به فراز و نشيب هاي صورت 
گرفته و فشار عنصر س��ومي همچون امريكا در حال 
حاضر خبري از گرمي و يا رفع برخي از چالش هاي به 

وجود آمده نيست.
به  گزارش  ايس��نا، بع��د از انعقاد برجام بي��ن ايران و 
كشورهاي 1+5 همانطور كه پيش بيني مي شد، روابط 
ايران و اتحاديه اروپا گرمي بيشتري نسبت به قبل پيدا 
كرد، چنان كه شاهد س��فر چندين باره خانم فدريكا 
موگريني، مسوول سياس��ت خارجي اتحاديه اروپا به 
ايران بوديم و هر روز خبري از س��فر مقامات عاليرتبه 
كشورهاي اروپايي به همراه تجار اين كشورها به تهران 
در رسانه هاي ايران و جهان براي گسترش تعاملات و 

همكاري ها منتشر مي شد.
در چارچوب تلاش هاي دو طرف براي ارتقاي اين روابط، 
ايران و اتحاديه اروپا تصميم گرفتند كه گفت وگوهاي 
سياسي سطح بالا بين دوطرف را بار ديگر از سر بگيرند 
چنان كه اين گفت وگوها تاكنون چندين دور، هر شش 
ماه يك بار به ميزباني تهران يا بروكسل در سه سال اخير 
برگزار شده است. بعد از خروج امريكا از برجام نيز ايران 
بنا به درخواس��ت اروپايي ها به همراه چين و روسيه و 
تاكيد آنها مبني بر اينكه با تهيه ساز و كاري منافع ايران 
از برج��ام را تامين مي كنند، به اين قرارداد بين المللي 

متعهد ماند و به تعهدات خود عمل كرد.
 در حالي كه ايران از ارديبهشت ماه سال جاري منتظر 
است كه در برابر تحريم هاي يك جانبه امريكا راهكار 
مالي اتحاديه اروپا يا SPV عملياتي يا اجرايي ش��ود و 
اروپايي ها به وعده هاي خود در اين زمينه عمل كنند، 
شاهد اين بوده ايم كه مقامات اروپايي بارها با وجود اينكه 
بعضا زمان هايي را نيز براي تحقق اين روند مش��خص 
كرده بودند، هنوز به صورت عملي و عيني اقدامي را در 
اين مورد انجام نداده اند چنان كه هنوز افق روشني در 

اين زمينه مشاهده نمي شود .
با توجه ب��ه گله مندي ايران از اتحادي��ه اروپا به خاطر 

بدعهدي آنها در اجراي تعهدات شان به نظر مي رسد 
كه طي دو الي سه ماه پاياني سال 201۸ و ژانويه 201۹ 
برخي از كشورهاي اروپايي به صورت هماهنگ جهت 
فرار از پاسخگويي به خاطر بدعهدي شان با طرح برخي 
از مسائل حاشيه اي و همچنين فشار كشوري همچون 
امريكا تلاش كرده اند كه روابط اي��ران و اتحاديه اروپا 
را با چالش هايي روب��رو كنند به نحوي كه توجه افكار 
عمومي را از بد عهدي اروپايي ها در اجراي تعهدات شان 

دور كنند .
در همين چارچوب مي توان به ادعاهاي اخير فرانسه، 
دانمارك و هلند در ارتب��اط با اقدام ايران جهت انجام 
عمليات تروريس��تي در اين كش��ور و س��وء قصد به 
شهروندان اين سه كشور اش��اره كرد. موضوعي كه با 
واكنش مقامات وزارت امور خارجه ايران مواجه ش��د، 
چنان كه محم��د جواد ظريف، وزير ام��ور خارجه در 
توييتي با اش��اره به اين ادعاها، نوشت: فرانسه، هلند و 
دانمارك در حالي اين ادعاها را مطرح مي كنند كه اين 
كشورها سال ها است محل اسكان گروه هاي تروريستي 
هستند كه دست ش��ان به خون صدها نفر از ايرانيان 

آلوده است.
تحولات ص��ورت گرفت��ه در روابط اي��ران و برخي از 
كش��ورهاي اروپايي به موردي همچون بازداشت يك 
ديپلمات ايراني در آلمان اخراج تعدادي از ديپلمات هاي 
ايران از دانمارك، هلن��د و آلباني و اعمال تحريم هاي 
اتحاديه اروپا علي��ه ايران محدود نمي ش��ود و نمونه 
آخر اين اقدامات ضد ايراني را مي توان، تصميم كشور 
لهس��تان براي برگزاري نشس��ت ضد ايراني ورشو با 

همكاري امريكا عنوان كرد .
در چارچوب همين تحولات، وزارت امور خارجه ايران 
در راس��تاي اجراي سياس��ت هاي كلان كشور و حق 
انج��ام اقدام متقابل تلاش كرده ب��ا حفظ آرامش و بر 
اساس مصالح كشور اقداماتي را انجام دهد كه در اين 
زمينه مي توان به احضار برخي از ديپلمات هاي اروپايي 
به وزارت امور خارجه و پيگيري اينگونه اتهامات از طريق 

مجاري بين المللي اشاره كرد.

در همين چارچوب بر اساس برخي اخبار شنيده شده 
به نظر مي رسد كه دستگاه ديپلماسي ايران با هماهنگي 
با ساير دستگاه هاي تصميم ساز در كشور احتمالا در نوع 
همكاري هاي ايران با اتحاديه اروپا تجديد نظر كند. در 
حال  حاضر ايران و اتحاديه اروپا در حوزه هاي مختلف 
سياس��ي، امنيتي، اقتصادي در موض��وع مهاجران و 
مبارزه با ترانزيت مواد مخدر با يكديگر همكاري دارند 
و بر اس��اس اطلاع خبرنگار ايسنا، دستگاه ديپلماسي 
ايران تصميم دارد در فاز اول اجراي تصميم مورد اشاره، 
همكاري هاي خود را با اين اتحاديه در حوزه مبارزه با 

ترانزيت مواد مخدر و مهاجران قطع كند و به اين نوع 
همكاري ها پايان دهد .

البته اگر چنين گمانه زني هايي درست باشد و ايران در 
اين مس��ير گام بردارد كه احتمال آغاز اين روند بسيار 
است، اين موضوع مي تواند به عنوان يك نقطه كليدي 
و اساسي در روابط دو طرف باشد. از يك طرف مي تواند 
آغازي براي دور شدن هر چه بيشتر ايران از اروپا باشد 
كه با اقدامات اساس��ي و تجديد نظر اي��ران در برخي 
سياست هاي قبلي خود نسبت به اروپا صورت خواهد 
پذيرفت يا اينكه پايان بخش دوران سر در گمي اروپا 

باش��د و دو طرف وارد فضاي بهتري نسبت به گذشته 
شوند.

در همين چارچوب توجه به اين موضوع بس��يار مهم 
است كه مقامات ايراني بارها اعلام كرده اند كه صبر ايران 
هم مانند همه حد و مرزي دارد چراكه روابط در عرصه 
بين الملل يك مسير دو سويه اس��ت و دوران راه هاي 
يك طرفه در عصر اتوبان هاي مدرن به سر آمده است 
و مقامات اروپايي در ن��وع برنامه ريزي خود در جريان 
تعامل با ايران قطعا بايد به اين اظهارنظر مقامات ايراني 

توجه داشته باشند.

در اين يادداشت، ابتدا به تشريح وضعيت امنيتی شده 
هس��ته ای ايران در زمان قب��ل از توافق برجام و علل و 
اهداف غرب از امنيتی سازی ايران می پردازيم و در انتها، 
هدف اصلی توافقنامه برجام را به روش علمی و مستدل 

و بدون هيچ گونه جانبداری سياسی تشريح می کنيم.

  مقدمه
وزير امور خارجه کشورمان در روز سه شنبه 4 دی ماه 
13۹7 مصاحبه ای با روزنامه خراس��ان انجام داد و در 
مصاحبه خود بيان نمود ک��ه گرچه غربی ها در انجام 
تعهدات خود کوتاهی کردند، ام��ا اين واقعيت به اين 
معنی نيس��ت که هدف از برجام، اقتصادی بود. دکتر 
محمدجواد ظريف در آن مصاحبه اش��اره داشته که 
صرفاً موضوع هسته ای، امنيتی و خارج شدن از شورای 
امنيت، بحث های اصلی ما بوده و اين که کسی بگويد 
هدف برجام اقتصادی بود با واقعيات و خطوط قرمزی 

که برای ما ترسيم شده بود، نمی سازد.
اين اظهارات وزير امور خارجه منجر به ش��کل گيری 
بحث و مناقش��ه ای حول اين موضوع که مس��ئله ی 
اقتصادی، هدف مذاکرات برجام بوده يا اينکه موضوعی 
ديگر مدنظر اصلی بوده اس��ت، چنانچه برخی افراد و 
گروه های سياسی در فضای رسانه ای و مجازی، هدف 
اصلی مذاکرات و توافقنامه برجام را مسائل معيشتی 
و اقتصادی دانس��ته و بدين جهت نس��بت به سخنان 
وزير امور خارجه، موضع س��ختی گرفته و به نقد و رد 

آن پرداختند.
ازآنجاکه اکثر تحليل ها و نقدها به اين اظهارات اخير 
وزير امور خارجه، در حالی صورت گرفته که شرايط و 
وضعيت هسته ای ايران در قبل از اين توافقنامه، مدنظر 
قرار نگرفته است، براين اساس در پی آن هستيم که در 
اين يادداشت، ابتدائا به تشريح وضعيت امنيتی شده 
هس��ته ای ايران در زمان قب��ل از توافق برجام و علل و 
اهداف غرب از امنيتی سازی ايران پرداخته و در انتها، 
هدف اصلی توافقنامه برجام را به روش علمی و مستدل 
و بدون هيچ گونه جانبداری سياسی؛ تشريح نماييم تا 
در تبيين و شفاف سازی علمی اين موضوع بسيار مهم، 

کمک نموده باشيم.

  امنيتی سازی
مفهوم امنيتی سازی اولين بار و بعد از مشخص شدن 
آن  به وس��يله  وي�ور در اواس����ط ١٩٩٠ وارد رواب�ط 
بين الملل ش��د، اين مفه�وم در س�ال ١٩٩٨ و بع�د  از  
انتش�ار کت�اب ))چهارچوبی تازه برای تحليل امنيت(( 
کامل شد. مفه�وم  امنيت�ی  ساختن  يکی از کانونی ترين 
مفاهيم در مکتب کپنهاگ است. اين مکتب اين ادعا 
را م�طرح م�ی کند که ه��ر موضوع خاصی م�ی تواند 
غ�يرسياسی، سياس��ی يا امنيتی س��ازی   شود . يک 
موضوع زمانی غيرسياس��ی اس��ت که موضوع کنش 
دولت ها نيست يا در مباحثات  عمومی  موردتوجه قرار 
نمی گيرد و زمانی سياسی م�ی شود ک�ه در چارچوب 
نظام سياسی رس���می ي�ک دولت مديريت  می شود. 
درواقع، يک موضوع سياس��ی بخش��ی از سياس��ت 
عمومی است که مستلزم  تصميم گيری از سوی دولت  
و تخصيص  منابع هست. درنهايت اينکه، يک موضوع 
زمانی در انتهای طيف امنيتی شدن قرار می گيرد ک�ه 
م�ستلزم انجام کنش های اضطراری و فراتر از روال های 
سياسی و استانداردهای دولت باشند. . از ديد مکتب 
کپنهاگ هر مس��ئله ای قابليت امنيتی شدن  را  دارد  
به شرطی که ب�توان آن را ب��ه نقطه ای رساند ک�ه در 

نق�ش تهدي�د وج�ودی  پذيرفت�ه  ش��ود ، اينکه چگونه 
فعاليت هس��ته ای ج.ا.ايران شکل امنيتی گرفت بايد 
اشاره داشت که در امنيتی سازی سه واحد  تحليل  وجود 
دارد: »مرجع اش�اره«. ي�عنی چيزی  که  امنيتی سازی  
درباره  آن  ص�ورت می گيرد يا چيزهايی که موجوديت 
آن ها مورد تهديد قرار می گيرد. کنش��گر  امنيتی ساز  
ب�ه کنشگری  گفته  م�ی شود ک�ه بابيان اينکه يک چيز 
يا همان »مرجع اشاره« به لحاظ موجوديت مورد تهديد 
قرارگرفته، ب�ه امنيتی س��ازی موضوعات می پردازد. 
معمولاً  رهبران  سياسی، حکومت ها، گ�روه های لاب�ی 
و گ�روه های  ف�ش��ار  ازجمله ک�نش��گرهای امنيتی 
ساز محس��وب می شوند. کنشگران عملکردی، يعنی  
فعاليت هايی که آثار مهمی ب���ر امنيت دارد . امنيتی 
شدن يک موضوع سياسی شده زمانی اتفاق می افتد 
که يک کنشگر امنيتی ساز موضوعی را به عنوان يک 
تهديد وجودی. برای  يک مرجع اشاره مطرح می کند... 
پس ازآن، کنشگر امنيتی ساز بر ضرورت به کارگيری 
تدابير فوق العاده تأکيد  می کن��د ؛ تدابيری که  فراتر از 
هنجارهای معمول در عرصه سياس��ی است و باهدف 
ب�رخورد ب�ا اين تهديد به کار گرفته  می شوند اين مرجع 
اش�اره م�ی تواند يک دولت، حاکميت ملی، ايدئولوژی 
و هويت های دسته جمعی باشد. از  منظر  نظريه  امنيتی  
ساختن، ب�ازيگر امنيت�ی س�از  نقش  بسيار کليدی و 
گسترده ای بر عهده دارد و ت�نها شرط حدوث امنيت 

بيان آن از س�وی ب�ازيگر امنيت�ی س�از اس�ت.

  امنيتی سازی برنامه هسته ای ايران
برنامه هسته ای ايران که در سال 132۹ آغازشده بود 
در سال 1353 با تأسيس س��ازمان انرژی اتمی ايران 
و امضای قرارداد س��اخت نيروگاه اتمی بوشهر شکل 
جدی به خود گرفت. ايران در سال 1337 )1۹5۸(، به 
عضويت آژانس بين المللی انرژی اتمی درآمد و در سال 
1347 )1۹۶۸( پيمان عدم تکثير سلاح های هسته ای 
)ان پی تی( را امضاء کرد و دو سال بعد آن را در مجلس 

شورای ملی به تصويب رساند...
مصاحبه ی مطبوعاتی گروه منافقين در هتل »ويلارد« 
واشنگتن به تاريخ 14 اوت 2002 و ادعای فعاليت های 
پنهانی هس��ته ای ايران به هم��راه تصاوير ماهواره ای 
تأسيس��ات نطنز و اراک، موضوعی بود که در هزاره ی 
س��وم، چالش های جديدی در روابط غرب و ايران بر 
سر مسئله ی هسته ای ايجاد کرد. درواقع، تقريباً از اين  
مقطع  زمانی  بود که موضوع برنامه هس��ته ای اي�ران 
به عنوان  مسئله ای مهم، توسط بازيگران غربی، رسانه ها 

و آژانس انرژی اتمی، برس��اخته و بزرگنمايی شد و به 
يکی از مهم ترين دستور کارهای سازمان ها و نهادهای 
حقوقی بين المللی تبديل گرديد به گونه ای که روابط 
خارج��ی اي��ران را در همه ابعاد سياس��ی، اقتصادی، 

اجتماعی و فرهنگی را نيز تحت تأثير قرارداد.
با انتشار اخبار پياپی از فعاليت های هسته ای در ايران و 
پس از دامنه دار شدن اختلافات ميان ايران و نهادهای 
بين المللی نظير شورای امنيت سازمان ملل متحد که 
منجر به صدور چندين قطعنامه عليه برنامه هسته ای 
ايران و غنی سازی گرديد. چنانچه تحريم های وسيعی 
عليه ايران از طرف سازمان ملل، آمريکا، اتحاديه اروپا 
و ساير کش��ورهای جهان عليه برنامه هسته ای ايران 

اجرا گرديد.
در اين يادداش��ت روند ش��کل گيری اي��ن تحريم ها 
حائز اهميت است. غربی ها به ويژه آمريکا، با تبليغات 
رسانه ای بسيار، اين گونه به اذهان عمومی القا نمودند 
که برنامه ی هس��ته ای جمه��وری اس��لامی ايران، 
تهديدکننده ی صلح و امني��ت بين الملل و برخلاف 
موازين عدم اشاعه ی سلاح های کشتارجمعی است. 
در اين تحليل کنشگر عملکردی مؤثر بر امنيتی سازی 
موضوع هس��ته ای ج.ا. اي��ران، گزارش ه��ای آژانس 
انرژی اتمی و دبي��ر کل آن )البرادعی(، مبنی بر عدم 
شفافيت فعاليت های هس��ته ای جمهوری اسلامی 
ايران و نيز شائبه ی عدم همکاری جمهوری اسلامی 
با اين نهاد بين المللی بوده اس��ت و اين در حالی است 
که جمهوری اسلامی بيشترين همکاری ها را با آژانس 
انرژی اتمی داش��ته و در مقطعی نيز پروتکل الحاقی 
را به خواس��ت آژانس به طور داوطلبانه اجرا نمود. در 
اين راس��تا بايد به تلاش کنش��گر امنيتی ساز )غرب 
و به ويژه ايالات متحده( ب��رای امنيتی کردن موضوع 
هس��ته ای کشورمان اشاره داش��ت که موفق گرديد، 
پرونده هس��ته ای ايران را از آژانس به شورای امنيت 
ارجاع دهد. ارجاع پرونده به ش��ورای امنيت و صدور 
قطعنامه ها حاکی از اين است که کنشگر امنيتی ساز 
با تبليغات بسيار پيرامون مرجع اشاره نظير حفظ صلح 
و امنيت بين الملل و تهديدآمي��ز بودن فعاليت های 
هسته ای ايران، ديگر دولت های تأثيرگذار در مناسبات 
بين المللی را قانع نمايد که مس��ئله هس��ته ای ايران 
تهديد زا اس��ت. س��رانجام و متعاقب ارج��اع پرونده 
هسته ای ايران، قطعنامه های شورای امنيت عليه ج.ا. 
ايران صادر گرديد و به اين ترتيب مهم ترين کنش��گر 
عملکردی مؤثر که درواقع بهترين دليل و البته لازمه 
اصلی برای امنيتی تلقی شدن برنامه هسته ای ج.ا.ايران 

در نظام بين الملل بود، با تصويب قطعنامه های شورای 
امنيت عليه برنامه هسته ای ج.ا. ايران، شکل نهايی به 
خود گرفت و به اين ترتيب، موضوع هسته ای جمهوری 
اسلامی ايران که در اصل ماهيتی حقوقی و فنی داشت، 

به وضعيت امنيتی تبديل گرديد.

  علل، انگيزه ها و اهداف غرب
 از امنيتی سازی ايران

بررسی علل و انگيزه های غرب از امنيتی سازی موضوع 
هسته ای ايران نشان می دهد، به طورکلی دو نگاه کلی 

نسبت به اين امنيتی سازی وجود دارد:
1. ن��گاه راهب��ردی و ايدئولوژيکی؛ 2. نگاه ناش��ی از 

جلوگيری از ظهور يک قدرت جديد؛
در تبيين نگاه راهبردی و ايدئولوژيکی در امنيتی سازی 
موضوع هس��ته ای ج.ا.ايران، می ت��وان گفت که اين 
فضاس��ازی و تبليغات عليه برنامه هس��ته ای ايران، 
به عنوان بخش��ی از پروژه ايران هراس��ی قابل تعريف 
اس��ت... در راس��تای راهکنشِ ايران هراسی و شيعه 
هراسی، منافع راهبردی غرب و آمريکا از امنيتی کردن 

موضوع هسته ای ايران به طورکلی عبارت اند از:
-گس��ترش و افزايش فروش تسليحات به کشورهای 
منطقه -حض��ور بيش��تر مستش��اران آمريکايی در 
کشورهای منطقه-گس��ترش مسابقه تسليحاتی در 
منطقه و نيز تضمين امنيتی اس��رائيل است. تضمين 
امنيت اس��رائيل، اصلی ترين نفع راهبردی آمريکا از 
امنيتی کردن مس��ئله هس��ته ای ايران است. به واقع 
در منطقه ای که س��ال ها شاهد درگيری و تنش ميان 
اعراب و رژيم صهيونيستی بوده است، هرگونه تلاشی 
برای ايجاد تهديد جديدی به جای رژيم صهيونيستی، 
بيش از هر چيز امنيت اين رژي��م را به همراه دارد و از 
جهتی نيز با افزايش امنيت رژيم صهيونيستی، دولت 
آمريکا به عنوان اصلی ترين شريک و متحد جهانی اين 
رژيم، بيش از هر دولت ديگر منتفع می گردد. درواقع 
با توجه به هزينه های گزاف اقتصادی سياسی، نظامی 
و ديپلماتيک آمريکا ب��رای صيانت و حفاظت از رژيم 
صهيونيس��تی، بی ترديد هر اقدامی که بتواند در اين 
ام��ر به آمريکا ياری رس��اند درواقع مناف��ع راهبردی 
آمريکا را تأمين کرده اس��ت. در اين راستا با نظر اينکه 
با امنيتی سازی مسئله هس��ته ای ايران به جای رژيم 
صهيونيس��تی – لااقل در نگاه دولت های عربی و اهل 
تس��نن منطقه )عربس��تان، قطر، امارات و.( به عنوان 
تهديد اصلی و شماره يک مورد شناسايی اين کشورها 
قرارگرفته اس��ت و مروری بر آخرين تحولات يمن و 
ايجاد ائتلاف عربی – سنی به رهبری عربستان سعودی 
و حمايت و همکاری رژيم صهيونيس��تی و عربستان 
برای مقابله با آنچه با عنوان نفوذ ايران در يمن و منطقه 
ياد می شود نيز ش��اهد اين ادعا است. در همين راستا 
گسترش مسابقه تسليحاتی در منطقه نيز که عمدتاً در 
ميان کشورهای پادشاهی عربی است و اکنون ج.ا.ايران 
را به عنوان تنها تهديد عليه خود تلقی می نمايند؛ منافع 
سياسی و اقتصادی و راهبردی را عايد آمريکا به عنوان 

فروشنده عمده ی اين تسليحات نيز، می نمايد.
از س��وی ديگر در تبيين انگيزه ديگر از امنيتی سازی 
موضوع هسته ای ايران می توان به نگاه دوم )جلوگيری 
از ظهور قدرت جديد در نظام بين الملل( اش��اره نمود 
که بيان می دارد ايران مس��لح به تسليحات هسته ای 
به قدرت��ی تهاجمی در منطق��ه و بين الملل تبديل و 
درصدد گسترش نفوذ خود در منطقه و فرا منطقه بر 
خواهد آمد، لذا با اين نگاه، غرب، اهداف راهکنشی زير 

را از امنيتی سازی موضوع هسته ای جمهوری اسلامی 
ايران دنبال می نمود که عبارت اند از:

-حفظ توازن قدرت در منطقه -جلوگيری از بهره مندی 
جمهوری اسلامی ايران از فنّاوری هسته ای و افزايش 
قدرت اين کشور-جلوگيری از صدور انقلاب اسلامی 
ايران است. در راس��تای اين اهداف راهکنشی، تغيير 
رژيم ايران راهبرد اصلی غرب بوده است. به واقع آنچه 
اين نگاه و در ميان انگيزه های غرب در امنيتی س��ازی 
مسئله هسته ای ايران، مقدم بر بقيه بوده است، راهبرد 

تغيير رژيم جمهوری اسلامی ايران بوده است.

  نتيجه گيری
در روابط بين الملل، اگر امنيتی س��ازیِ يک موضوع، 
موفق عمل کند، آن پديده از جريان امور عادی سياسی 
جدا گرديده و وارد حوزه اضطراری می شود که بايستی 
با آن برخوردی فوری و قاطعانه داش��ت در اين راستا 
کشورهای غربی و به س��رکردگی آنان ايالات متحده 
آمريکا و رس��انه های وابس��ته به آن ها، توانستند که 
موضوع صلح آميز هسته ای جمهوری اسلامی ايران را 
به بحران هسته ای ساختگی و امنيتی سازی شده در 
ميان اذهان عمومی در سراسر جهان تبديل نمايند و 
درصدد بودند که بتوانند از ورای امنيتی سازی مسئله 
هسته ای جمهوری اس��لامی ايران، هرگونه فعاليت 
نظامی، سياس��ی و حت��ی اقتصادی اين کش��ور را با 
اهداف امنيتی سازی شده ی هسته ای، مرتبط نموده 
و تصويرسازی آن را به ش��کل تهديد عليه بشريت و 
صلح بين الملل، نهادينه سازی و زمينه را برای ايجاد 
تحريم های گس��ترده و جامع از سوی شورای امنيت 
س��ازمان ملل متحد و يا حتی انج��ام حمله نظامی، 
تحت لوای شورای امنيت، باهدف و منظور جلوگيری 
و متوقف نمودن عرضه اندام ج.ا. ايران در عرصه های 
علمی، سياس��ی، اقتص��ادی و نظام��ی در منطقه و 

بين الملل صورت دهند.
غ��رب و متح��دان منطق��ه ای آن به وي��ژه رژي��م 
صهيونيستی، با پروژه امنيتی سازی هسته ای ايران، 
توانسته بودند که چهره ای امنيت ستيز از ايران ترسيم 
ک��رده و آن را به جهانيان معرفی کنند و از اين طريق 
راه را برای فش��ار بيشتر به ايران هموار کنند. چنانچه 
محاصره و انزوای اقتصادی، اتهامات بی پايه و تهديدات 
امنيتی، اي��ران را در هجمه تهديدات��ی چندجانبه و 

فراگير قرارداد.
براين اساس بود که مذاکرات و توافقنامه برجام باهدف 
لغو و خنثی س��ازی پروژه امنيتی سازی ايران صورت 
گرفت و دستگاه ديپلماسی کشور توانست، با توافقنامه 
هس��ته ای برجام اين کار را صورت دهد، چنانکه اين 
توافقنامه توانس��ت علاوه بر اينکه ايران را از روی ميز 
امنيتی جهان خارج نمايد و تحريم های تبعيض آميز 
اقتصادی و نظامی را در قالب قطعنامه 2231 شورای 
امنيت س��ازمان ملل متحد با اجم��اع تمامی اعضای 
آن، تعليق کند، نقش محوری ازدس��ت رفته ی ايران 
را با توجه به جاي��گاه ژئوپليتيکی آن  در ايجاد امنيت 

منطقه ای و جهانی نيز دوباره مطرح نمايد.
بنابراي��ن دس��تيابی ب��ه تواف��ق هس��ته ای، زمينه 
غيرامنيتی سازی پرونده هس��ته ای ايران و خروج از 
فصل هفتم منش��ور ملل متحد را فراهم نمود و براين 
اساس اظهارات اخير وزير امور خارجه مبنی بر اينکه 
هدف از برجام، اقتصادی نبوده بلکه هدف اصلی برجام، 
اس��تراتژيک بوده و آن اهداف به دس��ت آمده، کاملًا 

صحيح است و نمی توان به آن خرده گرفت.



يادداشت 9 ايرانشهر

»تعادل«دلايلناكاميوبازگشتيكلايحهقديميرابررسيميكند

شرط موفقيت اخذ  عوارض از معابر خاص

پيامدهاي جبران بودجه از كانال عوارض شهري

گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري |
به تازگي محس��ن پورسيدآقايي، معاون حمل و نقل 
شهرداري تهران بحث اخذ عوارض از 5 تونل تهران را 
مطرح كرد كه با واكنش هاي منفي بسياري در فضاي 
مجازي رو به رو ش��د تا جايي كه توضيحات او درباره 
اينكه اين موضوع فقط يك لايحه اس��ت كه هنوز به 
شوراي شهر ارس��ال نش��ده تاثيري نداشت و ناچار 
مجبور به تكذيب لايحه مذكور شد. اين در حالي است 
كه »اخذ عوارض تردد از معابر شهري« يادگاري است 
كه شهردار و شوراي شهر پيش��ين مطرح كردند. 4 
سال پيش محمدباقر قاليباف در تاريخ 24 دي1393 
لايحه اي را با عنوان »مجوز اخذ عوارض تردد از معابر 
خاص شهري« به شوراي شهر ارايه كرد كه در آن براي 
معابر پيش��نهاد اخذ عوارض مطرح شده بود. لايحه 
اصلاحي آن نيز در تير 1394به شورا فرستاده شد اما 
نهايتا به صحن شورا نرسيد. از سويي ماده 15۸ برنامه 
پنج ساله دوم شهرداري مصوب شوراي شهر چهارم، 
ش��هرداري را موظف كرده كه لايحه اي را براي اخذ 
هزينه هاي استفاده از زيرساخت هاي شهري همچون 
پل ها و تونل ها به ش��ورا ارايه كند. احمد دنيامالي و 
ابوالفضل قناعتي از جمله اعضايي بودند كه در شوراي 
چهارم هر از چندگاهي اين ايده را مطرح مي كردند اما 

هيچگاه به آن عمل نشد.
گرفتن عوارض بزرگراهي يكي از شيوه هاي درآمدزايي 
قابل قبول در كشورهاي مختلف دنيا از جمله ايتاليا و 
آلمان است كه به شيوه هاي مختلف از مردم دريافت 
مي شود و در واقع جزو مهم ترين منابع پايدار شهري 
است. حالا اما شهرداري تهران حتي اگر نخواهد، به 
دليل نبود منابع مالي ناچار است كه ايده جهاني را اجرا 
كند و البته در اين راه مشكلات و مخالفت هاي زيادي 
را هم دارد. برخي كارشناس��ان و اس��تادان دانشگاه 
معتقدند اخذ ع��وارض از معابر و بزرگراه ها يك اصل 

است و مردم نبايد در برابر آن مقاومت كنند. 
از جمله حس��ين ايماني جاجرمي، كارشناس حوزه 
شهري معتقد است: »مثل همه جاي دنيا در ايران هم 
بايد هزينه هاي شهر از طريق عوارض و پرداخت هزينه 
خدمات مختلف تامين شود و ما هم مجبوريم از اين 
قاعده تبعيت كنيم اما مطلب ديگر عدالت اجتماعي، 
ش��فافيت و بهينه بودن خدمات و هزينه هايي است 
كه گرفته مي ش��ود.« اما برخي وض��ع عوارض براي 
تونل ها و بزرگراه هاي شهري را در اين شرايط كنوني، 
اجحاف به مردم مي دانند. بعد از مطرح ش��دن قضيه 
اخذ ع��وارض از تونل هاي ته��ران، عليرضا رحيمي، 
نماينده مردم تهران و عضو هيات رييسه مجلس در 
اين باره در توييتر نوشت: »وضع عوارض براي تونل ها 
و بزرگراه هاي شهري در اين شرايط، حتي يك ريال 
هم اجحاف به مردم اس��ت. تصميم سازان يا دركي از 
شرايط معيش��تي مردم ندارند يا مديريت توهمي را 
برگزيده اند. علاوه بر دريافت ده ها نوع عوارض، خلق 
منابع مالي ازجيب مردم راه جبران كس��ري بودجه 

شهرداري تهران نيست.«

  اهميت چگونگي اجراي طرح 
پويا علاءالديني، اس��تاديار دانشكده علوم اجتماعي 
دانشگاه تهران معتقد است كه اخذ عوارض از معابر، 
بزرگراه ها و تونل ها يكي از منابع درآمدي شهرداري ها 
و نيز يكي از راه هاي كاهش ترافيك و از خصوصيات 
شهرهاي انس��ان محور محس��وب مي ش��ود. او در 
گفت وگو با روزنام��ه »تعادل« در اي��ن باره توضيح 
داد: اخذ عوارض از مسيرهاي پر تردد يكي از راه هاي 
كاهش ترافيك در كلانش��هرها محس��وب مي شود 
اما نكته مهم چگونگي اجراي آن اس��ت. در واقع اگر 
مجريان فقط ب��ه دنبال پول گرفتن باش��ند نتيجه 
مناسب را نخواهد گرفت اما چنانچه اهداف حرفه اي 
براي توسعه ش��هر داشته باش��ند و طرح با يكسري 
برنامه ها و اه��داف ديگر پيوند بخ��ورد، مي تواند اثر 
مطلوب داشته باشد. بنابراين همانطور كه گفتم آثار 
آن بستگي به شكل اجرا و اهدافي دارد كه براي آن در 

نظر گرفته شده است.
او با تاكيد بر اينكه شكل اجرا بسيار مهم است، تصريح 
كرد: براي مثال، ممكن است براي اخذ عوارض شاهد 
تش��كيل صف هاي طولاني در ابت��داي بزرگراه ها و 
معابر باشيم كه اين خودش منجر به افزايش ترافيك 
در اين بخش ها مي شود. متاسفانه طرح هاي توسعه 
بزرگراه ها درتهران اشكالات عمده استاندارد دارند كه 

نشان از عدم انجام مطالعات كارشناسي در ساخت اين 
معابر دارد. بنابراين احتمال اينكه طرح اخذ عوارض 
از بزرگراه ها وتونل ها در اجرا با مش��كل مواجه شود 

بسيار زياد است.
اين استاددانش��گاه درباره تجربه شهرهاي پيشرفته 
نيز صحبت كرد و گفت: در شهرهاي بزرگ اين شيوه 
كاملا جا افتاده است. در شهرهايي كه هوشمندترند 
ميزان عوارض در ساعات مختلف متفاوت است و در 
ساعات شلوغي ميزان عوارض، بيشتر از ساعات كاهش 
تردد اس��ت. همچنين در س��اعات خاصي چنانچه 
خودروهاي تك سرنشين نباشند، هزينه كمتري براي 
تردد مي پردازند. در شهر نيويورك هزينه ورود به شهر 
بسيار بالا اس��ت، اما خروجي هاي آن عوارض ندارد. 
بنابراين اجراي چنين طرح هايي نياز به خلاقيت دارد 
و مي توان از تجربيات اين شهرها نيز استفاده كرد. البته 
اجراي طرح ه��اي اينچنيني نياز به كارآيي بالا دارد. 
متاسفانه كارايي دس��تگاه هاي اجرايي در كشور ما 
بسيار بسيار پايين است. در رده هاي پايين كارشناسي 

تا رده هاي بالاي مديريتي در اجرا مشكل داريم.
او تاكيد كرد: نبايد ب��ه دنبال انجام كارهاي مقطعي 
باش��يم، زيرا نتيجه معكوس مي دهد. در واقع اگر به 
دنبال اين هستيم كه براي كاهش ترافيك يك تونل، 
عوارض وضع كنيم اين امر در نهايت منجر به افزايش 
ترافيك در مسيرهايي مي ش��ود كه عوارض ندارند. 
در واقع با اين كار ترافيك را از يك مس��ير به مس��ير 
ديگر منتقل كرده ايم.همانطور كه گفتم براي نتيجه 
بخش بودن چنين طرحي بايد چندين هدف و طرح 
همزمان انجام شوند تا بتوان مشكل ترافيك شهر را 
حل كرد.حدس من اين اس��ت كه چنين طرحي در 
تهران منجر به نارضايتي بيشتر مردم شده و با شكست 

مواجه مي شود.

  موافقت با دريافت عوارض در برنامه سوم
همانطور كه عنوان شد، شهروندان تهراني نسبت به 
اخذ عوارض از تونل ها به ش��دت واكنش نشان داده و 
آن را نوعي اجحاف در حق خودشان مي دانند. علاوه 
بر اين برخي نيز معتقدند در شرايط اقتصادي كنوني 
كه قدرت خريد مردم روز به روز كاهش مي يابد اضافه 
كردن فش��ار اضافي به مردم،  تبعات خوبي نخواهد 
داش��ت. علاء الديني در اين باره گفت: دليل اين امر 
عدم مشاركت مردم در اداره شهر است. متاسفانه طي 
سال هاي گذشته مديران شهري اعتقادي به مشاركت 
مردم در اداره امور ش��هر نداشته و هر طور كه صلاح 
مي دانسته اند شهر را اداره كرده اند و هر پروژه اي كه 

دلشان خواسته اجرا كرده اند.
بنابراين طبيعي اس��ت كه مردم به مديران ش��هري 
اعتماد ندارند. در واقع شهروندان متوجه اين موضوع 
نيستند هزينه اي كه بابت عوارض پرداخت مي كنند 
در نهايت براي بهبود وضعيت ش��هر خودشان مورد 
اس��تفاده قرار خواهد گرف��ت و منجر به توس��عه و 
پيشرفت شهر مي ش��ود. مردم به دنبال اين هستند 
ك��ه با هر ترفندي از دادن ع��وارض خودداري كنند. 
البته نمي توان بر آنها چندان خرده گرفت زيرا تجربه 
نش��ان داده كه مديران نه تنها قادر به حل مشكلات 
ش��هر نبوده اند بلكه برخي از آنها با اس��تفاده از رانت 
پول هاي كلاني به جيب زده اند. بنابراين ايجاد اعتماد 
در ش��هروندان فرايند بلندمدت است تا مردم نسبت 

به مشاركت در اداره امور شهرشان علاقه مند شوند.
در هفته جاري اعضاي ش��وراي ش��هر تهران برنامه 
سوم توس��عه را در صحن ش��ورا بررسي كردند.يكي 
از مواد برنامه س��وم توس��عه كه هنگام بررس��ي در 
صحن مخالفاني نيز داش��ت، تصويب بند 5 ماده 54 
بود كه به گفته يكي از اعضاي ش��هرداري بر اس��اس 
اين بند ش��هرداري مي تواند براي تمامي معابر تردد 
عمومي نظام قيمت گ��ذاري تعريف كن��د. اين بند 
مبني بر »تدوين لوايح نظام قيمت گذاري، استفاده 
از زيرساخت هاي شهري )شبكه معابر و پاركينگ( و 
وضع عوارض براي كاهش مخاطرات محيط زيستي، 
ايمني و كاهش ظرفيت زيرساخت هاي حمل و نقل 
در جريان ترافيك شامل تردد خودروي دودزا، توقف 
غيرمجاز، س��د معبر، پارك دوبل��ه، توقف در حريم 
تقاطع و توقف در پياده رو به منظور مديريت تقاضاي 
س��فر« مورد اعتراض برخي از اعضاي ش��وراي شهر 
قرار گرفت و حجت نظري پيش��نهاد حذف آن را داد 
كه در نهايت اين پيش��نهاد مورد موافقت اعضا قرار 

نگرفت و اين بند در برنامه س��وم باقي ماند. محسن 
هاشمي، رييس ش��وراي شهر با توجه اينكه تصويب 
اين بند ممكن است نگراني هايي براي شهروندان به 
وجود بياورد درب��اره آن توضيح داد: در اين بند مقرر 
شده تا براي قيمت گذاري استفاده از زيرساخت هاي 
ش��هري لايحه اي تنظيم شود و بنابراين اين موضوع 
نياز به تصويب شوراي شهر تهران دارد و شهروندان 
نبايد با تصويب اين طرح نگران شوند. برخي از اعضاي 
شوراي شهر تهران با مطرح شدن اين بند اين احساس 
را داشتند كه نكند آقاي پورسيدآقايي )معاونت حمل 
و نقل و ترافيك ش��هرداري تهران( اين بند را مطرح 
كرده  تا بعد بتوانند استفاده از معابر و تونل هاي شهري 

را پولي كنند. 

  اخذ عوارض از معابر اولويت شورا نيست
اما محمد عليخاني، رييس كميس��يون حمل و نقل 
شوراي ش��هر نيز در گفت وگو با »تعادل« به ماجراي 
وضع عوارض بر 5 تونل تهران اشاره كرد و گفت: اخذ 
عوارض از معابر خاص موضوع جديدي نيس��ت و در 
بسياري از كش��ورها اجرا مي ش��ود، اما موضوع اين 
است كه به دليل عدم هماهنگي معاونت حمل و نقل 
با كميسيون حمل و نقل شورا ما كاملا از وجود تهيه 
اين لايح��ه بي اطلاع بوديم و چي��زي از جزييات آن 
نمي دانيم. اگر هدف آنها اين است كه بخش خصوصي 
در سرمايه گذاري هاي مربوط به حمل و نقل حضور 
داشته باشد و از محل عوارض دريافتي از مردم، سود 
بخش خصوصي تامين شود. قبلا نيز چنين بحث هايي 
مطرح بود تا پروژه هاي نيمه تمام كنوني و پروژه هاي 
آينده با اين روش آغاز شود كه اين موضوع در برنامه 

سوم و در بودجه نيز پيش بيني شده است.
رييس كميسيون حمل و نقل ش��وراي شهر با بيان 
اينكه دلايل اجراي اين طرح بايد مشخص شود و نياز 
به انجام بررسي هاي كارشناسي دارد، تصريح كرد: اما 
واقعيت اين اس��ت كه در شرايط كنوني اين موضوع 
اولويت اصلي ما نيست. اكنون مصوباتي داريم كه رها 
شده است و با وجود الزام شورا به پيگيري اين مصوبات 
اما توجهي به آنها نشده است.براي مثال موضوع پارك 
حاش��يه اي كه در بودجه س��ال 97پيش بيني شده 
900 ميليارد تومان درآمد از اين محل كسب شود اما 
متاسفانه به دليل سهل انگاري و بي توجهي معاونت 
حمل و نقل اين اعتبار هدر رفته و به شهر و شهروندان 

آس��يب زده و از س��وي ديگر پارك حاش��يه اي نيز 
ساماندهي نشده است. او ادامه داد: بهتر است معاونت 
حمل ونقل ش��هرداري قبل از تهيه چنين لوايحي با 
شورا و كارشناسان مشورت كند تا يك لايحه ناپخته 
بيرون نيايد كه اصل يك كار درست را خراب كند. الان 
با فضاسازي كه ايجاد شد به نوعي اصل يك كاري كه 
مي تواند درست باشد، زير سوال رفته است. همچنين 
اعتماد مردم نيز آسيب ديده و ممكن است نسبت به 
انجام كارهاي اساس��ي كه در جهت توسعه شهر در 

آينده انجام خواهد شد نيز بدبين شوند.

  شفاف س�ازي در خص�وص چراي�ي ارايه 
لايحه

محم��د س��الاري، رييس كميس��يون معم��اري و 
شهرسازي شوراي شهر نيز در گفت وگو با »تعادل« 
عنوان كرد: موض��وع اخذ ع��وارض از برخي معابر و 
تونل هاي ش��هري در دوره مديريت شهري گذشته 
كه ش��هرداري در اوج درآمدزايي بود،  مطرح شد. ما 
نمي توانيم بگوييم اساسا اخذ عوارض از بزرگراه هاي 
درون ش��هري اشكال قانوني دارد، اما بحث اين است 
كه آي��ا تصميم گيري در اين مقطع زماني در ش��هر 
تهران مصلحت جامعه شهري هست يا خير. آيا تمام 
ابعاد كارشناسي و مباني عدالت سنجي در فرايند اين 
تصميم گيري تبيين ش��ده است يا خير. تصور من بر 
اين اس��ت كه در مقطع زماني كنوني تصميم گيري 
در اين خصوص زودهنگام بوده و نياز است مطالعات 
جامعي توسط مديريت شهري صورت گيرد و در اصل 
در خصوص چرايي ارايه چنين لايحه اي شفاف سازي 
ش��ود. او ادامه داد: علاوه بر اين بايد مش��خص شود 
تصويب چنين لايحه اي چه عوايد و مزايايي براي شهر 
دارد و در راستاي حل چه مشكلاتي ارايه شده است. 
اخذ عوارض از بزرگراه ها ومعابر خاص در ش��هرهاي 
پيشرفته و توس��عه يافته اروپايي نيز انجام مي شود 
.ش��هرداري تهران ابتدا بايد در جهت توسعه ناوگان 
حمل و نقل عمومي اقدام و دسترس��ي ش��هروندان 
براي اس��تفاده از حمل و نقل عمومي را تسهيل كند. 
دراين صورت اخذ عوارض بر معابر خاص توجيه پذير 
است و مي توان گفت افرادي كه با وجود در دسترس 
بودن حمل و نقل همگاني در تمام نقاط شهر تمايل 
دارند تا از بزرگراه ها و تونل هاي شهري استفاده كنند 
بايد عوارض بپردازند و هزينه دريافتي نيز بايد صرف 

توسعه حمل ونقل همگاني شود. او ادامه داد: همانطور 
كه گفتم در ش��رايط كنوني كه هنوز اين امور انجام 
نشده و مطالعات كافي دراين زمينه نداشته ايم بيان 
چنين طرحي هايي توجيه ندارد و براي مردم هم قابل 
پذيرش نيست. هر چند به نظر مي رسد شهرداري به 
دنبال وضع عوارض بر روي برخي معابر خاص در آينده 
باشد اما محسن هاشمي در صحبت هاي خود عنوان 
كرد كه شوراي شهر نمي تواند اين كار را انجام دهد.

نكته اي كه محمد س��عيد ايزدي دبير شوراي عالي 
ترافيك نيز با صحبت هايش بر آن صحه گذاش��ت و 
گفت: ايجاد محدوديت يا طبقه بندي خاص در شهرها 
نيازمند طي كردن مراحل قانوني خود است و شوراي 
عالي شهرس��ازي و ش��وراي عالي ترابري دو نهادي 

هستند كه اينگونه موضوعات را بررسي مي كنند.
معاون معماري و شهرسازي وزارت راه و شهرسازي 
اف��زود: يك بار بحثي ش��ده ب��ود مبني ب��ر اينكه از 
جاده هاي برون شهري عوارض دريافت شود و گيت 
عوارضي براي آنها نصب كنيم اما در بررس��ي قوانين 
دريافتيم )و مشخصا در قانون آمده است( كه تعيين 
دروازه و گي��ت عوارضي روي راه ها در صورتي امكان 
پذير است كه راه جايگزين براي آنها داشته باشيم و 
حق انتخاب به ش��هروندان داده شود، چرا كه امكان 

مجبور كردن شهروندان وجود ندارد.
به گفته او، اين موضوع قابل تس��ري به داخل شهرها 
هم هست و اگر مسير جايگزين نداشته باشيم، اخذ 
عوارض مي تواند ناقض حقوق ش��هروندي باشد. در 
طبقه بندي جديد در شهرها نبايد كاري كنيم كه ساير 

نظامات دچار خلل و حقوق شهروندان تضييع شود.
محمد س��الاري هم درباره اينكه آيا به لحاظ قانوني 
شورا مي تواند چنين مصوبه اي داشته باشد، توضيح 
داد: در دوره قبل كه ش��هرداري قصد داش��ت لايحه 
مشابهي ارايه دهد و اين موضوع در برخي احكام برنامه 
پنجساله دوم نيز پيش بيني ش��ده بود، حقوقدانان 
عن��وان مي كردند كه تصوي��ب لايح��ه مي تواند از 
اختيارات ش��ورا باش��د. همچنان كه برخي در شورا 
معتقدند ش��هرداري از محل پارك حاش��يه اي هم 
مي تواند عوارض بگي��رد زيرا بالاخره معابر و ميادين 
متعلق به شهر و شهرداري است و اينكه بخشي از مردم 
در خيابان ها ماش��ين خود را پارك كنند و برخي نيز 
هزينه كرده و پاركينگ احداث كنند به نوعي نابرابري 
و بي عدالتي شهري است كه بايد به آن پرداخته شود.

كش��ورهاي در حال توسعه 
براي ح��ل مش��كلات خود 
در اولي��ن ق��دم از تج��ارب 
كش��ورهاي توس��عه يافته 
اس��تفاده مي كنند. در ابتدا 
از نظر دولت ه��ا اين كار يك 
اقدام درست و سنجيده به نظر 
مي آيد، ولي متاس��فانه تمام 
جوانب كار سنجيده نمي شود 
و فقط بخش هايي از آن به صورت سليقه اي ترجمه يا 
كپي مي شوند، در صورتي كه براي مثال اگر بخواهيم 
يك كشتي يا قايق شبيه به كشتي هاي خارجي بسازيم 
بايد حتي به كوچك ترين قطعات آن توجه كنيم زيرا 
اگر حتي يك پيچ كف كشتي و قايق را فراموش كنيم 
ممكن است كل آن قايق در آب فرو رود. ضمن اينكه 
بايد قبل از ترجم��ه يا كپي ايده ها و راهكارهاي ديگر 
كش��ورها، به دنبال خلق راه��كار جديد و مخصوص 
شهر هاي خود باشيم و اين ايده ها را از متخصصان علوم 

شهري دريافت نماييم.

 متاسفانه اين طرح ها در دانشگاه ها و مراكز علمي مورد 
سنجش و ارزيابي قرار نمي گيرد و معمولا از طرف يك 
فرد پيشنهاد داده مي شود و به صورت يك طرفه و به 
روش هاي بسيار هوشمندانه به مردم تحميل مي شود 
. در برخي موارد هم مانند ط��رح ناموفق ميدان امام 
حسين)ع( تهران در حد يك جلسه آن هم با استادان 
برخي دانش��گاه ها و به صورت نمايشي مورد بررسي 
علمي قرار مي گيرد و باز هم متخصصان شركت هاي 
مشاور و كارفرما كار خودشان را مي كنند و همه جوانب 
را مورد بررسي و نظرسنجي عمومي قرار نمي دهند. 

يكي از دلاي��ل اخذ عوارض براي تونل ه��ا و برخي از 
اتوبان هاي تهران، جبران هزينه هاي سنگين نگهداري 
آن است گرچه هدف اين طرح از طرف دولت، عدالت 
اجتماعي بيان شده ولي هدف اصلي بازگشت سرمايه 
و جبران كمبود بودجه است. زيرا اين مسير ها نياز به 
بازسازي، تعمير و نگهداري دارند تا شاهد تكرار حوادثي 
مانند پلاسكو نباشيم و شهروندان نيز در يك شهر با 

كيفيت مطلوب زندگي كنند .
 اي��ن دلايل تا اينجا قابل قبول اس��ت، ولي براي اجرا 

و پياده س��ازي اين طرح بايد ابتدا مسير هاي عمومي 
و جايگزين براي حركت در س��طح ش��هر طراحي و 
جايگزين كنيم و سپس تونل ها و اتوبان هايي با كيفيت 
بس��يار بالا را نيز به صورت موازي با آن طراحي و اجرا 
كنيم . حالا به مردم حق انتخاب دهيم كه آيا ترجيح 
مي دهند از مس��ير هاي معمولي داراي چراغ قرمز و 
ترافيك استفاده كنند يا از مسير هاي خلوت و بدون 
چراغ قرمز . بدين ترتيب با توجه به درآمد و فرصتي كه 

دارند يكي از اين مسير ها را انتخاب كنند . 
توجه داشته باشيد كه مسوولان نبايد مردم را به كاري 
كه فقط يك عده دوست دارند مجبور كنند. متاسفانه 
در س��ال هاي اخير س��ازمان حمل و نقل و ترافيك و 
پليس راهنماي��ي و رانندگي به بهانه ارتقاي فرهنگ 
ترافيك و كاه��ش آلودگي هوا، جريمه ه��اي زياد و 
سنگيني را از شهروندان اخذ كرده اند و همانطور كه 
شاهد هس��تيم هيچ نتيجه اي حاصل نشده است. در 
صورتي كه اگر تمركز مسوولان روي ارتقاي كيفيت 
و كمي��ت حمل و نقل عمومي بود، هم اكنون ش��اهد 
اس��تفاده بيش��تر مردم از حمل ونقل عمومي و عدم 

استفاده از خودرو ش��خصي بوديم. نيويورك يكي از 
شهرهايي است كه عوارض سنگين بر برخي ورودي ها 
وخروجي هاي آن وضع شده است. براي مثال، وقتي 
از شهرهاي جانبي نيويورك قصد يافتن مسيري براي 
ورود به منهتن را در نقش��ه هاي گوگل جس��ت وجو 
مي كنيد با موضوعي مواجه مي شويد كه گوياي تعداد 
مسيرها، زمان رسيدن به مقصد و اين است كه آيا در 
طول مس��ير بايد عوارضي پرداخت كنيد يا خير. در 
نيويورك شش پل و تونل ش��امل اين مساله شده اند 
به گونه اي كه برخي از آنها همچون گذشته باجه هاي 
دريافت عوارض دارند يا بيشتر آنها با نصب دوربين از 
دو طريق پرداخت ماهانه يا دريافت صورت حساب كه 
از طريق دوربين هاي نصب شده صادر مي شود، عوارض 
را دريافت مي كنند با اين حال، معابري هم وجود دارد 
تا كساني كه قصد پرداخت عوارض را ندارند بتوانند از 

آنها عبور كنند. 
اگرچه اين مسيرها طولاني تر، ترافيك و چراغ قرمزهاي 
آن بيشتر و زمان صرف شده هم زيادتر است اما فرصتي 
براي آن بخش از ش��هرونداني اس��ت كه به هر دليلي 

نمي خواهند براي عبور از پل ها و تونل ها پولي بپردازند. 
همچنين مديريت شهري قانونمند در اين شهر باعث 
شده است كه درآمد حاصل از عوارض به صورت شفاف 
و روشن صرف تعمير و نگهداري از تونل ها و معابر شود. 
در صورتي كه در ايران اينگونه نيس��ت و كافي است 
فقط يك بار از آزادراه تهران-كاش��ان عبور نماييد تا 
شاهد دست اندازها و سرعت گير هاي طبيعي باشيد! 
به همين دليل شهروندان ديگر هيچ اعتمادي به اهداف 
اين طرح ها ندارند و پاسخ همه آنها به اين طرح »نه« 
است . زيرا دوربين هاي ترافيكي ظاهرا وظيفه و هدف 
خود را فراموش كرده اند و تبديل به وس��يله اي براي 

جبران برخي بودجه ها شده اند .
در پايان بايد توجه داشته باشيم كه اگر دولت ها، بودجه 
كافي براي تعمير و نگهداري پل ها و اتوبان ها را نداشته 
باشند، بايد اين بودجه توسط شهروندان تامين شود 
ولي به شرطي كه عدالت اجتماعي و حقوق شهروندي 
از طرف دولت رعايت ش��ود و مس��ير هاي جايگزين 
نيز براي ش��هروندان در نظر گرفته شود و محل خرج 

عوارض نيز به خود مردم بازگردد.
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تجربه اخذ عوارض از 
بزرگراه ها در كلانشهرهاي جهان 
موضوع دريافت عوارض 
ت��ردد در معابر ش��هری، 
چند سالی اس��ت که در 
مقاطع زمان��ی مختلف 
توس��ط مديران شهری 
تهران مطرح و مورد توجه 
رس��انه ها و افکار عمومی 
قرار گرفته اس��ت. فارغ از 
مباحث حاشيه ای، لازم 
است اين موضوع با نگاهی دقيق تر و از جوانب گوناگون 
مورد توجه و بررسی قرار گيرد. از چالش های اساسی 
سيستم های مديريت شهری در سراسر جهان، مساله 
ترافيک شهری است. معضلی که آثار مخربی از قبيل 
ايجاد اختلالات روحی و روانی، اتلاف وقت، افزايش 
مصرف س��وخت، آلودگی های محيطی و افزايش 
تصادفات منجر به خسارات مالی و جانی را بر جامعه 

شهری تحميل می کند.
 همچنين از ديگر مسائل پيش روی مديران شهری 
تامين هزينه های ساخت و نگهداری زيرساخت های 
حمل و نقلی و توسعه حمل و نقل عمومی است. در 
اين زمينه، اجرای طرح دريافت عوارض تردد از معابر 
شهری به عنوان تجربه ای جهانی يکی از راه حل های 
عملياتی برای فائق آمدن بر اين مسائل و مشکلات 
شهری است. برای اولين بار در س��ال 1920 آرتور 
پيگو، اقتصاددان انگليسی موضوع قيمت گذاری برای 
استفاده از معابر را مطرح و رابطه بين عوارض بهينه 
و هزينه های اجتماعی را مورد بررسی قرار داد. اين 
موضوع، هم ابزاری اقتصادی برای مديريت حمل و 
نقل شهری به حساب می آيد که می تواند در کاهش 
ترافيک شبکه و تشويق به استفاده از روش های حمل 
و نقل عمومی موثر باشد و هم می تواند بخش عمده 
ای از هزينه های مالی مرتبط با شبکه حمل و نقل 
شهری و نيز هزينه های کاهش آثار مخرب زيست 
محيطی مربوط ب��ه تردد در جاده های ش��هری را 
تامين كند. اخذ عوارض جاده های شهری سياستی 
است که می تواند به بهره برداری بهتر از ظرفيت های 
شبکه حمل و نقلی منجر شده و نيز رفتارهای حمل و 
نقلی افراد را به گونه ای که منافع جمعی شهروندان 
حاصل گردد، اصلاح نمايد.  امروزه در ش��هرهايی 
مانند سنگاپور، سن ديه گو، ميلان، استکهلم، سئول، 
دوبلين و بسياری از شهرهای ديگر، با اولويت های 
متفاوت ترافيکی يا مالی، عوارض بزرگراهی با روش 
های گوناگونی دريافت می ش��ود. در همين راستا، 
اتحاديه بين المللی حمل و نقل عمومی )UITP( در 
شهريور ماه سال 96 طرح شهرهای موفق در روان 
سازی حرکت را به شهرداری تهران ارائه كرد که در 
آن توس��عه ظرفيت و افزايش کيفيت حمل و نقل 
عمومی را به عنوان راه حل مشکلات ترافيکی اين 
کلانشهر کشور ذکر نموده است. در اين نسخه يکی از 
مهمترين منابع تامين بودجه مورد نياز، اخذ ماليات 
از صاحبان خودروهای ش��خصی به صورت ماليات 
سوخت، هزينه آلايندگی و عوارض تردد خودرو در 
معابر شهری اعلام و تنها راه اعتماد و همراهی عمومی 
برای پرداخت چنين مالياتی از طرف شهروندان را، 
هزينه کرد مستقيم آن در توسعه حمل و نقل عمومی 
عنوان كرده است.  اين موضوع وقتی اهميت می يابد 
که بدانيم بسياری از مديريت های شهری در جهان 
به دليل عدم توانايی تامين هزينه های زيرساختی 
در حوزه حمل و نقل مانند ساخت و نگهداری اتوبان 
ها، تونل ها و پل ها و نيز جلوگيری از تضييع حقوق 
شهروندانی که از اين امکانات استفاده نكرده و هزينه 
استفاده از سيستم حمل و نقل عمومی را پرداخت 
می نمايند، چني��ن توصيه هايی مورد توجه جدی 
قرار گرفته است. به گونه ای که بانک جهانی در سال 
1999 برای کش��ورهايی مانند دانمارک، پرتقال، 
ايتاليا، اسپانيا، فرانس��ه، يونان و نروژ پيشنهاد کرد 
تا هزينه احداث و بهره برداری از اين زيرس��اخت ها 
مستقيماً توسط استفاده کنندگان پرداخت شود. 
بنابر اعلام اين موسس��ه مالی بين المللی در سال 
2012، از منظر اقتصادی تعيين عوارض بر شبکه 
جاده ای برون ش��هری و درون ش��هری به دلايلی از 
قبيل: ايجاد منابع مالی جديد، ثابت و اختصاصی برای 
سرمايه گذاری در حوزه احداث و نگهداری جاده ها، 
پرداخت هزينه های بيرونی توسط کاربران به عنوان 
يک��ی از رويکردهای حمل و نقل پايدار، موضوعات 
برابری منطقه ای و توس��عه بخش خصوصی، می 
تواند مورد توجه سيستم های مديريت شهری قرار 
گيرد.  اين مس��ئله برای ش��هرهای کشورمان که 
همواره در تامين درآمدهای پايدار شهری بالاخص 
در حوزه حمل و نقل شهری با مشکلات عديده ای 
روبرو هستند دارای اهميت ويژه ای است. همچنين 
بر اس��اس يک مطالعه صورت پذيرفته، ش��اخص 
های ترافيکی و زيست محيطی در تعدادی از معابر 
بزرگراهی شهر تهران در شرايط قبل و بعد از اعمال 
سياست های قيمت گذاری اين معابر مورد بررسی 
قرار گرفته است. نتايج اين پژوهش نشان می دهد 
در شرايط جديد، شاخص کل هزينه سيستم )زمان 
سفر( با کاهش 0.77 درصدی، مسافت طی شده با 
کاهش 0.76 درصدی، ميزان مصرف سوخت های 
فسيلی برای بنزين و گازوئيل به ترتيب کاهش 0.49 
و 0.79درصدی، ميزان انتش��ار آلاينده منوکسيد 
کربن کاهش 1.52درصدی و س��رعت کل شبکه 

نسبت به وضع موجود تغييری نمی يابد.
با وجود موارد ذکر شده، مسئله اخذ عوارض تردد از 
معابر شهری از زوايای ديگری نيز قابل توجه و بررسی 
اس��ت. به عنوان نمونه اين سوال مطرح است که در 
صورت اجرای چنين طرحی، آيا مسيرهای جايگزين 
جهت انتخاب، در دسترس شهروندان قرار داردو يا اين 
که زير ساخت های  حمل و نقل عمومی در شهرهای 
هدف به اندازه ای توسعه يافته تا چنين طرحی بتواند 
مشوقی برای استفاده بيشتر دارندگان خودروهای 
شخصی از آن ها باشد؟ به نظر می رسد برای دستيابی 
به نتيجه مطلوب برای شهروندان و مديريت شهری، 
هيچ يک از اين موارد را نبايد از محاسبه خارج نمود. 

عباس رياضت
رييس انجمن شهرسازان

سولماز رضايی
دکترای جغرافيا و 
برنامه ريزی شهری

پويا علاءالديني| استاد دانشگاه تهران| در شهرهاي بزرگ اين شيوه كاملا جا افتاده است. در شهرهايي كه هوشمندترند ميزان عوارض در ساعات 
مختلف متفاوت است و در ساعات ش�لوغي ميزان عوارض، بيشتر از ساعات كاهش تردد است. همچنين در ساعات خاصي چنانچه خودروهاي 
تك سرنشين نباشند، هزينه كمتري براي تردد مي پردازند. در ش�هر نيويورك هزينه ورود به شهر بسيار بالا است، اما خروجي هاي آن عوارض 
ندارد. بنابراين اجراي چنين طرح هايي نياز به خلاقيت دارد و مي توان از تجربيات اين شهرها نيز استفاده كرد. البته اجراي طرح هاي اينچنيني 
نياز به كارآيي بالا دارد. متاسفانه كارايي دستگاه هاي اجرايي در كشور ما بسيار بسيار پايين است. در رده هاي پايين كارشناسي تا رده هاي بالاي 
مديريتي در اجرا مشكل داريم. نبايد به دنبال انجام كارهاي مقطعي باشيم، زيرا نتيجه معكوس مي دهد. در واقع اگر به دنبال اين هستيم كه براي 

كاهش ترافيك يك تونل، عوارض وضع كنيم اين امر در نهايت منجر به افزايش ترافيك در مسيرهايي مي شود كه عوارض ندارند.

برش



دانش و فن10اخبار

 سيگنال 6  دقيقه اي »پيام« از فضا

بقاياي ماهواره ايراني در اقيانوس هند افتاد
گروه دانش و فن | مرجان محمدي| 

  بامداد روز سه شنبه ماهواره پيام با ماهواره بر سيمرغ 
پرتاب ش��د،  هرچند اين ماهواره نتوانس��ت در مدار 
قراربگيرد ولي به نظر مي رسد موفقيت هايي را براي 
محققان و دانشمندان فضايي ايران به همراه داشته 
باشد،  چرا كه رييس سازمان فضايي با اشاره به اينكه 
در جريان ماهواره پيام براي نخستين بار مراحل تزريق 
ماهواره در مدار رصد شد و اين مهم ترين نقطه قوت و 

موفقيت براي دانشمندان ما است .
وي در پيامي كه در اينس��تاگرام منتشر كرده نوشته 
است: براي اولين بار مراحل تزريق ماهواره در مدار پيش 
بيني شده، توسط رصدخانه پايش مداري اجرام فضايي 
در مركز ماهدش��ت و رصدخانه سيار سازمان فضايي 

ايران مستقر در چابهار با موفقيت كامل رصد شد.
وي افزود: متخصصان نجوم س��ازمان فضايي ايران، 
براي اولين بار اقدام به برنامه ريزي و محاسبه استفاده 
از تجهي��زات اپتيكي براي رصد ماه��واره در زمان و 
موقعيت محاس��به ش��ده )ارتفاع ۱۰ درجه و سمت 
۱۳۱ درجه( كردند كه علاوه بر موفقيت در ثبت تمام 
مراحل، دانش فني اين موضوع در كش��ور بومي شد، 
فرآيندي كه تنها چند كشور معدود در جهان دانش 
فني اجراي آن را دارند. رييس سازمان فضايي ايران 
گفت: با وجود اين جوانان خلاق و مس��تعد، فردايي 
روشن در انتظار ماست، به آنها اعتماد كنيم و فرصت 

بدهيم، مطمئنا نتايج شگفت آوري رقم خواهند زد.
در همين خصوص رييس دانش��گاه اميركبير درباره 
آخرين وضعيت ماهواره پي��ام كه در مدار زمين قرار 
نگرفت، گفت: بقاياي اين ماه��واره در اقيانوس هند 
افتاد. احمد معتمدي، با اش��اره ب��ه آخرين وضعيت 
ماهواره عملياتي »پيام« متعلق به دانشگاه اميركبير 
كه بامداد روز سه شنبه با ماهواره بر بومي »سيمرغ« 
به فضا پرتاب شد، اظهار داشت: عملكرد فني ماهواره 
مطلوب بود و حدود ۶ دقيقه از فضا سيگنال فرستاد 
كه اين موضوع نشان داد كه ماهواره خوب كار مي كند.

وي درباره مكان يابي فعل��ي ماهواره با توجه به آنكه 
GPS آن تا آخرين لحظه فعال بود، گفت: با توجه به 
عدم موفقيت در قرار گرفتن ماهواره در مدار، »پيام« 

سقوط كرد و در اقيانوس هند افتاد.
رييس دانش��گاه اميركبير دليل عدم موفقيت در قرار 
گرفتن ماهواره در مدار ۵۰۰ كيلومتري زمين را اشكال 
در نحوه پرتاب عنوان كرد و گفت: پرتابگر در محاسبه 
سرعت اوليه اي كه بايد به ماهواره مي داد مشكل داشت 

و ممكن است حتي مربوط به سوخت باشد.
معتمدي با بيان اينكه ماهواره از نظر مس��ير پرتاب و 
پرواز مش��كلي نداشت، تاكيد كرد: با توجه به دستور 
وزير ارتباطات، طراحي و س��اخت نمونه بعدي اين 
ماه��واره با نام »پيام ۲« را ب��ا توجه به دانش فني كه 
هم اكنون كس��ب كرده ايم، آغ��از ك��رده و آن را در 
كمتر از يك س��ال مي سازيم. از س��وي ديگر رييس 
پژوهشگاه هوافضا به تش��ريح دلايل انحراف مداري 
»پيام « پرداخ��ت و گفت: براي مان��دگاري بيش از 
۶ ماه ماهواره ه��ا در مدار نياز ب��ه ميكروموتورهاي 
اصلاح كننده است و تاكنون ماهواره هايي كه پرتاب 
ش��ده اند، به مدار پايين بوده اس��ت. فت��ح الله امي با 

اشاره به اينكه ماهواره »پيام « قرار بود در مدار ۵۰۰ 
كيلومت��ري قرار بگي��رد،  گفت: اين ماه��واره از نوع 
ماهواره هاي سنجش��ي بود و براي آن ۲ س��ال طول 
عمر در نظر گرفته ش��ده بود و دق��ت آن در صورتي 
كه تصاوير س��ياه و سفيد ارس��ال مي كرد، ۴۰ متر و 
درصورت ارس��ال تصاوير رنگي دقت آن ۸۰ متر در 

نظر گرفته شده بود .
امي با بيان اينكه براي اولين بار قرار بود ماهواره اي با 
اين وزن )۱۰۰ كيلوگرمي( در مدار ۵۰۰ كيلومتري 
زمين پرتاب شود، اظهار كرد: اين امر براي ما چندين 
موقعيت را ايجاد كرده بود كه يكي از آنها اين بود كه 
ماهواره ب��ر بومي ما تاكنون ماه��واره اي را براي مدار 
۵۰۰ كيلومتري پرتاب نكرده بود؛ بنابراين پرتاب روز 
گذشته نشان داد كه ماهواره بر »سيمرغ« به خوبي از 

سكوي پرتاب، بلند شده است.
وي ادام��ه داد: ع��لاوه بر آن پرتاب روز س��ه ش��نبه 
نش��ان داد كه ماهواره بر به خوبي استارت زد، ضمن 
آنكه ماهواره در مرحله دوم ب��ه خوبي مرحله اول از 
ماهواره بر جدا شد. رييس پژوهشگاه هوافضا با تاكيد 
بر اينكه در پرتاب ماه��واره »پيام« به خوبي در مدار 
مورد نظر تزريق ش��د، خاطرنشان كرد: ولي به دليل 
مساعد نبودن محاس��بات مداري، ماهواره بعد از دو 
دور گردش، از مدار خارج شد. اين امر نشان مي دهد 
كه به غير از يك مورد ناموفق، كشور تجربه خوبي را 

براي آينده به دست آورده است.
امي اضاف��ه كرد: طراحي و س��اخت ماهواره »پيام« 
۱۲ س��ال به طول انجاميد و در طراحي و ساخت آن 
۱۰۰ نفر از محققان كشور كه تنها ۱۲ نفر آنها از ميان 
اساتيد و اعضاي هيات علمي دانشگاه  بودند، حضور 
داشتند و بسيار مهم اس��ت كه براي چنين پروژه اي 
تيم تحقيقاتي تربيت شده است و اميدواريم دانشگاه 
اميركبير بتواند ماهواره ديگري را طراحي كرده و به 
مرحله پرتاب برساند. عضو هيات علمي دانشگاه تربيت 
مدرس در خصوص دلايل انحراف مداري ماهواره ها، 
توضيح داد: انحراف مداري ماهواره ها به عملكرد تيم 
هداي��ت و بخش ديناميك پرواز و ن��ه مربوط به تيم 

طراحي و ساخت ماهواره بر مربوط مي شود.
وي اضافه كرد: ماه��واره »پيام« به دليل نداش��تن 
ميكروموتورهاي اصلاح كننده  انحراف مداري داشت. 
ميكروموتورها ماندگاري ماه��واره را در مدار با دقت 
بالا انجام مي دهد و ماهواره هايي كه قرار است بيش 
از ۶ ماه در مدار بمانن��د، حتما به ميكروموتورها نياز 

دارند و اين ماهواره فاقد اين نوع موتورها بوده است.
امي با بي��ان اينكه تاكنون ۴ ماه��واره در مدار ۲۵۰ 
كيلومتر ت��ا ۴۵۰ كيلومتر توس��ط ما پرتاب ش��ده 
 اس��ت، گفت: چنين مدارهايي به عن��وان مدارهاي 
»پاركينگ « و اولين مدارهايي اس��ت كه ماهواره در 
آن قرار مي گيرد و ما با ارس��ال »پيام« به مدار ۵۰۰ 
كيلومتري تجربه خوبي را داش��تيم و مي توان گفت 
كه ما از اين مرحله به خوبي عبور كرده ايم و به مراحل 

بالاتر رسيده ايم.
وي با بيان اينكه كشور بايد به مدارهاي بالاتر دست 
يابد، افزود: بر اساس فصل پنجم سند هوافضاي كشور 
بايد تا ۱۴۰۴ ماهواره را به مدار زمين آهنگ يعني تا 

ارتفاع ۳۶ هزار كيلومتري از زمين تزريق كند و لازم 
است كه اين مراحل را طي كنيم.

رييس پژوهشگاه هوافضا با اشاره به پرتاب ماهواره هايي 
چون »فجر«، »اميد» و »نويد« به ايسنا، گفت: پرتاب 
اين ماهواره ها در مدار پاركينگ بوده است.وي با بيان 
اينكه با طراحي و ساخت ماهواره بر »سيمرغ« به يك 
باره توان پرتابي كش��ور به ۴ برابر افزايش يافته است، 

يادآور شد: اين اقدام كار بسيار ارزشمندي است.

   بازتاب هاي جهاني پرتاب ماهواره ايراني
اما پرتاب ماهواره پيام واكنش هايي را در دنيا به همراه 
داشت بطوريكه، خبرگزاري اسپوتنيك نوشت: وزير 
خارجه امريكا مدعي شده است پرتاب ماهواره ايراني 
به فضا تهديدي براي اروپا و خاورميانه و اين مويد آن 
است كه اين كشور به دنبال توسعه موشك هايي است 

كه قادر به رسيدن به اروپا باشند.
وي در پيامي كه در صفحه توييتر خود منتشركرده 
است مدعي شد: » ايران امروز با بي اعتنايي به جامعه 
بين المللي و قطعنامه ۲۲۳۱ شوراي امنيت سازمان 
ملل يك ماهواره به فضا پرتاب كرد. اين موضوع دوباره 
نش��ان مي دهد كه ايران در حال پيگي��ري افزايش 
قابليت هاي موشكي خود است كه اروپا و خاورميانه 
را تهديد مي كند.  پيش تر در اوايل ژانويه وزير خارجه 
امريكا هش��دار داده بود اگر ايران طي ماه هاي آتي به 
برنامه پرتاب ماهواره ه��اي خود به فضا ادامه دهد، با 
فش��ار ديپلماتيك و اقتصادي بيشتري روبرو خواهد 
ش��د. پمپئو حتي پيش تر نيز در ادعايي بي اس��اس 
اقدام ايران در پرتاب ماهواره به فضا، را نقض قطعنامه 
۲۲۳۱ ش��وراي امنيت سازمان ملل دانسته و مدعي 

ش��ده بود در واقع برنامه ايران ب��راي پرتاب ماهواره 
به فضا، پوشش��ي براي ادامه آزمايش موش��ك هاي 
پيش��رفته قادر به حمل كلاهك هس��ته اي است.اما 
روزنامه نيويورك تايمز در واكنش به اظهارات پمپئو 
عليه برنامه فضايي ايران نوشت: »اين اظهارات )مايك 
پمپئو( تعجب برانگيز است، زيرا ايران از سال ۲۰۰۵ 
تاكنون از اين برنامه فضايي خود بيشتر براي پرتاب 

ماهواره استفاده كرده است.«
وزي��ر خارج��ه امري��كا چن��دي پيش ني��ز در يك 
موضع گي��ري مداخله جويانه بار ديگ��ر عليه برنامه 
فضاي��ي ايران اظهارنظر كرد و گف��ت: ايران بايد كار 
روي اين ماهواره را متوقف كند. وزير خارجه امريكا در 
بيانيه اي با اشاره به طرح ايران براي پرتاب سه ماهواره 
به فضا ادعا كرد كه چنين فعاليت هايي ثبات و امنيت 
بين الملل را به خطر مي ان��دازد و امريكا در قبال آن 

بيكار نخواهد نشست.
پمپئو در حالي برنامه فضايي ايران را نقض قطعنامه 
ش��وراي امنيت مي داند كه در اين قطعنامه از ايران 
خواسته ش��ده روي موش��ك هايي كه براي داشتن 
توانايي حمل كلاهك اتمي طراحي شده اند، كار نكند. 
ايران اعلام كرده است كه اين ماهواره ها را به منظور 
ارتباطات مخابراتي مورد اس��تفاده قرار خواهد داد. 
ايران اخيرا به پيش��رفت هاي قابل توجهي در برنامه 
فضايي از جمله پرتاب ماهواره بر سيمرغ در ژوئيه سال 
۲۰۱۷ دست يافته است. اين در حالي است كه معاون 
وزير امورخارجه روسيه تاكيد كرد كه هيچ دليلي براي 

انتقاد از برنامه موشكي ايران وجود ندارد.
 سرگئي ريابكوف، معاون وزير امور خارجه روسيه پس 
از پرتاب ماهواره ايران در روز سه ش��نبه و انتقاد برخي 

مقامات دنيا به اي��ن رويداد گفت كه هيچ دليلي براي 
انتقاد از برنامه موش��كي ايران وج��ود ندارد.ريابكوف 
در گفت وگو با خبرنگاران تصريح كرد: لازم اس��ت كه 
ميان پرت��اب ماهواره با پرتاب موش��ك براي تخريب 
اهدافي روي زمين تفاوت قائل شويم، چراكه فناوري 
مورد استفاده در اين دو بسيار متفاوت است. وي افزود: 
من هيچ دليلي براي س��وءتفاهم هاي ايجاد شده كه 
در ماه هاي اخير در رابطه با توسعه برنامه موشكي در 
ايران به وجود آمده اس��ت، نمي بينم. ايران با آزمايش 
موشك هايش هيچ اقدامي خلاف قوانين بين المللي 
انجام نمي دهد. همه چيز در اين زمينه بر اساس شرايط 
سخت و متناس��ب با هنجارها و تعهدات موجود اجرا 
مي شود. اين مقام ارشد روس همچنين تاكيد كرد كه 
قطعنامه ۲۲۳۱ شوراي امنيت سازمان ملل به هيچ وجه 
استفاده از فناوري موش��ك هاي بالستيك در ايران را 
ممنوع نكرده است و تنها از تهران مي خواهد كه از پرتاب 

موشك با قابليت حمل كلاهك هسته اي پرهيز كند.
وي خاطرنش��ان كرد: بنابراين، انتقاد بي قيد و شرط 
از برنامه موش��كي اي��ران نادرس��ت و اين يك عمل 
غيرمس��وولانه اس��ت. اين، گمراه ك��ردن عمدي و 
هدفمند جامعه بين الملل و مردم است. گفتني است، 
ادعاهاي بي اس��اس و واهي مقامات صهيونيس��تي 
و امريكاي��ي در حالي مطرح ش��ده اس��ت كه هيچ 
قانون و قطعنامه اي در س��ازمان ملل ايران را از انجام 
فعاليت هاي علمي مرتبط با ماهواره و حتي س��اخت 
موشك بازنمي دارد. قطعنامه ۲۲۳۱ شوراي امنيت 
نيز تنها از ايران مي خواهد كه از فعاليت هاي مرتبط 
با موشك هاي داراي قابليت حمل كلاهك هسته اي 

بپرهيزد.
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پي سي مگ| يك گوشي هوشمند اندرويدي مجهز 
به بلاك چين قادر است به كاربران اين امكان را بدهد 
در ص��ورت تمايل، تمامي تم��اس و پيام هاي خود را 

رمزنگاري كنند.
 يك��ي از محصولاتي كه در جريان برگزاري نمايش��گاه 
عل��م و فن��اوري CES ۲۰۱۹ لاس وگاس توجه خيل 

عظيمي از كاربران و كارشناسان فعال در حوزه فناوري 
را به خود جلب كرد، يك گوش��ي هوشمند اندرويدي 
مجهز به تكنولوژي بلاك چين است تا مكالمات صوتي، 
ارس��ال و دريافت پيامك رد و بدل ش��ده ميان كاربران 
را روي گوش��ي ها رمزنگاري كند.مدير اجرايي شركت 
Pundi Xphone X كه طراحي و ساخت اين گوشي 

هوشمند مجهز به فناوري بلاك چين را انجام داده است، 
خاطرنشان كرده كه گوشي هوشمند مذكور در حالت 
عادي همانند يك گوشي اندرويدي معمولي بوده و تمامي 
عملكردهاي معمول آن را انجام مي دهد اما كاربران در 
صورت تمايل قادر خواهند بود آن را به حالت بلاك چين 
تجهيز و سوئيچ كنند تا سيستم رمزنگاري آن فعالسازي 

شده و به صورت نرم افزاري مكالمات و تماس هاي صوتي 
و پيام هاي ارس��ال و دريافت شده را تحت پوشش خود 
قرار دهند. بلاك چين يكي از فناوري هاي نويني است كه 
اين روزها از استقبال بي نظيري از سوي كاربران مواجه 
شده است كه در صنايع و حوزه هاي مختلف كاربردهاي 
فراوان و متعددي داشته و توسط شركت هاي مختلف 

نيز مورداستفاده و بهره گيري قرار گرفته است. به عقيده 
كارشناسان فعال در حوزه امنيت سايبري، اين گوشي 
هوشمند قادر خواهد بود امنيت مكالمات و پيام هاي 
كاربران را ب��ه ميزان قابل توجه��ي افزايش دهد و به 
محافظت از حريم خصوصي و اطلاعات شخصي آنها 

كمك بسزايي كند.

بالا رفتن امنيت گوشي هاي هوشمند با بلاكچين 
رويداد

ورج| مايكروسافت به تازگي تاكيد كرده است كه پشتيباني 
رايگان از ويندوز ۷ را از سال آينده ميلادي متوقف خواهد 
كرد.ويندوز ۷ كه يكي از محبوب ترين نسخه هاي سيستم 
عامل ويندوز به شمار مي رود كه شركت مايكروسافت آن را 
توسعه و ارايه داده است، بيشترين ميزان استقبال كاربران 
از ميان نسخه هاي مختلف ويندوز را به خود اختصاص داده 
است به گونه اي كه با وجود گذشت چندين سال از عرضه 
نهاي��ي و عمومي آن، همچنان خيل عظيم��ي از كاربران 
رايانه هاي شخصي از آن استفاده مي كنند وتمايلي نيز براي 
به روزرساني نس��خه ويندوز خود به ورژن هاي جديدتري 
همچون ويندوز ۸ و ويندوز ۱۰ نشان نداده اند. حالا به نظر 
مي رسد كه مايكروس��افت براي ترغيب و سوق دادن اين 
دسته از كاربران به دريافت نسخه هاي جديدتر و به روزرساني 
شده ويندوز، به زور متوسل شده و به تازگي اعلام كرده است 
كه ويندوز ۱۰ را تنها تا سال ۲۰۲۰ ميلادي به صورت رايگان 
و رسمي پشتيباني خواهد كرد و از آن زمان به بعد ديگر در 
فهرست نسخه هاي سيس��تم عامل تحت پشتيباني و به 
روزرساني هاي جديد مايكروسافت قرار نخواهد گرفت.اين 
خبر مي تواند موجب شود كه بسياري از كاربران رايانه هاي 
شخصي به فكر كوچ كردن به نسخه هاي جديدتري همچون 
ويندوز ۸ و ويندوز ۱۰ كه توس��ط خود اين شركت تاييد 
شده، بيفتند .دليلي كه مايكروسافت به فكر چنين تغييري 
افتاده است، آن است كه نسخه هاي جديد همچون ويندوز 
۱۰ داراي به روزرساني هاي جديدتري همچون مقابله با 
حملات سايبري بدافزاري و آسيب پذيري هاي امنيتي را 
داراس��ت و مي تواند تا حد زيادي امنيت سايبري بالايي را 
براي كارب��ران و حفاظت از حريم خصوصي آنها به ارمغان 

بياورد.چند ماه پيش بود كه مايكروسافت با انتشار بيانيه اي 
همچنين عنوان كرده بود كه تنها تا سال آينده يعني ۲۰۲۰ 
ميلادي از سيستم عامل ويندوز ۷ پشتيباني خواهد كرد و 
اين بدان معناست كه بعد از تاريخ مقرر، ديگر اقدام به ارايه و 
انتشار نسخه هاي به روزرساني و وصله هاي امنيتي نخواهد 
كرد. با اين حال، اين ش��ركت با اع��لام يك ضرب الاجل 
خطاب به آن دسته از شركت ها و سازمان هايي كه همچنان 
مي خواهند از نس��خه هاي قديمي ويندوز استفاده كنند، 
گفته با پرداخ��ت مبلغي كه به صورت تصاعدي رش��د و 
افزايش مي يابد، قادر خواهند بود از پشتيباني مايكروسافت 
بهره مند شوند.شبيه به همين اتفاق چند سال پيش براي 
ويندوز ايكس پي نيز رخ داده بود و سازمان هايي با پرداخت 
هزينه هاي اضافي، پشتيباني اختصاصي مايكروسافت را 
دريافت كردند.با معرفي نس��خه جديد ويندوز ۱۰ توسط 
مايكروسافت، طبيعي است كه اين شركت قصد دارد توجه 
تمامي كاربرانش را در سراسر جهان به سمت و سوي ويندوز 
۱۰ جلب كند و به گونه اي تمامي شركت ها و كاربران را به 
دريافت و دانلود آخرين نسخه به روزرساني شده از سيستم 

عامل ويندوز موظف كند. 

بلومبرگ | مديرعامل ش��ركت چيني شيائومي به 
تازگي اعلام كرده است كه فناوري نسل پنجم اينترنت 
۵G مي تواند بازار راكد گوشي هاي هوشمند را نوسازي 

و احيا كند.
لي جون، مديرعامل شركت چيني شيائومي كه يكي از 
بزرگ ترين شركت هاي چيني نوظهور و نوپا در عرصه 
توليد گوشي و ساير گجت هاي هوشمند است، به تازگي 
برآورد و اعلام كرده كه به قدرت احياكنندگي فناوري 
شبكه نس��ل پنجم اينترنت ۵G در بازار گوشي هاي 

هوشمند اميدوار است.
در چند سال اخير، بازار گوشي هاي هوشمند با ركود 
بي سابقه اي مواجه شده است كه بسياري از شركت هاي 
توليدكننده موبايل را با مشكلات بي شماري همچون 
كاهش درآمدزايي و سودآوري روبرو كرده است و از اين 
وضعيت به شدت ناراضي هستند اما به باور مديرعامل 
شيائومي، اين فناوري قادر خواهد بود جان تازه اي به 
صنعت توليد گوش��ي هاي هوشمند ببخشد و آن را با 

تغيير و تحولات مثبت و عظيمي روبرو سازد.
با توجه به افزايش روزاف��زون محبوبيت فناوري هاي 
نوين و گسترش تلاش و فعاليت  شركت هاي مختلف 
تكنول��وژي و اپراتورهاي بين المللي ب��راي برقراري 
و توس��عه زيرس��اخت هاي لازم براي فناوري نس��ل 
پنجم اينترنت، مي توان گفت كه يك ماراتن و رقابت 
تنگاتنگي ميان اين غول هاي تكنولوژي درگرفته است 
و هر يك از آنها در تلاش��ند نخستين اپراتور و شركت 
مخابراتي باشند كه امكان دسترسي و بهره برداري از 
جديدترين نسل از اينترنت ۵G را در اختيار كاربرانشان 

قرار مي دهند.
اوايل سال ۲۰۱۲ ميلادي بود كه اتحاديه بين المللي 
مخابرات )ITU( تحت نظر س��ازمان ملل برنامه اي را 
 )IMT( براي توسعه تيم ارتباطات بين المللي موبايلي
براي افق ۲۰۲۰ و فراي آن )IMT-۲۰۲۰( آغاز كرد. 
در نتيجه رسما يك مسابقه جهاني براي تعيين نسل 
پنجم ش��بكه موبايل شروع ش��د و از آن پس، شاهد 
رقاب��ت تنگاتنگي ميان اپراتوره��اي اينترنت و تلفن 
همراه در سراس��ر جهان هس��تيم كه هر يك بدنبال 
برقراري و راه اندازي نس��ل جديد و پرسرعت اينترنت 
۵G در كشورهاي مختلفي همچون كره جنوبي، ژاپن، 
چين، ايالات متحده امريكا، استراليا و غيره هستند و 
از توانايي ها و برنامه ه��اي خود در اين زمينه رونمايي 

مي كنند.
وي در مصاحبه و گفت وگويي با گزارش��گر بلومبرگ 
اعلام كرده است كه عرضه گوشي هاي هوشمند مجهز 
به فناوري نس��ل پنجم اينترن��ت ۵G مي تواند براي 
كاربران و مشتريان گوش��ي هاي هوشمند جذابيت 
بالايي ايجاد كند و آنها را براي خريداري و بهره مندي 

از جديدترين فناوري هاي اينترنت كه منجر به سرعت 
بالاي انتقال اطلاعات مورد نياز آنها خواهد شد، ترغيب 

و تشويق خواهد كرد.
وي همچنين معتقد اس��ت كه نسل پنجم اينترنت 
تقاضاي كاربران جهاني براي خدمات و سرويس هاي 
پخش آنلاين موسيقي و فيلم را نيز افزايش خواهد داد 
چراكه سرعت بالاي اينترنت تجربه لذت بخش بدون 
وقفه اي را ب��راي آنها به ارمغان مي آورد كه مي توانند 
به راحتي با خيال آسوده به تماشاي فيلم و سريال و 
گوش سپردن به آهنگ ها ي موردعلاقه خود بپردازند. 
اين فن��اوري همچنين تمام��ي عرصه هاي مختلف 
نظير حمل و نقل، پزش��كي و تج��ارت را نيز متحول 

خواهد كرد.
كشورهاي بس��ياري در سراسر جهان از جمله ايالات 
متحده امريكا، كانادا، اس��تراليا، چي��ن، كره جنوبي، 
ژاپن و بسياري از كشورهاي اروپايي و غيره با همكاري 
بزرگ ترين اپراتورهاي جهان در حال برقراري نس��ل 
پنجم اينترنت همراه هستند و در اين زمينه فعاليت هاي 

گسترده اي را انجام داده اند.
بس��ياري از بزرگ تري��ن ش��ركت هاي مخابرات��ي و 
اپراتورهاي فع��ال در جهان نظير نوكيا، اريكس��ون، 
هواوي، ال جي، اس��پرينت و غيره به ش��دت در حال 
رقابت براي راه اندازي نخستين شبكه اتصال به اينترنت 
نسل پنجم هستند. نس��ل پنجم شبكه تلفن همراه، 
استانداردهاي پيشنهادي براي نسل جديد ارتباطات 
سيار اس��ت كه پس از نسل چهارم شبكه تلفن همراه 

فعلي ارايه مي شود.

شمارش معكوس براي مرگ ويندوز ۷ احياي بازار گوشي هاي هوشمند با فناوري نسل پنجم 
دريچه فراسو

كشف ۱۳ آسيب پذيري امنيتي 
در اندرويد

افتا | گوگل اولين به روزرساني امنيتي اندرويد 
در سال ۲۰۱۹ را منتشر كرد. اين به روزرساني در 
پي كشف ۱۳ آسيب پذيري در اين سيستم عامل 
ارايه شده اس��ت. در اولين به روزرساني امنيتي 
اندرويد در سال جديد ميلادي، ۱۳ آسيب پذيري 
مهم كه نسخه هاي اندرويد ۷,۰ و ۷.۱.۱ و ۷.۱.۲ و 
۸.۰ و ۸.۱ و ۹ با آن مواجه بودند، رفع شده است.

اندرويد يك سيستم عامل منبع باز و يكي از اهداف 
اصلي مجرمان اينترنتي است و ميزان حملات به 
كاربران اندرويدي ه��ر روز افزايش مي يابد. زيرا 
كاربران اندرويد به درستي وصله هاي امنيتي را 
اعمال نمي كنند. از ۱۳ آسيب پذيري رفع شده، 
يك مورد آنه��ا با درجه حساس��يت »بحراني« 
رده بندي شده است و ساير آنها با درجه حساسيت 
»مهم« رده بندي شده اند. آسيب پذيري بحراني 
به مهاجم اجازه اجراي كد از راه دور، با استفاده از 
يك فايل خاص براي اجراي كد دلخواه را مي دهد.

 ERP بومي سازي فناوري
توسط دانش بنيان ها 

آي سي تي پرس| در حال حاضر شركت هاي 
دانش بنيان ب��ا ورود به مباحث فناوري و انتقال 
دانش و تكنولوزي توانس��ته اند گام هاي خوبي 
را بردارن��د به گون��ه اي كه برخ��ي از دانش ها و 
فناوري هاي خارجي را بومي كرده اند، از همين رو 
اين شركت ها مي توانند طرح جامعي از ERP را در 
كشور بومي سازي كنند . بزرگمهري نايب رييس 
انجمن ش��ركت هاي نرم افزاري استان تهران با 
اشاره به اينكه شركت هاي بزرگ در تمام دنيا از 
ERP استفاده مي كنند، حال اينكه در ايران اين 
دانش زياد شناخته شده نيست، چرا كه با دانش و 
سيستم ERP مي توان هزينه ها را پايش كرد و در 
بحران هاي اقتصادي با كمترين ريسك كار خود 
ادام��ه دارد . وي افزود: در حال حاضر در صنعت 
پتروشيمي ايران از اين سيستم استفاده مي شود 
و بسياري از ش��ركت هانيز بايد از اين سيستم و 
فناوري استفاده كنند تا همگام با دانش روز قدم 
بردارند و خود را با استانداردهاي جهاني مطابقت 
دهند . پريسا رادمهر بنيان گذار گروه دانش بنيان 
ايليا، از بومي سازي اين دانش به دست محققان 
و متخصصان ايراني خبر داد و گفت: با همكاري 
كه با يك شركت هندي داشتيم توانستيم دانش 
ERP را به كشور منتقل كنيم و مطابق با برنامه ها 
و اهداف خود آن را بومي سازي كنيم . وي تصريح 
كرد: همچنان همكاري ي��ا هندي ها ادامه دارد 
و درصدد هس��تيم تا صفر ت��ا ۱۰۰ اين دانش را 
بومي سازي كنيم . همچنين احمد تولايي عضو 
هيات مديره سازمان فناوري و اطلاعات مگفا، بيان 
اين مطالب به ضررورت بومي سازي اين فناوري 
اشاره كردو گفت: بهينه س��ازي منابع انساني و 
مالي،  تجهيزات،  برنامه ريزي از جمله دستاورهاي 
دانش ERP است . اين در حالي است كه تاكنون 
 ERP شركت هاي دانش بنيان براي بومي سازي

قدم هاي خوبي برداشته اند .

 ThinQ پلتفرم هوش مصنوعي
در نسل جديد تلويزيون ها

زوميت | سري جديد تلويزيون هاي هوشمند 
به خاطر فناوري يادگيري عميق، صدا و تصويري 

بهينه شده با كيفيت ۸K پخش مي كنند
اين تلويزيون هاي جديد با بهره گيري از فناوري 
هوش مصنوعي ThinQ AI تجربه متفاوتي از 
لوازم صوتي تصويري خانگ��ي را ارايه مي دهند. 
مدل هاي جديد كه در نمايشگاه CES ۲۰۱۹ به 
نمايش درآمد، از دومين نسل پردازنده هوشمند 
α و فناوري يادگيري عميق بهره گرفته و با كمك 
هوش مصنوعي كيفيت تصوير و صداي بس��يار 
با كيفيتي را به نمايش گذاش��ت. تلويزيون هاي 
ال جي به لطف وجود اي��ن الگوريتم هاي جديد 
با تحليل محتواي اصل��ي بهترين كيفيت صدا و 
تصوير را ارايه كرده و علاوه بر آن با تشخيص شرايط 
محيط مي توانند محتوا را به بهترين نحو به نمايش 
بگذارند. سري تلويزيون هاي ۲۰۱۹ با استفاده از 
پلتفرم هوش��مند و منبع باز امكان دسترسي به 
طيف گسترده اي از سرويس هاي هوش مصنوعي 
پرطرف��دار در پلت فرم هاي ديگر از جمله آمازون 
الكسا و دستيار گوگل را خواهند داشت. كاربران 
مي توانند از راحتي اس��تفاده از قابليت تشخيص 
صدا و داشبورد خانگي لمسي و هوشمندي لذت 
ببرند كه با كمك آن مي توانند بس��ياري از لوازم 
خانگي هوش��مند را مستقيما از طريق تلويزيون 

كنترل كنند.

كابل شارژ آيفون و موبايل 
اندرويد يكي مي شود

ديلي ميل| اپل مش��غول بررس��ي اس��ت تا 
كابل هاي شارژ آيفون و دس��تگاه هاي خود را از 
حالت فعلي به »يو اس بي- سي« تغيير دهد. به 
اين ترتيب كابل هاي مورد استفاده دستگاه هاي 
اندرويد براي آيفون نيز قابل استفاده است.به نظر 
مي رسد اپل تصميم دارد تمام كابل هاي شارژر و 

اكسسوري خود را منسوخ كند. 
گزارشي جديد نشان مي دهد اين شركت فناوري 
مشغول گمانه زني براي عدم استفاده از كابل هاي 
فعلي است و تصميم دارد از پورت USB-C براي 

آيفون استفاده كند.
البته اپل در اي پد پرو از »يو اس بي-سي« استفاده 
مي كند. اين تغيير در صورت اجرايي شدن، سبب 
مي شود تمام اپل هاي شارژر براي آيفون هاي آتي 
غير قابل استفاده شود. علاوه بر آن با اجراي اين 
اقدام كابل شارژ دستگاه هاي اندرويد را مي توان 

براي اپل نيز به كار برد.
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كارآفريني به زبان ساده

شخصيكهارزشميآفريند

نقش رسانه در رسيدن به آرمان هاي تعاون در كشور

مصوبات هفدهمين كميسيون صنعت و معدن اتاق تعاون

احسان بختياري|
 مدير مالي و اداري اتاق تعاون استان كرمان|

كارآفرين، ايجادكننده يك چيز ارزشمند از هيچ است، 
بنابراين كارآفرين، كسي است كه داراي قدرت درك 
بالا است و توان پيدا كردن خلأها و فرصت ها را دارد و 
مي تواند در جامعه از طريق پرورش ايده و تبديل فكر 
خود به يك محصول جدي��د )كالا يا خدمت( اقدام به 

ارزش آفريني از هيچ كند.
كارآفرين، شخصي است كه كس��ب وكار يا موسسه 
اقتصادي را س��ازمان دهي و مديريت كرده و خطرات 
ناش��ي از آن را مي پذيرد. لذا كارآفرين از ويژگي هاي 
رفتاري خاصي برخوردار اس��ت كه شناسايي آنها راه 
را براي توس��عه منطقه اي و رهايي از اقتصاد وابس��ته 

باز مي كند.

   تبديل ايده به ثروت
كار آفرين زبان ساده، فردي است كه بدون وابستگي 
و با فك��ر و ايده، به ت��وان اجرايي و عملياتي رس��يده 
باش��د و قادر باش��د كس��ب و كار خ��ود را اداره كند و 
سبب ساز اشتغال ش��ود. اشتغال زايي در باور عمومي 
با كارآفريني به يك معنا شناخته مي شود اما در عمل 
و از لحاظ علمي، اشتغال زايي فقط يكي از ابعاد منتج 
از كارآفريني اس��ت. كارآفريني مانند هر علم ديگر از 
زمان ورود به كشور، مراحلي طي كرده و به سه رويكرد 
تقسيم مي شود: ابتدا واژه كارآفريني با رويكرد خطي 
آغاز مي ش��ود كه با آموزش انج��ام مي پذيرد. دومين 
رويكرد، سيستمي بود كه با نام بهبود فضاي كسب وكار 
شناخته مي شود و اكنون بر اساس پژوهش ها رويكرد 
اكوسيستمي در مناطقي كه توسعه كارآفريني مهم 
اس��ت، تأثيرگذارترين رويكرد است. به بيان ساده تر، 
كارآفريني، زماني مي تواند جايگاه خود را حفظ كند 
و دستخوش بازي هاي ناخوش��ايند امروزه نشود كه 
بتواند ابتدا مفه��وم واقعي را براي تصميم گيرنده هاي 
منابع و افراد دلسوزي كه حرف و عملشان يكي باشد 
و واقعا بخواهند در جهت حفظ منزلت كارآفرينان گام 
بردارند، روشن كند. يكي از مهم ترين سوالاتي كه در 
اين آشفتگي فضاي كسب وكار و عدم ثبات اقتصادي 
مطرح مي شود اين است كه آيا واقعا كارآفريني مي تواند 
راهگشاي تمامي مش��كلات اقتصادي و اشتغال افراد 
بيكار شود؟ قطعا خير. اين پاسخ از لحاظ علمي صحيح 
نيست و بستگي به پارامترهاي مختلف محيطي دارد. 
ام��ا از لحاظ فق��ر فرهنگي حاضر در فض��اي كنوني، 
صحيح اس��ت. يكي از نمودهاي فقر فرهنگي كسب و 
كار به اين معناست كه رويكرد كارآفريني، واژهاي زيبا 
براي تمامي ارگان ها و نهادهايي است كه بايد در يك 
بازه زماني مشخص، گزارشي را با موضوع كارآفريني 
به نهاد بالادستي خود در راستاي توسعه كارآفريني و 
يا هر واژه زيبنده اي كه در اين حوزه سبب بالا بردن نام 

ارگان اعم از خصوصي و دولتي باشد بدهند. اما آيا اين 
كفايت مي كند؟ تا كجا مي توانيم توسعه را از اين طريق 
پيش ببريم و نتيجه نگيريم؟ آيا افرادي كه با نيت صحيح 
و رفع مش��كلات بيكاري قدم در اين خط مي گذارند 
مي توانند بدون درك صحيح از مقصود كارآفريني در 
توسعه آن گام بردارند؟ در حال حاضر تنها اهميتي كه 
به كارآفرينان داده مي ش��ود دعوت يك روز در سال از 
سوي نهادهاي متعددي است كه با تقدير از كارآفرينان 

برتر در روز ملي كارآفريني انجام مي گيرد.

   شاخص هاي واقعي كارآفريني
همين امر س��ال هاي سال تكرار مي ش��ود بدون آنكه 
بدانيم كسب وكاري كه در اين رتبه بندي قرار مي گيرد 
آيا شاخص هاي واقعي كارآفريني را دارا بوده؟ آيا نوآوري 
در كسب وكارش وجود داشته است؟ آيا اين نوآوري در 
محصول )كالا - خدمت( سبب بهره وري و اشتغال زايي 
و ساير شاخص هاي كارآفرينانه شده است؟ اولين گام 
كارآفريني، در ابتدايي ترين تعريف آن، خلق ارزش از 
طريق نوآوري است. لذا وقتي از علم نو، نوآوري و دانش 
سخن به ميان مي آيد، كارآفريني نمود پيدا مي كند تا 
جايي كه از واژه »نوآفريني« در برخي محافل كارآفريني 
به جاي واژه كارآفريني اس��تفاده مي شود. اما يكي از 
ضعف هاي اساس��ي در تعريف موجود فضاي كسب و 
كار اين است كه عموما دانش بنيان بودن از كارافريني 
منفك مي ش��ود و طرز نگاهمان به واژه ها دستخوش 
تغييرات يك باره قرار مي گيرد. يكي از مسائلي كه در 
اكوسيس��تم كارآفريني مطرح مي شود، عدم تبيين 
نقش اجزاي اكوسيس��تم كارآفريني اس��ت. به زبان 
س��اده، هر ارگان بايد نقش خود را ابتدا در اكوسيستم 
كارآفرين��ي بر پايه اي كاملا علمي شناس��ايي كند تا 
بتواند با هدفي مش��خص در جهت اهداف كارآفريني 
گام ب��ردارد كارآفرين��ان در اكوسيس��تم كارآفريني 
اهميت ويژه اي دارند و قلب اكوسيس��تم كارآفريني 
هس��تند.  لذا توجه به كارآفرينان و استفاده از تجارب 
آنها يكي از موثرترين راه ها براي تقويت اكوسيس��تم 
كارآفريني است. در حال حاضر در فضاي كسب و كار 
كنوني، كارآفرينان سعي مي كنند به تعبير آيزنبرگ، 
در سايه حركت كنند، شناسايي نشوند و از مركز توجه 
بودن به دليل سنگ اندازي هاي مكرر به دور باشند. اما 
از سوي ديگر، دولت و ارگان حامي كارآفرينان به دلايل 
و اهداف متفاوت سعي در شناسايي كارآفرينان دارند. 
يكي از دلايل مهمي كه وجود دارد كمك به كارآفرينان 

در جهت بهبود فضاي كسب وكار است.

   تغيير در رويكردهاي كارآفريني
طي دو سال گذش��ته با تلاش برخي مديران اين گام 
برداشته شده است و ش��اهد تغييرات هرچند اندك 
اما محسوس در موانع پيش روي كارآفرينان و فعالان 

اقتصادي بوده ايم. لذا ارگان هايي كه در اين مسير قدم 
برداشته اند به صورت همگرا با هدف اصلي اكوسيستم 
كارآفريني پيش رفته اند و پژوهش هاي آتي در زمينه 
اكوسيس��تم كارآفريني جزو ابتدايي ترين ملزوماتي 
است كه هر ارگان در شرح وظايف پيش روي خود بايد 
بگنجاند. ضمن اينكه ارگان ها و ساير اجزاي اكوسيستم 
كارآفريني بايد بدانند كه نقش آنها در چه حوزه اي از 
اكوسيستم تعريف شده اس��ت و چگونه مي توانند با 
همگرايي در هدف به سمت توسعه پايدار منطقه گام 
بردارند. يكي از مهم ترين مواردي كه معمولا از نظر دور 
نگه داشته مي شود. لزوم وجود ديدگاه كارآفرينانه است، 
ديدگاه كارآفرينانه مس��تقيما به فرهنگ كارآفريني 
مربوط است و اگر اين فرهنگ در لايه لايه هاي اجزاي 
اكوسيستم وجود نداشته باشد، مسير دشوار پيش رو، 
به كندي حركت مي كند اما با آموزش به متوليان اين 
امر و مروجان فرهنگ كارآفريني مي توان به توس��عه 
كارآفريني منطقه س��رعت بخش��يد و اكوسيس��تم 

كارآفريني را تقويت كرد.
منظور از دي��دگاه كارآفرينانه، ديدگاهي اس��ت كه 
تصميم گيرندگان توسعه هر استان در مسير اهداف 
كارآفرينانه دارند كه اگر اين ديدگاه منطبق بر هدف 
اصلي اكوسيستم كارآفريني باشد، مسير دستيابي به 
توسعه پايدار، تسهيل مي شود. ريشه ديدگاه موجود 
در ح��وزه كار و كارآفريني در كش��ور، به س��ال هاي 

گذش��ته بازمي گردد. به زماني كه رفاه در اس��تخدام 
دس��تگاه هاي دولتي بود و »پش��ت ميزنشيني«، از 
آرزوهاي هر جواني بود. اما اين رويكرد در عصر حاضر 
پاسخگوي نياز اقتصلاي فعلي نيست، چراكه در حال 
حاضر ارگان هايي كه ادعاي سهم اشتغال در توسعه 
كارآفريني را دارند، خود ش��اهد اتلاف انرژي و زمان 
زيادي از منابع انساني شاغل در نهادشان هستند كه 
اگر ش��اخصهاي رفتاري كارآفريني را داشته باشند، 
مي توانند به كارآفرينان سازماني تبديل شوند و عامل 
بهره وري در سازمان مربوطه باشند، اما اكثر تصميم 
گيرندگان��ي كه در ش��رايط فعلي، علاقه به توس��عه 
كارآفريني دارند متاس��فانه خود استخدام ارگان ها و 
نهادها اعم از خصوصي و دولتي مي باشند و اين امرتا 
زماني كه مجري يك هدف راه طولاني كارآفريني را 
طي نكرده باش��د، مسلما نمي تواند سختيهاي مسير 
كارآفرين��ي را درك كند. بدين دلي��ل، هدف اصلي 
تصميم گيرندگان توسعه در كشور از مسير دستيابي 
به اهداف كارآفريني كمي دور است. پس جمله زيبا 
و معروف، آلبرت اينشتين در ذهن نقش مي بندد كه 
مي گويد: »ما نمي توانيم مشكلاتمان را با همان تفكري 
كه آنها را به وجود آورده ايم حل كنيم.« كارآفريني، 
در هر حوزه اي تعاريف متعددي دارد كه در اين بحث 
نمي گنجد. لذا با توجه به موارد ذكرشده كه فقط گوشه 

بسيار كوچكي از دنياي كارآفريني است.

   نقش دولت در بهبود شاخص ها
دولت در توس��عه كارآفريني تلاش بسياري مي كند اما 
توسعه پايدار در بيشتر مناطق حتي ايجاد نشده است. 
كوچك و بزرگ ش��دن دولت و افزايش توان خصوصي 
درست است كه اثر بسياري در بهبود فضاي كسب وكار 
خواهد داش��ت، اما تا زماني كه نهادهاي تصميم گيرنده 
بدون ديدگاه كارآفرينانه، به تخصيص ناصحيح منابع اقدام 
ورزند، نمي توانند راه را براي توسعه كارآفريني هموار كنند. 
به سخن ديگر، دولت و نهادهاي دولتي، به دليل ماهيت 
ساختاري خود در اكوسيستم كارآفريني، نقش پررنگي را 
ايفا نمي كنند و تنها تسهيل گر قوانين و موانع پيش روي 
كارآفرينان مي باشند. ضمن آنكه رويكرد PPP )مشاركت 
بخش عمومي و بخش دولتي( كه از رويكردهاي نوين در 
حوزه كارآفريني است، در حال حاضر مي تواند پاسخگوي 
چراهاي زيادي در اكوسيستم كارآفريني و نقش اركان 
دولتي و خصوصي باشد. پس هر فردي در محيط كسب و 
كار خود با توجه به اين تعريف ساده، مي تواند كار آفريني 
راحتي ب��ا كوچك ترين ايده اي كه در ذه��ن دارد و فكر 
مي كند بي اهميت يا كم اهميت است شروع كرده و باعث 

ايجاد تغيير به سوي بهبود فضاي كسب و كار خود شود.
لذا مفاهيم كار آفريني آن قدر بايد تكرار ش��ود تا معناي 
دقيق و واقعي آن در حوزه تخصصي خود مشخص شود و 
سپس راهكارها جهت توسعه نگاشته و نقشه راه كار آفريني 

تدوين شود.

 حلقه مفقوده عدم گس��ترش 
تعاوني ها و فرهن��گ تعاون به 
س��ازوكار و اراده اي باز مي گردد 
كه بايد سند بالادستي نظام براي 
گس��ترش تعاوني ها را اجرايي 
مي كرد ك��ه آن را بايد در قواي 
مقننه و مجريه جست وجو كرد، 
اما مقدم بر متهم كردن اين دو 
قوه اجرايي و قانونگذاري كشور، 
در عدم توجه به نخبگان اقتصادي و سياسي به عنوان كساني 
كه اين دو نهاد اصلي كشور را اداره مي كنند، نهفته است. 
اقتصاد ايران طبق قانون اساسي جمهوري اسلامي به سه 
گروه كلان دولتي، خصوصي و تعاوني تقسيم مي شود، كه 
نشان مي دهد در حوزه فرانظري؛ به آموزه هاي قرآني توجه 
شده و بخش تعاوني به عنوان يكي از اركان اصلي اقتصاد 
مورد توجه قرار گرفته است. سهم ۷ درصدي تعاوني ها از 
اقتصاد ايران؛ در عمل؛ نشان مي دهد كه مجموعه قوانين و 
اسناد بالادستي نظام ذيل قانون اساسي، در مسير اجراي 
قانوني اساس��ي؛ قوانين كشوري و بخشنامه هاي اجرايي 
دولت؛ در بخش مربوط به تعاوني حركت نكرده و اقتصادي 
ايجاد شده اس��ت كه در آن بخش تعاوني به حاشيه رانده 
ش��ده و جاي خود را به بخش هاي خصوصي )با تاكيد بر 

خصوصي سازي( و دولتي داده است.
در دوره واگذاري صنايع و شركت هاي دولتي كه با اجراي 
فرمان سياست هاي كلي اصل ۴۴ قانون اساسي آغاز شد، 

بخش تعاوني كه مي توانست بهترين مصداق براي مردمي 
كردن اقتصاد و نه خصوص��ي كردن اقتصاد )تاكيد رهبر 
معظم انقلاب( باشد، ناديده گرفته شد و نتوانست بخشي از 
واگذاري ها را جذب كرده و به مردمي شدن اقتصاد كمك 
كند. بنابراين، با وضعيتي روبرو هستيم كه بخش تعاوني 
در حوزه نظري و اسناد بالادستي نظام جايگاه عالي دارد، 
اما در عمل به حاش��يه رانده شده و به آن توجه نشده، و در 
حقيقت؛ يعني قانون اساسي اجرا نشده است. گزاره هايي 
مانند تمركز ۹۹ درصدي كشاورزي كشور در دست قشر 
روستايي، گسترش صندوق هاي قرض الحسنه  خانگي، 
امكان ايجاد اشتغال خرد با هزينه ۱۰ ميليون تومان و بالاتر؛ 
مقايسه شود با هزينه يك ميليارد توماني براي هر شغل در 
صنايع سنگين؛ و مواردي از اين دست؛ نشان مي دهد كه 
ايجاد سازوكاري كه پيوند دهنده اراده ها و نيازهاي آحاد 
افراد جامعه در مساله كار و توليد باشد، پاسخگوي مشكلات 
بوده و مي تواند گره از اقتصاد زمينگير شده كنوني ايران باز 
كند. تناقضِ جايگاه متعالي تعاون در اسناد بالادستي نظام؛ 
ويژگي هاي خاص بحران عميق اقتصادي كنوني كه فقر 
نهادي در استفاده از ظرفيت هاي خرد در آن مشهود است و 
به حاشيه رانده شدن تعاون؛ نشان مي دهد كه كمبود چند 
حلقه واسط بين اسناد بالادستي و آنچه در زمين اقتصاد 
روي مي دهد باعث ايجاد وضعيت كنوني ش��ده است. به 

بيان ساده: 
   در سطح راهبردي تعاوني اهميت دارد.

   در س��طح پايين نياز به نهاد پيونددهنده سرمايه هاي 

انساني و مالي خرد مشهود است.
   در س��طح مياني س��ازوكار عملياتي كردن نهاد تعاون 

وجود ندارد.

   حلقه مفقوده
حلقه مفقوده عدم گسترش تعاوني ها و فرهنگ تعاون به 
سازوكار و اراده اي باز مي گردد كه بايد سند بالادستي نظام 
براي گسترش تعاوني ها را اجرايي مي كرد كه آن را بايد در 
قواي مقننه و مجريه جس��ت وجو كرد، اما مقدم بر متهم 
كردن اين دو قوه اجرايي و قانونگذاري كشور، در عدم توجه 
به نخبگان اقتصادي و سياسي به عنوان كساني كه اين دو 
نهاد اصلي كشور را اداره مي كنند، نهفته است. اگر نخبگان 
تصميم گير كشور توجيه نشوند كه فرهنگ تعاون مي تواند 
مساله اشتغال، توليد و ايجاد روحيه جمعي كار و زندگي را 
تقويت كند؛ در نهادهاي قانونگذاري و اجرا هم براي عملياتي 
كردن آن تلاش نخواهند كرد، كه در عمل اتفاق افتاده است.

اقناع نخبگان، قانونگذاران و مديران با دو س��ازوكار كلي 
قابل انجام است: 

   مذاك��ره و ديدار مش��خص رودرو ب��ا تصميم گيران و 
تصميم سازان

   استفاده از عرصه عمومي براي اثرگذاري
بطور كلي ه��ر دو روش كاربرد دارد، اما روش اول ناكافي و 
مستلزم چندين ده سال كار؛ غيرممكن؛ براي اقناع نخبگان 
و سال ها تلاش براي لابي با تصميم گيران، تصميم سازان، 
قانونگذاران و مديران است كه روشن است جواب نمي دهد 

و نيز به استفاده از روش هاي موثر ديگري به عنوان مكمل يا 
موازي وجود دارد. در همه دنيا با استفاده از عرصه عمومي، 
اثرگذاري كلان انجام شده؛ و اتمسفر كلي حاكم بر سوژه؛ 
مديريت شده و آن را از موجودي سركش به موجودي قابل 
هدايت تبديل مي كند. پس از تغيير كلي فضاي سوژه، امكان 
كاناليزه كردن مذاكره و اقناع موردي فراهم شده و نسبت 
به تلاش هدفمند براي تغيير ريل هاي كلان مديريتي اقدام 
مي ش��ود كه اثرگذاري آن بارها اتفاق افتاده و ديده شده 
است. در ايران، در اوايل دهه ۷۰؛ رسانه هاي دولتي و حزبي 
با قداست بخشيدن به خصوصي سازي و به حاشيه راندن 
بخش هاي دولتي و تعاوني، ۳۰ سال سياست واگذاري را بر 
قوانين كلي و الگوهاي اجرايي كشور تحميل كردند، و ساير 

نگرش ها به اقتصاد را به حاشيه راندند.

   طرح واره كلي
گسترش فرهنگ تعاون مبتني بر دو مرحله كلي است.، 
نخست، عيان كردن شفاف سياست هاي موازي دولتي و 
به خصوص؛ خصوصي سازي كه در ۳۰ سال گذشته حاكم 
شده و ساير بخش ها را به حاشيه رانده است. و دوم، طرح 
ايجابي نش��ان دادن مزيت ها و راهكارهاي »تعاون« براي 
نجات اقتصاد كش��ور يا حداقل برعهده گرفتن سهمي از 
طرح كلان نجات اقتصاد كشور؛ كه بتواند نخبگان و مردم 
را قانع كند. لازم است، تعاون را به »مساله« مردم و فعالان 
اقتص��ادي تبديل كرده و اصطكاك هاي ناش��ي از تلاش 
براي »مقررات زدايي« را كاهش داد. »مس��اله« اصلي و « 

زير مساله هاي آن از حالت تيپيكال خارج شد و در فضاي 
كارشناسي و مديريتي كشور بررسي شوند تا در نهايت در 
نظام قانونگذاري و مديريتي كشور موضوعيت پيدا كرده و 

به عنوان راه حل مورد استفاده قرار گيرند.

   مرد نامرئي
روش طرح تبديل كردن مشكلات كشور به  »مساله« اي 
كه با منطق تعاون قابل تخفيف باش��د نيازمند محتواي 
غني و اس��تفاده از ابزار رس��انه اي اس��ت كه اصلاح افكار 
عمومي، كارشناسان و نخبگان؛ و مديران و قانونگذاران را به 
يكديگر پيوند مي دهد. ميز كارشناسي با دريافت داده هاي 
اقتصادي و بايسته هاي مساله تعاون براي كنش رسانه اي 
با هدف اثرگذاري بر تصميم هاي مديران و فعالان سياسي 
كه كشور را اداره مي كنند و همچنين، نخبگان كشور كه 
اثر غيرمستقيم در اداره كش��ور دارند برنامه ريزي كرده و 
سياست هاي خود را در رسانه ها اجرا مي كنند. با پايش آنچه 
در رسانه ها اتفاق افتاده ضريب خطا و كاستي ها را شناسايي 
و براي برنامه ريزي مجدد اقدام ك��رده و اين چرخه ادامه 
پيدا مي كند. با اين شرايط كه در هر دوره زماني؛ كاستي ها 

كاهش و مزيت ها افزايش يافته است.
اميد است حوزه ارتباطات و رسانه بتواند در جهت معرفي 
ظرفيت هاي عالي حوزه تعاون كشور گام هاي موثري بردارد 
تا اهداف متعالي تعاون در نظام مقدس جمهوري اسلامي 
ايران بر اس��اس قوانين موجود و س��اير قوانين مورد نياز، 

دست يافتني تر شود.

هفدهمين كميسيون صنعت و معدن اتاق تعاون ايران 
با هدف بررسي نحوه استفاده از توانمندي هاي شركت 
تعاون��ي در خصوص واگ��ذاري طرح ه��اي نيمه تمام 
دولتي و بررسي پيش��نهادات اصلاحي كميسيون در 
خصوص اصلاح لايحه قانون بودجه ۹۸ برگزار شد. به 
گزارش »تعادل« ازپايگاه اطلاع رساني اتاق تعاون ايران، 
هفدهمين نشست كميسيون صنعت و معدن اتاق تعاون 

ايران با حضور اعضا با ۲ دستور جلسه برگزار شد.

 براساس اين گزارش، در اين نشست عنوان شد كه توجه 
مسوولان كشور به بخش تعاون از گذشته بيشتر شده 
و اين موضوع مي تواند موجب شكوفايي اين بخش شود 
همچنين در خصوص كيفيت اعتبار گواهي فعاليت در 

اتاق تعاون ايران بحث و بررسي صورت گرفت.
بررسي مشكلات سايت بهين ياب و بررسي جهت بالا 
بردن اعتبار گواهي فعاليت صادر شده در اتاق از مصوبات 

اين نشست بود.
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اخبارشهرستانها

كار، بيشتر از بيكار وجود دارد
اصفهان| نماينده ولي فقيه در استان و امام جمعه 
اصفهان معتقد است در كشور، خيلي بيشتر از بيكار، 
كار وجود دارد اما مردم مي خواهند به س��ادگي پول 
به دست بياورند. آيت الله سيد يوسف طباطبايي نژاد 
ديروز در پاس��خ به س��والي مبني بر ارتباط سرقت 
و قاچاق، با مش��كلات اقتصادي، بح��ران بيكاري و 
معيشت مردم گفت: اگر انسان بد ذات نباشد، دنبال 
چنين كارهايي نخواهد رفت. در كشور ما كار، بيشتر از  
بيكار وجود دارد. اين را بدانيد كه در كشور، كار خيلي 
بيشتر از بيكار هست، اما يك عده دنبال كار نمي روند 
و مي خواهد به سادگي پول به دست بياورند. اين طور 

نيست كه فقر هركسي را به اينجا برساند. 

بازگشت ۳۷ واحد صنعتي در 
مناطق زلزله زده به چرخه توليد

كرمانشاه| مديرعامل شركت شهرك هاي صنعتي 
كرمانشاه از بازگش��ت ۳۷ واحد صنعتي در مناطق 
زلزله زده به چرخه توليد خبر داد. بيژن كردستاني 
مديرعامل ش��ركت ش��هرك هاي صنعتي استان 
كرمانش��اه درباره خدمات ارايه شده به زلزله زدگان 
گفت: ۹۵ درص��د آواربرداري ها در مناطق زلزله زده 
توسط شركت شهرك هاي صنعتي انجام شده است 
و به هريك از واحد هاي صنعتي يك كانكس به ارزش 

حدود هشت ميليون تومان داده شد. 

دستور ويژه دادستان درباره 
پرونده قتل پسر بچه خردسال

مشهد| دادستان مركز خراسان رضوي از صدور 
دس��تور ويژه در م��ورد پيگيري قتل پس��ر بچه 
خردسال در مش��هد خبر داد. غلامعلي صادقي 
دادستان عمومي و انقلاب مركز خراسان رضوي در 
جمع مسوولان قضايي از صدور دستور ويژه در مورد 
پيگيري قتل پسر بچه خردسال در مشهد خبر داد. 
دادستان عمومي و انقلاب مركز خراسان رضوي 
با اش��اره به وقوع قتل متأثر كننده يك پسر بچه 
خردسال در حاشيه شهر مشهد گفت: متأسفانه 
اين قتل توسط يك پسر بچه ۱۳ ساله روي داده كه 
جاي تأمل و تأثر دارد. اين فرد پس از اغفال كودك 

۴ ساله اقدام به قتل اين كودك مي كند.

 توزيع ۳00 هزار ليتر آب 
بين عشاير كرمانشاه

كرمانشاه| مدير امور عشايري استان كرمانشاه 
از توزيع روزانه ۲۵۰ ت��ا ۳۰۰ هزار ليتر آب بين 
عشاير استان خبر داد. حسن احمدي اظهار كرد: 
روزانه حدود ۲۷ دس��تگاه تانكر با ظرفيت هاي 
مختلف هشت، ۱۲ و ۱۸ هزار ليتري كار آبرساني 
به عشاير استان كرمانشاه را بر عهده دارند. وي با 
بيان اينكه روزانه بين ۲۵۰ تا ۳۰۰ هزار ليتر آب 
بين عشاير استان كرمانشاه توزيع مي شود، افزود: 
به بعضي از عشاير دو روز در ميان و به برخي هم 

سه روز درميان آبرساني انجام مي شود.
مدير امور عشايري استان كرمانشاه با بيان اينكه 
اگر بخواهيم مرتب و مثل جوامع شهري آب را به 
عشاير برسانيم ۱۰۰ دستگاه تانكر هم جوابگوي 
نياز عش��اير نخواهد بود، ادامه داد: با اين حال در 
صورت تقاضاي عشاير براي آبرساني بيشتر، امكان 

افزايش تعداد تانكرهاي آبرسان وجود دارد. 

ويژه

درخشش همراه اول در جايزه 
ملی تعالی ارتباطات بازاريابی

همراه اول در نخستين جايزه ملی تعالی ارتباطات 
بازاريابی و برندينگ موفق به دريافت تنديس طلايی 
شد. به گزارش اداره کل ارتباطات شرکت ارتباطات 
س��يار ايران، س��ومين کنفرانس مل��ی ارتباطات و 
بازاريابی و برندينگ و نخس��تين جايزه ملی تعالی 
ارتباط��ات و بازارياب��ی و برندين��گ بعدازظهر روز 
چهارشنبه ۲۶ دی ماه به کار خود پايان داد. در مراسم 
افتتاحي��ه اين کنفرانس دو روزه ک��ه با هدف ايجاد 
زمينه مناسب برای تعامل، تبادل و انتقال تجربيات 
و ارائه دستاوردهای محققان و پژوهشگران در حوزه 
بازاريابی، تبليغات و ارتباطات بازاريابی و برندينگ 
توسط دانشکده مديريت دانشگاه تهران برگزار شد، 
بابک س��هرابی رئيس دانش��کده مديريت دانشگاه 
تهران، علی اکبر فرهنگی رئيس کنفرانس، مسعود 
کيماسی دبير علمی کنفرانس و محمد سلطانی فر 
معاون مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به 
ايراد سخنرانی پرداختند. علاوه بر سخنرانی تعدادی 
از اساتيد و پژوهشگران حوزه ارتباطات و بازاريابی، 
برگ��زاری کارگاه های آموزش��ی و معرفی برندگان 
جايزه ملی تعالی ارتباط��ات بازاريابی و برندينگ و 
تجليل از برگزيدگان تبليغات برتر از ديگر برنامه های 
اين کنفرانس بود. در اين کنفرانس در بخش جايزه 
ملی تعالی ارتباطات بازاريابی و برندينگ، همراه اول 
موفق به کسب بالاترين امتياز در بين شرکت کننده ها 
و دريافت تنديس طلايی اين دوره شد و مورد تقدير 
قرار گرفت. ش��اخص های ارزيابی جايزه ملی تعالی 
ارتباطات بازاريابی و برندينگ شامل مواردی همچون 
»پيش نياز های اساس��ی«، »تبليغ��ات«، »روابط 
عمومی«، »حام��ی گری و رويداده��ا«، »بازاريابی 
تعاملی، مستقيم و ديجيتال«، »پيشبرد و فروش« و 

»نيروی انسانی« است.

يادداشت

محسن حاج محمدي
دكتري مديريت 

حرفه اي روابط عمومي

چهرههاياستاني

تشريح اقدامات انجام شده 
جهت پايداري توليد واحدها

برنامه ريزي ها  نبايد بدون توجه 
به حقوق كودكان انجام گيرد

رشد 18 درصدي حمل و نقل 
كالاي استان مازندران

مازندران|  در ديدار مديرعامل 
نيروگاه نكا با مديركل سازمان 
صدا و سيماي مركز مازندران، 
ابت��دا مديرعام��ل ني��روگاه 
شهيدس��ليمي نكا به تشريح 
فعاليت ها و توانمنديهاي نيروگاه 
پرداخت و افزود: نيروگاه نكا بدليل دقت و حساسيت در 
زمينه تعميرات و نگهداري واحدها، در ارزيابي هاي وزارت 
ني��رو همواره يكي از نيروگاه هاي برت��ر بوده و نيز نقش 
موثري در پايداري شبكه برق كشور داشته است.   محسن 
نعمتي  گفت: با توجه به گذشت سال هاي طولاني از زمان 
بهره برداري واحدهاي نيروگاه و عمر نسبتاً بالا و فرسودگي 
تجهيزات، در سال هاي اخير اقدامات خوب و اثربخشي در 
جهت بازسازي، بهسازي و جوان سازي واحدها و همچنين 

افزايش طول عمر قطعات و تجهيزات صورت گرفت.

اصفهان | شهردار اصفهان با 
بيان اينكه هيچ طرح شهري 
نبايد بي توجه به حقوق كودكان 
باشد، گفت: اولين همايش ملي 
شهر دوستدار كودك مي تواند 
سنگ بناي خوبي براي حمايت 
از كودكان بنا كند.    قدرت الله نوروزي در اولين كنفرانس 
ملي ش��هر دوس��تدار كودك ضمن ابراز خرسندي از 
انتخاب اصفهان به عنوان شهر پايلوت دوستدار كودك، 
اظهار كرد: رعايت حقوق كودكان، يك نگاه توسعه اي و 
سرمايه گذاري براي آينده است. وي تصريح كرد: اولين 
همايش ملي شهر دوستدار كودك مي تواند سنگ بناي 
خوبي را براي حمايت از كودكان بنا كند، كودكاني كه 
مظلوم واقع شده و نمي توانند از خود دفاع كنند و ما بايد   

از رنج هاي آنان بكاهيم. 

مازن�دران|  س��يد رحمت 
موس��وي، رييس اداره حمل و 
نقل كالاي اداره كل راهداري 
وحمل ونقل جاده اي اس��تان 
مازن��دران گف��ت: در ۹ ماهه 
امسال ۱۳ميليون و۱۰۸هزار 
و ۲۰۳تن كالا از اس��تان مازندران به ساير نقاط كشور 
جابه جا ش��ده كه نس��بت به مشابه س��ال قبل رشد 
۱۸درصدي داشته است.  به گزارش تعادل وي در ادامه 
تعداد بارنامه هاي مصرفي در اين مدت را يك ميليون و 
۴۰هزارو ۸۷۳ فقره ذكر كرد كه نسبت به مشابه سال 
قبل رش��د ۱۹درصدي داشته اس��ت.   او  عمده كالا ي 
جابه جا ش��ده از اس��تان در اين مدت را به ترتيب شن 
وماسه- جو- ذرت دامي -گازوييل- ساير فرآورده هاي 

لبنياتي - انواع بنزين-بنزين معمولي و ... عنوان كرد.



اقتصاد اجتماعي12اخبار

تخت هاي خالي بيمارستان هاي خصوصي و تخت هاي كم دولتي ها نظام درمان را با مشكل مواجه كرده است 

 جانشين فرمانده ناجا خبر داد 

رييس صندوق رفاه دانشجويان بيان كرد  

شدن گران تر مي شود  بستري 

 كاهش آمارسرقت هاي خشن دركشور

85  درصد دانشجويان شهريه پرداز هستند

افزايش نرخ ارز و گراني هاي اخير هزينه هاي بس��تري 
در بيمارس��تان ها را هم بي نصيب نگذاش��ته اس��ت،  
اگرچه پي��ش از اين هم تعرفه هتلينگ بيمارس��تاني 
بيش از آنكه به سود بيمار باشد بر رنج او از درمان اضافه 
مي كرد، با اين حال افزايش نرخ اقامت در بيمارستان ها 
در شرايط فعلي به گونه اي است كه 40 درصد ظرفيت 
تخت هاي بيمارستان هاي خصوصي كشور به دليل بالا 
بودن قيمت ها خالي است و از طرف ديگر فشار چنين 
وضعيتي بر بيمارستان هاي دولتي وارد شده كه هزينه 
منصفانه تري را دريافت مي كنند. ب��ا اين حال فعالان 
حوزه پزش��كي و بيمارستاني معتقدند بايد در راستاي 
معادل سازي قيمت ها، هزينه هتلينگ بيمارستاني باز 
هم بيشتر شود البته آن ها بر اين نكته هم تاكيد مي كنند 
كه اين افزايش متوجه هزينه ه��اي پرداختي از جيب 
مردم نيست بلكه دولت بايد در راستاي جبران افزايش 
هزينه هاي بيمارستان ها چنين اقدامي انجام دهد تا ادامه 
فعاليت بيمارستان ها دچار اختلال نشود، با اين حال راه 
حل سرپرست وزارت بهداشت،  درمان و آموزش پزشكي 
براي بهبود اين وضع همان جمله معروف »پيشگيري 
بهتر از درمان« است. او بر اين نكته تاكيد دارد كه با توجه 
به افزايش هزينه های نظام سلامت در آينده، بايد از امروز 

بر برنامه هاي پيشگيري تاكيد شود.

  جبران هزينه  با افزايش تعرفه
زمزمه هاي افزايش تعرفه بيمارستان هاي خصوصي از 
شهريور امسال مطرح ش��د كه برخي اعضاي سازمان 
نظام پزشكي كشور و نمايندگان مجلس شوراي اسلامي 
خواستار بالا رفتن نرخ تعرفه هتلينگ بيمارستاني به 
ميزان 5 درصد شدند،  اس��تدلال آن ها بر اين بود كه با 
توجه به افزايش هزينه های جاری در بخش های مختلف 
مانند افزايش قيمت غذای بيمارس��تانی، تاسيس��ات 
و خدم��ات مراک��ز درمانگاهی براي هماهنگ س��ازي 
اقدامات اين بيمارستان ها دولت بايد تعرفه را بالا ببرد. 
محم��د جهانگيری، معاون فناوری و نظارت س��ازمان 
نظام پزشکی کش��ور آن زمان درباره اين موضوع اظهار 
كرد:  «پيشنهاد افزايش 5 درصدی برای قسمت هايی 
مانند هتلينگ، غذای بيماران، دارو، تجهيزات پزشکی 
و ملزومات مصرفی در بيمارس��تان ها و مراکز درمانی 
اس��ت که اخيرا افزايش قيمت داشتند. بايد به طريقی 
اين رشد قيمت ها جبران شود تا بتوانيم همان هزينه ها 
را به روز گرفته تا کارهای جانبی خوبی را انجام دهيم.« 
اظهارات جهانگيري در حالي بود كه بعد از آن هم برخي 
نمايندگان مجلس بر اين موضوع تاكيد كرده و خواستار 
افزايش تعرفه هتلينگ بيمارس��تاني ش��دند. از جمله 

آن ها علی نوبخت، عضو كميس��يون بهداشت و درمان 
مجلس بود كه درباره اين موضوع بيان كرد:  « واقعيت 
اين اس��ت که هتلينگ بيمارس��تان پديده ای وابسته 
به صده��ا اقلام و کالای قابل خريداری از س��وی مرکز 
درمانی است، با توجه به اينکه قيمت هر کالايی روزانه 
در حال افزايش است؛ بايد برای مراکز درمانی خصوصی 
با هدف جلوگيری از هرگونه مشکلی اقدام کرد، يا بايد 
به بيمارستان های خصوصی سوبسيد پرداخت شود؛ 
يا اينکه ميزان تعرفه ها برای آنها افزايش پيدا کند.« او 
افزود:  »تعطيلی بيمارستان های خصوصی به دليل تعرفه 
پايين به هيچ عنوان به صلاح نبوده و منطقی نيست، بايد 
تعرفه هتلينگ در بيمارس��تان خصوصی افزايش پيدا 
کند به طور قطع برای رهايی از برخی مشکلات پيش 
رو چاره ای جز افزايش تعرفه هتلينگ مطابق با نرخ روز 
وجود ندارد. افراد دارای تمک��ن مالی به مراکز درمانی 
خصوصی مراجعه می کنند، از آنجايی که بخش عمده ای 
از هزينه های بيمارستان های خصوصی توسط اعتبارات 
خود اين مراکز تقبل می شود، پس بايد حداقل تعرفه ها 
به ويژه دربخش هتلينگ به ميزانی افزايش پيدا کند که 

اين افزايش ها بخشی از اعتبارات مورد نياز آنها را تامين 
کند.« اين سخنان در حالي مطرح شد كه بنابر اظهارات 
سخنگوي وزارت بهداشت، در شرايط فعلي هم بخش 
قابل توجهي از تخت هاي بيمارس��تان هاي خصوصي 
به دليل بالا بودن هزينه بس��تري،  خالي اس��ت. ايرج 
حريرچي درباره اين موضوع اظهار كرد: »بيمارستان های 
خصوصی بخش عمده ای از خدمات حوزه سلامت را ارائه 
می دهند، اما در بخش بستری، سهم بالايی ندارند. 40 
درصد از تخت های بيمارستانی بخش خصوصی، خالی 
اس��ت و دليل اصلی آن، ناتوانی مردم برای هزينه های 
مربوطه است، در حالي كه تخت های بيمارستانی بخش 
خصوصی، سرمايه کشور هستند و بايد از آنها استفاده 
بهينه شود.« اگرچه دود افزايش قيمت ها به چشم مردم 
مي رود اما كارشناسان معتقدند رسيدگي به وضعيت 
هتلينگ بيمارستاني با وجود آنكه از نظر مردم موضوع 
مهمي است، اولويت نظام درماني كشور نيست. حسام 
الدين ش��ريف نيا، عضو هيات مديره انجمن اقتصاد و 
مديريت داروی ايران درباره اين موضوع به تعادل گفت: 
»در بيمارس��تان های دولتی موضوع هتلينگ به دليل 

تعدد شرايط و سرفصل ها در اولويت چندم قرار دارد. در 
حال حاضر بسياری از بيمارستان های کشور در زمينه 
تامين دارو و ارائه خدمات عادی به مردم دچار مش��کل 
هس��تند، در حالی که موضوع هتلينگ بايد پس از اين 

عناوين مورد توجه قرار بگيرد.«
او افزود: »هتلينگ بيمارس��تان ه��ا در حال حاضر در 
وضعيت چندان مناسبی قرار ندارد، تورم و افزايش هزينه 
های کشور در سال های اخير بيمارستان ها را حتی در 
تامين هزينه های غذای بيمارستان به چالش کشيده، اين 
در حالي است كه هزينه های هتلينگ بيمارستان ها از دو 
طريق بيمه ها و بودجه های وزارت بهداشت تامين می 
شوند كه شاهد آن هستيم وزارت بهداشت براي اجراي 
طرح هاي اساس��ي خود با كمبود بودجه مواجه است و 
بيمه ها هم ام��روز بزرگترين بدهكاران به نظام درماني 
كشور هستند. بنابراين بيمارستان ها به فكر تامين هزينه 

هتلينگ خود از طريق افزايش تعرفه ها هستند.«
ش��ريف نيا اظهار كرد:  »در حالت کلی اکثر مش��کلات 
موجود در بخش هتلينگ بيمارستان ها ريشه در کمبود 
و يا نب��ود بودجه های مالی دارند. اکثر بيمه ها در تعهد 

خود نسبت به بيمارستان ها دچار مشکل هستند و از 
طرف ديگر حدود ۶ تا ۱0 درصد از هزينه های پرستاری 
در بخش هتلينگ مورد ارزيابی قرار می گيرد. در حالی 
که بيمارستان هزينه های خود را در مبلغی کلی از بيمه ها 
می گيرد. در چنين وضعيتي بيمارستان ها يا بايد تعرفه ها 
را افزايش دهند و يا كيفيت خدمات خود را پايين بياورند 
و يا اينكه دولت فكري منطقي به حال اين موضوع كند 

كه كمترين آسيب به مردم وارد آيد.«

  پيشگيري؛ رمز ساماندهي
اظهارات كارشناس��ان در حالي است كه بنابر اظهارات 
سرپرست وزارت بهداش��ت،  درمان و آموزش پزشكي،  
هزينه بس��تري در تمام دنيا بالاست و از اين رو بسياري 
از كشورهاي دنيا به سمت سياست هاي پزشكي مبتني 
بر پيشگيري حركت مي كنند. سعيد نمکی،  روز گذشته 
درباره اين موضوع بيان كرد: با توجه به اينکه به س��مت 
شيوع بيماری های غيرواگير می رويم و بيماری هايی مثل 
بيماری های قلبی و عروقی، فشار خون، سرطان ها، ديابت 
و غيره در حال افزايش است، بايد سبک زندگی مردم تغيير 
 کند و بيشتر از هميشه به موضوع پيشگيری بپردازيم.

او افزود:  28 سال قبل با 5 دلار کودکان را عليه ۶ بيماری 
مهلک مسری قابل پيشگيری واکسينه می کرديم، اما در 
حال حاضر هزينه يک بيمار در يک دوره شيمی درمانی 
بيش از هزينه واکسيناس��يون يک روس��تای بزرگ يا 
شهرک است و اکنون هزينه يک شب بيمار در ICU يا 
CCU به علت بيماری های قلبی و عروقی يا سکته های 
 مغزی در ارزان ترين کشورها حدود هزار دلار هزينه دارد.

سرپرست وزارت بهداشت اظهار كرد: بايد توجه داشته 
باشيم که اگر بيماری های غيرواگير گريبان ما را بگيرد 
و به موقع پيشگيری نکنيم، هزينه های نظام سلامت در 
آينده به شکل وحشتناکی افزايش می يابد. زيرا همواره 
پيش��گيری مقدم بر درمان است و س��رمايه گذاری در 
زمينه بهداشت می تواند هزينه ها را در حوزه درمان و به 

خصوص در بخش بستری کاهش بدهد. 
پيشگيری از بيماری های غيرواگير مانند بيماری های 
واگير نيس��ت که فق��ط وزارت بهداش��ت بتواند اين 
موض��وع را کنت��رل کن��د و اي��ن موض��وع نيازمند 
همکاری بين بخشی و کمک س��اير دستگاه ها است 
 تا بتوان در س��بک زندگی مردم تغييراتی ايجاد کرد.

وی اظهار کرد: طرح تحول سلامت نيز با شدت ادامه 
پيدا می کند و در اين طرح نيز بسته هايی مانند کاهش 
پرداخت از جيب بيمار، کاهش هزينه های کمرشکن 
بستری، ماندگاری پزشک متخصص در نقاط محروم و 

غيره مورد نظر است.

جانشين فرمانده  ناجا ضمن اعلام كاهش سرقت هاي خشن 
در كشور از نظارت شديدتر بر افرادي كه اجناس سرقتي را 
خريداري مي كنند خبر داد. سردار ايوب سليماني، جانشين 
فرمانده ناجا در حاشيه همايش تخصصي معاونين و روساي 
اداره هاي مبارزه با سرقت پليس استان هاي سراسر كشور در 
جمع خبرنگاران گفت: بيش از 20 درصد احساس ناامني در 
جامعه ناشي از سرقت است به ويژه سرقت هايي كه به حوزه 
شخصي مردم بر مي گردد. لذا اين موضوع هميشه براي ما 
مهم بوده و هميشه در تلاش بوديم كه روند رو به كاهشي 
در اين حوزه داش��ته باشيم كه البته بر اساس آمار كاهش 
هم داشته ايم. جانش��ين فرمانده ناجا با اشاره سرقت هاي 
بزرگ و خشن گفت: در خصوص سرقت هاي مهم و خشن 
كاهش هاي بيشتري داشتيم و اين موصوع تحت كنترل 
و مديريت پلييس بوده و اقدامات موثري انجام داديم و در 
انجام اين اقدامات موفق هم بوديم. سردار سليماني تاكيد 

كرد: به دليل تشديد بعضي امور كه از كنترل ما خارج است 
مثل بيكاري، مشكلات اقتصادي، توسعه حاشيه نشيني ها، 
عدم مديريت صحيح معتادان متجاه��ر در جامعه و عدم 
پيش بيني مكاني براي نگهداري شان، نمي توانيم سرقت را 
ريشه كن كنيم. وي ادامه داد: همچنين مجموعه اين عوامل 
نه تنها باعث سرقت در جامعه مي شوند، بلكه يك روند رو به 
رشدي هم در اين حوزه پديد مي آورند كه البته شيب اين نوع 

از سرقت ها تند نيست ولي ما را نگران كرده است.
وي تاكيد كرد: البته جغرافياي سرقت هم مهم است، بيش 
از ۷0 درصد سرقت ها در ۱0 اس��تان است )تهران، البرز، 
خراس��ان رضوي، خوزس��تان، فارس، كرمان و اصفهان(، 
اگر روي اين استان ها تمركز كنيم، موفقيت بيشتري را در 
راستاي كاهش سرقت كسب مي كنيم. اگر روي سارقين 
حرفه اي در كشور كه حدود 200 هزار نفر هستند و حدود 
۶0 تا ۶5 درصد سرقت ها توسط اينها انجام مي شود، تمركز 

كنيم، نتيجه بهتري داريم. البته بايد اين را هم درنظر بگيريم 
كه تعداد سارقين بار اول در حال افزايش هستند و بايد روي 

اينها هم كار كنيم.
وي ادامه داد: سارقان اجناس��ي را كه سرقت مي كنند به 
راحتي نمي توانند در بازار بفروشند و بايد به فردي كه مورد 
اطمينانشان است بفروشند و در نتيجه به سراغ مال خرها 
مي روند ب��ه همين دليل ما بايد ب��ر مال خرها هم نظارت 

بيشتري داشته باشيم.
جانشين فرمانده ناجا با اشاره به آمار كشف اموال مسروقه 
گفت: در عين اينكه بيش از ۶5 درصد سرقت ها را در كشور 
كشف مي كنيم ولي نمي توانيم تمام اين اجناس مسروقه 
را به صاحبان آنها تحويل دهيم، چراكه كد شناس��ايي يا 
شناس��نامه اي ندارند، البته در سرقت هايي كه مربوط به 
خودرو مي شوند بيش از ۹5 درصد اين سرقت ها را كشف 
مي كنيم و اين كشفيات هم در ماه اول سرقت رخ داده انجام 

مي شود. به همين دليل يك سامانه اي را طراحي كرديم به 
عنوان سامانه مجازي كشفيات اموال مكشوفه كه در ۱0 ماه 
گذشته اين سامانه در تهران پاسخگويي خوبي براي مردم 
داشته است و امروز هم رسما اين سامانه را در سطح كشوري 

افتتاح كرديم. جانشين فرمانده ناجا تصريح كرد: آن دسته 
اموال مسروقه كه مالك اصلي آن مشخص نيست را در سامانه 
بارگذاري مي كنيم تا افرادي كه قبلا در اين سامانه سرقت را 
اعلام كردند، بتوانند اجناس مسروقه خود را تحويل بگيرند.

رييس صندوق رفاه دانشجويان با بيان اينكه ما مسوولان 
و مدي��ران نبايد صرفا مدير هزينه ها باش��يم، گفت: اگر 
صرفا توزيع كننده بودجه دولت باشيم، كار هوشمندانه و 
مديريت كارآمدي انجام نداده ايم. با اين حال 85 درصد 
دانشجويان شهريه پرداز هستند در حالي كه در اين زمينه 
تحصيص مناسبي داده نشده است. ذوالفقار يزدان مهر با 
اشاره به بودجه صندوق رفاه دانشجويان در سال ۹8 به ايلنا 
گفت: در جلساتي كه با سازمان برنامه و بودجه داشتيم و 
همچنين حساسيتي كه سازمان برنامه و بودجه در رابطه با 
بحث خدمات رساني به دانشجويان داشت 22.5 درصد در 
سناريو اول بودجه صندوق رفاه را افزايش دادند، علاوه بر آن 
وام شهريه نيز از ۳0 به 50 ميليارد تومان افزايش پيدا كرده 
بود، اما سناريو دومي كه به مجلس اعلام كردند اين 22.5 

را به ۱0 درصد كاهش دادند و در واقع فقط شاهد ۱0 درصد 
افزايش بودجه هستيم. رييس صندوق رفاه دانشجويان 
گفت: حدود 85 درصد دانشجويان ما شهريه پرداز هستند، 
ضمن اينكه بحث رديف بودجه ما در رديف تملك قرار دارد. 
متاسفانه در اين مورد تخصيص مناسبي داده نمي شود، 
از اين رو س��عي كرديم از طري��ق درآمدهاي اختصاصي 
و هم افزايي با بانك ها يك پوش��ش حداكث��ري را انجام 
دهيم، اما اميدوارم در رابطه با بحث ارايه خدمات رفاهي 
به دانشجويان با عنايت تكميلي كه در مجلس مي شود، 
بتوانيم پاسخگوي نيازهاي واقعي دانشجويان باشيم. وي 
اضافه ك��رد: ما محدوديت هاي منابع مالي دولت را درك 
مي كنيم و بالاخره بايد ب��ا يك نگاه واقع گرايانه در رابطه 
با بحث بودجه برخورد كنيم. اميدوارم نظام بودجه ريزي 

مبتني بر عملكرد بتواند تا حدودي محدوديت منابع مالي 
دولت را كمك كند تا يك توزيع عادلانه و متناسب با نياز 
واقعي دانشجويان انجام شود. مش��اور وزير علوم با بيان 
اينكه ما مس��وولان و مديران نبايد صرفا مدير هزينه ها 
باش��يم، گفت: اگر ما صرفا توزيع كنن��ده بودجه دولت 
باشيم كار هوشمندانه و مديريت كارآمدي انجام نداده ايم. 
مديران بايد به بحث درآمدي توجه داشته باشند. ما بايد 
اقتصاد آموزش عالي را مدنظر داشته باشيم. همچنين با 
كمك گرفتن از ظرفيت ها به ارتقا درآمدزايي مان توجه 
كنيم. يزدان مهر ادامه داد: محدوديت هاي منابع دولتي 
مشخص است، از اين رو بايد ظرفيت نهادهاي عمومي و 
مردمي را در بحث خدمات رساني فعال كنيم تا بتوانيم با 
كمك منابع اعتبارعمومي دولت، جلب حمايت عمومي، 

مردمي و خيرين و رويكردهاي درآمد اختصاصي و افزايش 
آن بتوانيم پاسخگوي نياز دانشجويان باشيم.

او درباره ارايه تس��هيلات هدفمند به دانشجويان گفت: 
در سند راهبرديمان به يك اصل رسيدم كه آن هم ارايه 
تسهيلات راهبردي و موثر است به تعبير ديگر دنبال ارايه 
تسهيلات هدفمند هس��تيم، از طرفي اعتقاد داريم كه 
تسهيلات ما بايد متناسب با نياز واقعي دانشجويان باشد. 
خوشبختانه س��عي كرديم در اين چند سال گذشته بر 
اساس اين رويكرد يك پوشش حداكثري در مورد وام هاي 
دانشجويي داشته باشيم و بتوانيم به نياز دانشجويان واجد 
شرايط و كم بضاعت پاس��خ بدهيم و همچنين به لحاظ 

كمي، ميزان وام  هايمان را افزايش دهيم.
 يزدان مهر اضافه كرد: در سه سال گذشته بين 25 تا 500 

درصد ميزان وام هايمان را رش��د داده ايم، بطور مثال وام 
ضروري دكتري يك ميليون تومان بود و به س��ه ميليون 
رسيد. همچنين وام وديعه مسكن دانشجويان ۱00 رشد 
داشته اس��ت. سعي كرديم متناسب با نيازها اين وام ها را 
رشد بدهيم و در 2۷ بهمن كه نشست هيات امناي صندوق 
رفاه اس��ت، دنبال اين هستيم كه بر اساس شرايط و نياز 
دانشجويان برخي از وام ها مثل وام غيرضروري دانشجويان 
دكتري، وام ازدواج و برخي ديگر از وام ها را بتوانيم افزايش 
دهيم. مشاور وزير علوم و رييس صندوق رفاه دانشجويي در 
پاسخ به اين سوال كه بطور مشخص وام شهريه دانشجويان 
در مقاطع تحصيلي مختلف براي س��ال آينده چه اندازه 
افزايش خواهد داشت؟ گفت: در ابتدا بايد بودجه تصويب 

شود تا بعد بتوانيم اعلام نهايي كنيم.

 Thu. Jan 17. 2019  1298   پنج شنبه    27 دي 1397   10 جمادي الاول 1440  سال پنجم    شماره    

 افزايش مناطق مرده 
در سواحل خليج فارس 

رييس مركز اقيانوس شناسي خليج فارس نسبت به 
افزايش مناطق مرده در خليج فارس و دريايي عمان 
هش��دار داد. صمد حمزه اي درباره اين موضوع بيان 
كرد: مناطق مرده دريايي در س��واحل خليج فارس 
و آبهاي عميق دري��اي عمان رو به افزايش اس��ت. 
مطالعات دوره اي كشتي تحقيقاتي كاوشگر خليج 
فارس در آبهاي خليج فارس و درياي عمان نش��ان 
مي دهد كه مناطق مرده دريايي در درياي عمان در 
حال افزايش است. حمزه اي خاطرنشان كرد: كاهش 
شديد اكس��يژن در اعماق زير 50 متري در درياي 
عمان ش��رايط حيات را در اعماق اين دريا به شدت 
كاهش داده اس��ت. اين كاهش اكسيژن به دلايلي 
مانند افزايش لايه بندي ستون آب و تاثيرات گرمايش 
جهاني بر درياها و اقيانوس ها به وجود آمده كه منجر 
به كاهش حلاليت اكسيژن در آب دريا شده است. وي 
اظهارداشت: تحقيقات مركز اقيانوس شناسي خليج 
فارس بر روي سواحل بندرعباس نيز نشان مي دهد 
كه در برخي از مناطق ساحلي اين شهر مناطق مرده 
دريايي در حال ظاهر شدن هستند. به گفته حمزه اي، 
كاهش اكسيژن در مناطق ساحلي به دليل افزايش 
ورود پساب فاضلاب و مواد آلي حاوي فسفر و نيتروژن 
به وجود مي آيد كه از اين نظر ش��هر بندرعباس در 
ميان تمام شهرهاي حاشيه خليج فارس بيشترين 
پتانسيل توليد مناطق مرده را دارد. وي افزود: مناطق 
مرده دريايي يا مناطق هيپوكسيكي )كم اكسيژن( 
مناطقي در اقيانوس هاي جهان و درياچه هاي بزرگ 
هستند كه در آنها اكسيژن مورد نياز براي حمايت از 
زندگي دريايي به ويژه در عمق پايين و نزديك به پايين 
آب وجود ندارد. اين پديده در اثر افزايش آلودگي هاي 
مواد آلي بيش از توان ترميم دريا در نتيجه فعاليت هاي 

بشري يا عوامل طبيعي ديگر به وجود مي آيد.

 رفع همپوشاني بيمه اي
 با اتمام اعتبار دفترچه ها

معاون رفاه اجتماعي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
با اشاره به طرح رفع همپوشاني هاي بيمه براي افراد 
چند دفترچه اي گفت: اين طرح در حال اجراس��ت؛ 
شايد در اين مقطع برخي افراد 2 دفترچه داشته باشند 
ولي زماني كه اعتبار دفترچه شان تمام شود، در زمان 
تمديد بايد يكي را انتخاب كنند. ما كانال ارتباطي با 
بيمه سلامت داريم و آنها با همراهي تامين اجتماعي 
در حال رفع همپوشاني بيمه اي هستند. احمد ميدري 
درباره رفع همپوشاني هاي بيمه اي افزود: اين طرح در 
حال انجام است و دفترچه اشخاصي كه در دو يا سه 
محل بيمه دارند، بررس��ي شده و در نهايت آنها بايد 
يكي را انتخاب كنند. وي بيان كرد: اگر سازمان بيمه 
سلامت بخواهد دفترچه  جديدي را صادر يا تمديد 
كند، به صورت برخط به س��امانه تامين اجتماعي 
وصل مي شود و اگر فرد دفترچه بيمه تامين اجتماعي 
هم داشته باشد بايد يكي را انتخاب كند. معاون رفاه 
اجتماعي وزارت تع��اون، كار و رفاه اجتماعي با بيان 
اينكه نيروهاي مسلح نيز شامل برنامه رفع همپوشاني 
هس��تند و كدملي بيمه ش��دگان را در اختيار دارند 
افزود: به تم��ام افراد تحت پوش��ش دو دفترچه اي 
پيامك مي زنند كه يكي از دو دفترچه را انتخاب كنند 
و نمي توانند از دو مح��ل از خدمات بيمه اي درماني 
استفاده كنند. ميدري افزود: شايد در اين مقطع برخي 
افراد دودفترچه داش��ته باشند ولي زماني كه اعتبار 
دفترچه شان تمام شود، در زمان تمديد بايد يكي را 
انتخاب كنند. ما كانال ارتباطي با بيمه سلامت داريم و 
آنها با همراهي تامين اجتماعي در حال رفع همپوشاني 
بيمه اي هستند. او درباره تكليف افراد دو شغله كه از 
دومحل برايش��ان بيمه و سابقه تامين اجتماعي رد 
مي شود نيز اظهار كرد: از اين فرد 2بار حق بيمه كسر 
مي شود، ولي تنها يك دفترچه خدمات درماني به او 
مي دهند و سوابق بيمه اي اش تجميع مي شود و در 

نهايت از يك دفترچه مي تواند استفاده كند.

17 درصد كودكان زير دو سال 
كم خوني دارند

رييس انجم��ن تغذيه كودكان اي��ران گفت: نتايج 
مطالعه اي كه در كش��ور انجام ش��ده اس��ت، نشان 
مي دهد كه ۱۷درصد كودكان ۱5 تا 24 ماهه دچار 
كم خوني هستند. علي اكبر سياري در نشست خبري 
در بيمارستان مفيد با اش��اره به شيوع ۱۹ درصدي 
كمبود روي در كودكان ۱5 تا 2۳ ماهه كشور، افزود: 
مطالعات نشان داده است كه از سال 80 تا ۹۱، ميزان 
كمبود ويتامين D در كشور ۶ برابر شده است. سياري 
افزود: البته ميزان شيوع كمبود ويتامين D در برخي 
از مناطق كشور در بين كودكان زير ۶ سال كشور تا 
۹۱ درصد هم گزارش شده است. معاون بهداشت وزير 
بهداشت در دولت دهم به اجراي برنامه كشوري وزارت 
بهداشت براي مقابله با كمبود روي، ويتامين D و ...، در 
بين كودكان اشاره كرد و گفت: مصرف ويتامين D كه 
قبلا بعد از ۱5 روزگي براي نوزادان شروع مي شد، به 
۳ تا 5 روزگي كاهش يافت. بر همين اساس، نوزادان 
مي بايس��ت روزانه 400 واحد ويتامين D دريافت 
كنند. بعد از دو س��الگي، كه اين ويتامين را دريافت 
نمي كردند، توصيه شد حتما در سنين 2 تا ۱2 سالگي 
هر دو ماه يك واحد D۳ دريافت كنند. يا به عبارتي، 
روزانه 800 واحد ويتامين بايد مصرف كنند. سياري 
با اشاره به كمبود ويتامين D در مادران باردار، افزود: 
 D اين مادران مي توانند روزانه تا دو هزار واحد ويتامين
مصرف كنند و اثر سوء براي جنين ندارد. وي به برنامه 
غني سازي شير و آرد با ويتامين D و روي اشاره كرد 
 و گفت: غني سازي آرد با روي در دست تحقيق است.

رييس انجمن علمي تغذيه كودكان ايران، در ادامه 
به مشكل چاقي در كشور به عنوان اپيدمي خاموش 
اش��اره كرد و افزود: س��ندرم متابوليك، از عوارض 
چاقي در بزرگس��الي است كه به بزرگي دور شكم، 
افزايش فش��ارخون و س��كته هاي زودرس قلبي و 

مغزي منجر مي شود.

وجود 1/4 ميليون بيكار محروم در كشور كاهش جمعيت كيفري زندان ها با طرح پابند الكترونيك
عضو كميس��يون قضايي و حقوقي گفت: ب��راي كاهش جمعيت 
كيفيري زندانها راه هاي بس��يار زيادي وجود دارد و اس��تفاده از 
پابند هاي الكترونيكي يكي از آنها است. ژرژيك آبراميان در رابطه 
با لزوم استفاده از پابند الكترونيك گفت: امروز يكي از مسائل مهم 
نظام قضايي كشور كاهش جمعيت كيفري است. برخي از زندانيان 
با اصلاح قوانين، اصلاح نگاه مديريتي و اصلاح فرهنگ اجتماعي 

مي توانند در زندان نباشند.
نماينده مس��يحيان ارمني جنوب ايران اظهارداش��ت: بي ترديد 
راه هاي بس��يار زي��ادي براي كاه��ش جمعي��ت زندانيان وجود 
دارد و اس��تفاده از پابند هاي الكترونيكي يكي از اين راه ها است. 
عضو كميس��يون قضايي و حقوقي مجلس اظهار كرد: استفاده از 
پابند هاي الكترونيكي به عنوان مجازاتي جايگزين حبس به اين 

صورت است كه فرد در خارج از زندان قرار دارد اما امكان رديابي 
آن وجود دارد.طرح پابن��د الكترونيك به منظور كاهش جمعيت 
كيفري در بسياري از كشور هاي جهان مورد استفاده قرار گرفته 

است.
آبراميان در پاسخ به اين سوال كه آيا سازمان زندانها در خصوص 
اجراي طرح پابند الكترونيك درخواست تخصيص رديف بودجه 
مستقل از مجلس شوراي اسلامي كرده است به خانه ملت گفت: 
در اين خصوص كه سازمان زندانها به دليل كمبود بودجه و اعتبار 
از مجلس درخواستي داشته اس��ت، هيچ اطلاعي ندارم. نماينده 
مسيحيان ارمني جنوب ايران خاطرنشان كرد: در صورتي كه اين 
طرح در كميس��يون مطرح ش��ود بايد مورد توجه همه اعضا قرار 

بگيرد و سعي كنيم آن را در كشور اجرايي كنيم.

معاون اش��تغال و خودكفايي كميته امداد امام خميني )ره( با اش��اره به 
وجود يك ميليون و 400 هزار نفر بيكار محروم در كشور، گفت: اين تعداد 
يك سوم بيكاران كشور را تشكيل مي دهند كه ۹00 هزار نفر آنها تحت 
پوشش كميته امداد هستند. حجت الله عبدالملكي در جمع خبرنگاران 
افزود: شاخص هاي ضريب جيني در سال 5۶، حدود 50 صدم درصد و در 
سال ۹2 به حدود ۳۶ صدم درصد كاهش يافته است. ديگر شاخص كميته 
امداد، اميد به زندگي است كه اين شاخص در سال 5۶، حدودا 52 سال و 
اكنون به ۷4 سال براي آقايان و ۷5 سال براي زنان رسيده است، بنابراين 
ميانگين عمر هر ايراني حدود 22 سال افزايش يافته است. معاون اشتغال 
و خودكفايي كميته امداد امام خميني )ره( بيان كرد: مهم ترين حوزه در 
بحث فقرزدايي، كميته امداد بوده و تقريبا تمام كساني كه دچار فقر مطلق 
يا شديد بودند تحت پوشش امداد قرار گرفته اند.حداقل خدمت كميته 

امداد پرداخت كمك معيشت است كه در دو سال اخير به دو تا سه برابر 
افزايش يافته است و از اين رو خانواده هاي بسياري از وضعيت فقر مطلق 
خارج شدند. وي گفت: از بدو تاسيس كميته امداد امام خميني )ره( تا پايان 
سال ۹۶، يك ميليون و 500 هزار طرح اقتصادي ايجاد شد و در اين مدت 
حدود ۳00 هزار فعاليت كاريابي را انجام داده اس��ت. يك ميليون و 800 
هزار فرصت شغلي براي محرومان ايجاد شده كه حدود ۷00 هزار خانواده 
خودكفا و از پوشش خارج شده اند. وي با اشاره به وجود يك ميليون و 400 
هزار نفر بيكار محروم در كشور، تصريح كرد: اين تعداد يك سوم بيكاران 
كشور را تشكيل مي دهند كه ۹00 هزار نفر آنها تحت پوشش كميته امداد 
قرار دارند. برنامه ريزي مي شود كه بتوان براي بخش قابل توجهي از بيكاران 
طي برنامه پنج ساله ششم فرصت شغلي فراهم كرد كه سالانه ۱۷0 هزار 

فرصت شغلي بايد ايجاد شود. 



اخبار 13 راهوشهرسازي

با توجه به جهش قيمت مسكن در ماه هاي اخير مطرح شد 

صرف ۸۰ درصد درآمد مستاجران براي اجاره آپارتمان 

تنش در جريان بررسي برنامه سوم توسعه پايتخت

گروه راه و شهرسازي|
با آغاز فعاليت محمد اسلامي به عنوان وزير جديد راه و 
شهرس��ازي و موضع گيري هاي او به ويژه درباره بخش 
مسكن، پيش بيني مي شد كه شاهد تغييراتي در بدنه 
اين بخش از وزارت راه و شهرس��ازي باش��يم و گذشت 
زمان نشان داد كه علاوه بر تغيير در سياست هاي وزارت 
راه و شهرسازي، در ساختار مديريت بخش مسكن هم 
تحولاتي رخ داد و س��عيد ايزدي و حامد مظاهريان دو 
معاونت معماري و شهرسازي و مسكن و ساختمان وزير 
نيز جاي خود را به فرزانه صادق مالواجرد و مازيار حسيني 

گزينه هاي منتخب اسلامي دادند.
در مراسم توديع و معارفه معاونان سابق و جديد، وزير راه و 
شهرسازي و معاونان او موضع گيري هاي متفاوتي نسبت 
به بازار مسكن داشتند، محوري ترين مساله اي كه از سوي 
محمد اسلامي مطرح ش��د بحث افزايش سهم مسكن 
به 80 درصد در س��بد خانوار مستاجران بود تا اظهارات 
معاونت جديد شهرسازي و معماري درباره تغيير در نگاه 
به بخش مسكن و تسريع در ساخت و ساز كه اين موضوع 

نبايد به كاهش كيفيت در اين بخش شود. 
بحث رشد سهم مس��كن در سبد هزينه مستأجران در 
حالي است كه بر اساس گزارش مركز آمار در سال گذشته 
حدود 43 درصد از درآمد خانوار براي بخش مسكن هزينه 
مي شد )البته اين رقم به صورت كلي مطرح شده و براي 
تمام خانوارهاي ايراني چه مستاجران و چه موجران است( 
اما در سال جاري و به گفته وزير راه و شهرسازي اين رقم 
به 80 درصد رسيده است كه اين افزايش با توجه به جهش 
قيمت مسكن در سال جاري و رشد 70 تا 80 درصدي 
قيمت مسكن در برخي مناطق پايتخت، افزايش سهم 

مسكن در سبد خانوار پيش بيني مي شد.
اما سهم 80 درصدي مسكن در سبد هزينه مستاجران 
ايراني در شرايطي است كه در س��اير كشورها اين رقم 
به كمتر از 25 درصد مي رس��د و با افزايش چش��مگير 
قيمت ها، مس��كن به عنوان كالايي لوكس محس��وب 

مي شود.
درهمين رابطه، وزير راه و شهرس��ازي با اشاره به رشد 
تقاض��ا و عدم عرضه يا كاهش عرض��ه در جامعه هدف، 
گفت: اين مشكلات وضعيتي را به وجود  آورد كه اقشار 
فاقد مسكن بيش از 80 درصد درآمد ماهانه خود را بابت 
اجاره به��ا پرداخت مي كنند و اين فقر و س��ختي كه به 
خانواده هاي فاقد مسكن تحميل مي شود، آسيب هاي 
اجتماعي پيرامون خود دارد كه بايد در راس��تاي بهبود 

اين وضعيت حركت شود.
به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرسازي، محمد 
اس��لامي اظهاركرد: توسعه تقاضامحور، روند گسترش 
برنامه هاي توسعه اي  كه اتفاق افتاده را شكل داده اما اين 
برنامه ريزي ها بر اساس مطالعات آمايش سرزميني كه 
استعداد هاي سرزمين، جمعيت، فرهنگ و استطاعت 
محيط را درنظر مي گيرد صورت نگرفته اس��ت و حتي 
اگر وجود داشته با يكديگر مرتبط و يكپارچه نبوده است.

او با بيان اينكه وارث گذش��ته اي هستيم كه هر دو نظام  
شهرس��ازي و س��اختمان فاقد نظام كنترلي كارآمد و 
موثر اس��ت، تأكيد ك��رد: بايد به س��مت تأثيرگذاري و 
ماندگار شدن با استقرار سياس��ت ها و طرح ها حركت 

كرد، همچنين ميراث گذشته اي كه هزينه هاي فراواني 
متأثر از نابساماني ها را بر دوش مردم و حكومت تحميل 
كرده، بايد بر اس��اس آينده نگري و بررسي احتياجات و 
الزامات دستيابي به توسعه متوازن و پايدار در طرح ريزي 

منطقه اي، سرزميني، شهري و محلي تغيير داد.اسلامي 
با بيان اينك��ه امروز »بحث قاطع مردم بحث مس��كن 
اس��ت« گفت: اگرچه دولت توليد كننده مسكن نيست 
اما سياست هاي دولت مي تواند به توليد مسكن شتاب 

دهد، همچنين به موجب قانون بايد سياس��ت گذاري 
و فراهم ك��ردن زمين در بازار عرضه و تقاضاي مس��كن 
تعادل ايجاد كند، درعين حال براي تأمين مسكن اقشار 
كم درآمد تكليف قانوني وجود دارد اما اين مساله نيازمند 

همكاري و تعامل ساير دستگاه ها و نهادها است.
به گفته وزير راه و شهرسازي آنچه رييس جمهوري طي 
سال هاي گذشته مورد تأكيد قرار داده و به دنبال تحقق 
آن است، فراهم شدن چرخه توليد مسكن و ايجاد شرايط 
فعاليت مردم توانمند، سازندگان و نقش آفرينان در توليد 
مسكن به منظور رونق بازار ساخت وساز با تسهيل گري 
از س��وي دولت است.اس��لامي در ادامه مبحث كنترل 
ساختمان را مهم دانست و گفت: بايد از مصالح، سازندگان 
و نيروهاي كار واجد ش��رايط براي حصول اطمينان از 
استحكام، دوام و قوام ساختمان استفاده شود. همچنين 
از ضوابط و اس��تاندارد هاي متناس��ب با اقليم سرزمين 

ايران تبعيت شود.

 حل مشكل مسكن صرفاً ساخت و ساز نيست
در جلسه توديع و معارفه معاونان مسكن و ساختمان 
و معم��اري  و شهرس��ازي، فرزانه ص��ادق مالواجرد، 
معاون جديد معماري و شهرس��ازي گفت: در سنوات 
قبل از س��ال 92، حوزه معماري و شهرس��ازي از ريل 
خارج شده بود كه خوش��بختانه به مسير اصلي خود 
برگشت. اما نكته مهم اين است كه در شرايط كنوني 
بايد مصداق هاي عملي ارتقاي كيفيت بيشتر به منصه 

ظهور گذاشته شود.
او نقش شوراي عالي معماري و شهرسازي در مديريت 
خردمندانه سرزمين را تأثيرگذار و كليدي عنوان كرد و 
افزود: عقب افتادگي در حوزه تأمين مسكن وجود دارد 
اما با توجه به اينكه سياست گذاري ها و برنامه هاي كلان 
حوزه مسكن با تعامل حوزه شهرسازي و معماري رخ 
مي دهد، بايد توجه داشت كه سرعت بخشيدن به توسعه 

مسكن نبايد منجر به ذبح كيفيت شود.
مالواجرد با بيان اينكه حل مشكل مسكن صرفاً ساخت 
و ساز نيس��ت، تصريح كرد: بسترها و زيرساخت ها در 
بسياري از نقاط كشور وجود ندارد، بنابراين با تسريع 
در فراهم شدن بس��ترها و زيرساخت ها در پهنه هاي 
شهري، مردم همان منطقه به مشاركت در ساخت وساز 

تشويق مي شوند.
سپس س��يد مازيار حس��يني، معاون جديد مسكن 
و س��اختمان هم يادآور شد: س��ازمان نظام مهندسي 
ظرفيت بزرگي در كش��ور اس��ت كه تجربه س��ازمان 
نظام مهندسي با وجود تمام فراز و فرودها مي تواند در 

راستاي پيشبرد اهداف در اختيار مردم قرار گيرد.
او ادامه داد: همچنين برنامه اي تهيه ش��ده اس��ت كه 
مي تواند در قالب يك كار گروهي به سر انجام برسد و 
اين برنامه از محورهاي مشخصي تشكيل شده است كه 
مي تواند با همكاري وزارت راه و شهرسازي و متخصصان 

اين حوزه مانند سازمان نظام مهندسي پخته تر شود.

گروه راه و شهرسازي|
 از روز يكش��نبه  بررس��ي مواد لايحه برنامه سوم توسعه 
شهرداري تهران در شوراي اسلامي شهر تهران آغاز شده 
است و ديروز اعضاي شوراي شهر در چهارمين روز متوالي 
در دو نوبت صبح و عصر به بررسي مواد باقي مانده پرداختند 

و در نهايت فصل دوم برنامه سوم توسعه به پايان رسيد.
روز گذشته در جريان بررسي ماده 62 برنامه سوم توسعه 
شهر تهران دقايقي صحن شورا متشنج شد و اعضا نسبت 
به نوع بيان س��كينه اشرفي، معاون توسعه و برنامه ريزي 
ش��هرداري اعتراض كردند. اشرفي با انتقاد از ادبيات اين 
ماده كه در مورد لزوم حفاظت از فضاي سبز و رود دره ها 
بود، گفت: انشاء اين ماده بچه گانه و دبيرستاني است. در 
نتيجه سخنان معاون شهردار به مذاق اعضاي شورا خوش 
نيامد و اميني نايب رييس ش��ورا كه اداره شورا را برعهده 
داش��ت در اعتراض به اينگونه سخنان گفت: چرا به اعضا 
توهين مي كنيد و هرچه سريعتر بايد از اعضا عذرخواهي 
كنيد. شما و كارشناسان در تمام جلسات تخصصي شورا 
و كميسيون تلفيق حضور داشتيد و اگر به انشاء و ادبيات 
برنامه انتقادي داشتيد بايد همان جا مي گفتيد تا اصلاح 
شود. سكينه اش��رفي نيز در واكنش به اعتراضات ضمن 
عذرخواهي از اعضاي ش��وراي ش��هر گفت: من از اعضا 
عذرخواهي مي كنم اما بايد به كميته حقوقي اجازه دهيم 
تا حداقل انشاء اين مواد را درست كند. براساس ماده 62 
برنامه سوم توسعه، شهرداري موظف است به منظور حفظ 
ذخاير زيستي نس��بت به حفظ حريم تهران، رود دره ها، 

قنات ها، منابع آبي و ... اقدام كنند.
همچنين تصويب ماده مربوط به تهيه سند احياي زيست 
شبانه در كلان شهر تهران حاشيه هايي را به همراه داشت.

اعضاي شوراي شهر تهران در نوبت عصر بررسي فصل سوم 
برنامه پنج ساله شهرداري را با عنوان پايداري اجتماعي و 
فرهنگي با شهروندان مشاركت جو بررسي كردند. ماده 
 67 اين فصل كه شهرداري را موظف مي كرد در چارچوب 
محله گراي��ي، تقوي��ت هويت محله اي و به��ره مندي از 
مشاركت سازمان هاي مردم نهاد و اجتماع محور، لايحه 
نظام نامه محله اي شهروندان در مديريت شهري را تدوين 
كنند، به تصويب رسيد.در ماده 68 نيز شهرداري موظف 
ش��د به منظور ارتقاي زيس��ت پذيري و توسعه فضاهاي 
عمومي مولد و پايدار تا پايان سال اول سند احياي زيست 
شبانه در كلان ش��هر تهران را براي تصويب به شورا ارايه 
كند كه در جريان بررسي اين ماده زهرا صدراعظم نوري 
پيش��نهاد داد: رويكردهاي اجتماعي و فرهنگي در اين 

بخش ديده شود.
اين پيش��نهاد نوري مورد مخالفت اعضاي كميس��يون 
معماري و شهرسازي قرار گرفت، زيرا آنها اعتقاد داشتند 
در حال حاضر زيست ش��بانه متولي مشخصي ندارد و با 
آوردن محورهاي اجتماعي، فرهنگي ساماندهي زيست 

شبانه دشوارتر خواهد شد. محسن هاشمي نيز در جريان 
بررس��ي اين ماده به ش��وخي گفت: من با زيست شبانه 
مخالفم و معتقدم بايد ساعت ۱0 شب بخوابيم و 5 صبح 
بيدار شويم. برنامه ريزي براي زيست شبانه مادر و پدرها را 
نگران مي كند زيرا بچه ها كه زياد بيرون مي مانند ما پدر و 
مادرها نگران مي شويم و در كل بيرون روي نصف شب كار 
خوبي نيست.سالاري و اعطا به حالت قهر از صندلي خود 
بلند شدند كه هاشمي به شوخي خطاب به آنها گفت: براي 
قهر كردن مانند من تنها ۱0 دقيقه زمان داريد. عليخاني 
به شوخي به س��الاري گفت: همه ما كار داريم و اگر قرار 
است برويم همه بايد با هم برويم.در نهايت اين بند با تاييد 

پيشنهاد نوري به تصويب رسيد.

 وضعيت فعلي پسماند، مورد قبول است
محمد سالاري، رييس كميسيون شهرسازي و معماري 
شوراي ش��هر تهران در ادامه بررس��ي لايحه برنامه سوم 
توسعه شهر تهران و در فرآيند بررسي ماده 60 اين برنامه 
كه مربوط به طرح جامع پسماند شهر تهران بود، بر اهميت 
اهتمام مديريت شهري براي ساماندهي وضعيت نابسامان 
نحوه تفكيك، جمع آوري و مديريت پسماند و زباله هاي 
شهر تهران مبتني بر تسريع در تدوين و تهيه و اجراي طرح 

جامع مديريت پسماند شهر تهران تاكيد كرد.
به گزارش مهر، به گفته او وضعيت فعلي مديريت پسماند و 
زباله هاي شهر تهران به عنوان پايتخت جمهوري اسلامي 
ايران به هيچ عنوان مورد قبول شهروندان تهران و شوراي 
شهر نيست و ضرورت دارد تا مديريت شهري دوره پنجم 
و شهرداري تهران در راستاي اصلاح اين وضعيت نابهنجار 
تصميم اساسي و مبنايي اتخاذ كند. سالاري همچنين به 
نحوه انشاي بندهاي اين ماده واحده انتقاد كرد و گفت: وقتي 
ما شهرداري را ملزم به تدوين طرح جامع توسط مشاورين 
ذيصلاح و مبتني بر مطالعات امكان سنجي كامل مي كنيم، 
ديگر قيد اعداد و ارقام و ورود به جزييات و تعيين تكاليف 
جزئي گسترده به مصلحت نيس��ت و بايد اجازه دهيم تا 

مطابق مطالعات، طرح مذكورتدوين شود.

آلودگي صوتي بيش از حد استاندارد 
همچنين اعضاي شوراي اسلامي شهر تهران، انطباق طرح 
تفصيلي شهر تهران با لايه تراز صوتي شهر، را از اختيارات 
كميسيون ماده 5 و ش��وراي عالي شهرسازي و معماري 
كشور دانستند. محمد سالاري در توضيح پيشنهاد حذف 
يكي از تبصره هاي بن��د۱9 ماده 57 گفت: در اين تبصره 
آمده است، »انطباق طرح تفصيلي شهر تهران با لايه تراز 
صوتي ش��هر« اين در حالي است كه فرايند پهنه بندي و 
لايه گذاري در اختيار شوراي ش��هر تهران نيست و بايد 
كميسيون ماده 5 و ش��وراي عالي شهرسازي و معماري 
كشور در اين خصوص تصميم گيري كنند، بنابراين ادبيات 

اين تبصره بايد اصلاح شود. اين تبصره را مي توان با ادبيات 
ديگري نوشت، به عنوان مثال ضوابط صوتي براي محدوده 
اماكني مانند بيمارستان ها لحاظ شود كه از ايجاد آلودگي 
صوتي جلوگيري شود، اما اينكه ما در طرح تفصيلي يك 
لايه در اين خصوص قرار دهيم، چنين اقدامي امكان پذير 
نيس��ت. زهرا صدر اعظم نوري در مخالفت با حذف بند 
انطباق طرح تفصيلي شهر تهران با لايه تراز صوتي شهر 
گفت: آلودگي صوتي نيز مانند آلودگي هوا بس��يار مهم 
اس��ت و عوارض زيادي دارد اما به آن توجه نمي شود. در 
تهران غير از چند منطقه محدود، ميزان آلودگي صوتي از 
حد استاندارد بيشتر است. در اين بند پيشنهاد داريم براي 
جلوگيري از اين آلودگي، اين موضوع به عنوان يك بند به 
طرح تفصيلي افزوده شده و در واقع شهرداري تهران مكلف 
به رعايت آن شود. درنهايت حذف اين بند با ١١موافق و ٧ 

مخالف به تصويب رسيد.

 200 ميليون مترمكعب آب در فضاي سبز 
همچنين دراين جلسه ماده 58 كه به موضوع انرژي هاي 
پاك و تجديدپذي��ر با اولويت سيس��تم هاي توليد برق 
و حرارت خورش��يدي نسبت به اس��تفاده از روش هاي 
مستقيم انرژي در س��اختمان هاي شهرداري و فضاهاي 
عمومي بود، مورد بررس��ي قرار گرفت ك��ه در بند 4 آن 
پيش بيني شده بود ساختمان ها ش��هرداري سالانه دو 
درصد برق مصرفي خود را كاهش و 20 درصد از برق مورد 
نياز خود را از مح��ل انرژي هاي تجديدپذير تامين كنند 
كه زهرا نژادبهرام پيشنهاد حذف اين بند را ارايه كرد. به 
گفته اين عضو شوراي شهر تهران اين بند از برنامه بايد در 
جدول شاخص ها قرار مي گرفت كه قرار است بعدا از سوي 
شهرداري به شورا ارسال شود كه در نهايت اعضا با حذف 
اين بند موافقت كردند.در ادامه اعضاي شوراي شهر تهران 
ماده 59 برنامه پنج ساله سوم را مورد بررسي قرار دادند كه 
شهرداري را موظف كرده بود به منظور مديريت منابع آب 
خام به فضاي سبز و خدمات مورد استفاده و كاهش مصرف 
آب نسبت به تدوين برنامه عملياتي بهره برداري از آب خام 
تهران اقدام كند. در ذيل اين ماده، شش بند نيز پيش بيني 
شده بود كه شهربانو اماني پيشنهاد حذف كلي اين بند را 
داد. اماني در توضيح پيشنهاد خود گفت: همه مي دانيد 
كه آب براي من چه ميزان مهم است و متاسفانه تا به امروز 
هر چه تذكر در خصوص آموزش براي كاهش مصرف آب 

داده ام مورد بي توجهي قرار گرفته است.
امان��ي با بيان اينك��ه ما 200 ميليون مت��ر مكعب فقط 
براي آبياري فضاي سبز استفاده مي كنيم و 40 ميليون 
مت��ر مكعب براي فضاهاي خدماتي گفت: متاس��فانه ما 
سنس��ورهاي صرفه جويي در مصرف آب در ساختمان 
ش��ماره دو ش��ورا نداريم، آن زمان براي ديگران نسخه 
مي نويسيم. پيشنهاد من براي حذف اين ماده به اين دليل 

است كه ما نبايد وارد جزييات و پروژه ها شويم و شاخص ها 
نيز بايد در جداول شهرداري آورده شود.در ادامه اين جلسه 
آرش ميلاني، رييس كميته محيط زيس��ت شورا با بيان 
اينكه در لايحه ش��هرداري كه در خصوص آب خام است 
حداقل ها كفايت شده، گفت: اين ماده در كميسيون تلفيق 
مورد بررس��ي قرار گرفته و مورد تاييد معاونت خدمات 
شهري و س��ازمان پارك ها نيز بوده است. اين بند به اين 
معنا نيست كه ما پروژه اي عمل كرده ايم، بلكه سياست هاي 
تكميلي را در اين بند آورده ايم. ميلاني با بيان اينكه ما بايد 
در سطح شهر هدف هاي راهبردي را مشخص كنيم، گفت: 
در اين ماده اعلام شده طي مدت 5 سال 40 ميليون متر 
مكعب از مصرف آب فضاي سبز كاهش پيدا كند و حذف 
اين عدد از ماده اثربخش��ي آن را از بين مي برد. س��كينه 
اش��رفي معاون برنامه ريزي و امور ش��وراهاي شهرداري 
تهران گفت: در ماده 95 به شورا قول داده ايم اهداف كمي 
و شاخص ها را مشخص كنيم. همچنين قرار است طرح 
جامع آب خام را به شورا بياوريم كه در نهايت حذف اين بند 
با ۱3 راي مخالف به تصويب نرسيد.در نوبت عصر جلسه 
شوراي ش��هر تهران نيز مواد 65 و 66 مورد بررسي قرار 
گرفت.بر اساس ماده 65، شهرداري تهران موظف است 
به منظور ساماندهي كانون ها، پهنه هاي كار و فعاليت با 
تأكيد بر محيط زيست، رفع آلودگي و مزاحمت، برنامه هايي 
براي ساماندهي صنايع، صنوف و مشاغل مزاحم و آلاينده 
تدوين كند.در جريان بررس��ي اي��ن ماده، حجت نظري 
عضو كميسيون فرهنگي اجتماعي شورا گفت: چرا شورا 
اختيارات خود را در برنامه به شهرداري واگذار مي كند؟ 
در خصوص ساماندهي مشاغل بي كانون، شورا طرحي را 
تهيه كرده است كه يك فوريت آن، تصويب و طرح نيز براي 
بررسي در صحن، به هيات رييسه ارايه شده درحالي كه بر 
اساس اين ماده، به شهرداري مجوز مي دهيم كه برنامه هاي 
خودش را تهيه كند و به صحن بياورد.زهرا نژادبهرام خطاب 
به نظري گفت: اين دو مقوله جدا از هم هستند.خليل آبادي 
در اين رابطه اظهار كرد: بساط گس��تران و مشاغل سيار، 

واقعيت موجود شهر تهران هستند و نمي توان اين واقعيت 
را ناديده گرفت. در تمام دنيا بساط گستران وجود دارند و 
بهتر اس��ت آنها را ساماندهي كنيم. در نهايت اين ماده به 

تصويب اعضاي شوراي شهر تهران رسيد.

 روند بررسي برنامه آهسته است؟
علي اعطا، سخنگوي ش��وراي شهر نيز در حاشيه جلسه 
شوراي اسلامي شهر تهران با بيان اينكه چند ماده ديگر از 
برنامه سوم توسعه شهرداري تهران پس از بررسي اعضاي 
شوراي اسلامي شهر تهران به تصويب رسيد، گفت : برنامه 
س��وم توس��عه بيش از 90 ماده دارد كه به نظر مي رس��د 
تا اواس��ط هفته  آينده بتوانيم كليه مواد اي��ن برنامه را به 

تصويب برسانيم.
وي در پاسخ به اين سوال كه به نظر مي رسد روند بررسي 
مواد كند و فرسايشي شده است، در اين باره خاطرنشان كرد: 
ماده هاي تخصصي در كميسيون هاي تخصصي بررسي 
شده است و كليات برنامه نيز در كميته  تطبيق بررسي شده، 
اما حالا كه در شوراي اسلامي شهر تهران موضوع را بررسي 
مي كنيم، برخي از اعضا نكات تكميلي دارند و از آن جايي 
كه ما مي خواهيم برنامه هاي پنج ساله شهرداري و به نوعي 
آينده كاري ش��هرداري تهران را رقم بزنيم، بايد با بررسي 
كامل و همه جانبه باشد و عجله اي نبايد در كار باشد.به گفته 
سخنگوي شوراي اسلامي شهر تهران، با توجه به بندهاي 
باقي  مانده كه به نظر مي رسد تا اواسط هفته  آينده بررسي 
اين برنامه به پايان برسد، همچنين بودجه سال آينده را نيز 
با جلسات فش��رده در صحن بررسي مي كنيم. وي افزود: 
ضابطه و قانوني براي زمان آوردن بودجه نيست، اما معمولا 
بودجه بايد به گونه اي تصويب شود كه اگر بخش هايي مورد 
اعتراض هيات تطبيق قرار گرفت، بتوانيم آن را اصلاح كنيم.

به گفته محسن هاشمي، رييس شوراي شهر اين برنامه پس 
از تصويب برنامه براي بررسي به كميته  تطبيق فرمانداري 
ارسال و پس از تاييد فرمانداري به شهرداري ابلاغ مي شود و 

براي سال هاي 98 تا ۱402 لازم الاجرا خواهد بود.
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طرح زوج و فرد دايمي 
كارايي ندارد 

رييس كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي 
شهر تهران گفت: اجراي طرح زوج و فرد بطور 
دايم كارآيي ندارد و بايد در زمان هاي اضطرار 

اجرايي شود.
به گ��زارش مهر، محمد عليخاني در حاش��يه 
جلسه علني روز چهارشنبه شوراي شهر با بيان 
اينكه طرح زوج و ف��رد بايد به صورت موقت و 
اضطرار اجرايي ش��ود و اگر ب��ه صورت دايمي 
دربيايد جواب نمي دهد، گفت: دايمي ش��دن 
طرح زوج و فرد باعث شده مردم راه هاي ورود 
به محدوده را پيدا كنند. خريد دو ماشين با دو 
پلاك متفاوت يكي از اين راهكارها اس��ت. در 
حالي كه در ساير كشورهاي دنيا كه با مشكل 
آلودگي هوا روبرو هس��تند، ني��ز اين طرح به 
صورت دايم اجرا نمي شود و اجراي دايمي آن 

محكوم به شكست است.
وي ادامه داد: در ح��ال حاضر محدوده زوج و 
فرد حلقه دوم طرح و ترافيك است كه كساني 
كه داراي مجوز ورود به طرح ترافيك هستند 
مي توانن��د وارد مح��دوده زوج و فرد بش��وند 
اما تفس��ير يكي از مس��وولان حمل و نقل در 
خصوص اينكه براي ورود ب��ه محدوده زوج و 

فرد عوارض بگيريم، غيرقانوني است.
عليخاني تاكي��د كرد: اختيار افزايش محدوده 
طرح ترافيك، تغيير س��اعت و غيره در اختيار 
شوراي عالي ترافيك اس��ت و شوراي شهر در 

اين حوزه اختياري ندارد.
وي در خص��وص اينكه چرا تاكنون لايحه نرخ 
عوارض فروش محدوده طرح ترافيك به شورا 
ارسال نش��ده در حالي كه ش��هروندان دي يا 
بهمن هر س��ال اقدام به ثبت ن��ام مي كردند، 
گفت: به نظر مي آيد مس��وولان شهري منتظر 
تعيين تكليف محدوده زوج و فرد هس��تند تا 
لايحه نرخ عوارض را به شورا ارايه كنند زيرا در 
صورت هرگونه تغيير در محدوده زوج و فرد بايد 

در ميزان سهميه ها نيز بازنگري شود.

تجهيز 6 آزاد راه به سيستم 
اخذ عوارض الكترونيكي 

معاون ش��ركت ساخت و توس��عه زيربناهاي 
حمل و نقل از تجهيز 6 آزادراه به سيستم اخذ 
الكترونيكي ع��وارض تا پايان س��ال جاري و 
تجهيز ۱3 آزادراه ديگر به اين سيستم تا تيرماه 

سال آينده خبر داد.
 سيد حسين ميرشفيع در گفت وگو با ايسنا اظهار 
كرد: آزادراه تهران–ساوه تا سلفچگان، آزادراه هاي 
تهران – قزوين، قزوين – زنجان، قزوين – رشت، 
ته��ران – قم و تهران–پرديس ش��ش آزادراهي 
هستند كه تا پايان س��ال جاري به سيستم اخذ 

الكترونيكي عوارض مجهز مي شوند.
ميرش��فيع ادامه داد: در پاي��ان اين طرح ۱9 
آزادراه مربوط��ه در 2200 كيلومت��ر ك��ه به 
ترتيب به سيس��تم اخ��ذ الكترونيكي عوارض 
تجهيز خواهند شد و به صورت يكپارچه عمل 
خواهن��د كرد و نيازي به ص��دور قبض در اين 

راستا وجود ندارد.
او همچني��ن در مورد هزينه بر ب��ودن تجهيز 
آزادراه ها به سيستم اخذ الكترونيكي عوارض 
براي مردم، اعلام كرد: در مورد افزايش سالانه 
قيمت ها بايد اعلام كرد كه هرساله متناسب با 
تورم قيمت ها افزايش مي يابد كه اين مس��اله 
ربطي به الكترونيكي كردن عوارض آزادراه ها 
ندارد و بطور كلي تجهيز آزادراه ها به سيستم 
اخ��ذ الكترونيكي عوارض هزين��ه اي را به جز 
در حد هزين��ه تراكنش ها ب��راي مردم درپي 

نخواهد داشت.
اين مقام مس��وول بي��ان كرد: پ��روژه تجهيز 
آزادراه ها به سيستم اخذ الكترونيكي عوارض 
مقوله اي پيچيده اس��ت و از نظ��ر تكنولوژي 
نيازمن��د به روزتري��ن تكنولوژي هاي روز دنيا 
بوده و پروژه اي چند وجهي تلقي مي ش��ود كه 
نيازمند تعامل بانك مركزي، پليس و شركت 
آزادراه ه��ا و ني��ز در نظر گرفت��ن روش هاي 

پرداخت متفاوت است. 

واكنش رييس پليس به پولي 
شدن تردد در معابر

رييس پلي��س پايتخت با تكذي��ب طرح پولي 
شدن تردد در معابر شهر تهران گفت: مهم ترين 
ش��رط ما در اجراي طرح ه��ا آرامش و رضايت 

شهروندان است.
به گزارش مهر، س��ردار رحيمي در يك برنامه 
راديويي با بي��ان اينكه اطلاعي از موضوع پولي 
شدن معابر پايتخت نداريم، اظهار كرد: مديريت 
ترافيك ش��هر با پليس اس��ت و دوستان ديگر 
زحمت مي كشند و تلاش مي كنند و طبق قانون 

بايد بسترها را براي پليس آماده كنند.
وي با تأكيد بر اينكه اين موضوع كذب اس��ت و 
صحت ندارد، افزود: م��ا در بحث طرح ترافيك 
و الحاق زوج و فرد به ط��رح ترافيك نيز عنوان 
كرديم كه اگر قرار است اتفاقي بيفتد، بايد كار 
كارشناسي و بررسي ش��ود و اينكه يك چيزي 
مطرح شود و كسي بيايد ذهنيت خود را مطرح 

كند، منطقي به نظر نمي آيد.
رييس پليس پايتخت اضاف��ه كرد: هر طرحي 
كه قرار است اجرا ش��ود، مهم ترين شرط ما در 
اجراي طرح ها آرامش و رضايت شهروندان است.

سردار رحيمي بااشاره به آثار و تبعات اين طرح 
نيز اظهار كرد كه بر ساير محورها و شريان هاي 
ترافيكي فشار ايجاد مي كنند و حتي ممكن است 
برخي ها را مجبور به انجام تخلفاتي كند كه شايد 

دلشان نخواهد.

وزير راه و شهرس�ازي در بيس�تمين جلسه 
شوراي عالي شهرس�ازي و معماري ايران در 
سال97 گفت: مشكلات منطقه 22 با تدوين و 
تصويب يك طرح ويژه ساماندهي خواهد شد.
اس�لامي با اعلام اين مطلب كه تعيين تكليف 
طرح ويژه منطقه 22 تهران از اين جهت كه در 
منطقه زيست محيطي مهمي از شهر و در مسير 
جريان باد قرار گرفته حائز اهميت است، افزود: 
اگر بخواهيم در ارتباط با بحث تاب آوري شهر 
تهران صحب�ت كنيم، قطعا منطقه 22 منطقه 
حائز اهميتي اس�ت كه بايد از امنيت و قدرت 
تحمل برتري نسبت به ساير مناطق برخوردار 

مي شد.
رييس ش�وراي عالي شهرس�ازي و معماري 
ايران با تاكيد بر اين مطلب كه افق طرح 1۴۰۵ 

پيش بيني ش�ده و بايد بر آن اساس هم پيش 
برود، اعلام كرد: در مورد منطقه 22 تهران بايد 
توجه كنيم كه موضوع افق جمعيت پذيري بر 

اساس طرح جامع آن منطقه باشد.
اس�لامي ادامه داد: در طرح وي�ژه منطقه 22 
تهران حتما بايد به نقشه گسل هاي تهران توجه 
ويژه اي بشود و به هيچ عنوان بارگذاري سنگين 
و ساختمان هاي با اهميت نبايد در منطقه ديده 
ش�ود.به گفته اين مقام مس�وول، شهرداري 
تهران بايد تلاش كند تا توافقاتي كه انجام شده 
و به مرحله قانوني نرس�يده است را با رعايت 
اصولي كه موردنظر ش�وراي عالي شهرسازي 
و معماري است تعديل كند و توافقات را مورد 
بازبيني قرار دهداسلامي تصريح كرد: سقف 
تعيين ش�ده جمعيتي به عنوان سقف مصرح 

و افزون بر آنكه پروانه صادر شده است توسط 
استانداري، اداره كل و كميته فني شوراي عالي، 
كنترل شود تا منطبق بر سقف جمعيت پذيري 
طرح جامع تهران باشد.او با اشاره به عرصه هاي 
باقي مانده منطقه 22 به عنوان موضوع ديگري 
كه بايد مورد توجه قرار گيرد، افزود: تلاش شود 
تا براي عرصه هاي باقي مانده با تراكم پايين تري 
پروانه صادر شود تا به اين ترتيب بتوانيم زندگي 
با كيفيتي را براي ساكنان منطقه 22 ايجاد كنيم 
و اين موضوع بايد در كميته فني شورا، بررسي 
شود.اسلامي يادآورشد: طرح ويژه منطقه 22 با 
يك جمع بندي مهندسي و معماري موضوعات 
زيس�ت محيطي، آب، دغدغه هاي س�ازمان 
جنگل ها و س�ازمان پدافن�د غيرعامل را هم 

مدنظر قرار مي دهد.

ضرورت تصويب طرح ويژه  براي ساماندهي منطقه ۲۲ تهران

تاب آوري شهر
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در نشست کارگروه تخصصی شورای گفت وگوي دولت و بخش خصوصي عنوان شد

گلايه  بازرگانان از پرداخت »ما به التفاوت ارزي«
تعادل|گروه تجارت |

پرداخت ما به التفاوت ارزي هنوز هم معضلي حل نشده 
در رابطه ميان فعالان بخش خصوصي و دولت است، تا 
آنجا كه محور يكي از نشست هاي كارگروه تخصصي 
شوراي گفت و گوي دولت و بخش خصوصي را به خود 
اختصاص داده است. »عدم احتساب هزينه پرداخت 
ما به التفاوت ارزي در كالاهاي سفارشي سازي شده«، 
»رس��وب كالاهاي تعيين تكليف نش��ده بر اثر اعمال 
سياس��ت پرداخت ما  به التفاوت ارزي« و »عدم اعلام 
اجراي اين سياس��ت 6 ماه پيش از اجرا« تنها بخشي 
از انتقادات بازرگان��ان و حتي توليدكنندگان به نحوه 
اجراي سياس��ت پرداخت ما به التفاوت ارز هس��تند. 
فعالان بخش خصوصي همچنين مي گويند كاهش 
زمان متروكه اعلام ش��ده كالاهاي موجود در گمرك 
از 6 م��اه به 2 ماه، موجب افزاي��ش هزينه هاي دموراژ 
آنها شده است و كالاها نيز بدون تعيين تكليف موضوع 
ما به التفاوت نرخ ارز، قابل ترخيص نيس��تند. اين در 
حالي است كه معاون امور صنايع وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، از اجراي فرآيندهايي براي تسهيل ترخيص 
كالاهاي رسوب كرده درگمرك خبر داده است. از آن 
سو اما خبرها حاكي از آن هستند كه دولت با اصلاحات 
پيشنهادی رئيس کل بانک مرکزی درخصوص مصوبه 
ترخيص خودروهای موجود در گمرک موافقت کرده 
است. پيش تر اين موضوع موجب اختلاف ميان وزارت 
صنعت و بانك مركزي شده بود. اما اكنون به نظر مي 
رسد دولت اجازه ورود بدون انتقال ارز خودروهای وارد 

شده به گمرکات را نخواهد داد.
بسياري از بازرگانان كشور هنوز هم در زمينه پرداخت 
ما به التفاوت ارز براي ترخيص كالا از گمركات كشور 
دچار مشكل هستند. بر اس��اس بند 5 مصوبه هيات 
وزيران مورخ 16 مرداد ماه سال جاری، واردکنندگانی 
که تا قبل از اين تاري��خ موفق به ترخيص کالای خود 
نشده اند، ملزم به تسويه حساب با نرخ روز )بازار ثانويه( 
و پرداخ��ت مابه التفاوت »نرخ ارز زم��ان پرداخت« و 
»نرخ ارز در بازار در زمان ترخيص« ش��ده اند و اين در 
حالي است كه فعالان بخش خصوصي معتقدند دولت 
تمامي زواياي اين موضوع را مد نظر قرار نداده اس��ت. 
از آن سو اما با گذشت 5 ماه از تاريخ ابلاغ مصوبه هيات 
وزيران، تاکنون اقدام مثبتی از سوی دولت به منظور 
حل مشکلات ناشی از اين تصميم صورت نگرفته است. 
بر اين اساس، به منظور طرح و بررسی اين موضوع در 
شورای گفت و گو، ابتدا با حضور نمايندگان سازمان های 
مربوطه، نشست کارشناسی در دبيرخانه شورا برگزار 
شد. اين جلسه به رياست علی چاغروند، مدير پژوهش 
دبيرخانه شورا و با حضور محمدرضا مودودی، سرپرست 
سازمان توسعه تجارت و سيد مهدی نيازی، مديرکل 
دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت صنعت، معدن 

و تجارت برگزار شد. 
چاغروند در ابتداي اين نشس��ت گف��ت: مابه التفاوت 
تعيين ش��ده، ارقام قابل توجهی است که پرداخت آن 
توسط تعداد قابل توجهی از فعالان اقتصادی با توجه 
به ش��رايط امروز، مورد اعتراض اس��ت. او ادامه داد: از 
س��وی ديگر برخی تجهيزات و مواد اوليه هستند که 
يا وارد چرخه توليد ش��ده و درحالی که افزايش ارز در 
قيمت تمام شده آنها لحاظ نشده است، قبل از نوسانات 
ارزی به فروش رس��يده اند و يا سفارشی ساخته شده 
و اکن��ون آماده تحويل و ترخيص از گمرک هس��تند 
اما اجازه ترخيص ندارند. محمد مهدی مباش��ر، عضو 
انجمن صنايع نساجی، هم گفت: بعد از اعلام سياست 

ارزی دول��ت مبنی بر تخصي��ص ارز دولتی به واردات 
ماش��ين آلات و تجهيزات، گش��ايش اعتب��ار صورت 
گرفت اما چون اغلب ماشين آلات به سفارش ساخته 
می ش��ود، حمل آنها از ش��هريورماه به بعد انجام شد. 
حال آنكه بار وارد گمرک شده، با مشکل تسويه به نرخ 
روز مواجه اس��ت. او ادامه داد: از طرفي مدت زمانی که 
کالا در گمرک متروکه می شود از 6 ماه به 2 ماه تقليل 
يافته و هزينه های دموراژ هم مزيد بر علت شده است. 
از س��وی ديگر بانک مرکزی در تاريخ 20 مرداد اعلام 
کرد که تأمين ارز بابت مابقی مبالغ اعتبارات اسنادی 
گشايش يافته تا تاريخ 15 مرداد که دارای گواهی ثبت 
آماری تأييد شده هستند، حسب نوع نرخ ارز مندرج 
در گواهی مزبور صورت خواهد گرفت اما متأسفانه اين 
بخشنامه هم اجرا نش��د. ابوالفتح صانعی، عضو هيأت 
مديره فدراس��يون واردات اتاق ايران و رئيس اتحاديه 
بازرگانان تجهيزات پزشکی نيز از مشکلات اين صنف 
گفت. به گفته او، بخشی از تجهيزات و دستگاه هايی که 
جنبه درمانی يا تشخيصی دارند جزو گروه کالايی دو 
قرار گرفته اند که بر اين اساس بايد از ارز نمايی استفاده 
کنند اما در همين شرايط فقط به يک سازمان خاص 
به نام »هيأت امنای ارزی« اجازه داده شده که همين 
تجهيزات را با ارز دولتی که مربوط به گروه کالايی يک 
است، وارد کند. بخش خصوصی از اين نگاه تبعيض آميز 
انتقاد دارد اما در درجه اول معتقد است که اين تجهيزات 
به دليل اهميت و ارتباط مستقيمی که با زندگی افراد 

دارند، بايد جزو گروه يک کالايی قرار گيرند.
مجتبی نواي��ی، توليدکنن��ده تراکت��ور و کمباين و 
حميدرض��ا نام��ی، رئي��س هي��ات مدي��ره انجمن 
توليدکنن��دگان ماش��ين آلات، ادوات و تجهي��زات 
کشاورزی به نمايندگی از اين صنف مشکلات خود را 
مطرح کردند. بر اساس آنچه عنوان شد، ماشين آلات 
کشاورزی در زمره کالاهای گروه يک امکان واردات با 
ارز دولتی دارند اما توليدکننده همين ماشين آلات در 
داخل برای واردات مواد اوليه و تجهيزات توليد همان 

ماشين بايد ارز نيمايی تهيه کند. محمد مهدی نهاوندی، 
نماينده فدراسيون واردات اتاق ايران از بعد حقوقی به 
مفهوم مابه التفاوت که در واقع عطف به ماسبق کردن 
تصميمات است، اشاره کرد وگفت: در قانون مقررات 
ص��ادرات و واردات کش��ور و آيين نام��ه اجرايی آن با 
صراحت اعلام شده که هرگونه تغيير در ضوابط واردات 
و صادرات کش��ور، 6 ماه قبل بايد اطلاع رسانی شود تا 
فعالان اقتصادی فرصت همسوس��ازی داشته باشند. 
عليرض��ا حبيبی درکه، مع��اون اداره نظارت ارز بانک 
مرکزی، در پاسخ به آنچه مطرح شد، تشريح کرد: بانک 
مرکزی در راستای سياست های دولت تصميم می گيرد 
و از اين رو موضوع تسويه به نرخ روز ارز، تصميم جديدی 
نيست. او همچنين با اشاره به اينکه تا زمانی که عقد و 
قرارداد جاری اس��ت هرگونه تغييری در شرايط آن به 

معنی عطف به سابق نيست، اين موضوع را رد کرد.
محمدرضا مودودی، سرپرست سازمان توسعه تجارت 
اما در اين نشست گفت: وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و سازمان توسعه تجارت با موضوعات چندوجهی مواجه 
هستند و هيچ گاه توليد را به حال خود رها نکرده اند. اما 
از يک طرف نبود ارز کافی برای حمايت از همه اجزای 
خط توليد و ديگری نياز روزانه به ارز، تعيين کننده اين 
اس��ت که آيا محصول نهايی را در گروه يک قرار دهيم 
يا تجهيزات و مواد اوليه برای ساخت اين محصولات را 
در اين گروه ببينيم. اما از آن سو، مديرکل دفتر مقررات 
ص��ادرات و واردات وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
مورد جزئيات اقدامات اخير اي��ن وزارتخانه، گفت: با 
پيگيری های انجام ش��ده در مورد فاينانس برای ورود 
ماشين آلات و يوزانس برای واردات مواد اوليه و مصرفی، 
هيات دولت تصميم گرفته نرخ تس��ويه بر اساس نرخ 
زمان گشايش تعريف شود. سيد مهدی نيازی افزود: 
اخباری که از صحن هيات دول��ت آمده حاکی از اين 
است که توافق شده تمام کالاهايی که تا 22 فروردين 
و ماش��ين آلاتی که از 16 مرداد به قبل وارد شده اند از 
پرداخت مابه التفاوت معاف ش��وند. او ادامه داد: البته 

همچنان به دنبال تعيي��ن تکليف وضعيت مواد اوليه 
هم هستيم. اين موضوع در دستورکار ما هست ولی تا 
متن مصوبه هيات دولت به دستمان نرسد، نمی توانيم 

پيشنهاد مشخصی بدهيم.

 وزارت صنعت كوتاه آمد
از آن س��و اما خبرها حاكي از آن هس��تند كه دولت با 
اصلاحات پيش��نهادی رئيس کل بان��ک مرکزی در 
خصوص مصوبه ترخيص خودروهای موجود در گمرک 
موافقت کرده است. در روزهاي گذشته، رئيس کل بانک 
مرکزی با ترخيص خودروهای وارداتی که دارای قبض 
انبار هستند، مخالفت کرده و گفته بود دولت اجازه ورود 
بدون انتقال ارز خودروهای وارد شده به گمرکات از اين 
تاريخ به بعد را نخواهد داد. به گفته عبدالناصر همتي، 
واردات بدون انتقال ارز موجب می شود منشا تامين ارز 
جهت واردات خودرو مشخص نباش��د و اين در حالی 
است که طی ماه های گذشته، بانک مرکزی تمام تلاش 
خود را مصروف آن کرده که با حاکم کردن نظم بر بازار 
ارز، حساب دخل و خرج ارزی کشور را به دست بگيرد.  
موضع همتی در مخالفت با واردات خودروهای مذکور 
بدون انتقال ارز در حالی است که طی روزهای گذشته 
همگان انتظار داشتند وزارت صنعت هرچه زودتر با ابلاغ 
آيين نامه موضوع بند ۷ مصوبه هيات وزيران به گمرک، 
زمينه ترخيص 1۳ هزار خودروی وارداتی دپو شده در 
گمرکات را فراهم کند. از آن سو اما وزير صنعت، معدن 
و تجارت، از اجازه ترخيص خودروهايی که در گمرک 
مانده اند خبر داده ب��ود و به اين ترتيب، موضع گيري 
او در تقاب��ل با موضع گيري ريي��س كل بانك مركزي 
فرض شده بود. اكنون اما دولت، اصلاحات مد نظر بانك 

مركزي را در موضوع دخالت داده است.

 تسهيل فرآيند ترخيص كالا
از گمركات كشور

در همين راس��تا، معاون امور صناي��ع وزارت صنعت، 

مع��دن و تج��ارت،  از تلاش ها براي تس��هيل فرآيند 
ترخي��ص كالا از گمركات كش��ور خبر داد. فرش��اد 
مقيمی مي گويد: ب��ا توجه به مش��کلات واحدهای 
صنعتی در ح��وزه گمرک، دغدغه ه��ای صنعتگران 
در نشس��ت مش��ترک با تش��کل های صنعتی و اتاق 
بازرگانی در 6 محور احصا و پيش��نهادات در ۳5 مورد 
جمع بندی ش��د که اين موارد در نشست با مسئولان 
گمرک در حال بررس��ی و اتخاذ راهکارهای اصلاحی 
اس��ت. به گفته اين مقام مس��ئول، در شرايط کنونی 
توليدکنندگان برای تداوم کسب و کار خود با چالش 
های بسياری مواجه اند که اين موضوع در برخی موارد 
 موجب ايجاد نارضايتی و لطمه به بدنه توليد کش��ور 
ميشود. به گفته او، مش��کلات سيستم تی. اس. سی 
)TSC- Tariff Specification Code ک��د 
شناسه ی کالا است که ارزش کالا را نشان می دهد(، 
اعمال نش��دن برخی معافيت ها به دليل اس��تناد به 
قوانين قبلی، ترخيص  نش��دن کام��ل محموله های 
وارداتی و اعمال تعرفه های محصول نهايی بر واردات 
قطعات برخی از محصولات، از جمله مشکلات گمرکی 

صنايع است.
مقيم��ی در ادامه صحبت هاي خود »اعمال س��ليقه 
در برخ��ی از گمرکات کش��ور، تغيي��رات طبيعی در 
شرايط فيزيکی برخی از کالاها به دليل شرايط حمل يا 
نگهداری آنها در گمرک، فرآيند متروکه  کردن محموله 
های وارداتی و اعمال نکردن برخی معافيت ها به دليل 
استناد به قوانين پيشين« را ساير چالش های گمرکی 
پيش روی واحدهای صنعتی مي داند.  اين مقام مسئول 
همچنين اظهار مي كند، ماش��ين آلات وارداتی مورد 
استفاده در خطوط توليد معدنی براساس قانون امور 
گمرکی و تبصره های ذيل آن از پرداخت حقوق ورودی 
و س��ود بازرگانی و در برخی م��وارد از ماليات برارزش 
افزوده معافند، اما اين قانون به دليل مقايس��ه با قانون 
خودرو اجرا نمی شود که براساس تصميمات اتخاذ شده 
و با اعمال بازنگری در ضمائم قانون خودرو اين مشکل به 
زودی رفع خواهد شد. مقيمی، همچنين زمان طولانی 
ترخيص کالاها را از دغدغه های ديگر بخش خصوصی 
برای ورود محصولات مورد نياز توليد به کشور عنوان 
 مي كند و مي افزايد: تسهيل فرآيند ترخيص کالا با هدف 
ح��ذف اقدامات غيرض��روری و کوتاه ترکردن فرآيند 
ترخيص از جمله موضوعات مورد تاکيدی اس��ت که 
در کارگروه ملی با همکاری مس��ئولان گمرکی مورد 
بررسی و بازبينی قرار گرفت. از اين رو، بنابه اظهارات او، 
در اين کار گروه مقرر شد فرآيند ترخيص ماشين آلات 
وارداتی در جلسه ای با حضور نمايندگان وزارت امور 
اقتصادی و دارايی، گمرک، بانک مرکزی و رييس يکی 
از سازمان های صنعت، معدن و تجارت استان ها بررسی 
و نتيجه در هفته آينده ستاد تسهيل برای تصميم گيری 

نهايی ارائه شود.
همچنين به گفته مقيمي، مقرر ش��د بانک مرکزی 
طی بخشنامه  ای به بانک های عامل ابلاغ کند که از 
شرکت های توليدی واردکننده، ما به التفاوت تعهد 
ارزی کالای وارداتی با ارقام اظهار شده را )در صورت 
پايين بودن ميزان آن( در قالب ارزهای رايج يا معادل 
ريالی آن بپذيرند. او در نهايت عنوان كرد كه در مورد 
گواه��ی عدم س��اخت داخل قطعه يا ماش��ين آلات 
وارداتی، مقرر شد تاييديه صادرشده توسط دستگاه 
مرجع مورد  پذيرش گمرک نيز قرار گرفته و نيازی به 
اس��تعلام و تاييد مجدد نباشد تا در امر ترخيص کالا 

تاخير و مانعی ايجاد نشود.

سرپرست سازمان توسعه تجارت در ديدار با سفير سوييس مطرح كرد

در چهاردهمين كنفرانس توسعه منابع انساني مطرح شد

اروپا تعرفه واردات كالا از ايران را صفر كند

راهكار توسعه صنعت در كشور

سرپرس��ت سازمان توس��عه تجارت ايران گفت: اروپا 
تعرف��ه واردات كالا از ايران را صف��ر كند. محمدرضا 
مودودي كه در ديدار با س��فير سوييس ضمن ارزيابي 
محورهاي همكاري هاي تجاري دو كشور، طرفين در 
خصوص سازوكار مالي ويژه اروپا براي ايران گفت وگو 
كردند، با قدرداني از تلاش هاي كش��ور س��وييس به 
منظ��ور كاهش نرخ ريس��ك در ايران و پيوس��تن به 
WTO گفت: اروپا مي تواند نقش ويژه اي در شرايط 
خاص اعمال تحريم هاي ظالمانه امريكا عليه ايران ايفا 
كند، گرچه متاسفانه تا امروز با وجود دفاع لفظي اروپا 
از پايبندي ايران به تعهدات برجام، در عمل نتوانستيم 
چالش هاي پيش رو را برطرف كنيم. به گزارش سازمان 
توس��عه تجارت ايران، او اف��زود: معتقديم كه جنگ 
اقتصادي امريكا تنها عليه ايران نيست بلكه آغازي براي 
جنگ هاي اقتصادي اس��ت كه مي توان��د همه دنيا را 
درگير كند. ايران به عنوان نمونه اي براي آزمايش تأثير 
ابزارهايي است كه امريكا سال ها زيرساخت هاي آن را 

تقويت كرده است.

سرپرست سازمان توسعه تجارت ايران ادامه داد: امريكا 
در انتخاب ايران براي اعمال تحريم ها اشتباه كرد چرا كه 
ما در طول چهار دهه اقتصادمان را مقاوم سازي كرده ايم. 
همچنين با وجود 15 همسايه و واردات سالانه معادل 
1000 ميليارد دلار آنها از دنيا، معتقديم كه مي توانيم 
تجارت خود را حفظ و حتي افزايش دهيم. اين آزموني 
براي اروپا است كه چگونه مي خواهد نقش خود را در 
رواب��ط بين المللي دنيا حفظ و ايفا كن��د. او ادامه داد: 
ايران در برجام با 6 كشور قرارداد منعقد كرده، ولي در 
حال حاضر احساس مي ش��ود كه وزن دولت امريكا از 
ديگر دولت ها بيشتر است و اگر اروپا برنامه اي هدفمند 
براي اعاده حيثيت بين المللي خود در برجام نداشته 
باشد چنان تلقي خواهد شد كه ديگر هيچ معاهده اي با 
امضاي كشورهاي اروپايي در دنيا و بدون موافقت امريكا 

اعتبار نخواهد داشت.
مودودي با تأكيد بر اهميت توسعه روابط تجاري ايران 
و اروپا در برهه حس��اس كنوني گف��ت: اگرچه بخش 
خصوص��ي اروپا، به عنوان بازيگ��ران اصلي اقتصادي 

كشورهاي اروپايي محسوب مي شوند و دلواپس تنبيه 
امريكا به دليل رابطه با ايران هستند، اما در اين ميان از 
دولت هاي اروپايي انتظار داريم كه از ظرفيت هاي خود 
در توسعه روابط تجاري با ايران بهره گيرند و پيشنهاد 
مي كنيم كه در تعرفه هاي تجاري خود با ايران تجديد 
نظر كنند. اين موضوع شايد در آمار تجاري آنها با ايران 
تأثير چنداني نداشته باشد، كما اينكه اروپا براي برخي 
از رقباي تجاري ما نيز تعرفه ها را كاهش داده است، اما 
مي تواند اين پيام را براي دنيا و به ويژه امريكا داشته باشد 
كه اروپا به همكاري خود ب��ا ايران در چارچوب برجام 
متعهد است. او ضمن ابراز تأسف از اينكه كانال مالي مد 
نظر اروپا، صرفاً محدود به غذا و دارو است گفت: انتظار 
مي رفت اروپا تجارت اقلام غير تحريمي را در دس��تور 
كار قرار دهد و به كالاهايي، چون غذا و دارو بسنده نكند. 
مودودي اضافه كرد: اين كانال مالي محدود نيز با وجود 
صحبت هاي وزير اقتصاد سوييس هنوز غير فعال است و 
ما منتظر شنيدن نتايج مذاكره مقامات سوييس با امريكا 
در خصوص اين كانال مالي هستيم. در ادامه، ماركوس 

لايتنر، سفير سوييس در ايران، گفت: چارچوب اصلي 
روابط اقتصادي دو كشور بر اساس توافقات تجاري در 
كميته تجاري مش��ترك قبلي كه در بهمن ماه سال 
1۳۹6 برگزار شد، مستحكم شده و در حال برنامه ريزي 
براي كميته مشترك بعدي به ميزباني سوييس هستيم. 
او در خصوص سخنان وزير اقتصاد كشورش در خصوص 

راه اندازي كانال مالي اروپا اظهار داشت: مفهوم سخنان 
وزير اقتصاد سوييس با آنچه در رسانه ها منعكس شده 
كمي متفاوت است و او هيچ تضميني در اين خصوص 
نداده اس��ت. سوييس در راه اندازي كانال مالي با ساز و 
كار انسان دوس��تانه براي كالاهاي پزشكي، غذا و دارو 

كاملًا مصمم است.

مديرعامل سازمان مديريت صنعتي ضمن بيان تاريخچه 
شكل گيري انقلاب چهارم صنعتي، ويژگي ها و مولفه هاي 
آن را تش��ريح كرد. به گزارش روابط عمومي س��ازمان 
مديريت صنعتي، ابوالفضل كياني بختياري در دومين روز 
از برگزاري چهاردهمين كنفرانس توسعه منابع انساني، با 
برشمردن اهميت و توضيح برخي از فناوري هاي انقلاب 
صنعتي چهارم يادآور ش��د: كشورهاي جهان در زمينه 
انقلاب صنعتي چهارم سياس��ت گذاري هاي مختلفي 
دارند و درزمينه اس��تراتژي، سنجش ميزان آمادگي و 
س��رمايه گذاري بسيار فعال هس��تند. كياني بختياري 
مهارت ها و شايس��تگي هاي منابع انس��اني در انقلاب 

صنعتي چهارم را حل مس��ائل پيچيده، تفكر انتقادي، 
خلاقيت، مديريت نيروي انساني، تعامل با ديگران، هوش 
هيجاني، قدرت تصميم گيري، خدمات محوري، مذاكره 

و علوم و فنون شناختي عنوان كرد.
او در بخش ديگري از س��خنان خود به معرفي پارادايم 
»جامع��ه Society( 5 5.0(« به عنوان رويكرد جديد 
پس از انقلاب صنعتي چهارم پرداخت و زيرساخت ها و 
الزامات مهم مديريت منابع انساني در جامعه 5 را تشريح 
كرد. مديرعامل سازمان مديريت صنعتي، هدف غايي 
در رويكرد جامعه 5 را كه بر مبناي »رايانش شناختي« و 
»اينترنت افراد« پايه گذاري شده است، »رفاه اجتماعي« و 

توسعه مسووليت هاي اجتماعي سازماني و شركتي عنوان 
كرد. كياني بختياري با اش��اره به ضرورت آماده س��ازي 
كش��ور براي مواجهه، پذيرش و توس��عه م��وج چهارم 
صنعت و جامعه 5، اظهار كرد: براي تس��هيل پذيرش و 
توسعه اين رويكرد 5 ديوار و مانع بايد فرو ريخته شود كه 
عبارتند از :»تفكر دولتي«، »قوانين بازدارنده«، »موانع 
نوآوري فناورانه«، »عدم تعهد منابع انساني« و »پذيرش 
كاربران«.مديرعامل س��ازمان مديريت صنعتي، تاكيد 
كرد: سازمان ها بايد خود را براي مشاغل جديد همچون 
متخصص داده كاركنان، يكپارچه سازي هوش مصنوعي، 
عامل ايجاد ارزش و ... آماده نمايند.در ادامه، اعضاي پنل 

در خصوص موضوع سرمايه انساني و تحول ديجيتال به 
بيان نظر خود پرداختند. جمع بندي نكات مطرح شده 
توس��ط اعضا حاكي از آن است كه براي تحقق و توسعه 
موج چهارم و جامعه 5 در كشور علاوه بر ايجاد زيرساخت 
فيزيكي باي��د به ۳ مولف��ه »فناوري«، »اس��تعداد« و 
»روامداري در يك جامعه باز«، داراي سرمايه هاي انساني 
با ذهن باز و حركت به س��وي جامعه اي خلاق مبتني بر 
مشاركت حداكثري به ويژه پذيرش بانوان و نيز پذيرش 
ميزاني از تبعيض مثبت توجه كرد.  همچنين مديران 
منابع انساني در عصر تحول ديجيتال بايد مهارت هايي 
همچون فهم روش شناس��انه و توان گفت وگوي ميان 

رشته اي داشته باشند و مهارت هايي همچون فهم موضوع 
گسست، ماهيت غيرمتمركز جهان جديد و فهم تضارب 
را كس��ب نمايند. علاوه بر اين موارد، براي تحقق موج 4 

و 5 صنعت بايد از همپايه سازي فناوري ها اقدام نمود. 
از ديگر س��و، با تلفيق دانش و تجرب��ه مي توان زمينه 
دسترسي را براي توسعه نوآوري مهيا نمود. همچنين 
واحدهاي منابع انساني مي توانند با مديريت تضادها 
ميان تيم هاي دانشي و داراي تجربه ايفاي نقش نمايند. 
افزون بر اين، ايجاد شرايط لازم براي ترميم و مديريت 
شكست هاي فناورانه از نكاتي است كه بايد مورد توجه 

قرار گيرد.
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واكنش وزير صنعت به اعتراض 
برخي خريداران خودرو

ش�اتا|وزير صنعت، معدن و تج��ارت در واكنش 
به اعتراض برخي خري��داران خودرو در مقابل اين 
وزارتخانه تاكيد كرد كه خودروهايي كه پيش از اين 
با قيمت قطعي پيش فروش شده اند، مشمول افزايش 
قيمت هاي جديد نمي شوند. روز چهارشنبه برخي 
از خريداران خودروهاي داخلي در اعتراض به برخي 
شرايط تحويل خودرو از جمله افزايش قيمت هاي 
اخير در مقاب��ل وزارت صنعت، مع��دن و تجارت 
اعتراض كردند كه اين موضوع واكنش رضا رحماني، 
وزير صنعت، معدن و تجارت را به دنبال داشت. طبق 
اعلام اين وزارتخانه، رحمان��ي در اين زمينه اعلام 
كرد: »وزير صنعت در كنار مردم و مطالبه گر حقوق 
مردم از خودروس��ازان اس��ت. در جلسات روزهاي 
اخير به جد از مديران دو خودروساز بزرگ خواسته 
كه براساس قراردادها روند تحويل خودروها تسريع 
ش��ود. قراردادهاي قطعي مشمول افزايش قيمت 
نمي شود.« هفته گذشته پس از صدور مجوز از سوي 
ستاد تنظيم بازار و سازمان حمايت مصرف كنندگان 
و توليدكنندگان، قيمت جديد خودروهاي پرتيراژ 
داخلي اعلام ش��د و البت��ه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، از عدم افزايش قيمت خودروهايي خبر داد 

كه قرارداد آنها پيش از اين منعقد شده بود.

انتشار اسامي واجدان شرايط 
راي دهي در انتخابات اتاق ها

پايگاه خبري اتاق ايران|رييس اتاق ايران 
طي نامه اي به اتاق هاي اس��تاني سراسر كشور 
از آنها خواس��ت ب��ه منظور دسترس��ي آزاد به 
اطلاع��ات براي كلي��ه داوطلب��ان عضويت در 
نهمي��ن دوره انتخاب��ات هي��ات نمايندگان، 
مشخصات واجدان شرايط رأي دادن را منتشر 
كنند. در نامه رييس اتاق ايران آمده است: »به 
منظور برقراري فرصت مناسب و برابر دسترسي 
آزاد به اطلاعات براي كليه داوطلبان عضويت 
در نهمين دوره انتخابات هيات نمايندگان، لازم 
است اتاق ها نسبت به انتشار و اعلام مشخصات 
واجدين شرايط رأي دادن )دارندگان كارت هاي 
بازرگاني و عضويت معتبر( در وب س��ايت هاي 
خود از زمان ش��روع قانون��ي تبليغات نهمين 
دوره انتخابات هيات نمايندگان اقدامات لازم 

را انجام دهند.«

موافقت دولت با اصلاحات 
مصوبه ترخيص خودرو

ايس�نا|دولت با اصلاحات پيش��نهادي رييس 
كل بانك مرك��زي در خص��وص مصوبه ترخيص 
خودروه��اي موج��ود درگم��رك موافق��ت كرد. 
بر اس��اس مصوبه اي كه هيات وزيران در شانزدهم 
دي ماه امس��ال به گمرك ابلاغ كرد، ثبت سفارش 
براي واردات خودروهاي سواري )بدون رعايت سال 
س��اخت( كه تا تاريخ اب��لاغ تصويب نامه )16 دي( 
داراي قبض انبار اماكن گمركي، مناطق آزاد تجاري 
- صنعتي يا مناطق ويژه اقتصادي باشند، به صورت 
بدون انتقال ارز و از محل ارز متقاضي با اظهار منشأ 
ارز به بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران بلامانع 
است و همه ثبت سفارش��ات قبلي خودرو )اعم از 

بانكي و غيربانكي( لغو مي شود.
اين بند از مصوبه هيات وزيران مخالفت رييس كل 
بانك مركزي را در پي داش��ت. عبدالناصر همتي با 
ترخيص خودروهاي وارداتي كه تنها داراي قبض 
انبار باشند، مخالفت كرد و گفت كه دولت اجازه ورود 
بدون انتقال ارز خودروهاي وارد شده به گمركات از 
15 مردادماه به بعد را نخواهد داد. در مصوبه قبلي 
خودرو، مبناي ترخيص خودروهاي وارد شده بدون 
انتق��ال ارز، قبل از تاريخ ابلاغ مصوبه بود كه به نظر 
مي رس��د اكنون و با اصلاح صورت گرفته، مبناي 
ترخيص خودروها، ورود به گم��رك قبل از تاريخ 
15 مرداد 1۳۹۷ است. استدلال همتي اين بود كه 
واردات بدون انتقال ارز موجب مي شود منشأ تامين 
ارز جهت واردات خودرو مشخص نباشد؛ در حالي كه 
بانك مركزي طي ماه هاي گذشته تمام تلاش خود را 
صرف حاكم كردن نظم بر بازار ارز و كنترل حساب 

دخل و خرج ارزي كشور كرده است.

 2 راهكار تبادل مالي
 ايران با دنيا در شرايط تحريم

مهر|رييس ات��اق بازرگان��ي تهران با اش��اره به 
راهكارهاي تبادل مالي در دوران تحريم، از حركت 
بانك مركزي به سمت ايجاد كانال هاي مالي خبر داد. 
مسعود خوانساري با اشاره به تمركز تحريم ها   روي 
نظام بانكي ايران، گفت: اگرچه دشمنان تلاش دارند 
كه حلقه تحريم ها بر عليه اقتصاد ايران را با فشار وارد 
آوردن بر نظام بانكي بيشتر كنند اما ايران نيز برخي 
تدابير را براي دورزدن تحريم هاي بانكي درنظر دارد؛ 
به خصوص اينكه بانك هاي دنيا تنها در قالب مواد 

غذايي و دارو اجازه كار كردن با ايران را دارند.
رييس اتاق بازرگاني، صنايع و معادن و كش��اورزي 
تهران افزود: بر همين اس��اس ما مجبور هستيم تا 
جايگزين هايي را براي حوزه هاي ديگر تبادلات مالي 
پيدا كنيم كه در اين ميان دو روش طراحي ش��ده 
اس��ت. وي تصريح كرد: اولين روش تعاملات بانك 
مركزي ايران به صورت مستقيم با بانك هاي مركزي 
دنيا اس��ت كه با برخي كشورها امكان برقراري اين 
رابطه وجود دارد اما روش دوم، راه اندازي كانال هاي 
مالي با كش��ورهاي مختلف دنيا كارگش��ا اس��ت. 
خوانس��اري از تلاش بانك مركزي براي راه اندازي 
كانال هاي مالي مجزا با كشورهاي مختلف خبر داد 
و گفت: دامنه اين مذاكرات از كشورهاي اروپايي تا 
كشورهاي آسيايي كشيده شده است، به هر حال 
حضور بانك هاي كوچك و متوسط را نيز در مذاكرات 

نمي توان از نظر دور داشت.



15 جهان

توافق »برگزيت«  در مجلس عوام شكست خورد

روزهاي دشوار »ترزا مي«
گروه جهان| طلا تسليمي|

 پيش نويس توافق برگزيت حاصل از چندين ماه مذاكرات 
دشوار و فشرده لندن و بروكسل در مجلس عوام بريتانيا 
شكست خورد و جرمي كوربين رهبر حزب اپوزيسيون 
كارگر بلافاصله پ��س از راي منفي قانون گذاران به اين 
طرح، درخواس��ت برگزاري جلس��ه راي اعتماد به ترزا 
مي نخست وزير بريتانيا را ارايه كرد. پيش بيني ها حاكي 
از آن است كه ترزا مي از اين راي اعتماد سربلند بيرون 
مي آي��د. راي منفي پارلمان بريتانيا ب��ه افزايش ارزش 
پوند انجاميد چراكه بس��ياري از سرمايه گذاران اكنون 
چش��م انداز برگزاري همه پرس��ي مجدد و عدم وقوع 
برگزي��ت را پررنگ تر مي دانند. اما مش��كلات مرتبط 
با توافق ب��ا اتحاديه اروپا همچنان باقي اس��ت، چراكه 
مقامات اروپايي كه پيش��تر از همكاري با ترزا مي براي 
موفقيت طرح برگزيت س��خن مي گفتن��د، اكنون در 
واكنش به راي گيري پارلمان بريتانيا اعلام كرده اند كه 
هيچ مذاكرات مجدد و توافق جديدي در كار نخواهد بود.

طرح پيشنهادي ترزا مي براي جدايي بريتانيا از اتحاديه 
اروپا با راي قاطع نمايندگان مجل��س عوام )432 راي 
مخالف در برابر 202 راي موافق( رد ش��د. اما اين اتفاق 
چندان دور از ذهن نبود و بيش��تر تحليلگران شكست 
پيش نويس برگزي��ت را پيش بيني كرده بودند. اكنون 
دو احتمال در رابطه با اين طرح وجود دارد: يكي اينكه 
ترزا مي در راستاي گرفتن امتيازاتي از بروكسل تلاش 
كند و با تغييرات اندكي در ط��رح كنوني مجددا آن را 
به مجلس عوام ارجاع دهد يا اينك��ه درصدد برگزاري 
همه پرسي مجدد با موضوع ماندن يا خروج از اتحاديه 
اروپا برآيد. البته لازم به گفتن نيس��ت ك��ه هر دو اين 
احتمالات با در نظر گرفتن جان س��الم به در بردن ترزا 
مي از راي عدم اعتماد، مطرح شده اند. به نوشته يورونيوز، 
در اين راي گيري بيش از 100 نفر از قانونگذاران حزب 
محافظه كار هم ح��زب ترزا مي هم به ص��ف مخالفان 
پيوس��تند و علي��ه تواف��ق راي دادند. ت��رزا مي پس از 
راي گيري گفت: »كاملا روش��ن است كه مجلس عوام 
حامي اين توافق نيس��ت؛ اما راي امشب نشان نداد كه 
بالاخره مجلس طرفدار چيست؟ درباره اينكه مجلس 
چگونه مي خواهد به تصميم مردم بريتانيا احترام بگذارد 
يا اينكه آيا اصلا قصد دارد به اين تصميم احترام بگذارد 

يا نه هم چيزي نمي دانيم.«

   خشم و همهمه در اتحاديه اروپا
مقامات اروپايي سراس��ر روز سه ش��نبه را از اظهارنظر 
درباره راي گيري در بريتانيا خودداري كردند تا مبادا در 

امور داخلي اين كشور دخالت كرده باشند. اما بلافاصله 
پس از شكس��ت طرح برگزيت در مجلس عوام، صداي 
عرم رضايت و انتقاد روساي كميسيون، شورا و پارلمان 
اتحاديه اروپا بلند شد. ژان كلود يونكر رييس كميسيون 
اروپا با انتشار پيامي در توئيتر، ضمن ابراز تاسف عميق 
از راي منفي مجلس عوام، نوشت: »از بريتانيا مي خواهم 
تا در اسرع وقت تصميم خود را روشن كند. عملا زماني 
باقي نمانده است.« دونالد تاسك رييس شوراي اروپايي 
هم با لحني تند، نه تنها به تصميم مجلس عوام بلكه به 
كل پروژه برگزيت حمله كرد و در توئيتي نوشت: »نتيجه 
راي گيري مجلس عوام بريتانيا باعث تاسف ماست... 2۷ 
كشور عضو اتحاديه همانند رفتاري كه از آغاز اين روند 
داشتند، همچنان متحد و مسوول باقي خواهند ماند و 
به دنبال كاهش آس��يب هاي ناشي از برگزيت خواهند 
بود. ما همچنان به آماده س��ازي خود براي رويارويي با 
هر پيامدي از جمله براي سناريوي خروج بدون توافق 
بريتانيا از اتحاديه اروپا ادامه مي دهيم. با اين راي، خطر 
خروج بي قاعده بريتانيا افزايش يافته و ما واقعا مايل به 

وقوع چنين اتفاقي نيستيم... اين توافق بهترين توافق 
ممكن و تنها راه براي اطمينان از خروج قاعده مند بريتانيا 
از اتحاديه اروپا بود. اگر ]رسيدن[ به يك توافق غيرممكن 
اس��ت و اگر هيچ كس خواهان توافق نيست، چه كسي 
شجاعت اين را خواهد داش��ت تا بگويد راه حل مثبت 
چيست؟« آنتونيو تاياني رييس پارلمان اروپا هم به زبان 
پرتغالي به شكست طرح ترزا مي واكنش نشان داد: »راي 
لندن به برگزيت خبر بدي بود. اولويت ما با 3 ميليون و 
600هزار شهروند اروپايي ساكن بريتانيا و بريتانيايي هاي 
ساكن اتحاديه اروپاست. آنها به قاطعيت احتياج دارند. ما 

به مبارزه براي اين افراد ادامه مي دهيم.« 
ميش��ل بارنيه مذاكره كننده ارش��د اتحادي��ه اروپا در 
مذاكرات برگزيت هم تاكيد كرد بريتانيا بايد رويكرد خود 
را مشخص كند: »اكنون بر عهده دولت بريتانياست كه 
بگويد گام بعدي چيست. اتحاديه اروپا متحد خواهد ماند 
و مصمم است به توافق برسد.«اولاف شولتز وزير دارايي 
و معاون صدراعظم آلمان گفت: »اين، روزي تلخ براي 
اروپاس��ت. ما كاملا آماده ايم. اما برگزيت پردست انداز، 

ناخوش��ايندترين گزينه براي اتحادي��ه اروپا و بريتانيا 
خواهد بود.« در فرانسه، امانوئل ماكرون رييس جمهوري 
اين كشور گفت: »فشار حالا از طرف بريتانيا است ]و نه 
اتحاديه اروپا[.« او همچنين بر اهميت دوره انتقالي خروج 
تاكيد ك��رد و گفت جدايي بدون توافق خس��ارت هاي 
ش��ديدي به بار خواهد آورد. دولت ايرلند هم در بيانيه 
كوتاهي گفت كه خود را براي خروج بدون توافق بريتانيا 

از اتحاديه اروپا آماده خواهد كرد.

   سناريوهاي جدايي
با راي منفي مجلس ع��وام بريتانيا به طرح مورد توافق 
دولت ترزا مي و اتحاديه اروپا، جدايي دشوارتر مي شود. 
يكي از سناريوهاي موجود، جدايي بريتانيا و اتحاديه اروپا 
بدون دستيابي به توافق است كه سبب مي شود بريتانيا 
همه منافع مشترك خود با اتحاديه اروپا را از دست بدهد. 
اما بس��ياري از قانونگذاران س��عي دارند از وقوع چنين 
اتفاقي جلوگيري كنند و مخالفت خود را با خروج بدون 

توافق از اتحاديه اروپا اعلام كرده اند.

سناريوي ديگر، برگزاري همه پرسي مجدد در بريتانيا با 
پيش بيني راي اكثريت به ماندن در اتحاديه اروپاست. 
بريتانيا اكنون حدود 21 روز براي اعلام برنامه جديد خود 
براي خروج از اتحاديه اروپا با دستيابي به توافق فرصت 
دارد. ه��واداران ماندن در اتحاديه اروپا مي گويند بايد با 
برگزاري يك همه پرس��ي جديد در همين بازه زماني، 
امكان اظهارنظر دوباره شهروندان فراهم شود. اما هيچ يك 
از احزاب سياسي بريتانيا از اين مساله حمايت  نكرده اند. 
نخس��ت وزير بريتانيا هم احتمال برگزاري همه پرسي 
مجدد را رد كرده است. او پس از راي گيري مجلس عوام 
با تاكيد بر اينكه طرح پيش��نهادي تنها راه براي تحقق 
برگزيت اس��ت، گفت: »برگزاري همه پرسي دوم فقط 
به چندپارگي بيشتر منجر مي شود و به اين معني است 
كه اگرچه ما انتخاب ش��ده ايم تا به مردم خدمت كنيم، 

اما نمي خواهيم آنچه خواست آنهاست، عملي كنيم.« 
يك سناريوي ديگر هم وجود دارد كه به راي عدم اعتماد 
به ترزا مي و برگزاري انتخابات سراس��ري زودهنگام به 
درخواست كوربين مربوط مي شود. اما به گفته ترزا مي، 
در ارتباط با راه ديگري كه رهبر مخالفان نشان داده، يعني 
برگزاري انتخابات عمومي، هيچ تضميني وجود ندارد كه 

انتخابات بتواند محاسبات پارلماني را تغيير دهد.
تفاوت جلسه راي اعتماد كنوني به ترزا مي با راي گيري 
ماه دسامبر در اين اس��ت كه در آن زمان هم حزبي هاي 
نخست وزير به دنبال براندازي او از رهبري محافظه كاران 
بودند و اگر ترزا مي راي نمي آورد، دولت همچنان در دست 
محافظه كاران مي ماند. اما اين مرتبه، جرمي كوربين رهبر 
حزب اپوزيسيون كارگر پيشنهاد راي عدم اعتماد به دولت 
را مطرح كرده اس��ت. )زمان راي گيري حدود ساعت 8 
شب چهارشنبه/حدود 11: 30 به وقت تهران اعلا شده 
اس��ت.( پيش بيني ها حاكي از آن بوده كه ترزا مي از اين 
راي گيري جان سالم به در مي برد؛ چراكه محافظه كاران 
براي حف��ظ دولت احتمالا اختلاف نظره��اي خود را با 
نخست وزير كنار گذاشته و از او حمايت مي كنند. نماينده 
حزب اتحادگراي دموكراتيك كه 10 كرسي در پارلمان 
دارد هم پيش از جلس��ه راي اعتماد به بي بي سي گفته 
كه قانون گذاران اين حزب از ترزا مي حمايت مي كنند. 

اگر اكثريت قانون گذاران به دولت راي اعتماد ندهند، 
دولت 14 روز زمان خواهد داش��ت تا مجددا حمايت 
اكثري��ت پارلماني را به دس��ت بياورد. ام��ا اگر نتواند 
از راي عدم اعتماد جان س��الم به در بب��رد، انتخابات 
زودهنگام برگزار خواهد شد. روند انتخابات معمولا 5 
تا 6 هفته طول مي كشد و ترزا مي در اين مدت به عنوان 

نخست وزير موقت در قدرت مي ماند.

بن بست مذاكرات تجاري چين و امريكا

پكن و واشنگتن در مسير گسست تجاري هستند؟
گروه جهان| 

مذاكرات تجاري چين و امريكا هيچ پيشرفتي نداشته و 
رابرت لايتزر نماينده ايالات متحده در اين مذاكرات هيچ 
اميدي به حل مس��ائل كليدي ميان دو طرف ندارد. اين 
در حالي اس��ت كه آثار اعمال تعرفه هاي سنگين امريكا 
روي كالاهاي وارداتي از چين به ارزش 250 ميليارد دلار 
به تدريج آثار خود را بر اقتصاد و تجارت دو كش��ور به ويژه 

چين آشكار شده است. 
به گزارش شبكه سي ان بي س��ي، چاك گارسلي سناتور 
جمهوري خواه ايالت آيوا چهارشنبه گفته نماينده امريكا 
در مذاكرات تجاري با چين معتقد اس��ت كه دور جديد 
گفت وگوهاي تجاري كه از هفته گذشته آغاز شده هيچ 
پيشرفت محسوس��ي ايجاد نكرده و اختلافات دو طرف 
بر سر مس��ائل كليدي از جمله مناقشه مالكيت معنوي 
و سرقت اسرار تجاري همچنان به قوت خود باقي است. 
اين مقام امريكايي با اين حال گفته كه مذاكرات همچنان 
ادامه خواهد يافت.  اختلافات اقتصاد اول و دوم جهان در 
ش��رايطي ادامه دارد كه صادرات و واردات چين در آخرين 
ماه 2018 ميلادي كاهش يافته و بسياري آن را نشانه اي بارز 
از آثار منفي جنگ تجاري مي دانند. به اعتقاد كارشناسان، 

اگرچه حجم اين تجارت در 2018 بالاترين رقم در هفت 
سال گذشته بوده و مازاد تجاري چين هم ركورد زده است 
اما كاهش آن در پايان سال نشان مي دهد كه اثرهاي جنگ 

تجاري به تدريج بروز مي كند.
ارزش كل صادرات چين در دس��امبر سال پيش به 221 
ميليارد و 250 ميليون دلار رس��يد ك��ه 1.4 درصد از ماه 
نوامبر و 4.4 درصد از ماه مشابه سال 201۷ ميلادي كمتر 
بوده است. با اين حساب آمارهاي رسمي نشان مي دهد كه 
حجم تجارت خارجي چين در دسامبر2018 پايين ترين 
رقم از همين ماه در سال 2016 بوده و كندترين مسير رشد 
تجارت خارجي كشور از 1990 بوده است. در همين حال 
كل واردات در اين م��اه در 2018 ميلادي 164 ميليارد و 
190 ميليون دلار بوده كه در مقايس��ه با نوامبر نزديك به 
10 درصد كاهش نشان مي دهد و ۷.6 درصد از ابتداي سال 

پايين تر آمده است. 
به گزارش ايرنا، اين آمارها ثابت مي كند كه رشد اقتصادي 
چين به تدريج در حال ضعيف شدن است و دسامبر نقطه 
آغازين تاثيرات منفي تعرفه ه��اي تجاري امريكا و جنگ 
تجاري اين كشور با چين در يك سال گذشته است. البته 
مازاد تجاري چين هنوز در برابر امريكا بالاست و براي كل 

س��ال 2018 ميلادي بالاتر از 323 ميلي��ارد بوده و در ماه 
دسامبر از پيش بيني ها بيش��تر بوده و به 5۷ ميليارد و 60 
ميليون دلار رس��يده اس��ت. لوييس كويجي اقتصاددان 
برجسته بين المللي معتقد است آمارهايي كه ضعف تجارت 
را نشان مي دهد مشخصا آسيب پذيرتر شدن اقتصاد چين 
را درجنگ تج��اري برابر امريكا معنا مي كند. او مي گويد 
اقتصاد چين همان گونه كه پيش بيني مي شد به تدريج در 
حال ضعيف تر شدن است و در 2019 ميلادي نشانه هاي 
بارزتري مش��اهده خواهد ش��د مگر اينكه دو كشور در 
مذاكرات تجاري پيش رو به توافق هايي دست پيدا كنند. 
كارشناس��ان از كاهش فروش خودروه��اي جديد چين 
در س��ال 2018 مي��لادي به عن��وان يكي از نش��انه هاي 
آسيب پذيري اقتصاد چين در جنگ تجاري نام مي برند، 
كه نخستين كاهش ساليانه در 28 س��ال گذشته است. 
تحليلگران مي گويند اين وضعيت نشانه اي مبني بر از دست 
رفتن شتاب مصرف اين كشور در بحبوحه اختلافات تجاري 
با ايالات متحده امريكا اس��ت. انجمن خودروسازان چين 
مي گويد كه تعداد كمي بيش از 28 ميليون خودروي جديد 
در سال گذشته فروخته شد اين ميزان نسبت به سال پيش 
از آن 2.8 درصد كمتر است و اولين افت ساليانه از سال 1990 

است. فروش خودرو در پايان سال گذشته به طرز چشمگيري 
آهسته شد و در دسامبر نسبت به همين ماه در سال پيش 

از آن 13درصد كاهش داشت.
»ليو لي و« از شركت سرمايه بين المللي چين مي گويد اين 
فقط جنگ تجاري نيست كه مشكل ايجاد مي كند بلكه 
رشد تجارت بين المللي در سراسر جهان در حال كاهش 
است و اين بيش��تر به پكن لطمه مي زند و شاخصه هاي 
مصرفي نيز در حال تغيير است. او پيش بيني مي كند كه 
رش��د تجارت خارجي چين كم شود وضعيت صادرات و 
واردات كشور در 2019 به خوبي 2018 نباشد. اوضاع در 

جهان هم مطلوب نخواهد بود و س��فارش براي كالاهاي 
چين كاهش نشان خواهد داد.

در همين راستا رابرت زوليك نماينده سابق تجارت امريكا و 
رييس سابق بانك جهاني، هم به واشنگتن هشدار داده است 
كه هرگز در انديشه محدود كردن تجارت چين نباشد زيرا در 
اين كار موفق نخواهد شد. او پيش بيني كرده است كه با اين 
روندي كه شكل گرفته به تدريج شركت هاي چيني از امريكا 
و ش��ركت هاي امريكايي از چين خارج خواهند شد و يك 
گسست تجاري ميان طرفين شكل خواهد گرفت و اين براي 

هر دو طرف و كل دنيا زيان زيادي به دنبال خواهد داشت.

دريچه

كوتاه از منطقه

تاكيد نامزد ترامپ براي وزارت 
دادگستري برادامه تحقيقات مولر
گروه جهان| نامزد دونالد ترامپ رييس جمهور امريكا 
براي هدايت وزارت دادگستري امريكا گفته هرگز تسليم 
حرف زور از س��وي رس��انه ها، كنگره يا رييس جمهور 
نخواهد شد. به گزارش بي بي سي، ويليام بار همچنين در 
جلسه بررسي صلاحيت خود در يك كميته سنا گفته 
خلاف آنچه ترامپ مي گويد تحقيقات مربوط به مداخله 
ادعايي روسيه در انتخابات 2016 امريكا جست وجويي 
براي يافتن يك گناهكار خيالي نيست. ويليام بار به عنوان 
بالاترين مقام قانوني امريكا هدايت دستگاهي را به عهده 
خواهد داشت كه بايد از نظر سياسي مستقل باشد. اما 
دموكرات ها از او پرسيدند چرا سال پيش در يادداشتي 
سياسي جنبه اي از اين تحقيقات را به شدت زير سوال 
برده بود. بار در مقابل سعي كرد به اعضاي كميته قضايي 
سنا اطمينان دهد كه او از وفاداران ترامپ نيست. او بارها 
تاكيد كرده كه كه رابرت مولر دادستان ويژه تحقيقات 
روسيه، بايد اجازه يابد تحقيقات خود را درباره اينكه آيا 
كمپين ترامپ در جريان انتخابات 2016 با روسيه تباني 
كرده بود يا نه به نتيجه برساند. او همچنين به سناتورها 
گفته كه براي 30 سال با رابرت مولر دوست بوده است.

با اين حال اعضاي حزب دموكرات مي گويند كه ويليام 
بار سال پيش يادداشت براي وزارت دادگستري فرستاد 
به اي��ن اميد كه ترامپ در آينده او را اس��تخدام كند. او 
نوشته بود كه دادستان ويژه نبايد بتواند درباره تصميم 

رييس جمهور براي اخراج جيمز كومي از او سوال كند.

نگراني از افزايش خشونت
در برزيل با حكم جديد بولسونارو
گروه جهان| حكم رييس جمهوري برزيل براي آزادي 
خريد سلاح نگراني كارشناسان را به دنبال داشته است؛ 
آنها معتقدند چنين اقدامي منجر به تشديد خشونت ها 
در اين كشور آسيب ديده از پديده خشونت خواهد شد. 
ژاير بولسونارو طي حكمي خريد سلاح را براي شهروندان 
برزيلي آزاد اعلام ك��رد. طبق فرماني كه او امضا كرده، 
خريد اس��لحه به طور موقت براي ش��هروندان برزيلي 
امكان پذير خواهد بود. به گزارش آسوشيتدپرس، با وجود 
اينكه بولسونارو پيش از انتخابات به مردم برزيل قول داده 
بود كه يكي از اقدامات اساسي او كاهش سطح گسترده 
خشونت ها در كشور خواهد بود اما به نظر مي رسد اين 
فرمان بولس��ونارو خشونت ها را تش��ديد خواهد كرد. 
كارشناساسن امنيتي مدت هاست بر اين باورند كه سلاح 
گرم بيشتر در دسترس عموم موجب افزايش خشونت ها 
خواهد شد. انديشكده برزيلي »ايگاراپه« نوشته اگر دولت 
برزيل در مورد وعده خود براي بهبود امنيت عمومي و 
مقابله با جرايم سازمان يافته صداقت دارد، بايد قوانين 
موجود مربوط به در اختيار داش��تن س��لاح را اجرايي 
كند، نه اينكه اين قوانين را كنار بگذارد. دولت همچنين 
بايد اطلاعات ملي جمع آوري شده در مورد تسليحات 
توقيفي را با هدف جلوگيري از قاچاق سلاح تقويت كند. 
برزيل حدود چهار دهه است كه يكي از بالاترين آمارهاي 
كشتار را داراست. سال گذشته نزديك به 46 هزار نفر 

در برزيل اكثرا با سلاح گرم جان خود را از دست دادند.

رشوه 100 ميليون دلاري
به رييس جمهوري سابق مكزيك 
گروه جهان| يك دستيار سابق خواكين گوزمن، ملقب 
به ال چاپو يكي از بزرگ تري��ن قاچاقچيان مواد مخدر 
مكزيك، در دادگاهي در امريكا شهادت داده كه ال چاپو 
100 ميليون دلار به رييس جمهوري س��ابق مكزيك 
رشوه داده است. به گزارش رويترز، الكس سيفونتس كه 
خود را به عنوان »دس��ت راست« ال چاپو معرفي كرده 
در دادگاه فدرال در بروكلين نيويورك پرداخت رش��وه 

به رييس جمهوري سابق مكزيك را تاييد كرده است.
انريكه پنيانيتو رييس جمهوري سابق مكزيك پيشتر 
گزارش ه��ا در خصوص دريافت رش��وه را رد كرده بود. 
پنيانيت��و از 2012 ت��ا س��ال 2018 رييس جمهوري 
مكزيك بود. گوزمن سردسته كارتل مواد مخدر سينالوئا 
در مكزيك اس��ت كه از آن به عنوان يكي از بزرگ ترين 
س��ازمان هاي قاچاق مواد مخدر در جهان ياد مي شود. 

دادگاه او از نوامبر سال گذشته آغاز شده است. .
خواكين گوزمن، ملقب به ال چاپو 61 ساله در 201۷به 
امريكا مسترد شد تا براي اتهاماتي چون قاچاق كوكايين، 
هروئين و س��اير مواد مخدر در امريكا محاكمه ش��ود. 
س��يفونتس همچنين به دادگاه گفت��ه پنيانيتو ابتدا 
درخواست 250 ميليون دلاررشوه كرده بود و اين رشوه 
در اكتبر 2012 پرداخت شد. در آن موقع پنيا نيتو تازه 
انتخاب شده بود و هنوز سوگند ياد نكرده بود. گوزمن 
يك بار در سال 2001 توانسته بود از زندان بگريزد ولي 

پس از يك دهه دوباره بازداشت شد. 

قطعنامه پارلمان ونزوئلا: 
دولت مادورو غيرقانوني است

گ�روه جهان| ش��وراي ملي ونزوئلا ك��ه در كنترل 
مخالفان دولت است، رياست جمهوري نيكلاس مادورو 
بر آن كشور را غصبي و غيرقانوني خوانده و گفته است 
نظامياني كه به بازگشت قانون اساسي ياري برسانند، 
از عفو عمومي بهره خواهند ب��رد. همزمان با افزايش 
تلاش  مخالفان براي پايان دادن به دولت مادورو، دولت 
ايالات متحده نيز بار ديگ��ر از مخالفان حمايت كرده 
است. پارلمان ونزوئلا سه شنبه قطعنامه اي را تصويب 
كرد كه در آن گفته شده اقدامات دولت مادورو ديگر از 
مشروعيت قانوني برخوردار نيست. به گزارش خبرگزاري 
فرانس��ه، خوان گوايدو، رييس ش��وراي ملي، پارلمان 
ونزوئلا، از نظاميان خواس��ته  از فرمانبرداري از دولت 

مادورو خودداري كنند.
اين در حالي اس��ت كه مادورو هنوز از حمايت افسران 
ارش��د ارتش و برخي نهادها و س��ازمان هاي دولتي، و 
نيز نهاد قضايي برخوردار است. در عين حال شماري 
از فرودستان كه از يارانه هاي دولت بهره مي برند، نيز از 
حاميان مادورو به شمار مي روند. در همين حال ماركو 
روبيو سناتور جمهوري خواه، از دولت ترامپ خواسته تا 
خوان گوايدو را به عنوان رييس جمهوري موقت ونزوئلا 
به رسميت بشناسد. گفته ش��ده، مايك پنس، معاون 
ترامپ هم با گوايدو تماس گرفته و گفته ايالات متحده 
از تصميم او براي آنكه خود را رييس جمهوري موقت 

كشورش معرفي كند، پشتيباني خواهد كرد. 

اظهارات ماكرون
عليه قشر فقير فرانسه

گروه جه�ان| امانوئ��ل ماك��رون رييس جمهوري 
فرانس��ه در جديدترين اظهارات در اشاره غيرمستقيم 
به اعتراض هاي گسترده در اين كشور به سياست هاي 
اقتص��ادي اش در جريان بازديد غيرمنتظره از ش��هر 
گاسني )در شمال فرانسه( گفت: »كساني كه مشكلات 
مالي دارند بايد مسووليت پذيري بيشتري داشته باشند. 
بعضي از اين افراد درست عمل مي كنند، ولي بعضي از آنها 
ادا درمي آورند.« اين اظهارات رييس جمهوري فرانسه با 
واكنش هاي زيادي در اين كشور به ويژه در فضاي مجازي 
همراه شد. به گزارش يورونيوز، ماكرون افزود: »اين افراد 
]فقرا[ خودشان بايد در رفع فقر نقش داشته باشند، بايد 
آنها را در نظر گرفت، به آنها مسووليت داد و به آنها كمك 
كرد تا از پس مش��كلات برآيند.« اين اظهارات واكنش 
سريع مسوولان گروه هاي اپوزيسيون فرانسه را به دنبال 
داشت. آنها اين سخنان را عليه طبقه فقير جامعه دانستند 
و آن را محكوم كردند. اوليويه فور نماينده مجلس ملي 
فرانسه از حزب سوسياليست اين سخنان را »غير قابل 
تحمل« خواند و گفت: »رييس جمهوري انگار متوجه 
سخنان خود نيس��ت. روش او در تخريب قشر ضعيف 
جامعه قابل تحمل نيس��ت.« نيكولا دوپون انيان رهبر 
حزب »فرانسه پابرجا« نيز در توئيتر نوشت: »غم انگيز 
است. رييس جمهوري بايد فرانسوي ها را دوست داشته 
باش��د و با مردمش همدردي كند. اما امانوئل ماكرون 
فرانسوي ها را دوست ندارد. او دچار نفرت طبقاتي است.«
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ركورد جديد بدهی های 
دولتی ايتاليا

گروه جهان| بدهی های دولتی ايتاليا که روندی 
فزاينده دارد، به رکورد جديد 2.345 هزار ميليارد 
يورو رسيده است. به گزارش ايرنا، بانک مرکزی 
ايتاليا روز چهارشنبه در جديدترين بولتن خود 
مربوط به ماه نوامبر 2018 اعلام کرد، بدهی های 
دولتی در ماه نوامبر 2018 با بيش از 10 ميليارد 
يورو افزايش نسبت به ماه قبل، به بيش از 2هزار 
ميليارد و 345 ميليارد يورو رسيده است. بانک 
مرکزی ايتاليا دليل اين افزايش را نيازهای ماهانه 
دولت )5.8 ميليارد يورو(، افزايش نقدينگی )3.3 
ميليارد يورو( و تاثيرات کلی ب��ازار اوراق قرضه 
دانس��ت. جالب اينکه در همين بولتن داده های 
مرب��وط به افزاي��ش 8.۷درص��دی درآمدهای 
مالياتی دولت در ماه نوامبر 2018 منتشر شده 
که برابر با 39 ميليارد يورو اس��ت. بانک مرکزی 
ايتاليا همچنين اعلام کرده ک��ه در 11 ماه اول 
سال 2018، کل درآمدهای مالياتی دولت ايتاليا 
به 3۷8 ميليارد و ۷00 ميليون يورو رس��يده که 
يک درصد نسبت به مدت مشابه در سال 201۷ 
افزايش داش��ته اس��ت. اين در حالی است که بر 
اس��اس جديدترين داده های موسسه ملی آمار 
ايتاليا )ايستات(، توليدات صنعتی اين کشور در 
ماه نوامبر 2018 ميلادی 1.6 درصد نس��بت به 
ماه اکتبر و 2.6 درصد نسبت به مدت زمان مشابه 
در سال 201۷ کاهش داشته و سبب شده است 
کارشناسان اقتصادی زنگ خطر احتمال رکود 

اقتصادی در سال 2019 را به صدا درآورند.
اتحادي��ه بازرگانی ايتاليا ضمن اب��راز نگرانی از 
داده های مربوط به سال 2018، هشدار داده است 
كه شرايط موجود می تواند پيامدهای منفی برای 
س��ال 2019 داشته باشد و حاكي از چالش های 
دشوار پيش رو در سال جاری ميلادي هستند. 
»اناماريا فورلان« رهب��ر اين اتحاديه نيز عقيده 
دارد که اين داده ها نشانه اي نگران کننده است که 
می تواند تاثيرات منفی روی اشتغال داشته باشد. 
اتحاديه کاری »ويل« نيز ضمن ابراز نگرانی از اين 
داده هاي اقتصادي، کاهش ماليات ها برای بهبود 

مصرف را خواستار شده است.
كارشناسان اقتصادي بانک هاي »سان پائولو«، 
»اکسفورد اکونوميکز« و بانک »يونی کرديت« 
در حالي كه در انتظار داده های آتي ايس��تات در 
خصوص سه ماهه چهارم 2018 هستند، از رکود 
فنی در نيمه دوم سال 2018 صحبت کرده اند که 
به طور قطع تاثيرات منفی آن در سال 2019 قابل 

مشاهده خواهد بود.

چانه زني امريكا با طالبان براي 
حفظ پايگاه هاي نظامي

امري��كا براي حف��ظ پايگاه هاي نظام��ي اش در 
افغانس��تان با طالب��ان چانه  مي زن��د. به گزارش 
اكسپرس تربيون، دو خواست مهم امريكا از طالبان 
همواره اين بوده كه در كنار دادن تضمين اينكه 
ديگر از خاك افغانستان تهديدي متوجه غرب و 
حاميانش نخواهد شد، با پايگاه نظامي دايمي اين 
كشور نيز موافقت شود. اكسپرس تربيون به نقل از 
منابع امريكايي نوشته پس از برقراري صلح پايدار، 
امريكا در نظر دارد تا در هماهنگي با جامعه جهاني 
و كشورهاي عربي كمك هايش را براي بازسازي و 

به سازي افغانستان افزايش دهد.

طرح اتهام جديد عليه نواز شريف
بازپرسان نواز شريف نخست وزير سابق پاكستان را به 
دادن غيرقانوني زمين يك معبد به سياستمداري در 
1986 در زماني كه سروزير ايالت پنجاب بود، متهم 
كردند. به گزارش ايسنا، تيم تحقيقاتي تشكيل شده 
توسط دادگاه عالي پاكستان اعلام كرده نواز شريف 
قطعه زميني از معبد خواجه فريدالدين گنج شكر در 
پنجاب را به سياستمداري محلي واگذار كرده است. 
اين تحولات جديد يك روز پس از آن صورت گرفت 
كه دادگاه عالي پاكس��تان تعليق دوره حبس نواز 
شريف كه در جولاي سال گذشته در جريان پرونده 
اوراق پاناما عليه وي صادر شده بود را تاييد كرد. نواز 
ش��ريف كه يك دوره حبس هفت س��اله حبس به 
اتهام فساد را مي گذراند اتهام جديد را رد كرده است.

پمپئو به زودي به كويت  مي رود
وزير خارجه امريكا كه س��فر خود ب��ه كويت را 
نيم��ه كاره رها كرده ب��ود، در تم��اس تلفني با 
همتاي كويتي اش اعلام ك��رده در روزهاي آتي 
به اين كشور عربي س��فر خواهد كرد. به گزارش 
خبرگزاري رس��مي كويت، پيش��تر سخنگوي 
وزارت خارجه امريكا گفته بود پمپئو ادامه سفر 
دوره اي خود به خاورميانه را به دليل ش��ركت در 
مراسم خاكسپاري يكي از بستگانش نيمه  كاره 

رها كرده و به واشنگتن بازگشته است. 

اردوغان: براي مبارزه با 
تروريسم اجازه نمي گيريم

رييس جمهور تركيه اشاره تلويحي به تهديد اخير 
ترام��پ گفته براي مبارزه با تروريس��م نياز به اخذ 
اجازه از كسي ندارد. به گزارش آناتولي، رجب طيب 
اردوغان گفته: »زماني كه شرايط فراهم شود، حق 
مبارزه با تروريست هايي كه از طريق خاك سوريه 
امنيت كشورمان را تهديد مي كنند براي ما محفوظ 
خواهد بود.« ترامپ اخيرا تركيه را تهديد كرده بود 
كه در صورت حمله به كردهاي سوريه، اقتصاد اين 
كش��ور را ويران خواهد كرد. ش��ايان ذكر است كه 
اردوغان به زودي با ولاديمير پوتين همتاي روس 

خود در مسكو ديدار خواهد كرد.
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عكسروز

چهرهروز

»حسين محب اهري« چشم از جهان فروبست
حسين محب اهري بازيگر سينما، تئاتر و تلويزيون بعد از سال ها مبارزه با بيماري سرطان، بامداد ديروز چهارشنبه دار فاني را وداع گفت.

حسين محب اهري متولد ۲۹ مهرماه سال ۱۳۳۰ بعد از سال ها مبارزه با بيماري سرطان، بامداد روز چهارشنبه ۲۶ دي ماه و در سن ۶۷ سالگي 
چشم از جهان فروبست. وي از بازيگران باسابقه سينما، تئاتر و تلويزيون بود كه فعاليتي مستمر در اين حوزه ها داشت و حتي با وجود بيماري، 
بر صحنه تئاتر به ايفاي نقش مي پرداخت. او در عرصه تئاتر در نمايش هايي چون »مجلس شبيه در ذكر مصايب استاد نويد ماكان و همسرش 
مهندس رخشيد فرزين« به كارگرداني بهرام بيضايي و »خسيس« به كارگرداني مريم كاظمي به ايفاي نقش پرداخته بود. در عرصه سينما نيز 
حضور در آثاري چون »وقتي همه خوابيم«، »گلچهره«،  »من زمين را دوست دارم« و »روز واقعه« از جمله تجربيات بازيگري محب اهري بوده اند.

بازارهنر

بزرگداشت پنج سينماگر در جشنواره فيلم فجر

»ضماير« در تئاتر شهر خوانده مي شود

»از دوار چرخ« رونمايي شد

مراسم بزرگداشت پنج چهره سرشناس 
سينما در سي وهفتمين جشنواره فيلم 
فجر برگزار مي ش��ود. ابراهيم حقيقي 
طراح و مدير هنري، عزيزالله حميدنژاد 
كارگ��ردان و فيلمنامه نويس، خس��رو 
خسروشاهي صدا پيشه، عباس گنجوي 
تدوينگر و فاطمه معتمدآريا بازيگر، ۵ 
سينماگري  هستند كه در سي وهفتمين 

جشنواره فيلم فجر مراس��م بزرگداشتي براي آنان 
برگ��زار مي ش��ود. ابراهيم حقيق��ي متولد ۱۳۲۸ 
طراح نشانه سيمرغ جشنواره فيلم فجر است. وي 
هف��ت دوره يعن��ي در دوره هاي دوم، س��وم، نهم، 
دهم، پانزدهم، بيست وچهارم و سي ام طراح پوستر 
جشنواره فيلم فجر بوده است. اين هنرمند كه سابقه 
طراحي بيش از ۷۰ پوستر فيلم هاي سينمايي را در 
كارنامه دارد، براي طراحي پوستر فيلم »تيك تاك« 
از چهاردهمين دوره جش��نواره فيل��م فجر ديپلم 
افتخار دريافت كرد. همچنين ل��وح زرين و ديپلم 
افتخار ساخت آنونس را براي فيلم »جاده هاي سرد« 
در ششمين دوره جشنواره به دست آورد. عزيزالله 
حميدنژاد كارگردان ۵۹ ساله سينما، سيمرغ بلورين 
جايزه ويژه هيات داروان فيلم ه��اي اول و دوم را از 
دهمين دوره جشنواره براي ساخت »هور در آتش« 
دريافت كرد. او عضو هيات داوران بخش فيلم هاي 
اول در دوره هاي بيس��ت وچهارم و سي ودوم و عضو 

هيات داوران مسابقه سينماي ايران در 
دوره يازدهم و همچنين از اعضاي هيات 

انتخاب جشنواره در دوره سي ام بود.
خس��رو خسروش��اهي، دوبلور و مدير 
دوب��اژ سرش��ناس ايران��ي تاكن��ون 
سرپرست گويندگان بيش از ۸۶ فيلم 
سينمايي بوده است. فاطمه معتمدآريا 
بازيگ��ر سرش��ناس س��ينما و متولد 
۱۳۴۰ است. وي براي فيلم هاي »اينجا بدون من«، 
»گيانه«، »زندگي«، »ريحانه« و »روس��ري آبي« 
نامزد دريافت سيمرغ بلورين از جشنواره فيلم فجر 
شده بود. اين بازيگر شناخته شده سينماي ايران براي 
بازي در فيلم هاي »همسر« و »يك بار براي هميشه« 
توانست سيمرغ بلورين بهترين بازيگر نقش اول زن را 
به دست آورد. همچنين براي فيلم هاي »مسافران« 
و »برهوت« موفق ش��د س��يمرغ بلورين بهترين 
بازيگر نق��ش مكم��ل زن را از آن خود كند. عباس 
گنجوي تدوينگر با س��ابقه سينما و متولد ۱۳۲۰، 
در سومين دوره جش��نواره فيلم فجر براي تدوين 
فيلم هاي »تاتوره« و »گل ه��اي داودي« موفق به 
كسب جايزه شد. او همچنين براي فيلم هاي »جايي 
براي زندگي«، »س��رزمين خورش��يد«، »روسري 
آبي«، »كيمي��ا«، »جنگ نفتكش ها«، »دو فيلم با 
يك بليت« و »جست وجوگر« نامزد دريافت سيمرغ 

بلورين شده بود.

نمايش��نامه »ضماير« به نويسندگي 
همايون حجازي نيا يكي از هفت نامزد 
مس��ابقه  نمايشنامه نويسي جشنواره 
س��ي و هفتم فجر، خوانده مي شود. با 
اعام هفت اثر به عنوان نمايشنامه هاي 
منتخب بخ��ش نمايشنامه نويس��ي 
جشنواره امس��ال، خوانش اين آثار از 
روز ش��نبه ۲۲ دي در تالار مش��اهير 

مجموعه تئاتر شهر آغاز شد و نمايشنامه »ضماير« 
نوشته همايون حجازي نيا روز پنج شنبه ۲۷ دي 
در همين قال��ب خوانده مي ش��ود. خوانش گران 
»ضماير« كه در خاصه داس��تان آن آمده است: 
»سيما نتوانست براي ش��ركت در يك فستيوال 
پرفورمنس پاس��پورت و ويزا بگيرد«، عبارتند از: 
همايون حجازي نيا و گلنوش قهرماني. »ضماير« 
كه توانس��ته اس��ت به عنوان يكي از هفت نامزد 
مسابقه نمايشنامه نويسي سي و هفتمين جشنواره 
بين المللي تئاتر فجر مورد توجه هيات داوران اين 

رويداد؛ محمد چرم شير، شهرام زرگر 
و ريما رامين ف��ر قرار بگيرد، پنجمين 
نمايشنامه حجازي نيا، دانش آموخته 
ادبيات نمايشي از دانشگاه سوره است. 
به غير از »ضماير«، نمايش��نامه هاي 
۱۰۸۰ نوش��ته محبوب��ه  .Z.MA
عرب قنبري، »س��الي كه دو بار پاييز 
شد« نوش��ته ليلي عاج، »ميرزياس« 
نوشته زهره شفيعي، »چند روايت از چند زندگي 
مرتبط« نوشته مسعود محمدي قنبرلو، »پريزاد« 
نوشته سارا الهيان و »عاشقانه هاي لجني« نوشته 
مهدي عليپور اصل ش��ش نامزد ديگر اين بخش 
هستند. سه اثر برگزيده از ميان اين هفت نامزد، 
در روز اختتاميه جش��نواره سي و هفتم در تاريخ 
چهارم اسفند معرفي خواهند شد. سي و هفتمين 
جش��نواره بين المللي تئاتر فجر ب��ه دبيري نادر 
برهاني مرند از ۲۲ بهمن تا چهارم اس��فند برگزار 

خواهد شد.

مراسم رونمايي از آلبوم »از دوارچرخ« 
به هنرمن��دي كيخس��رو پورناظري 
در ت��الار خليج فارس فرهنگس��راي 

نياوران تهران برگزار شد.
مراسم رونمايي از آلبوم »از دوار چرخ« 
به هنرمن��دي كيخس��رو پورناظري 
روز چهارش��نبه ۲۶ دي م��اه با حضور 
عاقه مندان موسيقي ايراني و تعدادي از 

هنرمندان در تالار خليج فارس فرهنگسراي نياوران 
تهران برگزار ش��د. تهمورس پورناظري آهنگساز و 
نوازنده موسيقي ايراني در ابتداي اين برنامه گفت: 
اجراي اين آثار در قال��ب آلبوم تصويري و صوتي با 
حضور عوامل حرفه اي سينما ضبط شده كه من جا 
دارد همين جا از همه اين عزيزان قدرداني ويژه اي 
داشته باشم. بيژن كامكار آهنگس��از و نوازنده دف 
در ابتداي اين برنامه ضمن ابراز خرسندي از انتشار 
اين آلبوم بيان كرد: چهل و پنج س��ال پيش با آقاي 
پورناظري آشنا شدم او قبا همكار پدرم بود. به هر 
حال وقتي او را ديدم، گفت: »من علي هستم، علي 
ناظري«. جالب آنك��ه روزي مداركش را ديدم كه 

نوشته بود: »كيخسرو پورناظري«. به 
او گفتم چه اسم زيبايي در شناسنامه 
داري. گفت: »پدرم به خاطر عاقه شديد 
به شاهنامه نامم را كيخسرو گذاشت و 
مادرم به خاطر ارادت به حضرت علي مرا 
در خانه علي صدا مي زد.« اينها را گفتم 
تا به اين نكته اشاره كنم كه خوشبختانه 
در عرصه موسيقي ايران به اندازه كافي 
آثار فاخر و ارزشمند داريم اما من خودم افتخار اين را 
دارم كه خوانندگي آلبوم »افسانه تنبور« كيخسرو 

پورناظري را به عهده داشتم.
او ادامه داد: من مي خواهم بازنشسته شوم، چون 
ديگر توان ندارم ام��ا مي خواهم به عنوان آخرين 
آرزويم اجرايي داش��ته باش��يم كه همه دوستان 
و ب��زرگان قدي��م كنار ه��م جمع ش��وند. ما در 
شرايطي هستيم كه صد و پنجاه كانال تلويزيوني 
عليه موس��يقي ايراني تبليغ مي كنن��د اما هنوز 
نتوانسته اند بر ما غلبه كنند. ما آنقدر كار كرده ايم 
كه هرگاه مخاط��ب بخواهد به اصالت ها برگردد، 

آثار بسياري براي شنيدن وجود دارد.

تاريخنگاري

شهادت نواب صفوي و يارانش 
بيست و هفتم دی ۱۳۳۴، نواب صفوی و سه تن از يارانش به نام های خليل طهماسبی، 
مظفر علی ذوالقدر و سيدمحمد واحدی به ش��هادت رسيدند.  آشنايی نواب با آيت الله 
کاشانی باعث شد تا از اواسط سال ۱۳۲۴ شمسی عليرغم اينکه وی با ملی گرا ها  ميانه خوبی 
نداشت اما با آيت الله کاشانی بر سر حمايت از آنان به توافق برسد. موضوعی که باعث شد 
فدائيان اسام نقشی اساسی در راه يافتن کاشانی به مجلس، نخست وزيری مصدق و ملی 
شدن صنعت نفت ايفا کنند. آنان از ملی گرايان خواسته بودند در صورت رسيدن به قدرت 
اجرای احکام اسامی را در دستور کار قرار دهند. بعد از سال ۱۳۲۷ که اقليت موجود در 
مجلس مانع تصويب قرارداد گس- گلشاييان شد، رژيم برای اينکه حتی اقليت مخالفی 
نيز وارد مجلس نشود، توسط هژير دست به تقلب در انتخابات زد و به بهانه ترور شاه و دست 
داشتن آيت الله کاشانی در اين ترور، او را بازداشت و به لبنان تبعيد کرد. اينچنين بود که 
فدائيان اس��ام با اين جمع بندی که هژير مانع اجرای احکام اسام شده است، او را ترور 
کردند و با نامزد کردن آيت الله کاشانی و مصدق، بار ديگر گروه اقليت را در مجلس شورای 
ملی احيا کردند. فدائيان اسام در ماجرای ملی شدن صنعت نفت هم فعال ظاهر شدند 
و با ترور حاجعلی رزم آرا نخست وزير وقت که به شدت با ملی شدن صنعت نفت مخالفت 
کرده بود، راه ملی شدن نفت را گشودند. در روز ۱۶ اسفند ۱۳۲۹ زمانی که اتومبيل رزم آرا 
جلوی مسجد امام )شاه سابق( توقف کرده بود و نخست وزير برای شرکت در مراسم ختم 
آيت الله فيض قصد ورود به صحن مسجد را داشت، خليل طهماسبی از اعضای فدائيان 
اسام بی درنگ از پشتِ سر با شليکِ سه گلوله او را از پای درآورد و خود نيز توسط مأموران 
دستگير شد. آيت الله کاش��انی همان زمان در مصاحبه ای در رابطه با قتل رزم آرا گفت: 
»اين عمل )ترور رزم آرا( به نفع ملت ايران بود و آن گلوله و ضربه عالی ترين و مفيد ترين 
ضربه ای بود که به پيکر استعمار و دشمنان ملت ايران وارد آمد«. سرانجام در ساعت سه و 
نيم بعدازظهر روز دوم آذرماه ۱۳۳۴ به دنبال ترور نافرجام حسين عاء، سيدمجتبی نواب 
صفوی رهبر فدائيان اسام به همراه دو تن ديگر از اعضای اين گروه بازداشت شدند. روزنامه 
اطاعات فردای آن روز در خبری نوشت: »بعد از حادثه سوءقصد عليه جان نخست وزير در 
مسجد شاه و دستگيری مظفرعلی ذوالقدر ضارب، مشاراليه در بازجويی های اوليه اظهار 
داشت که نواب صفوی دستور اجرای ترور نخست وزير را در اختيار من گذاشته است. عاوه 
بر اين اعتراف از ظواهر امر و طرز صحبت کردن ضارب و شعارهايی که بعد از حادثه داده 

بود و همچنين گفتن اذان و الله اکبر بعد از حمله به آقای عاء چنين بر مامورين روشن شد 
که مظفرعلی به تحريک جمعيت فدائيان اسام که در سال های اخير پنج مرتبه مرتکب 
سوءقصد عليه جان زمامداران وقت شده اند، اقدام به سوءقصد و شليک گلوله به سوی آقای 
عاء نموده است و بالنتيجه مقامات انتظامی چه شهربانی و چه فرماندار نظامی مصمم 
شدند که رهبر اين جمعيت را که بعد از وقوع حادثه مخفی شده بود، بازداشت نمايند.« 
اينچنين بود که اعضای موثر جمعيت فدائيان اسام بازداشت شده و به زندان افتادند و 
کمتر از دو ماه بعد در روز ۲۶ دی ماه ۱۳۳۴ در پی برگزاری جلس��ه دادگاه، نواب صفوی 
و سه تن از يارانش به نام های خليل طهماسبی، سيدمحمد واحدی و مظفرعلی ذوالقدر 
به اعدام محکوم شدند. دادگاه تجديدنظر هم همان روز برگزار شد. به دنبال تثبيت حکم 
اعدام برای هر چهار نفر، سحرگاه روز ۲۷ دی ماه ۱۳۳۴، سيدمجتبی نواب صفوی رهبر 
فدائيان اسام بعد از ۱۰ سال مبارزه بی وقفه، در سن ۳۱ سالگی به همراه سه يار ديگرش 
در ميدان تير لشکر ۲ زرهی تهران تيرباران شدند. پيکر نواب ابتدا در مسگرآباد تهران دفن 

شد اما بعد از مدتی به قبرستان وادی السام قم انتقال يافت.

میراثنامه

رخ نمايي مسجد و محراب اوليه مسجد جامع پس از ۴۰ سال
از آن به عنوان يكي از شاهكارهاي معماري ايران ياد مي شود، بنايي كه مجموعه اي 
از معم��اري دوران هاي مختلف را در نقاط مختلف خود قرار داده اس��ت و امروز 
گنبدهايي از قبيل نظام الملك، تاج المل��ك و محراب الجايتو در آن وجود دارد 
كه هر كدام نيز متعلق به يك دوره تاريخي هستند. گفته مي شود مسجد جامع 
اصفهان روي خرابه هاي مسجدي قديمي تر كه متعلق به قرن دوم هجري بوده 
ساخته شده، هرچند مسجد اوليه نيز روي خرابه هاي يك عبادتگاه مربوط به اواخر 

دوره ساساني بنا شده است. 
در روزهاي گذش��ته خبري مبني بر كشف بخش��ي از مسجد و محراب زير گنبد 
نظام الملك منتشر شد، اما سيد مهدي موسوي سرپرست پايگاه جهاني مسجد 
جامع اصفهان معتقد است كه اين محوطه از مسجد امروز پيدا نشده، بلكه قبل از 
انقاب گروه كاوش ايزنو به سرپرستي »گارديني« كاوش هايي از نظر تاريخ شناسي 
و معماري در مسجد جامع اصفهان انجام داده اند و همچنين پروفسور »شراتون« 
باستان شناسي اين محوطه را به عهده داش��ته است. او بر اين باور است طبق اين 
باستان شناسي ها مسجد اوليه كه متعلق به سال ۱۵۶ قمري است آن روزها كاوش 
شده اس��ت و امروز بار ديگر توسط ميراث فرهنگي، اين بخش كه در دوره انقاب 
اسامي توسط اين كاوشگران مسدود شده بود، بازگشايي شده تا هوايي بخورد و 
آخرين وضعيت آن نيز بررس��ي شود، بنابراين چيزي پيدا نشده بلكه اين قسمت 
پس از ۴۰ سال بازگشايي شده است. سرپرست پايگاه جهاني مسجد جامع اصفهان 
اعام مي كند كه محراب مكاني كه در حال حاضر باز شده است ۱۸ درجه از نظر زاويه 
قبله با محراب هاي ديگر فرق دارد و نشان مي دهد اولين محراب مسجد بوده است.

موس��وي با گايه از اينكه با وجود ثبت جهاني مسجد جامع اصفهان، اين مسجد 

چندان مورد توجه نيست، از مشكاتي كه سرويس هاي بهداشتي اين مسجد پيدا 
كرده اند مي گويد. او معتقد است كه بايد سرويس هاي بهداشتي جابه جا شوند، چون 
نه تنها بازديد كنندگان و نمازگزاران از اين سرويس ها استفاده مي كنند، بلكه كسبه 
و عابران نيز از اين سرويس ها استفاده مي كنند، كه حجم بالاي استفاده كنندگان 
باعث ايجاد چالش براي مسجد شده است. سرپرست پايگاه جهاني مسجد جامع 
اصفهان مي گويد: جلوخان مسجد جامع آن چنان با قوت پيش نمي رود و در حال 
حاضر » سراي خيار« در حال ساخت است كه اميدواريم سرويس  هاي بهداشتي در 

اين سرا تعبيه شده و بار اين موضوع از سر مسجد جامع كم شود. 

ايستگاه

راز نگاه »موناليزا« هم كشف شد

كرول چنينگ ستاره پيشكسوت 
برادوي درگذشت

معتقدن��د  ري  بس��يا
نقاش��ي  چش��م هاي 
»مونالي��زا« اثر »لئوناردو 
داوينچ��ي« هنگامي كه 
در سراس��ر اتاق حركت 
مي كنن��د آنه��ا را دنبال 
مي كند. اي��ن پديده با نام 
»اثر موناليزا« ش��ناخته 

شده اس��ت اما تحقيقات جديد چنين ادعايي را رد 
مي كند. ب��ه گزارش ديلي ميل، پدي��ده مرموز نگاه 
»موناليزا« تاكنون واقعي شناخته مي شد، اما محققان 
با انجام تحقيقات و آزمون هاي مختلف، ثابت كردند 
اين نقاش��ي چنين ويژگي را ندارد. اين تحقيق، راز 
نگاه هاي دنباله دار » موناليزا « به تماشاگران حاضر در 
موزه »لوور« را كشف كرد. بخشي از اين تحقيق نشان 
مي دهد » موناليزا« به زاويه ۱۵.۴ درجه اي س��مت 
راست تماشاگران خيره مي شود اما محققان مي گويند 
براي اثبات فرضيه خيره شدن، اين زاويه بايد ۵ درجه 
مي بود. پروفسور »گرنات هورستمن« در اين زمينه 
مي گويد: »روانشناسي ادراكي در دهه ۱۹۶۰ اثبات 
كرد مردم خيلي خوب مي توانند بفهمند آيا كسي 
به آنها نگاه مي كند يا نه.« محققان بر اين باورند »اثر 
موناليزا« هيچ معنايي ندارد. آنها بيش از ۲۰۰۰ بار 
اندازه گيري انجام دادند تا متوجه شوند دقيقا در كدام 
نقطه مردم احس��اس مي كنند موناليزا به آنها نگاه 
مي كند و به اين نتيجه رسيدند اكثرا اندازه گيري ها 
نش��ان مي دهد نگاه »موناليزا« مس��تقيما به خود 

تماشاگران نيست بلكه به سمت راست آنهاست.
پروفس��ور »هورس��تمن« هم در اين باره بيان  كرد: 
»ش��ركت كنندگان در اين تحقيق ب��ه اين نتيجه 
رس��يده اند نگاه خيره »موناليزا« به س��مت راست 
آنهاست و ميانگين زاويه نگاه ۱۵.۴ درجه است. در 
نتيجه »اثر موناليزا« وجود ندارد. اين امر بيانگر ميل 
قوي انسان به ديده شدن و در مركز توجه قرار گرفتن 
است، يا به بياني ديگر ارتباط برقرار كردن با ديگران با 

وجود شناخت آنها.«

نمايش ه��اي  بازيگ��ر 
مش��هوري چ��ون »هلو، 
دال��ي« و »جنتلمن ه��ا 
ترجي��ح  را  بلونده��ا 
مي دهند« در ۹۷ سالگي 
درگذش��ت. ب��ه گزارش 
ورايتي، ك��رول چنينگ 
بازيگ��ر تئاتر كه بيش��تر 

عمرش را روي صحنه نمايش هاي موزيكال گذراند و 
ايفاگر نقش لورلي لي در نمايش »جنتلمن ها بلوندها 

را ترجيح مي دهند« بود، در ۹۷ سالگي درگذشت.
از اين بازيگر كه در خانه اش در كاليفرنيا بر اثر كهولت 
سن فوت شد به عنوان پيشگام صنعت نمايش و يكي 
از نمادها و اسطوره هاي برادوي ياد مي شود. چنينگ 
جايزه توني بهترين بازيگر زن نمايش موزيكال را سال 
۱۹۶۴ براي نمايش موزيكال »دلال ازدواج« هري 
هرمن دريافت كرد. تا پيش از آن او براي ايفاي نقش 
خانم لي در نمايش موزيكال سال ۱۹۴۸ به شهرت 
رس��يده بود. او در رقابت آن سال موفق شد تا باربارا 
استرايسند را براي »دختر مسخره« پشت سر بگذارد.

او طي دوران كاري اش در چند فيلم س��ينمايي هم 
ظاهر شد كه يكي از آنها موزيكالي با عنوان »ميل كاما 
مدرن« بود كه در آن در كنار جولي اندروز نقش آفريني 
كرد و نامزدي اسكار را براي نقش مكمل زن كسب كرد 
و جايزه گلدن گلوب را به دست آورد. چنينگ وقتي 
۷۲ سال داش��ت بار ديگر به برادوي بازگشت و يك 
شخصيت به يادماندني ديگر خلق كرد. او كه متولد 
سياتل بود در س��ن فرانسيسكو بزرگ شد و پدرش 

آفريقايي- امريكايي بود. 

MMA مبارزه حساس علي اكبري و حريف امريكايي در

حضور ۸ تيم در جام جهاني كشتي آزاد

امير علي اكبري در آخرين مبارزه خود در 
فصل جاري س��ازمان ACB برابر حريف 
امريكايي كه موفق به كسب ورودي سازمان 
UFC شده اس��ت مبارزه خواهد كرد. امير علي اكبري 
فايتر ايراني حاضر در رش��ته رزمي MMA كه در حال 
حاضر براي س��ازمان ACB روسيه مبارزه مي كند، روز 
۲۵ اسفندماه بايد برابر ش��لتون گراوز از امريكا در شهر 
سن پترزبورگ روسيه روي رينگ برود. علي اكبري با اعام 
اين خبر اظهار كرد: اين آخرين مبارزه من در قراردادم با 
سازمان ACB روسيه است و ان شاءالله ۲۲ اسفندماه به 
روسيه سفر مي كنم تا در اين مبارزه حاضر شوم. در حال 
حاضر نيز تمرينات بسيار خوبي را پشت سر گذاشته ام و 
آماده مصاف با اين مبارز امريكايي هستم. او درباره حريف 
خود نيز به ايسنا گفت: او پيش از اين موفق به كسب ورودي 
سازمان حرفه اي هاي UFC شده است اما نمي دانم به چه 
علت در UFC مبارزه نكرده است. در مجموع حريف بسيار 
خوبي است و ۷ مبارزه پاياني خود را با پيروزي پشت سر 

گذاشته است. او را به خوبي آناليز كرده ايم و براي شكست 
اين امريكايي به روسيه مي روم. علي اكبري اظهار كرد: او 

بيشتر در سرپا تبحر دارد و يك MMA كار قدرتي است 
كه فنون كشتي را نيز تا حد مناسبي بلد است. 

جام جهاني كش��تي آزاد در س��ال ۲۰۱۹ ميادي با 
حضور ۸ كشور مطرح كشتي دنيا در ياكوتسك روسيه 

برگزار مي شود.
مسوولان فدراسيون كشتي روسيه به صورت رسمي 
از ۷ تيم برتر رقابت هاي جهاني مجارستان براي حضور 
در مسابقات جام جهاني كشتي آزاد سال ۲۰۱۹ دعوت 
كرده اند. بر اين اس��اس كشورهاي روس��يه، امريكا، 
گرجستان، كوبا، ژاپن، ايران، مغولستان و تركيه ۸ تيم 
برتر مسابقات جهاني ۲۰۱۸ مجارستان در رقابت هاي 

جام جهاني كشتي آزاد در روسيه به ميدان مي روند.
پيش از اين با تصميم كميسيون فني اتحاديه جهاني 
كشتي قرار بود كه رقابت هاي جام جهاني از اين پس با 
حضور ۵ تيم برتر مسابقات جهاني و يك تيم منتخب 
از نفرات مطرح رقابت هاي جهان��ي كه تيم هاي آنها 
جزو ۵ تيم برتر مسابقات جهاني قرار نگرفته اند، برگزار 
شود كه به نظر مي رس��د، اين تصميم و برگزار نشدن 
جام جهاني در سال هاي المپيك، هنوز به تأييد هيات 
رييس��ه اتحاديه جهاني نرس��يده اس��ت و پس از آن 

اجرايي مي شود.

 مسابقات جام جهاني كشتي آزاد سال ۲۰۱۹، روزهاي 
۲۵ و ۲۶ اس��فندماه س��ال جاري در شهر ياكوتسك 
روس��يه برگزار مي ش��ود و تيم زير ۲۳ سال )اميد( به 
نمايندگي از ايران در اين رقابت ها شركت خواهد كرد. 

  برنام�ه محم�دي و بن�ا ب�راي انتخ�اب 
كشتي گيران در قهرماني آسيا

خبر ديگر از دنياي كش��تي اينكه رقابت هاي كشتي 
قهرماني بزرگسالان آس��يا به عنوان دومين مسابقه 
مهم در طرح رنكينگ سيستم در سال ۲۰۱۹ ميادي، 

ارديبهشت ماه سال ۹۸ در چين برگزار خواهد شد.
رقابت ه��اي كش��تي آزاد، فرنگ��ي و زن��ان قهرماني 
بزرگسالان آسيا در سال ۲۰۱۹ ميادي روزهاي ۳ تا 

۸ ارديبهشت ماه سال ۹۸ برگزار خواهد شد.
كادر فني تيم ملي كش��تي فرنگي پس از شركت در 
رقابت ه��اي بين المللي جام تختي، ج��ام وهبي امره 
تركيه و جايزه بزرگ مجارس��تان )به عنوان رنكينگ 
سيستم( و كادر فني تيم ملي كشتي آزاد پس از شركت 
در رقابت ه��اي بين المللي جام تختي و جام دانكلوف 
بلغارستان )به عنوان رنكينگ سيستم( در مورد تركيب 
تيم ملي در مس��ابقات قهرماني آس��يا تصميم گيري 
مي كنند. مس��ابقات قهرماني آسيا پس از رقابت هاي 
جهاني بالاترين امتياز را در سيستم رنكينگ اتحاديه 
جهاني دارد و نفرات اول تا هشتم هر وزن به ترتيب ۱۲، 
۱۰، ۸، ۶، ۴ و ۲ امتياز كسب مي كنند و اين رقابت ها در 

هر دو روز بدون ارفاق وزن برگزار خواهد شد.
امتيازات كسب شده در طرح رنكينگ سيستم در نحوه 
قرارگيري كش��تي گيران در جدول مسابقات جهاني 

سال ۲۰۱۹ ميادي موثر است. 

ورزشي
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